
The head of the Iran-Germany Friendship Association said
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ويشكل الافتقار إلى التخطيط ونقص البنية التحتية تحديا في 
قطاع الاقتصاد والإنتاج
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فروردین  1403   شماره  89   قیمت : 300,000 تومان



The production sector lacks working capitalThe production sector lacks working capital

کارآفرین نمونه کشورکارآفرین نمونه کشور
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کمبود سـرمایه در گـردش داردکمبود سـرمایه در گـردش دارد
One of the best entrepreneur of the country

رجل الأعمال النموذجي للبلادرجل الأعمال النموذجي للبلاد

قطاع الإنتاج يفتقر  إلى رأس المال العاملقطاع الإنتاج يفتقر  إلى رأس المال العامل
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مهندس رضا عبدی 

ارزیاب و ممیز کیفیت  

و مشاور تایید صلاحیت شده در آلمان

همین امروز در

لینکدین، اینستاگرام

یا از طریق واتساپ
پیام ارسال کنید یا کد

بالا رو اسکن کنید 

Reza Abdi
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ماهنامه تحلیلی حوزه سرمایه گذاري
فروردین  1403   108 صفحه  قیمت: 300,000 تومان

مدیرعامل بنیاد ملی کاوش بیان کرد

کیفیت بالای 
تجهیزات پزشکی 

آلمان

مدیرعامل گروه صنعتی بستانچی

کسب  وکارها 
متاثر از شرایط

 بد اقتصادی هستند
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سرپرست کمیسیون بانوان انجمن دوستی ایران  و آلمان بیان کرد

انجمن های دوستی 
با  ز و ا ن قدرتمند دیپلماسی فرهنگی

سرپرست کمیسیون بانوان انجمن دوستی ایران  و آلمان بیان کردسرپرست کمیسیون بانوان انجمن دوستی ایران  و آلمان بیان کرد
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رییس هیات مدیره شرکت بهداشتی دکتر عبیدی

قیمت گذاری دستوری
 شرکت ها را به تعطیلی 

می کشاند

فعال صنعت خودروسازی خبر داد

وا  رد ا ت 
اتوبوس های تمسا 

از سال آینده

مدیرعامل شرکت سبز پویش روش 
کیمیا مطرح کرد

سازگاری 
محصولات سبز 

با محیـط زیـست

بنیانگذار و مدیرعامل موسسه مهرگان 
فرهنگ مطرح کرد

زندگی طولانی تر و سالم تر 
با حفظ 

سلامت جسم و روان

منتخب صاحبان سرمایه و تجارت

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :
مرتضی فغانی

قائم مقام مدیر مسئول: 
رضا  فغانی
سردبیر: 

فرهاد  امیرخانی
مدیر هنری: 

سعیده  نیکبخت
مدیر بازرگانی: 

سارا  نظری
ویراستار:

مصطفی حاتمی
مترجم :

 سعید عدالت جو 
عکاس :

میثم  مافی

اعضای هیات علمی :

  دکتر فریدون حسنوند رییس کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی
   دکتر علی اصغر عنابستانی عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی

 دکتر پرویز محمدنژاد عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی
 دکتر حسین حسین زاده عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی

   دکتر غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی 
 مهندس احمد رویایی  مدیرعامل شرکت گسترش سرمایه گذاری ایران خودرو

 دکتر عزیزالله عصاری مدیر ارشد حوزه اقتصاد
 دکتر بهرام شکوری رییس انجمن مس ایران

  مهندس حسن کریمی سنجری مدیر ارشد صنعت خودرو
 دکتر یاسر فلاح مشاور ارشد رییس پژوهشکده پولی و بانکی

 دکتر مسعود مرادنیا مشاور مدیرعامل کانون جهانگردی و اتومبیلرانی ج.ا.ا
 دکتر امیرحامد رضایی مشاور امور بین الملل اتاق مشترک بازرگانی 

 ایران و آفریقا   
 دکتر محمد دامادی نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی 

  مهندس آرش محبی نژاد دبیر انجمن تخصصی 
صنایع همگن نیرو محرکه و قطعه سازان خودرو کشور

 دکتر بهمن آرمان اقتصاددان
 دکترجمشید حمزه زاده رییس جامعه هتلداران کشور

 دکتر مهدی کریمی تفرشی رییس کارگروه کسب و کارهای 
جاده ابریشم سازمان ملل- یونسکو

 مهندس مهدی حکیمیان کارشناس ارشد حوزه سرمایه گذاری و اقتصاد
  مهندس سید محمد مقدسی  عضو هیات مدیره جامعه متخصصین نساجی 

ایران 

گروه دبیران:

سید قاسم قاری، مصطفی حاتمی، عرفان فغانی 
سعید عدالت جو ، محمد جعفری، احمدرضا صباغی 

مینا افتخاری، سهیلا زمانی ، المیرا اکرمی 

نشانی:
تهران، خیابان شهیدمفتح

کوچه مرزبان نامه، پلاک27، واحد3

کد پستی:  1588866344
تلفن: 021-88864842

واحد تبلیغات: 021-88864826       
دورنگار: 021-88864786

D.sarmayeh@gmail.com :پست الکترونیک
لیتوگرافی، چاپ و توزیع: شرکت خاتم نو

تلفن: 77813349

برای دریافت نسخه پـی دی اف ماهنامه به پایگاه خبری  زیر مراجعه فرمایید:
www.dsarmaye.ir
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یادداشت

دکتر مرتضی فغانی
مدیر مسئول و عضو اتاق بازرگانی تهران

انجمن های دوستی
 بازیگران موثر عرصه دیپلماسی 

در دنیای امروز  با توجه به پیچیدگی موضوعات، بهره گیری صرف از روش های 
کلاسیک دیگر نمی تواند پاسخگوی نیازهای دیپلماسی نوین باشد. همچنین 
افزایش دسترسی به حجم وسیعی از اطلاعات و سرعت انتقال آن ها به مخاطبان 
در اقصی نقاط جهان، مدیریت یکپارچه سیاست خارجی،  دولت ها را با چالش هایی 
مواجه کرده است؛ لذا با توجه به شرایط فعلی، ایفای نقش تشکل های غیردولتی 
می تواند تبلور حضور سازمان یافته مردم یک کشور در تعیین روابط خارجی و روند 
تعاملی جامعه جهانی تلقی شود. در این بین، می توان انجمن های دوستی را یکی از 

بازیگران موثر در حوزه دیپلماسی عمومی به شمار آورد. 
در حقیقت انجمن های دوســتی، نقطه عطفی در روابط بین کشورها محسوب 
می شوند و نقش انکارناپذیری در توسعه مناسبات فرهنگی، تجاری، اقتصادی، 
اجتماعی و... دارند. به عبارتی با تحول تعاملات سیاســی و بین المللی و افزایش 
بازیگــران غیردولتی در صحنه های مختلف، دیگر کشــورها نمی توانند نقش 
سازمان های مردم نهاد و غیردولتی را در کنش های خارجی نادیده بگیرند. در میان 
این سازمان ها، انجمن های دوستی یکی از بازیگران نوظهور عرصه دیپلماسی و 
روابط فرهنگی و تجاری به حســاب می آیند. در واقع در دنیای امروز انجمن های 
دوستی، یکی از بازوهای اجرایی دیپلماسی نوین عمومی برشمرده می شوند که 
کنشگری برنامه ریزی شده آن ها، تامین کننده منافع ملی کشورها با هزینه های 

کمتری خواهد بود.  
یکی از انجمن هایی که بــه تازگی فعالیت خود را پس از وقفه ای چند ســاله در 
کشورمان آغاز کرده، انجمن دوستی ایران و آلمان است؛ انجمنی با ظرفیت های بالا 
در حفظ و تقویت روابط دو شریک دیرینه تجاری. روابط بین ایران و آلمان، سبقه ای 
تاریخی دارد و آغاز این ارتباط به دوران قاجار بازمی گردد. هر چند که در برخی مقاطع 
زمانی، روابط میان دو کشور دستخوش تحولات و فراز و فرودهایی شده، اما واقعیت 
این است که پیوندی ناگسستنی بین ایرانی ها و آلمانی ها وجود دارد. سابقه تاریخی 
و طولانی در مناســبات سیاسی، فرهنگی و تجاری بین دو کشور از یک سو و این 
پیوند محکم از سوی دیگر، ضرورت وجود این انجمن دوستی را دو چندان می کند. 
انجمن دوستی ایران و آلمان یک تشکل است که با هدف گسترش ارتباط بین دو 
ملت و تسهیل فعالیت های بخش خصوصی، پس از حدود 20 سال احیا شده است. 
این انجمن فارغ از روابط دیپلماتیک به  عنوان سفیر حسن نیت، به مذاکرات برای 
گسترش ارتباطات ایران و آلمان می پردازد. هر چند که انجمن دوستی ایران و آلمان 
با مجوز وزارت امور خارجه و وزارت کشور فعالیت می کند، اما یک تشکل غیردولتی 
مستقل می باشد که تمام اعضای آن را فعالان بخش خصوصی تشکیل می دهند. 
حیطه فعالیت این انجمن، گسترده  تر از اتاق بازرگانی ایران و آلمان است و طیف  
وسیعی از حوزه ها را در برمی گیرد که از جمله آن ها می توان به تجارت و بازرگانی، 

بهداشت و درمان، فرهنگ و هنر، گردشگری، دانشگاهی و آموزشی اشاره کرد. 
در انجمن دوستی ایران و آلمان، ۱۱ کمیسیون تخصصی تشکیل شده که شامل 
کمیسیون های کشاورزی، صنعت، پزشــکی و درمان، گردشگری، کارآفرینی، 
فرهنگی، هنری و دانشگاهی، آموزشــی و علمی، حقوقی، بیمه و مالی، بانوان، 
جوانان و روابط بین الملل اســت. این کمیسیون ها می توانند به  صورت نامحدود 
عضو بپذیرند و در آن به بررسی مشکلات، تصویب راهکارها و پیشنهادات بپردازند. 
مصوبات این کمیسیون ها در اختیار هیات مدیره انجمن قرار می گیرد تا اقدامات 
لازم جهت تسهیل گری درخواست و انعکاس آن ها به مسئولان آلمانی انجام شود.

انعقاد نخستین تفاهم نامه همکاری با اتاق بازرگانی اصفهان یکی از اقدامات شاخص 
این انجمن محسوب می شود. همچنین انجمن ایران و آلمان، برنامه ریزی و رایزنی 
برای راه اندازی یک نمایشگاه دائمی در آلمان جهت ارائه محصولات شرکت ها و 
صنایع کوچک و متوسط، تعیین یک نماینده مستقیم در دولت آلمان جهت پیگیری 
مسایل مرتبط با ایران به طور ویژه و... را در دستور کار دارد. در مجموع باید گفت، با 
توجه به اقدامات مثبتی که این انجمن در حال انجام دارد، می توان آینده روشنی را 
برای افق روابط ایــران و آلمان متصور بود؛ موضوعی که در صورت تحقق، تاثیر 

مطلوبی بر اقتصاد کشورمان در شرایط تحریمی خواهد داشت.     
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گفت وگوی اختصاصی  با سیف اله نیک نامیگفت وگوی اختصاصی  با سیف اله نیک نامی

در این بخـــش می خوانیم :

بخش  تولید کمبود سرمایه در گردش دارد

عدم برنامه ریزی و نبود زیرساخت ؛ چالش بخش اقتصاد و تولید

انجمن های دوستی باعث تقویت روابط میان فرهنگ ها می شوند
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محمد جعفری

چه عاملی باعث راه اندازی مجدد انجمن  دوستی ایران و 
آلمان شد و چه اهدافی را دنبال می کنید؟

شرایط خاص کشور در مناسبات بین المللی، انگیزه ای شد تا این انجمن 
پس از 20 سال دوباره احیا شود؛ انجمنی که می توان آن را رابط بین مردم 
دو کشور ایران و آلمان دانســت که فارغ از روابط دیپلماتیک به عنوان 
سفیر حُسن نیت به مذاکرات برای گســترش ارتباطات ایران و آلمان 
می پردازد. در این انجمن، ۱۱ کمیسیون تخصصی از جمله  کشاورزی، 
صنعت، سلامت و پزشکی، گردشگری، کارآفرینی، فرهنگی، هنری، 
دانشگاهی، آموزشــی و علمی، حقوقی، بیمه و مالی، بانوان، جوانان و 
روابط بین الملل به منظور بررســی و پیگیری دقیق تر مسایل فی مابین 
تشکیل شده است. این کمیسیون ها می توانند به صورت نامحدود، اقدام 
به عضوگیری نمایند و در آن به بررسی مشکلات و تصویب راهکارها 
و پیشنهادها بپردازند. مصوبات این کمیسیون ها به هیات مدیره انجمن 
ارسال می شود تا اقدامات لازم جهت تسهیل گری درخواست و انعکاس 
آن ها به مسئولان دو کشور انجام شود. در حال حاضر این انجمن یک 

بوطاق خانبداغی، رییس کنونی انجمن دوستی ایران و آلمان، پس از انقلاب اسلامی با همکاری چند نفر از دوستان و به اتفاق دکتر تنکابنی، بنیانگذار 
اتاق مشترک دو کشور، مجددا اتاق آلمان را راه اندازی نمودیم. اعضای این اتاق تا سال گذشته به 2 هزار و 700 نفر می رسید، اما به دلیل جو سیاسی 
موجود امکان بهره وری از شرایط پیش آمده و همکاری دیرینه دو دولت فراهم نشد، زیرا زمانی که معادلات اقتصادی به هم می خورد، طبیعتا جو سیاسی 
هم تغییر پیدا کرده و به صورت مستقیم اثرات مثبت یا منفی روی اقتصاد می گذارد. حال به منظور بررسی فعالیت ها و اقدامات انجام شده در این انجمن، 

گفت وگویی با خانبداغی انجام داده ایم که مشروح آن به نظر خوانندگان ارجمند می رسد.

رابط مستقیم ایران شناس نیز در آلمان دارد که به طور ویژه به پیگیری 
مسایل مرتبط به ایران می پردازد.

در خصوص شــرایط فعلی انجمن دوستی ایران و آلمان 
توضیحاتی ارائه فرمایید.

این انجمن یک خیابان دو طرفه است؛ در حالی که ما ایرانی ها معمولا 
همه چیز را یک طرفه می بینیم و این دیدگاه صحیح نیست. در گذشته 
حجم تجارت بین ایران و آلمان بالغ بر ۱0 میلیارد یورو بود، اما هم اکنون 
به یک میلیارد یورو هم نمی رسد. چنانچه صادقانه ارزیابی کنیم، به نظر 
می رسد که بیشــتر از آنکه آلمانی ها به ما نیاز داشته باشند، ما به آن ها 
نیاز داریم. در واقع این همکاری اقتصادی و تجارت فی مابین است که 
موفقیت به وجود می آورد و ما به دلیل شــرایطی که داریم، بیش از هر 
زمانی به این تعامل نیازمند هستیم و باید تفکرات اشتباه مربوط به این 
رابطه را اصلاح کنیم. واقعیت این است که ما نیاز به یک پوست اندازی 

و تغییر تفکر در تعامل با دنیا داریم.
آیا ایران و آلمان یکدیگر را شــریک مناســب برای هم 

می دانند؟
شواهد و سوابق نشان دهنده آن است که آلمانی ها با ایرانی ها مشکلی 
ندارند، اما به نظر می رســد که ما با آن ها مشکل داریم. آلمانی ها افراد 
منطقی، اصولی و قابل اعتماد هســتند که یا با شما کار می کنند یا کار 
نمی کنند و بیهوده، وقت شما را با ایستادن در وسط ماجرا تلف نمی کنند؛ 
بنابراین می توان گفت که آلمان ها با ســابقه دیرینه حدود ۱60 ســاله 
خود نشــان دادند که شرکای قابل اعتمادی هستند وکار کردن با آن ها 

ضرروزیانی متوجه طرف مقابل نمی کند.
انجمن دوســتی ایران و آلمان چه برنامه هایی در دستور 

کار دارد؟
این انجمن یک تشکل نوپا اســت و نیاز به همراهی و کمک دارد، زیرا 
با وجود بی اعتمادی  اقتصادی و جو نامساعد سیاسی کنونی، راه اندازی 
و احیــای قدرتمند این انجمن هزینه مالــی دارد. برنامه ها را نمی توان 

رییس انجمن دوستی ایران و آلمان عنوان کرد

عدم برنامه ریزی و نبـود زیـرساخت  
چالـش بخش اقتـصاد و تولید
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بدون مشارکت و همکاری ســریع پیش برد. مثلا ما در انجمن دوستی 
ایران و آلمــان، جهت بهبود رابطه و گســترش همکاری فی مابین دو 
کشور پیشنهاداتی مبنی بر اینکه با همکاری 3 وزارتخانه کشورمان بتوان 
یک نمایشــگاه دائمی یا مرکز ارائه محصولات، برای صنایع کوچک و 
متوسط با شرایط خاص تشکیل دهیم را ارائه دادیم که خوشبختانه این 
امر مورد استقبال آن ها قرار گرفت، ولی ما در امر اجرایی کردن این ایده، 

نیازمند همکاری و همیاری هستیم.
وضعیت سرمایه گذاری در کشــورمان و شرایط فعالیت 

بخش خصوصی را چگونه ارزیابی می کنید؟
به اعتقاد بنده، سرمایه گذاری به معنای سرمایه گذاری داخلی و خارجی 
اســت که الفبای اقتصاد، تولید، صنعت و تجارت است. سرمایه گذاری 
داخلی و خارجــی؛ ارکان و الفبای اقتصادی تولیــد، صنعت، تجارت و 
مراودات دوطرفه در تمامــی زمینه ها و بخش های مورد نظر طرفین را 
در برمی گیرد. متاســفانه در چهار دهه گذشته، دولت ها بیشتر به جای 
واگذاری بخش اقتصادی )صنعت، تجارت و کشــاورزی( و همکاری با 
بخش خصوصی، همواره بــر اقتصاد دولتی در امر تولید و تجارت عمل 
کرده انــد که به نام "اقتصاد ناموفق دولتی" نیز نامیده می شــود. تجربه 
نیم قرن اخیر در کشــورهای توسعه یافته، به وضوح ثابت کرده که برای 
پیشرفت رفاه و موفقیت در تمامی نهادهای اقتصادی و تولید، دولت ها 
باید خود را از تولید و تجارت کنار کشــیده و فعالیت این عرصه را به طور 
کامل به بخش خصوصی واگذار نمایند، چراکه در هیچ کشوری اقتصاد 
دولتی موفق نبوده اســت. در واقع بخــش خصوصی قلب تپنده و فعال 
اقتصادی اســت که توانسته با ایجاد رقابت های لازم در تعادل قیمت ها 
و نوآوری هــای به روز تکنولوژیکی موفق عمل کند؛ بنابراین دولت ها با 
توجه به وسعت کاری و وظایف خود بیشتر فرصت )طراحی، برنامه ریزی 
و حمایت( برای اهداف کشور دارند. در زمان ریاست جمهوری هاشمی 
رفسنجانی، در نمایشــگاه بین المللی در افتتاح سالن آلمان تقاضا کردم 
تا این امکان فراهم شــود که ایران هرچه سریع تر به مرکز نمایشگاهی 
خاورمیانه تبدیل شود که می توانست به یکی از قطب های جذب سرمایه، 
ایجاد موقعیت شــغلی، پیشــرفت صنایع، تبــادل کالا و ایجاد اعتماد 
سرمایه گذاران خارجی شــود و اقداماتی را مورد بررسی و عملیاتی قرار 
دهند که متاســفانه عملیاتی نشد و کشــورهای کوچک همسایه آن را 

عملی کردند.
باید به این نکته اشــاره داشته باشم که کشــورهای موفق و پیشرفته 
فقط با توســعه همکاری و حمایت تمام عیار از بخش خصوصی، توسعه 
و پیشــرفت را در جامعه خود پیش برده انــد. در واقع مي توان گفت که 
بخش خصوصی، قلب و موتور اقتصاد کشــورهای پیشــرفته است. در 
این میان، دولت ها در اقتصاد آزاد امروز جهانی نقش )طراح، برنامه ریز و 

حمایت کننده( را به عهده دارند.

پس از امضای برجام، به نظر می رسید که اتفاقات مثبتی 
در جذب ســرمایه گذاری و بهبود وضعیت اقتصادی رخ 

دهد. به نظر شما چرا این گونه نشد؟
بعد از امضای برجام، ۵2 هیات اقتصادی از آلمان برای سرمایه گذاری 
و همکاری اقتصادی صنعتی به ایران آمدند، ولی متاســفانه هیچ یک 
از مسئولان، وزارتخانه ها، ســازمان ها یا حتی کارخانه دارهای بخش 
خصوصی، نتوانستد از این فرصت استفاده کنند که این امر نشان دهنده 
عدم برنامه ریزی و ضعف ما بوده اســت. سرمایه گذاری شرکت ها در 
نمایشــگاه های بین المللی، گردشــگری، صنعتی و ارائه محصولات 
تولیدات داخلی می توانست در داخل و خارج، میلیون ها شغل و میلیاردها 
تومان درآمد برای کشــور و اعتماد بین الملل را به همراه داشــته باشد. 
عملکرد دیگر نمایشگاه علاوه بر موضوع اقتصادی؛ مرکز تبادل علم، 
فناوری و نوآوری و آشنایی نسل آینده کشور است. در همین حال، عدم 
استفاده دولت از افراد مجرب و با تجربه و فشار تحریم ها، نوسانات نرخ 
ارزی و عدم ثبات قوانین و نبود مشــوق های لازم در تمامی زمینه های 
اقتصادی، موجب شــده که حتی گردشگران هم تمایل چندانی برای 
سفر به ایران یا همکاری را نداشــته باشند و این امر باعث بی رغبتی 
سرمایه گذاران شده اســت. متاســفانه در بخش اقتصادی و تولید، 
شــاهد عدم برنامه ریزی و ایجاد زیرســاخت ها در راستای همکاری 

بین المللی هستیم.
به منظور جذب ســرمایه گذار چــه اقداماتی باید انجام 

شود؟
برای جذب ســرمایه گذاری در اقتصاد و صنعت، باید هر چه سریع تر با 
ایجاد شرایط مطلوب و به ویژه اصلاح زیرساخت های اجرایی و قانونی، 
همراه با ارائه مشــوق های رقابتی، بخش خصوصی داخلی و خارجی را 
جذب کنیم. به عنوان مثال، کشورهای همسایه در ترکیه میلیاردها دلار 
سرمایه گذاری می کنند، ولی در ایران تمایلی برای انجام این کار ندارند، 
چراکه در کشورمان، دولت هم تولیدکننده و هم تاجر است که نتیجه آن، 
باعث عقب ماندگی چرخ اقتصاد و تولید کشور شده  است. از شرایط اولیه 
جذب سرمایه داخلی و خارجی؛ ایجاد زمینه های اعتماد، ارائه مشوق های 
خاص، ارائه تسهیلات و امنیت ســرمایه گذاری و ثبات ارزی و قوانین 
می باشد. در کشــور ما به دلیل عدم ثبات برای سرمایه گذاران، سرمایه 
راکد است؛ لذا سرمایه گذاری در ایران، مقطعی و به صورت لحظه ای در 
بخشــی از اقتصاد بدون برنامه ریزی انجام می گیرد. به نظرم، برای 
بهبود وضعیت جذب سرمایه گذاری، دولت باید از تشکل های بخش 
خصوصی حمایت کند. در پایان باید به این نکته اشاره داشته باشم که 
در راستای پیشبرد اهداف بلندمدت با دیگر کشورها، باید شرایط مورد 
نظــر ســرمایه گذاران مانند ثبــات قوانیــن، ثبــات ارزی، امنیت 
سرمایه گذاری، جذب اعتماد، ارائه مشوق های لازم و تعامل با جامعه 
بین الملل را فراهم کنیم تا از خسارت بیشتر به اقتصاد و صنعت کشور 

جلوگیری کنیم. 

برای جذب 
سرمایه گذاری در 

اقتصاد و صنعت، باید 
هر چه سریع تر با 

ایجاد شرایط مطلوب 
و به ویژه اصلاح 
زیرساخت های 

اجرایی و قانونی، 
همراه با ارائه 

مشوق های رقابتی، 
بخش خصوصی 

داخلی و خارجی را 
جذب کنیم
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سارا نظری

کارآفرین نمونه کشور

بـخش  تـولید 
کمبود سرمایه در گردش دارد
فضل الله جواهری، کارآفرین نمونه کشور و از فعالان اقتصادی به نام و مشهور است که در سال 1318 در شهر خوانسار متولد شد و از سنین نوجوانی، 
فعالیت در عرصه های تولیدی و اقتصادی را آغاز کرده، ریسک پذیری و فعل خواستن را به معنای واقعی صرف کرده و پا در عرصه های مختلف از 
مفتول سازی گرفته تا الکترودهای جوشکاری، صنایع غذایی، گردشگری و... گذاشته است. به گفته وی، همه چیز را از صفر آغاز کرده، سال ها از ساعت 
5 صبح تا 12 شب و به اندازه 5 نفر کار کرده و سابقه کاری بسیار طولانی و پیچیده ای را طی کرده تا با هدف گذاری درست، مسیر زندگی اش را انتخاب 
کند. این کارآفرین برتر کشورمان که فراز و نشیب های بسیاری را پشت سر گذاشته، در حال حاضر مدیریت 6 کارخانه را بر عهده دارد و بالغ بر 3 هزار 
کارگر در مجموعه های تحت مدیریت وی، اشتغال به کار دارند. همچنین در حال حاضر مدیرعامل شرکت الکترود یزد و رییس هیات مدیره صنایع مفتولی 

زنجان را عهده دار است. آنچه که در ادامه می خوانید، ماحصل گفت وگوی ماهنامه »دنیای سرمایه گذاری« با این کارآفرین نمونه است.

در خصوص چگونگــی راه انــدازی کارخانه  های تحت 
مدیریت خود، توضیح دهید.

ســال ها پیش با شــرکای خود در صنایع مفتولی زنجان، کارخانه ای به 
نام بیدوایر ایران را تاســیس کردم که در آن زمان، شرکای بنده در صنایع 
مفتولی، به بنده سرمایه ندادند؛ چراکه بازاری بودم و آن ها ترس از راه اندازی 
کارخانه جدید داشتند و حتی توصیه می کردند که این کار را انجام ندهم، 
ولی به 2 کارخانه راضی نمی شدم. به دلیل واردات مواد اولیه الکترود از هند 
در سفری که به این کشور داشتم، مطلع شدم که یک فرد دارای ۱۷ کارخانه 
است و با دوندگی و اصرار زیاد، موفق به دیدار با مدیرعامل این کارخانه ها 
شدم. در ملاقات 4 ساعته با این کارخانه دار هندی به وی گفتم که در ایران 
یک کارخانه دارم و نمی توانم آن را اداره کنم، شما چگونه ۱۷ کارخانه را اداره 
می کنید؟ وی به بنده پیشنهاد داد که باید مدیران خوبی انتخاب و به آن ها 
اعتماد داشته باشی و اگر ذره ای از میزان اعتمادت به مدیران کم شود، دیگر 

به کار تو نمی آیند و دچار مشکل می شوید. پس از بازگشت، با دردسرهای 
فراوان و مشکلات بســیار، کارخانه بید وایر را راه اندازی کردم، ولی در آن 
زمان لاستیک سازها نمی پذیرفتند که محصولات این کارخانه را خریداری 
کنند. همچنین زمانی که تولید در این کارخانــه را آغاز کردم، کره ای ها 
برای اینکه بنده را زمین بزنند، قیمت کالای ۱200 دلاری خود را با دمپینگ 
به 400 دلار رســاندند. البته با وجود تمام مشکلات و چالش هایی که طی 
کردم و مسایلی که از سوی لاستیک سازها و وزارت صنایع به وجود آمد، در 
نهایت مفتول تولیدی  مورد قبول و پذیرش در داخل کشور قرار گرفت و با 
این اتفاق، واردات مفتول ممنوع شد و در این عرصه بازارمان رونق گرفت. 
در ادامه، کارخانه دیگری به نام جوشــیران را در کرج و برای اولین بار یک 
کارخانه ماشین سازی در کرج راه اندازی کردم که ماشین های صنعتی مورد 
نیاز خودمان را تولید می کرد. سپس کارخانه صنایع پیش تنیده را در زادگاه 
خود شهر خوانسار تاسیس کردم که  2 هزار و ۵00 نفر را با خود شریک کردم 
و گفتم که هر خوانساری باید یک خشت از این کارخانه را داشته باشد. پس 
از مدتی هم یک شهرک توریستی به نام دهکده گردشگری گلستان کوه 
را ساختم که در ابتدای جاده خوانسار-اصفهان، روبه روی سد باغکل واقع 
شده است. این مجموعه تفریحی و اقامتی در سال ۱396 افتتاح شد و در دو 
قسمت فضای خدماتی و فضای مسکونی پذیرای گردشگران است. این 
دهکده با مساحت 4۵ هکتار و طراحی مدرن و الهام گرفته از شهرک های 

توریستی دنیا ساخته شده و شامل چندین واحد اقامتی است. 
درباره ســابقه همکاری خود با آلمانی ها و نحوه تاسیس 

انجمن دوستی ایران و آلمان توضیحاتی ارائه فرمایید.
بنده عضو هیات مدیره انجمن دوســتی ایران و آلمان هستم و همکاری 
من با آلمانی ها سابقه طولانی دارد و تمام ماشین آلات و تکنولوژی های 
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کارخانه ها را از این کشــور وارد کردم. در واقع کار کردن با آلمانی ها خیلی 
راحت است، زیرا افراد مثبت، فنی و بی نظیر هستند. آقای خانبداغی، فردی 
توانمند و با قدرت اســت و صددرصد می تواند این انجمن را به موفقیت 
برساند. امیدوارم با اهداف بلندپایه این انجمن در مسیر خدمت به کشورمان 

گام برداریم. 
در حال حاضر شرایط فعالیت بخش خصوصی در کشور را 

به چه صورت می بینید؟ 
امروز تولیدکنندگان در حال ایثار و فداکاری هستند و به قدری فشار کاری 
روی آن ها زیاد اســت که قابل توصیف نیســت. درست است، زمانی که 
قیمت ها بالا می رود، تولیدکنندگان هم قیمت ها را افزایش می دهند، ولی 
سرمایه و تنخواه در گردش بسیار پایین است. به عبارت دیگر؛ حجم پولی 
که در اختیار تولیدکننده است، با کاری که می خواهد انجام دهد، همخوانی 
ندارد. دارایی، بیمه، مالیات و... از جمله مسایلی است که تولیدکنندگان را 
اذیت می کند. هر چند که شرایط بسیار دشوار است، ولی خوشبختانه هنوز 
روی پا هستیم و امیدوارم در آینده، وضعیت بهتر شود و بتوانیم روند بهتری 

را در پیش بگیریم.
در حال حاضر ســرمایه گذاری در کشور ما به خوبی انجام 

نمی شود. دلیل این موضوع را در چه می دانید؟ 
معتقدم که اگر بستر آن آماده شود، ایران بهترین کشور برای سرمایه گذاری 
است، زیرا کشور ما موقعیت بی نظیری در منطقه و جهان دارد، چهار فصل 
است، جزو غنی ترین مناطق دنیا به لحاظ منابع و معادن محسوب می شود 
و کشور ثروتمندی است. چنانچه مدیریت خوبی وجود داشته باشد و بتوانیم 
سطح مدیریت خود را بالا ببریم، امکان جذب سرمایه گذاری هم به وجود 
خواهد آمد. ما در حال حاضر تحریم هســتیم و هیچ کشوری با ما رابطه 
اقتصادی ندارد که همین مساله مشکلات بسیاری را به وجود آورده است. به 

عنوان مثال، امکان گشایش اعتبار نداریم و با هیچ جا نمی توانیم کار کنیم؛ 
مگر اینکه برای آن طرف پول ارسال کنیم تا محصول مورد نظر ما را ارسال 
کند که کار بسیار خطرناکی است. باید تحریم ها برداشته شود و گشایش 
اعتبار صورت بگیرد؛ هر چند که این مشکلات وجود دارد، ولی امیدوارم در 

آینده وضعیت کنونی اصلاح شود. 
آیا در زمینــه صادرات محصولات خــود اقداماتی انجام 

داده اید؟
در شــرایطی که ظرفیت تولید ما ۷0 درصد است، حداکثر 30 تا 40 درصد 
تولید داریم؛ بنابراین باید بســترها را آماده کنیم که در چنین شــرایطی 
می توانیم توان ۷0 درصد تولید خود را داشته باشیم و در عین حال صادرات 
هم انجام دهیم. در حال حاضر ما می خواهیم صادرات داشــته باشیم و 
کشــورهایی مانند ایتالیا و اســپانیا خواهان تولیدات کارخانه های بنده 
هستند، اما از آنجا که تحریم هستیم و گشایش اعتبار انجام نمی شود، 

این امکان وجود ندارد. 
در تمام سال هایی که به عنوان تولیدکننده فعال بوده اید، 
نــگاه دولت ها به بخــش خصوصی را چگونــه ارزیابی 

می کنید؟
بخش خصوصی همیشه مورد تهاجم قرار گرفته و هیچ گاه رونق نداشته 
است، زیرا معمولا نتوانسته عملکرد خوبی داشته باشد. البته افرادی هم در 
بخش خصوصی سوء استفاده کرده اند و آن طور نبوده که همه چیز را گردن 
دولت بیاندازیم. اگر مدیران پاک دســتی داشــته باشیم و هر مدیری که 
می آید، فقط به فکر پر کردن جیب خود نباشــد و دلش به حال مملکت 
بسوزد، مســلما وضعیت تولید هم بهبود خواهد یافت. چنانچه بخش 
خصوصی مورد حمایت قرار بگیرد و دولت، اقتصاد را به بخش خصوصی 

واگذار کند، فعالان این بخش می توانند به خوبی کار کنند.  
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عرفان فغانی

عضو هیات رییسه انجمن دوستی ایران و آلمان مطرح کرد

تاثیر انجمن های دوستی 
در افزایش تعـاملات کشورها

اعمال تحریم ها علیه کشورمان، روابط تجاری و اقتصادی ایران با سایر کشورها را به حداقل رسانده و این کاهش سطح روابط تا جایی بوده که حتی شرکای 
قدیمی ایران مانند آلمان را هم تحت ثاثیر قرار داده است. در واقع مسایل ناشی از تحریم ها موجب شده که رویکرد کشورها نسبت به اتاق های بازرگانی 
مقداری تغییر کند. هر چند که برخی از روندهای اشتباه در هیات رییسه های پیشین اتاق بازرگانی ایران و آلمان نیز در توقف فعالیت این تشکل نیز بی تاثیر 
نبوده است. در این شرایط به نظر می رسد که انجمن های دوستی از راه برگزاری ایونت های فرهنگی و موارد این چنینی، می توانند در برخی از بازارها یا کشورها 
تاثیرگذارتر باشند. از جمله این نهادها، انجمن دوستی ایران و آلمان است که پس از سال ها عدم فعالیت، مجددا آغاز به کار کرده است. در گفت وگویی که با 
احمد اصل رکن آبادی، عضو هیات رییسه انجمن دوستی ایران و آلمان داشتیم، ابعاد مختلف فعالیت این انجمن را مورد بررسی قرار دادیم که مشروح آن از 

نظرتان می گذرد. 

در خصوص سوابق مدیریتی خود توضیحاتی ارائه فرمایید.
بنده ریاست هیات مدیره شرکت سرمایه گذاری نفت و گاز و پتروشیمی 
تامین معروف به تاپیکو، مدیرعاملی شــرکت گسترش تجارت پارس 
متعلق به صندوق بازنشستگی کشوری و مدیرعاملی هلدینگ کشاورزی 
و صنایــع غذایی و دارویی صبا جهان متعلق به صندوق بازنشســتگی 
کشــوری را در رزومه کاری خود داردم. از سال ۱3۷۵ که 2۱ سال داشتم، 
وارد دفاتر بازرگانی خارج از کشــور وزارت بازرگانی شدم و در سال ۱3۸۱ 
فعالیت در  شــرکت های نفتی بنیاد مستضعفان را آغاز کردم. بنده اولین 
مدیرعامل شرکت نفت پتروخزر در سال ۱3۸3 بودم که این شرکت متعلق 
به بنیاد مستضعفان و جانبازان در آن زمان بود. همچنین در دوره ای رییس 
هیات مدیره پتروشیمی جم بودم. البته طی دوره ریاست جمهوری آقای 
روحانی، فعالیت چندانی در بخش دولتی نداشتم و در بخش خصوصی، 
فعال بودم. در سال ۱400 مجددا توسط تیم اقتصادی دولت آقای رییسی 

دعوت به کار و به عنوان رییس هیات مدیره تاپیکو مشغول به کار شدم تا 
ســه ماه پیش که مجددا با توجه به تغییر مدیریتی که در وزارت کار اتفاق 

افتاد، از هلدینگ صنایع کشاورزی و دارویی صبا جهان تودیع شدم. 
درباره فعالیت های انجمن دوســتی ایران و آلمان توضیح 

دهید.
ظرفیت ها و فضاهای مختلفی برای توسعه همکاری ها در ابعاد مختلف 
سیاسی، اقتصادی و فرهنگی با کشورهای مختلف وجود دارد که یکی از 
آن ها انجمن های دوستی بین کشورها است. یکی از شرکای بسیار مهم 
ایران در ابعاد اقتصادی، جمهوری فدرال آلمان است که پیشینه طولانی 
در روابــط تجاری با ما دارد. آلمان حتــی در زمان جنگ تحمیلی، روابط 
اقتصادی خوب و سطح بالایی با کشورمان داشت و یکی از شرکای عمده 
تجاری ایران بود. همچنین آلمان در بازارهای نفت و گاز و پتروشیمی، نفت 
ارزان تری را از بازار مدیترانه از طریق روسیه تامین می کند و شاید مشتری 
جدی نفت خام ما نباشــد، اما سال ها اولین و بزرگ ترین واردکننده پلیمر 
جهان بوده و ســالانه حدود 40 میلیارد دلار پلیمر وارد می کند؛ بنابراین 
از نظر اســتراتژیک در صنایع پتروشیمی، برای ما بازار آلمان بسیار مهم 
است. به عنوان مثال، پتروشیمی جم تحت لیسانس شرکت بازل آلمان 
است و اکثر تکنولوژی های خوب پتروشــیمی های ما، وارداتی از کشور 
آلمان است؛ از همین رو می طلبد که همواره برای توسعه همکاری با آلمان 

تلاش کنیم.
این انجمن سال ها غیر فعال بود. چه شد که مجددا احیا شد؟
بعد از فشــارهای ناشی از تحریم ها، این روابط به حداقل رسید، بر همین 
اساس به نظرمان رســید که یکی از راهکارهایی که می تواند هم راستا با 
اتاق بازرگانی ایران و آلمان شود، فعال سازی انجمن دوستی ایران و آلمان 
است؛ بنابراین به اتفاق آقای خانبداغی که از افراد بسیار باتجربه و از بزرگان 
روابط ایران و آلمان در بخش اقتصادی است و سال ها ریاست هیات مدیره 
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اتاق آلمان را به صورت افتخاری بر عهده داشــت، انجمن دوستی ایران و 
آلمان که سال ها غیر فعال شــده بود را مجددا احیا کردیم. فعالیت مجدد 
اتاق دوســتی ایران و آلمان، فرصت بسیار خوبی است که به توسعه روابط 
فرهنگی بین مردم ایران و آلمان و همچنین به توسعه روابط دیگری که دو 

طرف احساس نیاز به آن دارند، کمک کند.
فعالیت انجمن های دوستی در کنار فعالیت های وزارت امور 

خارجه و سفارتخانه، منافاتی با یکدیگر ندارد؟  
در اقتصــاد، کالاها و خدمات مختلفی وجــود دارد که برخی جایگزین و 
بعضی مکمل هستند. در مساله انجمن ها، بیشتر خدمات مکمل هستند و 
جایگزین هم نیستند؛ بنابراین فراهم بودن این امکانات یک مزیت و نقطه 
مثبتی است و این ها هیچ کدام با هم رقابت نمی کنند، بلکه مکمل یکدیگر 
هستند. با توجه به اعمال تحریم های ظالمانه، شاید وزارت امور خارجه نتواند 
بســیاری از فعالیت ها را انجام دهد و برخی از مسایل باید از طریق اتاق های 
بازرگانی و بخش های خصوصی پیگیری شــود که می توانند در شــرایط 
تحریمی، عملکرد فعالانه تری داشته باشند. در شرایطی که با تحریم های 
غیرقانونی مواجه هستیم، متاسفانه اتاق های بازرگانی هم به شدت محدود 
شــده اند و در این وضعیت انجمن های دوســتی که فضای غیرانتفاعی و 

غیرتجاری دارند، می توانند یک فرصت بسیار خوب و مغتنم باشند. 
انجمن دوستی ایران و آلمان به منظور ایجاد تعاملات بیشتر 

چه اقداماتی انجام داده است؟
در انجمن دوستی ایران و آلمان، تعدادی ایونت برگزار و دوستان را دعوت 
کردیم که شخصیت های بســیار مهمی که در پروژه های اقتصادی دو 
کشور حضور دارند، در این رویدادها شرکت کردند که برای ما بسیار جالب 
بود. اساســنامه انجمن،  کار تجاری را ممنوع کرده، اما در دل این انجمن 
دیدارهایی صورت گرفت که منجر به شــکل گیری تعاملات اقتصادی 
بالایی شده است. البته قرار نیست در این انجمن، کار اقتصادی انجام شود، 
ولی این رویدادها باعث شد که افراد با هم ارتباط بگیرند و خارج از فضای 
انجمن، تعاملاتی انجام شود که در کل به نفع دو کشور ایران و آلمان است 
که هم از بحث تحریم ها دور مانده اند و هم در این فضا توانسته اند اهداف 
اقتصادی خود را پیگیری کنند. به اعتقاد بنده، شروع به کار انجمن دوستی 
ایران و آلمان بســیار خوب و موفق بوده و موفــق هم خواهد بود. یکی از 
دلایل موفقیت این انجمن، وجود شخصیتی مانند آقای خانبداغی است که 
واقعا خود را وقف این کار کرده و شاید مجسمه توسعه روابط ایران و آلمان، 
رییس این انجمن اســت که باید از این ظرفیت استفاده کنیم. ایشان هم 
طرف ایرانی و هم طرف آلمانی را در نظر می گیرد و هم مورد وثوق ســفیر 
ایران در آلمان و هم مورد وثوق ســفیر آلمان در تهران است. به نظر بنده، 
این پتانســیل بسیار خوبی است که هر دو کشور باید از آن به نحو مطلوبی 

استفاده کنند.
آیا آماری از حجم سرمایه گذاری دو کشور دارید؟

در حال حاضر به دلیل تحریم ها، هرگونه سرمایه گذاری به صورت رسمی 

قطع شده است. به عنوان مثال، نمی توان گفت که فلان کارخانه تحت 
لیسانس آلمان کار می کند و به نوعی دیگر چنین چیزی وجود ندارد. مثلا 
شرکت هایی در ترکیه مستقر هستند و به دستور شرکت آلمانی در ایران 
سرمایه گذاری می کنند، ولی همه این آمارها محرمانه است و قابل افشا 
نیست. متاسفانه به دلیل آنچه که گفته شد، در حال حاضر چیزی به اسم 

سرمایه گذاری وجود ندارد.
امتیاز و برتری انجمن دوســتی ایران و آلمان نســبت به 

انجمن کشورهای دیگر چیست؟
انجمن هر کشور فضای خودش را پیگیری می کند و قاعدتا مزایای خود 
را دارد. در هر کدام از کشــورها دانشجویانی داریم که مشکلات درسی یا 
فرهنگی دارند که حتما انجمن ها می توانند به آن ها کمک کنند. هزینه 
عضویت در انجمن دوستی ایران و آلمان، مبلغ ناچیزی است و این انجمن 
به دلیل راهنمایی ها و کمک هایی که می تواند به دانشجویان ارائه دهد، 
تمایل به عضویت دانشــجویان و مجموعه ها و تشکل های فرهنگی، 
اجتماعی و اقتصادی دارد. به نظر بنده، همه انجمن ها در جایگاه خودشان 
بسیار مهم هستند و به خصوص در حال حاضر و در شرایط تحریم، تنها 
نهــاد مردمی که می تواند کار خود را انجام دهد و تحت نظارت تحریم ها 
قرار نگیرد، همین انجمن های دوستی هستند که توسعه آن ها می تواند 

کمک بسیاری به کشور کند. 
این انجمن به طور تخصصی در سال ۱۴۰۲ چه اقداماتی 

را انجام داده است؟ 
انجمن دوستی ایران و آلمان در ســال گذشته، سه رویداد را برگزار کرد. 
همچنین جلسات متعددی با وزارت خارجه، مدیر کل اروپا و قسمت های 
مختلف این وزارتخانه داشته ایم و نظرات مشورتی به آن ها ارائه کرده ایم 
و با توجه به سبقه  مهندس خانبداغی و شناخت خوب وی از بازار آلمان و 
سیاست مداران و بزرگان این کشــور، هم به وزارت امور خارجه و هم به 
ســازمان های بالادستی مشــورت ارائه می کند. علاوه بر این، گزارش 
جلسه ای که آقای خانبداغی با سفیر آلمان داشت، به وزارت امور خارجه 
ارائه شد. تقریبا هر دو کشور در رابطه با انجمن دوستی، بسیار مثبت هستند 
و قول همکاری داده اند. همچنین قرار اســت، یک نمایشــگاه درباره 
فعالیت های فرهنگی و اجتماعی دو کشــور در آلمان برگزار شــود که 
بخش های صنایع دســتی هم می توانند در آن حضور پیدا کنند. در واقع 
تلاش ها معطوف به این اســت که به صورت غیر مســتقیم روابط را در 
بخش های مختلف توسعه دهیم. در مورد استقبال افراد هم باید بگویم که 
اگــر در هر یک از ایونت ها، ۱00 نفر را پیش بینی کرده بودیم، ۱۵0 نفر 
شــرکت کردند و به تبع آن جلســات بعدی را بزرگ و بزرگ تر برگزار 
کرده ایم. تصور بنده این است که چنانچه انجمن دوستی ایران و آلمان 
مورد حمایت بیشتری قرار گیرد، در شــرایط تحریمی اقدامات بسیار 

مفیدی انجام خواهد داد. 

 آلمان در بازارهای نفت 
و گاز و پتروشیمی

 نفت ارزان تری را از 
بازار مدیترانه از طریق 

روسیه تامین می کند 
و شاید مشتری جدی 

نفت خام ما نباشد، 
اما سال ها اولین و 

بزرگ ترین واردکننده 
پلیمر جهان بوده است
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به منظور ایجاد روابط دوســتانه و همکاری های بیشتر با 
آلمان چه اقداماتی انجام شده است؟

 بدون مطمئنــاً اعتماد و حمایت بخش خصوصی، رســیدن به اهداف 
بالادستی کشــور و رشــد تولید ناخالص ملی از محل اقتصاد دیجیتال 
بسیار دشوارتر خواهد شد. همچنین با شناسایی فرصت های فرهنگی و 
اقتصادی، فضایی را جهت توسعه روابط دوستانه میان مردم و صنایع دو 
کشور ایران و آلمان فراهم کرده ایم. علاوه بر این، بنده به عنوان مدیرعامل 
و رییس هیات مدیره شرکت مهندسان مشاور اتوماسیون ساختمان آترینا 
هم هســتم که با ســابقه نزدیک به دو دهه فعالیت اجرای پروژه های 
هوشمندسازی در حوزه های ساختمان هوشمند، بیمارستان هوشمند، 
کارخانجات هوشمند، مراکز داده هوشمند و ... و چاپ مجله اتوماسیون 
ســاختمان و کتاب های تخصصی حوزه هوشمندســازی و اتوماسیون 
ســاختمان BMS، همراه با آموزش و تربیت نیروهای متخصص، نقش 
موثری در توســعه این صنعت در کشور داشته ایم. این شرکت به عنوان 
اولین عضو رســمی انجمن جهانی KNX در ایران و بزرگ ترین پارتنر 

رسمی KNX در خاورمیانه فعالیت می کند. همچنین این شرکت دارای 
بزرگ ترین مرکز آمــوزش بین المللی KNX در مرکــز تربیت مربی و 
آموزش های فنی و حرفه ای کرج است که بر همین اساس از سال 20۱۵ 
حامی مسابقات جهانی مهارت WorldSkills نیز بوده است. این شرکت 
عمــده محصولات مورد مصرف پروژه های خــود و دیگر همکاران را از 
کشور آلمان تامین می نماید. شرکت IHA یکی دیگر از شرکت هایی است 
که بنده به عنوان رییس هیات مدیره در آن فعالیت دارم. در این شرکت به 
فعالیت های مشاوره، بازرگانی و مدیریت صادرات و واردات با اروپا و به طور 
خاص کشور آلمان برای شرکت های تولیدی کشور و حتی شرکت های 
دانش بنیان مشغول هستیم. شناسایی بازار هدف و بسترسازی حضور و 
بازارسازی برای شرکت های ایرانی در بازار اروپا و آلمان از جمله خدمات این 
شرکت محسوب می شود. همچنین به عنوان مشاور عالی در کانون های 
انجمن های صنفی کارفرمایی و کارگری کشور، معاونت علمی ریاست 
جمهوری و وزارت خارجه می کوشــیم تا با ظرفیت شناسی فرصت های 
موجود، خدمات شایســته ای به اعضای ارزشمند انجمن دوستی ایران و 

آلمان و انجمن فناوری دیجیتال و هوشمندسازی ارائه کنیم.
گزارشی از روند فعالیت انجمن دوستی ایران و آلمان تا به 

امروز ارائه دهید.
انجمن دوستی ایران و آلمان در اواســط سال ۱3۸0 با تلاش گروهی از 
بزرگان فعال در حوزه آلمان با همکاری وزارت خارجه در وزارت کشــور 
ثبت گردید. در اوایل تاســیس، آن ها گام های موثری در پیشبرد اهداف 
مشترک دوطرف برداشتند، ولی متاسفانه به دلایل برخوردهای سلیقه ای، 
فعالیت های انجمن چندین سال با رکود مواجه شد تا اینکه پس از دورهای 
رکود، پس از سال ها، بنا به توصیه های مختلف وزارت امور خارجه و وزارت 
کشور به آقای مهندس خانبداغی، به واسطه سوابق ارزشمندشان در بیش 
از 4 دهه به عنوان ریاست اتاق بازرگانی و صنایع ایران و آلمان و هم اکنون 
نیز به عنوان ریاست افتخاری اتاق ایران و آلمان و ریاست انجمن دوستی 
ایران و آلمان که چهره ای شناخته شده برای دولت مردان، تجار، صنایع و 
دانشگاه های آلمان می باشند، جهت توسعه روابط دوستی دو ملت و آشتی 

سارا نظری

عضو هیات رییسه انجمن دوستی ایران و آلمان

انجـمن های دوستی 
باعث تـقویت روابط میان فـرهنگ ها می شوند

سیف اله نیک نامی، عضو هیات رییسه انجمن دوستی ایران و آلمان؛ دارای تحصیلات مهندسی مکانیک، مدیریت پروژه و ساخت و دکترای حرفه ای کسب وکار 
از دانشکده فنی دانشگاه تهران است. از طرفی، ریاست هیات مدیره انجمن صنفی کارفرمایی فناوری دیجیتال و هوشمندسازی ایران را نیز بر عهده دارد. 
به گفته وی، تمام سعی ما بر این بوده که با ایجاد زیرساخت های لازم و شناسایی اولیه شرکت های فعال در حوزه های مرتبط با انقلاب چهارم و پنجم صنعتی 
مسیر توسعه اقتصاد دیجیتال و اقتصاد مبتنی بر فناوری را در کشور جهت جهانی سازی خدمات و محصول فراهم کنیم و می کوشیم مشکلات پیش روی 
این صنف را با سازمان ها و نهادهای بالادستی به روش های مقررات زدایی و تسهیل گری مرتفع نماییم. در گفت وگویی که با نیک نامی داشتیم، به بررسی ابعاد 

مختلف همکاری های بین ایران و آلمان پرداخته ایم که ماحصل آن به نظر خوانندگان ارجمند می رسد.
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بخش خصوصی پیش قدم شدند و انجمن دوستی ایران و آلمان را با برنامه 
و قدرتی مضاعف پس از سال ها احیا کردند.

این انجمن چه ویژگی و امتیازاتی دارد؟
انجمن  دوســتی ایران و آلمــان به منظور ارتقــای ارتباطات فرهنگی، 
اجتماعی و اقتصادی بین دو کشــور تشکیل شده است. امتیازات انجمن  
دوستی می تواند از نظر اجتماعی، فرهنگی، اقتصادی و سیاسی متفاوت 
باشد و بسته به ماهیت و فعالیت ها متغیر اســت؛ اما در کل، انجمن های 
دوستی باعث تقویت ارتباطات میان فرهنگ ها و مردم دو کشور و تسهیل 

همکاری های متقابل در زمینه های مختلف می شوند.
انجمن دوستی ایران و آلمان چه برنامه هایی را برای سال 

آینده در نظر دارد؟
برنامه های این انجمن در ســال آینده هنوز به طور کامل نهایی نشده، اما 

به طور کلی شامل موارد زیر خواهد بود:
برنامه های فرهنگی:

  برگزاری نمایشگاه های هنری و فرهنگی در ایران و آلمان
  تبادلات فرهنگی میان هنرمندان و فرهنگیان بین دو کشور
  برگزاری سمینارها و نشست های علمی، فرهنگی و هنری

  ترجمه و نشر آثار ادبی و فرهنگی دو کشور
برنامه های اقتصادی:

 برگزاری سمینارها و نشست های اقتصادی
 تبادل هیات های تجاری بین دو کشور

 معرفی فرصت های سرمایه گذاری در ایران و آلمان
 برگزاری نمایشگاه های تخصصی

 حضور در نمایشگاه های تخصصی آلمان
برنامه های آموزشی:

 اعطای بورسیه تحصیلی به دانشجویان ایرانی و آلمانی
 برگزاری دوره های زبان فارسی و آلمانی

 تبادل دانشجو بین دانشگاه های دو کشور
برنامه های اجتماعی:

 برگزاری تورهای گردشگری
 برگزاری اردوهای دانشجویی

 برگزاری جشن ها و مناسبت های ملی دو کشور
برنامه های ورزشی:

 برگزاری مسابقات ورزشی دوستانه
 تبادل ورزشکاران بین دو کشور

انجمن دوســتی ایران و آلمان در حال برنامه ریزی بــرای برگزاری این 
برنامه ها در سال آینده است. هر چند با توجه به شرایط تحریم و مشکلات 
پیش آمده اقتصادی، بسیاری از تعاملات دچار آسیب شده، ولی مهمترین 
همکاری های ایران و آلمان که از سوی انجمن دوستی ایران و آلمان پیش 
می رود؛ در حوزه های فرهنگی، اجتماعی، ورزشــی، اقتصادی و آموزشی 

است که به تشریح برخی از آن ها می پردازم:
زمینه های فرهنگی:

 برگزاری نمایشگاه های هنری و فرهنگی و تبادلات فرهنگی هنرمندان 
و فرهنگیان: انجمن دوســتی ایران و آلمان می کوشــد تا در طول سال، 

نمایشگاه های متعددی از آثار هنری هنرمندان ایرانی و آلمانی در هر دو 
کشور برگزار  کند. این نمایشگاه ها فرصتی برای تبادل فرهنگی بین دو 

کشور و معرفی هنر و فرهنگ هر دو کشور به مردم دو کشور است.
 برگزاری ســمینارها و نشست های علمی و فرهنگی: انجمن دوستی 
ایران و آلمان در تلاش ایت تا سمینارها و نشست های علمی و فرهنگی را 
با موضوعات مختلف در هر دو کشور برگزار کند. این سمینارها و نشست ها 
فرصتی برای تبادل نظر و گفت وگو بین متخصصان و اندیشــمندان دو 

کشور است.
 ترجمه و نشــر آثار ادبی و فرهنگی: انجمن دوســتی ایران و آلمان در 
نظر دارد تا آثار ادبی و فرهنگی دو کشــور را ترجمه و منتشر  کند. این 
ترجمه ها فرصتی برای مردم دو کشــور اســت تا با ادبیات و فرهنگ 

یکدیگر آشنا شوند.
زمینه های اجتماعی:

 برگزاری جشن ها و مناسبت های ملی دو کشور: انجمن دوستی ایران و 
آلمان می کوشد تا جشن ها و مناسبت های ملی دو کشور را در هر دو کشور 
برگزار کند. این جشن ها فرصتی برای مردم دو کشور است تا با فرهنگ 
و آداب و رسوم یکدیگر آشنا شوند. از جمله می توان به جشن ۱۵0 سالگی 
روابط دوستی ایران و آلمان اشاره کرد که در حال برنامهریزی برگزاری با 
شکوه آن در تهران و هامبورگ با حضور کلیه فعالان آلمان بوده و در این 
خصوص برای برگزاری هرچه باشکوه تر آن، نیازمند حمایت مسئولان و 

سازمان های ذی ربط هستیم.
زمینه های ورزشی:

 برگزاری مســابقات ورزشی دوستانه: انجمن دوســتی ایران و آلمان 
می کوشــد تا مسابقات ورزشی دوستانه بین دو کشــور برگزار کند. این 
مسابقات فرصتی برای ورزشــکاران دو کشور است تا با یکدیگر رقابت 
کنند. در این خصوص موضوعات مرتبط با استعدادیابی از تیم های فوتبال 
با کمک استاد مجید جلالی به کمک هوش مصنوعی در حال انجام است.

آیا وجود انجمن های دوستی، باعث کم رنگ شدن نقش 
سفارت خانه ها در ایجاد روابط نمی شود؟

انجمن های دوستی به عنوان نهادهای مدنی، نقشی مهمی در روابط بین 
دو کشور ایفا می کنند و با فراهم کردن زمینه های تبادل فرهنگی، علمی، 
اقتصادی و اجتماعی بین مردم دو کشور، به افزایش درک و شناخت متقابل 
کمک می کنند. انجمن های دوستی در کنار سفارتخانه ها، نقشی مکمل 
در پیشبرد روابط و اهداف دو کشور ایفا می کنند. در حالی که سفارتخانه ها 
به عنوان نماینده رسمی دولت ها، وظایف سیاسی و دیپلماتیک را بر عهده 
دارند، انجمن های دوستی با تمرکز بر تعاملات مردمی، به توسعه روابط در 
سطوح عمیق تر و پایدارتر کمک می کنند. با وجود نقش مهم انجمن های 
دوستی، این انجمن ها به هیچ وجه جایگزین سفارتخانه ها نیستند. وظایف 
و کارکردهای سفارتخانه ها، به ویژه در حوزه های سیاسی و دیپلماتیک، 
منحصر به فرد بوده و توســط هیچ نهاد دیگری قابل انجام نیســت. در 
نهایت، وجود انجمن های دوســتی به عنوان نهادهای مدنی، فرصتی 
ارزشمند برای توسعه روابط بین دو کشور در سطوح مختلف و ایجاد روابط 
پایدارتر بین مردم دو کشور اســت. این انجمن ها در کنار سفارتخانه ها، 
نقشی مکمل در روابط بین دو کشور ایفا می کنند و به هیچ وجه جایگزین 

سفارتخانه ها نیستند.

 امتیازات انجمن  دوستی 
می تواند از نظر اجتماعی، 

فرهنگی، اقتصادی و 
سیاسی متفاوت باشد 

و بسته به ماهیت و 
فعالیت ها متغیر است؛ 
اما در کل، انجمن های 
دوستی باعث تقویت 

ارتباطات میان فرهنگ ها 
و مردم دو کشور و تسهیل 

همکاری های متقابل 
در زمینه های مختلف 

می شوند
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 آلمان در سال ۲۰۲۳ 
بالغ بر ۲6۰ میلیون 

یورو کالا از ایران وارد 
و ۱/6 میلیارد یورو 
کالا به ایران صادر 

کرده است و در حال 
حاضر رتبه ۱5 را در 
بین سرمایه گذاران 

خارجی در ایران دارد

به نظر شما کشور آلمان شریک تجاری خوبی برای ایران 
است؟

آلمان همچنان بزرگ ترین شــریک تجاری ایران در اروپا محســوب 
می شــود. این کشــور با جمعیتی بیش از ۸3 میلیون نفــر، بازار بزرگی 
برای صادرات محصولات ایرانی محســوب می شــود. آلمان به عنوان 
بزرگ ترین اقتصاد اروپا و چهارمین اقتصاد بزرگ جهان با صادرات ۱۵00 
میلیارد یورویی در ســال، فرصت های زیادی برای همکاری اقتصادی 
با ایران دارد. 99 درصد شــرکت های آلمانی از نوع SME هســتند و این 
فرصت مناســبی برای ارتباط شرکت های ایرانی با آن ها است. آلمان در 
زمینه های مختلف فناوری از جمله صنعت خودرو، ماشین آلات، انرژی 
و پزشــکی، پیشرو است. همکاری با آلمان می تواند به ایران در دستیابی 
به این فناوری ها و ارتقای ســطح دانش فنی خــود کمک کند. بیش از 
60 درصد نمایشگاه های بزرگ دنیا در آلمان برگزار می شود و 30 درصد 
درآمد آلمان از محل برگزاری نمایشگاه های تخصصی و بین المللی است. 
حضور شــرکت های ایرانی در این نمایشــگاه ها می تواند نقش موثری 
در ارتباطات و صادرات شــرکت های ایرانی و آشنایی بیشتر کشورهای 
پیشــرفته از توانمندی های صادراتی ایران باشــد و اینجاست که نقش 
موثر انجمن های دوســتی می تواند در ایجاد این روابط تاثیر گذار باشد. 
موضوعات شبکه سازی، بازارسازی و برندسازی ناشی از این اتفاق خواهد 
بود. روابط سیاسی بین ایران و آلمان به دلایل تحریم ها قدری خدشه دار 
شده، ولی قطعا بهبود می یابد که این امر می تواند به تسهیل همکاری های 
اقتصادی بین دو کشور کمک کند. همکاری با آلمان در حوزه های انرژی، 
صنعت، کشــاورزی، گردشگری و آموزش می تواند مزایای زیادی برای 
ایران داشــته باشد. با این حال، ایران باید برای غلبه بر چالش هایی مانند 
تحریم های اقتصادی و بروکراسی پیچیده در آلمان تلاش کند و باید در 
زنجیره تامین شرکت های بزرگ آلمانی قرار گیرد تا نرخ صادرات پایدار و 

تولید ناخالص داخلی از این محل رشد یابد.
 آیا روابط سیاسی و از جمله تحریم، مانع همکاری بین ایران 

و آلمان نشده است؟
روابط سیاســی بین ایران و آلمان در طول ســال ها فراز و نشــیب های 
زیادی را پشــت سر گذاشــته اســت. در حال حاضر، روابط دو کشور در 
ســطحی دیپلماتیک و با احتیاط دنبال می شود. تحریم های اقتصادی 
ایالات متحده علیه ایران، مانعی بزرگ برای همکاری های اقتصادی بین 
ایران و آلمان است. این تحریم ها شامل محدودیت های بانکی، تجاری و 
سرمایه گذاری می شود و انجام تجارت با ایران را برای شرکت های آلمانی 
دشوار می کند. با وجود این چالش ها، همکاری های اقتصادی بین ایران 
و آلمان به طور کامل متوقف نشــده است. در میان اعضای اتحادیه اروپا، 
آلمان بیشترین سهم در تجارت با ایران را داشته، به طوری که 3۱ درصد 
از کل تجارت ایران با اروپا مربوط به این کشور بوده است. آلمان در سال 
2023 بالــغ بر 260 میلیون یورو کالا از ایران وارد و ۱/6 میلیارد یورو کالا 
به ایران صادر کرده است و در حال حاضر رتبه ۱۵ را در بین سرمایه گذاران 

خارجی در ایران دارد.
انجمن دوستی ایران و آلمان چه همکاری های در بخش 

نیروی کار با هم  دارند؟

این انجمــن در زمینه های مختلفی از جمله بخش نیروی کار با یکدیگر 
همکاری دارند. برخی از این همکاری ها عبارتند از:

 برگزاری ســمینارها و نشست های تخصصی: انجمن دوستی ایران و 
آلمان می کوشــد تا سمینارها و نشســت های تخصصی در زمینه های 
مختلف مرتبط با نیروی کار مانند اشتغال، آموزش و مهارت آموزی را برگزار 
 کند. این سمینارها و نشست ها فرصتی برای تبادل نظر و تجربیات بین 

متخصصان و فعالان حوزه نیروی کار دو کشور است.
 آلمان در زمینه آموزش و مهارت آموزی نیروی کار پیشرو است که در این 
میان، ایران می تواند از آلمان در زمینه ارتقای نظام آموزش و مهارت آموزی 
نیروی کار خود به روش آموزش های دوگانه، بازدید و کارآموزی در صنایع 
آلمان با هدف ارتقای سطح مهارت های نیروی کار، اشتغال زایی و توسعه 

اقتصادی دو کشور کمک بگیرد.
 همکاری های انجمن دوســتی ایران و آلمان در بخش نیروی کار در 
حال حاضر در ســطحی محدود است که نیازمند حمایت و تسهیل گری 
سازمان های بالادستی از این اتفاق است و برای توسعه این همکاری ها، 
نیاز به حمایت دولت ها و بخش خصوصی دو کشور است. تبادل نیروی کار 
بین دو کشور نیز باید با رعایت قوانین و مقررات مربوطه انجام شود و هدف 
از تبادل نیرو باید در راستای انتقال دانش و تکنولوژِی و تقویت نیروی ماهر 

در کشور صورت پذیرد.
 آیا از حجم ســرمایه گذاری کشور آلمان در ایران را اطلاع 

دارید؟
به طور عمومی، آمار دقیق و به روز شــده ای از حجم سرمایه گذاری آلمان 
در ایران در دسترس نیســت. تحریم های اقتصادی ایالات متحده علیه 
ایران، مانع بزرگی برای سرمایه گذاری خارجی در ایران است. بسیاری از 
شرکت های آلمانی به دلیل ترس از تحریم ها، از سرمایه گذاری در ایران 
خودداری می کنند. برخی از ســرمایه گذاری های آلمان در ایران به طور 
غیرمستقیم و از طریق شرکت های ثالث انجام می شود که ردیابی آن ها 
را دشــوار می کند. با وجود این چالش ها، آلمان همچنان یکی از شرکای 
تجاری مهم ایران اســت و ایران برای جذب سرمایه گذاری خارجی، باید 

فضای اقتصادی مناسب و باثباتی را فراهم کند.
برخی از شرکت های آلمانی که در ایران سرمایه گذاری کرده اند عبارتند از:

Siemens, Daimler, BASF, Volkswagen ,Deutsche Telekom

و سخن آخر...
ایران می تواند با توجه به ظرفیت های موجود خود و مزیت های رقابتی از 
قبیل نیروی انسانی و انرژی ارزان، دسترسی به مواد اولیه و منابع طبیعی و 
همچنین موقعیت استراتژیک در منطقه، به بهشت فرصت های تجاری 
برای ســرمایه گذاران خارجی  از  جمله آلمان تبدیل شــود. فقط با ثبات 
قوانین، تصمیمات بالادستی، ایجاد امنیت اقتصادی، حمایت از تولیدکننده 
و نیروی کار و نیز، کاهش ریســک های تولیــد در ایران می توان انتظار 
افزایش تولید ناخالص داخلی و افزایش حجم صادرات از ایران را داشت. 
همچنین می توان با ایجاد نمایشگاه های دائمی و ترمینالهای اقتصادی در 
آلمان و قرار گرفتن در زنجیره تامین و تولید شــرکت های آلمانی، دروازه 
ورود به بازارهای جهانی را از مسیر آلمان و اتحادیه اروپا برای شرکت های 

توانمند ایرانی و تعاملات بین المللی موثرتر فراهم کرد.



گفت وگوی اختصاصی  با دکتر محمدهادی طسوجی آذرگفت وگوی اختصاصی  با دکتر محمدهادی طسوجی آذر

در این بخـــش می خوانیم :

صدای شرکت های دانش بنیان هستیم
تولید محصولات سبز ؛ سازگار با محیط زیست

ضرورت ایجاد انجمن های دوستی برای توسعه فعالیت تولیدی و صادراتی تشکل ها
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عرفان فغانی

موسس انجمن صنفی کارفرمایی شرکت های دانش بنیان

صـدای 
شرکت های دانش بنیان هستیم

توسعه شرکت های دانش بنیان یکی از جملاتی است که در یک دهه اخیر از سوی مسئولان بارها شنیده شده است. انفصال جامعه علمی کشور از بدنه 
صنعت، یکی از دلایل اصلی توسعه نیافتگی کشور است. بسیاری این پرسش را مطرح می کنند که کدام نهاد و یا ارگان موظف است که بین جامعه علمی 
و صنعتی کشور که دو اهرم بالندگی اقتصادی کشور هستند، زبان مشترکی بیافریند؟ برای دریافت پاسخ مناسب، به سراغ  دکتر محمدهادی طسوجی آذر، 
موسس انجمن صنفی کارفرمایی شرکت های دانش بنیان رفتیم که برنامه های زیادی برای تعامل بین نخبگان علمی کشور، مسئولان و صنعتگران تدوین 
کرده است. وی خزانه دار و عضو اصلی انجمن صنفی کارفرمایی شرکت های دانش بنیان و فارغ التحصیل رشته صنایع و معادن در گرایش اکتشاف معدن 
است و در رشته نانوتکنولوژی و گیاهان دارویی تا مقطع دکترا نیز تحصیل کرده است. طسوجی آذر این افتخار را دارد که شاگرد مستقیم پروفسور عظیم 
اکبرنژاد، رییس سابق انستیتو پاستور بوده و با نظارت این استاد برجسته، تحقیقات علمی روی بارگذاری نانو سلول ها و نانو موتورها را انجام داده است. 
همچنین در سال 2010 در مسابقات نخبگان جهان )اینووا( در رشته نانوتکنولوژی برنده مدال طلای جهانی شده و در سال 2011 نیز در مسابقات اختراعات 

جهانی در کشور کرواسی مدال طلای جهانی را به دست آورده است. ماحصل این مصاحبه را می خوانیم.

انگیزه فعالیت های صنفی برای جامعه نخبگان چگونه در 
ذهن شما شکل گرفت؟

خلأ محصولات ایران در بازارهای جهانی، یکی از دغدغه های همیشگی 
بنــده بود. با اینکه از توانایی علمی نخبگان کشــور آگاه بودم، اما هرگز 
فعالیت های تجاری که با این ســطح از توانایی منطبق باشــد را در بازار 
نمی دیدم. با این رویکرد و در راستای منویات مقام معظم رهبری در حوزه 
ارزآوری غیرنفتی و توسعه صادرات به وسیله فروش محصولات دانش بنیان 
برای کشــور، برنامه ریزی های اقتصادی انجــام داده و ایده ایجاد یک 
بســتر جامع اقتصادی در ذهن بنده شکل گرفت. برای محقق شدن این 
هدف، بازارسازی و بازاریابی در کشورهای همسایه برای صادرات، خدمات 
و محصولات ایرانی را دستور کار قراردادیم. برای به انجام رساندن این برنامه 
همه جانبه، نیازمند یک هویت حقوقی بودیم که بستر معرفی ما در سطح 

بین الملل را فراهم کند؛ بنابراین سازمان تجارت بین الملل را با مسئولیت 
محدود، ثبت کردیم که بنده هم اکنون مدیریت آن را بر عهده  دارم.

در خصوص فرآیند قانونی شدن این سازمان و همچنین 
چگونگی رفع موانع قانونی آن توضیحاتی ارائه فرمایید.

در ابتدا تاییدیه قانونی وزارت خارجه کشــور بریتانیا و نیز، تاییدیه سفارت 
جمهوری اســلامی ایران در لندن را که پایگاه حکومتی کشور عزیزمان 
می باشد را دریافت کردیم. تاکنون تعداد ۷02 شرکت  داخلی ثبت بین المللی 
شده و هویت حقوقی بین المللی به دست آورده اند. در حقیقت این اقدام 
سبب شده که شرکت های ایرانی فارغ از فضای تحریم بتوانند محصولات 
و کالاهای خود را در جهان عرضه کنند. برای اینکه هویت بین الملل را در 
کشورمان هم داشته باشیم، موسسه بین المللی ایرسا تدبیر افق را ثبت 
کردیم که راه مســتقیم ارتباطی ما با فعالان اقتصادی داخل ایران است و 

اهداف ما را در خارج از کشور مدیریت می کند.
این ساختارسازی برای تسهیل تجارت بین الملل چگونه 
رقم خورد و آیا این موضوع به تحصیلات علمی شما ارتباط 

داشت؟
بنده سال ها به واســطه تحصیلات خود با طیف گسترده ای از نخبگان 
و افراد تحصیل کرده ارتباط داشــتم. دغدغه مشترک همه ما این بود که 
محصولات، اختراعات و نوآوری های علمی را چگونه تجاری ســازی و به 
دنیا عرضه کنیم. یکی از خلأهای بزرگ این حوزه، نداشتن انجمن صنفی 
کارفرمایی شرکت های دانش بنیان بود که در همین راستا، به همراه چند 
تن از دوستان تصمیم گرفتیم تا چنین نهادی را به وجود آوریم؛ در نهایت 
در پروسه سه  ساله و با رفع همه موانع قانونی، مجوز اولین انجمن صنفی 
شرکت های دانش بنیان را اخذ کردیم. در اردیبهشت ماه ۱402 اولین مجمع 
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انجمن تشکیل شد و اساس نامه انجمن با حضور نماینده محترم وزارت 
کار، تعاون و رفاه اجتماعی شکل گرفت. خوشبختانه در شهریورماه امسال 
شناســه ملی انجمن را دریافت کنیم. روزگاری ایران در حوزه شرکت های 
دانش بنیان پیشرو بود، اما در یک برهه از زمان، از این دوران طلایی فاصله 
گرفتیم. به یاد داشته باشیم که مثال شرکت های دانش بنیان، مثل ساعت 
شنی است. افراد در یک پالایه سخت و سنگین وارد مجموعه می شوند، 
اما تولیدات علمی این مجموعه ها مورد اســتفاده قرار نمی گیرد؛ بنابراین 
انجمن صنفی کارفرمایی شرکت های دانش بنیان نقطه ای بود که این خلأ 

تکراری را در تاریخ شرکت های دانش بنیان به سامان برساند.
درباره فعالیت های انجمن صنفی کارفرمایی شرکت های 

دانش بنیان در مدت اخیر گزارشی ارائه بفرمایید.
امسال اولین همایش دستاوردهای شرکت های دانش بنیان را با همکاری 
وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی در ســالن تــلاش برگزار کردیم. در این 
همایش شرکت های دانش بنیان حضور پیدا کرده و تعاملات علمی خوبی 
بین مجموعه ها برقرار شد. در این مدت تمام تلاش ما شناسایی و مرتفع 
کردن موانع پیشرفت شرکت های دانش بنیان بوده است. توسعه صادرات، 
یکی از دغدغه های شرکت های دانش بنیان است، ولی باید مراحل قانونی 
آن را شــناخت و مرحله به مرحله رفع کرد. در ابتدا داشــتن هویت قانونی 
بین الملل یکی از اصول اصلی صادرات اســت. مرحله بعدی اخذ شناسه 
قانونی برای معرفی کردن محصول در سراســر دنیا است. خام فروشی و  
نداشتن هویت قانونی محصولات ایرانی در دنیا، راه سوءاستفاده رقبا از این 
ضعف را فراهم کرده است. متاسفانه مشاهده می کنیم که محصول ایرانی 
با مبلغ کم خریداری و با برچسب کشور دیگر در بازار عرضه می شود. تلاش 
مجموعه ما حل این موانع است که در مسیر شرکت های دانش بنیان وجود 

دارد که تاکنون با استقبال خوبی از سوی جامعه نخبگان روبه رو شده ایم.
راز موفقیت و اســتقبال از فعالیت هــای انجمن صنفی 
کارفرمایی شــرکت های دانش بنیان چیست و اینکه در 
شــرایط فعلی شــرکت های دانش بنیان با چه موانعی 

دست وپنجه نرم می کنند؟
تمام تلاش ما بر این اســت که همه موانع را به طور قانونی از سر راهمان 
برداریم که این نکته راه پیشــبرد اهداف ما در این مدت بوده است. در حال 
حاضر وضعیت شرکت های دانش بنیان چندان جالب نیست. این شرکت ها  
دو وجه دارند؛ یکی فعالیت های علمی و دیگری فعالیت های تجاری که 
مانند دو بال یک پرنده هستند. در این میان حمایت های کافی وجود ندارد 
و باکمال تأسف حمایت ها در حد حرف و شعار است. به  عنوان  مثال، اذعان 
دارند که به شرکت های دانش بنیان معافیت های مالیاتی اعطاء شده، در 
حالی که این شرکت ها هنوز نمی توانند محصولات خود را صادر کنند و یا به 
فروش برسانند. متاسفانه کشور ما در حالی مالیات صادراتی از تولیدکنندگان 
می گیرید که در همه جای دنیا، مشوق های صادراتی برای تولیدکنندگان 
در نظر گرفته می شود. علاوه بر این ، در شرکت های دانش بنیان هنوز به 

تعریف مشترک از کارکرد محصول دانش بنیان نرسیدیم. گاهی می بینم 
که برخی از کارشناسان که محصولات شرکت های دانش بنیان را دیده اند، 
می گویند که این محصول پیچیدگی ندارد، این در حالی است که اساسا 

فلسفه محصولات کارآمد علمی، رفع پیچیدگی ساختاری است. 
با این وصف آیا شرکت ها رغبتی به دانش بنیان شدن دارند؟
این تمایل با ســطح بالایی دیده می شــود. هر محصولی که در دنیا با 
برچسب دانش بنیان به بازار عرضه شود، با استقبال خوبی در بازار روبه رو 
شده و زودتر مورد قبول واقع می شود. پشتوانه علمی تولیدات دانش بنیان 
برگ برنده آن ها در بازارهای جهانی به شمار می آید. این قانون در کل دنیا 
صادق است، اما موانعی مثل بروکراسی اداری پیچیده در کشور وجود دارد 
که مجموعه ها را برای حرکت به ســمت ناامیدی و بی انگیزگی هدایت 
می کند. خوشبختانه ما توانسته ایم با ایفای نقش واسط بین شرکت های 
دانش بنیان و دستگاه های مربوطه، به بازتعریف مجدد مفاهیم دست بزنیم. 
در واقع توانستیم در مسیر قانونی برای این مجموعه ها مطالبه گری کرده 

و صدای آن ها باشیم.
به چند مــورد از مزیت های شــرکت های دانش بنیان در 

صادرات اشاره بفرمایید.
طبیعتا هر کالایی برای ورود به بازارهای صادراتی باید از مزیت های رقابتی 
برخورد باشد و استاندارهایی را کسب کند. مثلا کالایی که فقط استاندار 
ایران را دارد، در مقابل کالایی قرار دارد که هم استاندارد ایران را داشته و هم 
گواهی ایزو دارد. از سوی دیگر، کالاهایی داریم که علاوه بر این مزیت های 
معمول، دانش بنیان نیز است. مسلما مشتری در همه دنیا کالایی با مزیت 

بالاتر را انتخاب می کند.
تاکنون انجمن صنفی کارفرمایی شرکت های دانش بنیان 

تا چه میزان به اهداف خود نزدیک  شده است؟
ما اهداف فراوانی را در نظر داریم. در گام اول، شروع به بازسازی زیرساخت ها 
کردیم. جلساتی با کارشناسان اداره مالکیت های معنوی، معاونت علمی 
نهاد ریاست جمهوری، وزارت کار و وزارت کشور برگزار کردیم. خوشبختانه 
همه این دوستان به ما قول همکاری مساعد دادند؛ بر همین اساس رفع 
موانع اولیه ای مثل ایجاد هویت قانونی، رفع چالش تعریف نوآوری برای 
کارشناسان، تقویت ارتباط صنعت و نوآوری نیز بخشی از فعالیت های ما 
بوده که تاکنون با جدیت پیگیری شــده است. از طرفی، موفق شدیم که 
زبان علمی نخبگان را به زبان فنی صنعتگران نزدیک کنیم، چراکه این دو 
نگاه همیشــه با یکدیگر به مناقشــاتی برخورده اند. در راستای حل این 
مشکلات و ایجاد تفاهم، دیدارهایی بین نخبگان و صنعتگران کشور 
برگزار کردیم. همچنین با دکتر بنی هاشــمی، رییس خانه صنعتگران 
جلسه ای برگزار کردیم و تفاهم نامه ای بین انجمن صنفی کارفرمایی و 
مجموعــه توانمنــد خانه صنعتــکاران منعقد شــد. در مجموع، اگر 
حمایت های لازم تداوم پیدا کند، چشم انداز روشنی در انتظار شرکت های 

دانش بنیان است. 

توسعه صادرات
یکی از دغدغه های 

شرکت های 
دانش بنیان است
ولی باید مراحل 

قانونی آن را شناخت 
و مرحله به مرحله 

رفع کرد
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مهدیه شهسواری

مدیرعامل شرکت سبز پویش روش کیمیا مطرح کرد

تولید محـصولات سبز 
سـازگار با محیـط زیـست

محصول سبز به محصولی گفته می شود که در طول چرخه عمر خود، تاثیر کمتری بر محیط زیست داشته و مزایای اقتصادی، اجتماعی و زیست محیطی به 
همراه دارد. کاهش ضایعات و بهره وری در مصرف منابع، دو هدف عمده ای است که در تولید محصولات سبز دنبال می شود. یکی از مزایای بزرگ محصولات 
سبز، حفظ منابع طبیعی است. با استفاده از فناوری های پاک و فرآیندهای تولید سبز، محصولات سبز تلاش می کنند تا مصرف انرژی و مواد اولیه را به 
حداقل برسانند. استفاده از محصول سبز باعث می شود تا آلودگی هوا، آب و خاک به حداقل برسد و با کاهش انتشار گازهای گلخانه ای، آلاینده های هوا 
و مواد شیمیایی مضر، محصولات سبز به حفظ محیط زیست کمک می کنند و سلامت انسان و حیات های دیگر را بهبود می بخشند. در گفت وگویی که با 
محمدرضا حاج  بابایی، مدیرعامل شرکت سبز پویش روش کیمیا داشتیم، ابعاد مختلف تولید محصولات سبز، برچسب های زیست محیطی، همکاری های این 
شرکت با آلمانی ها و... را مورد بررسی قرار داده ایم. وی دانشجوی دکترای تخصصی عمران محیط زیست از دانشگاه صنعتی امیرکبیر، بازرس علی البدل 
انجمن علوم مهندسی منابع آب ایران و مدیر آموزش انجمن علوم مهندسی منابع آب ایران است و از سال 1396 در شرکت سبز پویش کیمیا به عنوان 
مدیرعامل، پروژه های متعددی را اجرا کرده است. همچنین تاکنون در زمینه ارزیابی زیست محیطی، چهار کتاب تالیف کرده و علاوه بر این، به عنوان اولین 
مدرس نرم افزار سیما پرو در ایران شناخته می شود و چندین دوره آموزشی را در دانشگاه خواجه نصیر، امیرکبیر و تربیت مدرس برگزار کرده  است. ماحصل 

این مصاحبه را می خوانیم. 

شرکت سبز پویش روش کیمیا از چه سالی و با چه اهداف و 
رویکردی آغاز به کار کرده است؟

این شــرکت از مردادماه سال ۱396 تاسیس شــد و رویکرد آن، فعالیت 
در حوزه هــای نوآورانه محیط زیســت از جمله زمینه هــای مربوط به 
اپلیکیشــن های زیســت محیطی در خصوص تفکیک پسماند از مبدا، 
جمع آوری پســماند، مصرف بهینه آب و انــرژی، برنامه های مرتبط با 
ســامانه های هوشــمند پایش، کاهش و مدیریت آلودگی ها، مدیریت 
پسماند، فعالیت در حوزه های هوش مصنوعی، حوزه خدمات محصولات 
سبز و حوزه های نوآورانه مهندسی محیط زیست است. همان طور که از 
نام شرکت پیداست، یک طرف عمده برنامه ها، اپلیکیشن ها و سامانه های 
زیست محیطی، مردم هستند؛ بنابراین فلسفه نامگذاری شرکت هم تحت 

عنوان ســبز پویش روش از همین جا گرفته شــده است؛ به این معنا که 
با برگزاری روش های پویش، روش های مشارکت مردم و سازمان های 
مردم نهاد و سمن ها بتوانیم به سمت سبز شدن، محصولات سبز و جامعه 
ســبز پیش برویم. در رابطه با کلمه کیمیا در نام شرکت هم باید بگویم، 
از آنجا که محوریت بعدی فعالیت شــرکت در حــوزه رفع آلودگی های 
زیست محیطی است، ما هم با حذف آلاینده ها از محیط آب، خاک و هوا 

و مدیریت پساب و پسماند می توانیم به نوعی ارزش افزوده ایجاد کنیم. 
محصولات سبز، چه محصولاتی هستند؟

محصولات سبز می توانند طیف وسیعی داشته باشند و بسیار متنوع هستند. 
به عبارتی می توان گفت محصولات سبز، محصولاتی هستند که حجم 
آلایندگــی آن ها در فرآیند تولید، بســته بندی، چرخه مصرف و پس از 
مصرف و همچنین مصرف منابع آب و انرژی، مطابق با استانداردهای 
روز دنیا و سازگار با محیط زیست است. در واقع محصولات سبز بر مبنای 
استانداردها و موازین بین المللی و سازگار با محیط زیست تولید می شوند 
و در فرآیند بســته بندی و مدیریت چرخه عمر، حداقل آســیب ها را به 

محیط زیست می زنند. 
این شرکت برای نخستین بار اقدام به پایه گذاری و ابداع 
برچسب زیست محیطی سبز با عنوان یوز سبز کرده است. 

در خصوص این موضوع توضیح دهید.
شرکت ســبز پویش کیمیا برای اولین بار با الگوبرداری از یک ساز و کار 
معتبر بین المللی در خصوص اعطای گواهینامه و برچسب زیست محیطی 
یا همان اکولیبل اقدام کرده است. همچنین سال هاست که برند یوزپلنگ 
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در منطقه به عنوان نماد زیســت محیطی و المان زیست محیطی کشور 
ما شناخته می شــود. با توجه به این موضوعات، ما هم برای نخستین بار،  
یوز ســبز را به عنوان یک برچسب منحصر به فرد برای کشور، طراحی و 
نامگذاری کردیم. مراحل اعطای این برچسب هم دقیقا مطابق با مراحل 
 IP ممیزی و اعطای برچسب سبز در جامعه جهانی است و از استانداردهای
و PCR پیروی می کند. هم اکنون نیز این شرکت با همکاری و هماهنگی 
سازمان حفاظت محیط زیست، سازمان برنامه و بودجه و سازمان استاندارد 
در حال تدوین چهارچوب قانونی برای اعطای این برچسب به مخاطبان و 

مشتریان خود است. 
برای اخذ برچسب زیســت محیطی یوز سبز، شرکت ها و 

صنایع باید چه ویژگی ها و مشخصه هایی داشته باشند؟
ما برای ســازمان ها و شرکت هایی که علاقه مند به دریافت این برچسب 
زیست محیطی باشند، محدودیتی قائل نیستیم؛ به عبارتی کلیه سازمان ها، 
شــرکت ها، صنایع و حتی معادن و مجموعه هایی که حوزه های خدماتی 
دارند، می توانند برای دریافت این برچسب اقدام کنند. با توجه به ممیزی هایی 
که انجام می شــود، ما هیچ خط قرمزی برای هیچ صنعتی نداریم، زیرا در 
فرآیند اعطای گواهینامه و بحث برچسب زیست محیطی، ملاک عمل 
لزوما تولید محصول کاملا پاک و زیست محیطی نیست. در واقع ملاک 
عمل، جهت گیری و اســتراتژی های سازمان در راستای رفع آلایندگی و 
بعد از آن هم در راســتای کاهش اثرات مخرب زیست محیطی است؛ لذا 
حتی صنعتی که ممکن است آلاینده باشد، اما با اتخاذ رویکردهایی، اثرات 
زیست محیطی خود را در بازه مشــخصی کاهش دهد، می تواند از جمله 
مخاطبان و مشتریانی باشد که موفق به دریافت برچسب زیست محیطی 
می شود. البته برچســب زیست محیطی یوز هم سطوح مختلفی دارد که 
جهت تمایز بین شــرکت ها و مخاطبانی است که در بخش های مختلف 

موفق شده اند، اثرات زیست محیطی منفی خود را به حداقل برسانند.
گواهینامه های زیست محیطی تحت چه ضوابطی توسط 
شرکت سبز پویش روش کیمیا ارائه می شود و چه مزایایی 
برای شرکت ها و صنایعی که موفق به اخذ آن ها شده اند، به 

دنبال دارد؟
ضوابطی که شــرکت ســبز پویش روش کیمیا برای ممیزی شرکت ها 
و صنایع دارد، مطابق با ضوابط بین المللی اســت کــه البته این ضوابط 
تا حدودی هم بومی ســازی شده اســت. در واقع بر اساس قوانینی که در 
حوزه های مختلف و میزان مجاز مصرف آب، منابع طبیعی، انرژی و مواد 
اولیه برای تولید میزان مشخصی محصول وجود دارد و همچنین میزان 
مجاز تولید دی اکسید کربن، ممیزی ها را انجام می دهیم. شایان ذکر است؛ 
ثبت شــدن و تقویت برند، مزیت های محیط زیســتی، بخشودگی های 
مالیاتی، مشوق ها، صنعت و معدن سبز، امتیازات صادراتی، ایجاد مزیت 
رقابتی، افزایش میــزان فروش و اخذ ایزوهای بین المللی مرتبط از جمله 
مزایایی اســت که برای شــرکت ها به همراه دارد. اگر بخواهم با رویکرد 

دیگری به این موضوع بپردازم، باید بگویم مزیتی که برای شــرکت ها 
دارد این است که آن ها می توانند با صرفه جویی در مصرف منابع، کاهش 
مصرف آب، کاهش مصرف انرژی و مدیریت بهتر انتشار پسماندها، از 
نظر مالــی و اقتصادی هم صرفه جویی کنند؛ به عبارتی می توان گفت 
که این فرآیند برای آن ها در ابعاد مختلف می تواند دستاوردهای مفیدی 

را داشته باشد.
مشاوره هایی که این شــرکت در خصوص آلاینده های 
صنایع ارائه می دهد، شامل چه مواردی است و چه تاثیری 

بر عملکرد صنایع و شرکت ها دارد؟
از آنجایی که این شــرکت در حوزه اجرایــی و در حوزه آکادمیک، کاملا 
متخصص و زبده است، در ابتدا با شــعار کاهش، پایش و پالایش اقدام 
می کنیم. مــا در ابتدا صنایــع را ممیزی می کنیم و یا بــا نرم افزارهای 
تخصصی، میزان آسیب هایی که به محیط زیســت وارد می کنند را به 
صورت کمی شناســایی می کنیم. در ادامه، پس از اینکه برای پساب ها 
و پسماندهای آن ها، شناســنامه کمی و کیفی در آوردیم، در گام بعدی 
مشــاوره هایی را به شرکت ها می دهیم تا با حداقل هزینه و یا حتی بعضا 
بدون هزینه، بتوانند کاهش آلایندگی داشته باشند. در گام های بعدی در 
راستای طراحی هایی که با تصفیه خانه ها یا سیستم های رفع آلایندگی 
مرتبط می شوند، مشــاوره می دهیم و در این حوزه اگر زیرساختی وجود 
داشته باشد، می توانیم به ارتقا و بهبود و اصلاح آن زیرساخت، کمک کنیم. 
چنانچه زیرساختی هم وجود نداشته باشد، می توانیم از پایه این طراحی 
را انجام دهیم و حتی برای آن ها اجرا کنیم تا بتوانند نسبت به رفع یا حتی 

کاهش آلایندگی های خود اقدام کنند.
در مورد تفاهم نامه ای که شرکت سبز پویش روش کیمیا 

با انجمن دوستی ایران و آلمان منعقد کرده، توضیح دهید.
از آنجایی که آلمان، یک کشــور پیشگام در حوزه محیط زیست است و 
در حوزه انرژی و به خصوص انرژی های تجدیدپذیر ســرمایه گذارهای 
عمــده ای انجام داده و از طرفی، جزو معدود کشــورهایی اســت که با 
برچسب blue angel  اقدام به عملیاتی کردن فرآیند برچسب سبز برای 
محصولات کرده است، این نقطه مشترک وجود دارد که بتوانیم فعالیت 
و تفاهم نامه هایی را داشته باشیم تا در قبال آن به شرکت ها، ارائه خدمات 

انجام دهیم. 
به هر حال آلمان، نماد کیفیت و رعایت موازین زیست محیطی است و اگر 
بتوانیم تفاهم نامه هایی را داشــته باشــیم و انجمنی را تشکیل دهیم، 
می توانیم تبادل دانش و تجارب را داشته باشیم. شرکت هایی که در کشور 
خودمان مایل باشند تا در قالب این فرآیند ممیزی شوند، می توانیم برای 
آن ها برنامه ریزی هایی را داشته باشیم و بازدیدهایی را ترتیب دهیم و در 
نهایت به صورت مشترک این شرکت ها را از گواهینامه ها منتفع کنیم که 

می تواند شامل تاییدیه های داخلی و خارجی باشد.

آلمان یک کشور 
پیشگام در حوزه محیط 
زیست است و در حوزه 

انرژی و به خصوص 
انرژی های تجدیدپذیر 

سرمایه گذارهای 
عمده ای انجام داده و 
از طرفی، جزو معدود 
کشورهایی است که 

  blue angel با برچسب
اقدام به عملیاتی کردن 

فرآیند برچسب سبز 
برای محصولات کرده 

است
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مینا افتخاری

رییس انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان طلا، جواهر، نقره و سنگ های قیمتی استان تهران

ضرورت ایجاد انجمن های دوستی 
برای توسعه فعالیت تولیدی و صادراتی تشکل ها

اسفندیار سیفی، از تولیدکنندگان شناخته شده در صنعت طلای کشور است که از دوران جوانی به دلیل علاقه مندی به این هنر صنعت، تحصیل در رشته 
مهندسی کشتی سازی را رها و فعالیت در این حوزه را آغاز کرده و به صورت تخصصی ادامه داده است. تحصیلات وی در رشته کارشناسی »مهندسی 
تکنولوژی، طراحی و نقشه کشی صنعتی« ادامه یافت و در مقطع کارشناسی ارشد نیز در رشته »مدیریت صنعتی تولید و عملیات« فارغ التحصیل و در مقطع 
دکترا در رشته فوق الذکر پایان نامه خود را با عنوان »طراحی مدل تولید ناب-چابک با رویکرد بلاکچین جهت رسیدن صنعت طلا و جواهر به کلاس جهانی« 
ارائه کرده است. از جمله فعالیت های تشکلی و صنفی سیفی، می توان به عضویت در هیات مدیره انجمن کارفرمایان صنفی طلا و جواهر استان تهران، کانون 
انجمن های صنفی استان تهران، هیات مدیره اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان طلا، جواهر، نقره و سنگ های قیمتی ایران، نماینده صنف طلا و جواهر 
در اداره کل استاندارد استان تهران، عضو معتمدین اتحادیه طلا و جواهر تهران، ممتحن سازمان فنی و حرفه ای استان تهران در زمینه طلا و جواهر، مدیر 
گروه و مدرس گروه ساخت و تولید مرکز علمی کاربردی اتحادیه طلا و جواهر تهران، رییس انجمن انجمن صادرکنندگان و تولیدکنندگان طلا، جواهر، نقره و 

سنگ های قیمتی استان تهران و... اشاره کرد. گفت وگوی ما با این فعال صنعت طلا و جواهر را در ادامه بخوانید.

برای کســب تجربه و حرفه ای شــدن در این شغل چه 
اقداماتی انجام داده اید؟ 

به طور ســنتی در صنعت طلا و جواهر روند فراگیری به صورت استاد و 
شــاگردی بود؛ لذا از شرکت در دوره های آموزشی فنی و حرفه ای بی نیاز 
بودم، ولی با توجه به تجارب به دســت آمده، در سازمان فنی و حرفه ای 
کشور تدریس کرده ام. تسلط به زبان مادری )آذری( و علاوه بر آن ترکی 
استانبولی، مسیر بازدیدهای مکرر از کارخانه های تولیدی ترکیه را برایم 
گشود که منجر به توسعه فعالیت تولیدی و استفاده بهینه از تکنولوژی روز 
شد. به منظور شناخت سلایق و نیازهای مشتریان؛ استفاده از فناوری و 
انعطاف پذیری به خاطر نیاز بازار و نوآوری، از اهمیت بســیاری برخوردار 
است؛ بنابراین امروز از نظر کیفیت تولید و تنوع در طراحی و مدل، از جمله 
تولیدکنندگان مطرح و دارای برند هستم. تمام روند تولید از ایده پردازی، 
طراحــی و تولید تا فروش مصنوعات را خودمــان انجام داده و مدیریت 
می کنیــم. از طرفی در همین مجموعه، تمــام فرآیندهای تولید انجام 

می شود. شایان ذکر اســت، یک کارخانه مدرن در یکی از شهرک های 
صنعتی حومه پایتخت احداث کرده ایم که تمام ماشین آلات آن ایتالیایی 
است و توان تولید مصنوعات در حد کلاس جهانی را دارا است و مصنوعاتی 

قابل رقابت در بازارهای جهانی تولید می شود.
یکی از مطالبات فعالان صنف طلا و جواهر در کشــورمان، 
ایجاد صندوق طلا است. در این رابطه چه اقداماتی صورت 

گرفته است؟
تاکنــون اتحادیه ها با محوریت فروش و مدیریت جواهرفروشــان اداره 
شــده؛ لذا رشد و توسعه بخش تولید علی الســویه و در محاق نگه داشته 
شــده اســت، به گونه ای که اغلب تصمیمات در مراحل اولیه در جا زده و 
نهایتا متوقف می شــود. متاسفانه بیش از 90 درصد از فعالان صنفی ما با 
قوانین جاری کشور که دائم در حال تغییر است، نا آشنا هستند و تحقیق و 
کنکاش حرفه ای در این خصوص انجام نمی شود؛ از همین رو قدم مثبتی 
در این زمینه برداشته نشده اســت. در یک مقطع زمانی، پیشنهاد ایجاد 
بانــک طلا در وزارت صنعت، معدن و تجارت مطرح شــد که با توجه به 
مهیا نبودن پیش زمینه ها با آن مخالفت کردم. در بخش توســعه تجارت 
یک سری صندوق هایی جهت توسعه صادرات پیشنهاد گردید؛ حتی در 
ادوار گذشــته هم یک صندوق در زمینه طلا ایجاد شد که به دلیل تضاد 
دیدگاه های هیات مدیره، فعالیت آن متوقف و سرنوشت آن ناروشن ماند. 
اما در حال حاضر بــرای اینکه بتوانیم در بخش صادرات فعالیت منظم و 
منضبطی داشته باشیم، نیازمند احداث صندوق صادرات یا صندوق برای 

توسعه صادرات صنعت طلا که به یک امر ضروری تبدیل شده، هستیم.
برای مثال، با توجه به تحقیقات انجام شــده در ســال 20۱6، مشخص 
شد که بودجه صندوق توســعه صادراتی ایران حدود 200 میلیون دلار و 
صندوق توســعه صادراتی آلمان 20 میلیارد یورو بود. در واقع در کشوری 
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مانند آلمان، صندوق ها ضامن صادرات هستند و دولت، نقش حمایت کننده 
دارد، اما در کشــور ما نه تنها این اتفاق رخ نداد، بلکه رایزن های اقتصادی 
ما در ســفارتخانه ها نتوانستند با شناســایی بازارهای جهانی از ظرفیت 
تولیدکنندگان جهت صادرات استفاده کنند تا بتوانند به وظایف خودشان 
عمل کنند. قطعا در دنیا، از ظرفیت سیاست  خارجی برای فعالسازی اقتصاد 
و به حرکت درآوردن آن استفاده می کنند، ولی متاسفانه ما نتوانسته ایم از 
این امتیاز به موقع بهره برداری کنیم. در صنعت طلا و جواهر، ایده و پیشنهاد 
فراوان است، ولی تاکنون پروپوزالی در خصوص احداث صندوق طلا که 
دارای توجیه فنی و اقتصادی باشــد، ارائه و تدوین نشــده است. بسیاری 
صرفا از ضرورت وجود صندوق های طلا صحبت می کنند، اما از مکانیزم 
فعالســازی آن اطلاعی ندارند. ترکیه بی نیاز از احداث صندوق طلا است، 
زیرا بانک های این کشور، طلا را با حداقل سود در اختیار تولیدکنندگان و 
صادرکنندگان قرار می دهند، اما در مقابل، آن ها را ملزم به انجام صادرات 
و اشتغال زایی می کنند. متناســفانه برای دریافت وام تولید و صادراتی در 
کشورمان، باید از هفت خان رستم عبور کنیم که البته، با محدودیت های 

موجود، دریافت تسهیلات از سیستم بانکی امکان پذیر نیست.
فروش طلای ذوب شــده به مردم از سوی برخی صاحبان 
صنوف، به عنوان یکی از معضلات این صنف مطرح می شود. 

در خصوص این موضوع و تبعات آن توضیح دهید. 
باید به این موضوع اشــاره کنــم که در هیچ کشــوری، فروش طلای 
آب شده مجاز نیســت و معاملات به صورت شمش استاندارد در بورس یا 
شرکت های تحت نظارت بورس انجام می گیرد. به دلیل شفاف سازی و 
جلوگیری از پولشویی باید منشا تمام شمش های قابل فروش، مشخص 
و قابل استعلام باشــد. مثلا در کشور ترکیه کمتر از ۱0 فقره واحد فروش 
شمش های استاندارد وجود دارد، اما متاســفانه در کشور ما هزاران واحد 
آب شده فروشــی و سکه فروشــی وجود دارد. از طرفی، تعداد واحدهای 
طلا و جواهرفروشی کم و بعضا تعدادی از واحدهای فوق الذکر مبادرت به 
فروش طلای آب شده و سکه می کنند که نظارت برای این واحدها خارج 
از دسترس دستگاه های نظارتی است، در حالی که در هیچ کشوری، شاهد 
چنین رویه ای نیستیم. متاســفانه آسیب های ناشی از تمایل بالای مردم 
برای خرید طلای آب شده و ســکه و ذخیره کردن آن به عنوان سرمایه، 
در نهایت متوجه تولیدکنندگان می شود. هر چند این تبعات، امروزه برای 
مردم و مسئولان محسوس نیست، اما اگر در آینده، سیاست های اقتصادی 
بــه هر دلیل تغییر کند و به یک باره حباب ســکه فروکش کند، مردم نیز 
متضرر می شوند و این در حالی است که با اعلام ممنوعیت فروش طلای 
غیراستاندارد، همه افرادی که طلای آب شده خریداری کرده اند، مقبون 
و گرفتار می شوند. به نظر می رســد، در آینده نزدیک یک بی اعتمادی در 
زمینه خرید سکه و طلای آب شــده برای عموم مردم ایجاد شود، چراکه 
از ناخالصی هایی برخوردار است که شاید بســیاری از مردم از عواقب آن 
بی اطلاع باشند و فقط در زمان تبدیل طلای آب شده به سایر دارایی ها از 
جمله پول نقد و...، اصالت و صحت سنجی عیار طلاهای آب شده مشخص 
خواهد شد؛ بنابراین این موضوع باید توسط دولت و حاکمیت به خصوص 

سازمان ملی اســتاندارد، مدیریت و رویۀ معاملات مربوط به آن شفاف، 
صحت سنجی و اصلاح شود. 

مصرف کننده در هنگام خرید طلا چگونه می تواند از کیفیت 
و میزان عیار مناسب آن مطلع شود؟

قاعدتا با چشــم نمی توان تعییــن عیار کرد و این موضــوع حتی برای 
تولیدکنندگان هم امکان پذیر نیست. با توجه به اینکه تمامی تولیدکنندگان 
تحت نظارت سازمان ملی استاندارد، موظف به رعایت عیار رسمی کشور 
هستند، از این جنبه تهدیدی متوجه مصرف کنندگان نیست؛ لذا با اعمال 
نظارت سازمان ملی استاندارد و سایر مراجع ذی صلاح این موضوع قابل 
مدیریت است. علاوه بر این، مصرف کنندگان می توانند از طریق سامانه 
سینا و از طریق شماره پیامکی ۱000۱۵۱۷ و ارسال کد مصنوعات طلا 
به این شماره، اعتبارسنجی و معتبر بودن کد شناسه تولید را استعلام کنند.

همواره در صنوف مختلف مشکلات و محدودیت هایی در 
حوزه صادرات وجود داشته است. به نظر شما صنعت طلا 

و جواهر با چه معضلاتی دست وپنجه نرم می کند؟
در حال حاضر صادرات مصنوعات طلا آمار شــاخصی ندارد و البته ناچیز 
است. ما در زمینه صادرات طلا با دو قانون درگیر هستیم که چالش هایی 
را به وجود آورده اســت. در صادرات مستقیم تابع قوانین بانک مرکزی و 
در ورود موقت شــمش طلا جهت تولید و صادرات، تابع قوانین گمرکی 
هســتیم که در هر دو روش صادرات مشکلات زیادی وجود دارد که تا به 
امروز دســتگاه های ذی ربط جهت مرتفع شدن این مشکلات اقداماتی 
انجام نداده اند. از طرفی، تنوع عیار مصنوعات مصرفی در دنیا بسیار است 
و در برخی کشــورها از عیار ۷ الی 22 هم استفاده می شود، ولی متاسفانه 
فعلا به ما مجوز ســاخت و تولید عیارهایی به جز ۷۵0 )۱۸( را نمی دهند. 
سازمان ملی استاندارد در تولید صادرات، کمک های شایانی انجام داده و 
اگر این موضوع برای تولیدکنندگانی که در زمینه صادرات فعالیت دارند، در 
قالب پروانه صادراتی تعریف شود، قطعا در کاهش بروکراسی اداری کمک 
زیادی به صادرات و صادرکننده خواهد کرد. اگر ما تابع تدوین های ملی 
استاندارد جهانی هستیم و به استاندارد 2۱32 استناد می کنیم، تولیدکننده 
باید اجازه تولید مصنوعات با عیارهای متفاوت را داشــته باشــد تا زمان 
نمونه برداری از مصنوعات صادراتی از طرف سازمان ملی استاندارد دچار 
مشــکل نشویم. به عنوان مثال، چنانچه سفارش خارجی برای تولید ۵0 
عدد انگشــتر به یک تولید کننده مغایر با عیار رسمی کشور ارجاع شود، 

 به هر حال صنعت 
طلا و جواهر با 

توجه به مشکلات 
اقتصادی حاکم بر 
جامعه چشم انداز 

امیدوارکننده ندارد 
و توسعه صادرات، 

مهمترین عامل ایحاد 
رونق در هنر صنعت 

طلا و جواهر است
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یک نمونه از کار تولید شده جهت کنترل کیفی و عیارسنجی به سازمان 
استاندارد ارســال می شود که این مساله، باعث کسری میزان سفارش و 
ایجاد محدودیت در کار می شــود که به هیچ طریق برای سفارش دهنده 
خارجی کســر کالا توجیه پذیر نیست. مشــکل دیگر، مربوط به تسویه 
حساب ها اســت. در واقع بانک مرکزی اجازه نمی دهد که شمش های 
استاندارد ۵0، ۱00 یا 200 گرمی جهت تسویه حساب با مشتری خارجی 
وارد کشور شود و فقط مجوز واردات شمش یک کیلویی صادر می شود. 
این نقیصه امکان تراز و تسویه طلای صادراتی و شمش وارداتی را عملا 
ناممکن می ســازد، زیرا برای تراز کردن میزان صــادرات و واردات نیاز 
به  شــمش هایی با اوزان مختلف ضروری اســت. این در حالی است که 
بانک مرکزی برای حل این معضل پیشنهاد می کند که برای تراز کردن، 
ما به التفاوت به صورت دلار توســط صادرکننده یا واردکننده تامین شود. 
چطور امکان دارد که طلای بــا ارز بازار آزاد با دلار 42 هزار تومنی بانک 
مرکزی را تراز کرد؟ اگر سیاســت های دولت و حاکمیت برای صادرات 
اصــلاح یا تغییر کند و حمایت های لازم از صادرات صورت گیرد، امکان 
فعالیت در حوزه صادرات را برای مجموعه خود و سایر سفارشات داخلی 
فراهم خواهیم کرد. به هر حال صنعت طلا و جواهر با توجه به مشکلات 
اقتصادی حاکم بر جامعه چشم انداز امیدوارکننده ندارد و توسعه صادرات، 

مهمترین عامل ایحاد رونق در هنر صنعت طلا و جواهر است.
همکاری و تفاهمنامه انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
طلا، جواهر، نقره و ســنگ های اســتان تهران با انجمن 
دوســتی ایران و آلمان، معطوف به چه موضوعاتی است و 

شامل چه مواردی می شود؟
حدود دو ســال پیش یکی از قدرت مندترین صنعتگران کشــور آلمان 
آقای استیپ رییس اتحادیه آلمان، مهمان کشور ما بود. وی طی بازدید 
از توانمنــدی و امکانات تولید مصنوعات طلا در ایران، در مذاکرات خود 
اظهار داشــت که ما مشــتریان خاص خودمان را در دنیا داریم و شما هم 
تولیدکنندگان خوبی در ایران دارید. از آن جایی که کشور آلمان ارتباطات 
عمیق و گسترده تری با بازارهای جهانی دارد، ما می توانیم از طریق این 
کشور، برنامه توسعه صادرات مناسبی را تدوین و پیگیری کنیم، اما به دلیل 
کثرت قوانین متضاد و مشــکلات پیش روی صادرات، امکان فعالیت با 

کشورهایی مانند آلمان از ما سلب می شود. در واقع آلمانی ها بسیار مشتاق 
هستند که تکنولوژی روز دنیا را در اختیار تولیدکنندگان ایران قرار دهند و 
حتی پیشنهاد کردند که با توجه به ظرفیت ها و توانمندی های بنگاه های 
تولیــدی، یک هلدینگ جدید تولیدی ایجاد و یک باشــگاه صادراتی را 
احداث کنیم و از این طریق به بازارهای آلمان وصل شویم، به طوری که 
آن ها تکنولوژی، مواد مصرفی و تامین تجهیزات را تقبل و ما هم تولید را در 
مقیاس مورد نظر آن ها متعهد شویم. متاسفانه تداوم تحریم ها و محرومیت 
اســتفاده از سیستم ســوئیفت و همچنین عدم پذیرش FATF توسط 
کشور ما موجب شد که موضوعات این تفاهمات تداوم پیدا نکند. از دیگر 
مصادیق عدم هماهنگی بین اهداف صنفی و سیاست های دولتی، عقیم 
ماندن پیشــنهاد دولت کشور ازبکستان جهت تولید مشترک حدود ۱00 
تن مصنوعات طلا جهت مصارف داخلی و ممانعت از خام فروشی است 
که متاسفانه نتوانستیم از این موقعیت مناسب جهت استفاده حداکثری 
از ظرفیت و توانمندی بنگاه های تولیدی داخلی، اشتغال زایی، ارزآوری و 
ورود به بازارهای جدید بهره ببریم. تعلل در تصمیم گیری منجر به جذب 
ازبکستان به سایر رقبای منطقه ما شد. هر چند از سه سال پیش اقداماتی 
را برای ســاماندهی صادرات شــروع کرده ایم و در این راستا اتفاقاتی در 
حال رخ دادن اســت، اما کماکان بعضی از تنگ نظری ها مانع از انجام امر 
صادرات می شود. در حال حاضر ما نیازمند انجمن دوستی ایران و آلمان و 
انجمن های دوستی ایران با سایر کشورها دیگر هم هستیم که باید بررسی 
و امکان ســنجی صورت پذیرد. ایحاد این انجمن ها، حوزه های تولید در 
کشــورمان را به بخش های فروش در سایر کشورها متصل خواهد کرد 
و ضمن ارتقاء کیفیت تولید و ایجاد اشتغال، ارزآوری و بازارهای مصرفی 
جدیدی را بر ما خواهد گشود. کشورهای ایتالیا، آلمان و حتی ترکیه صاحب 
تکنولوژی هستند و می توانیم انجمن دوستی با آن ها ایجاد کنیم که از این 
طریق، کشــورهایی که مصنوعات طلا و جواهر را مصرف می کنند، به 
ما تولیدکنندگان معرفی شوند. برخی از کشورها مانند مالزی، اندونزی، 
عربســتان و عراق فرهنگ مصــرف طلا را دارنــد و می توانیم انجمن 
دوستی با آن ها داشته باشــیم. برخی از کشورها مانند مکزیک و روسیه 
)یکی از مصرف کنندگان بزرگ طلا(، هم جمعیت زیاد و هم سرمایه های 
سرگردان بسیاری دارند و ما می توانیم با ایجاد انجمن های دوستی با چنین 

کشورهایی، وارد بازارهای صادراتی شویم.
آیا عضویت در انجمن دوستی ایران و آلمان تاثیرات مثبتی 
برای انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان طلا و جواهر 

داشته است؟
به نظر می رسد، در وهله نخست باید معضلات درون صنفی ما و چالش های 
بین صنف طلا و جواهر با بخش دولتی، حل و فصل شــود. البته چنانچه 
روش درست اجرایی یا شیوه نامه های جدیدی برای انجمن های دوستی 
ایجاد شــود، قطعا تاثیر مثبتی برای اتحادیه ها و تشــکل ها و از جمله 
انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان طلا، جواهر، نقره و سنگ های 
قیمتی استان تهران خواهد داشت که نتایج مثبت آن عاید کشور و مردم 

خواهد شد. 

 برای اینکه بتوانیم 
در بخش صادرات 

فعالیت منظم و 
منضبطی داشته 

باشیم، نیازمند احداث 
صندوق صادرات یا 

صندوق برای توسعه 
صادرات صنعت طلا 

که به یک امر ضروری 
تبدیل شده، هستیم



گفت وگوی اختصاصی  با خانم الهام سادات مظلومیگفت وگوی اختصاصی  با خانم الهام سادات مظلومی

در این بخـــش می خوانیم :

کیفیت بالای تجهیزات پزشکی آلمان
واردات اتوبوس های تمسا از سال آینده

کیفیت بالای محصولات دندانپزشکی؛ نقطه قوت آلمانی ها
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محمد جعفری

مدیرعامل شرکت باران فرمین تدبیر بیان کرد

کیفیت بالای محصولات دندانپزشکی
نقـطه قـوت آلـمانی ها

شرکت باران فرمین تدبیر، نماینده انحصاری شرکت آلمانی_ لهستانی Olident در ایران، از سال 1396 فعالیت خود را در زمینه واردات محصولات دندانپزشکی 
آغاز کرد. کارخانه این شرکت در هامبورگ آلمان واقع شده و تمام امور صادارت از لهستان انجام می گیرد. خانم الهام سادات مظلومی، مدیرعامل شرکت 
باران فرمین تدبیر در گفت و گو با ماهنامه »دنیای سرمایه گذاری« هدف این شرکت را دستیابی به بازار دندانپزشکی می داند و تاکید دارد که این مجموعه 
با ارائه محصولات باکیفیت توانسته در مدت کوتاهی علاوه بر دستیابی به جایگاه قابل توجهی در بازار ایران، موفق به صادارت این محصولات به کشورهای 

افغانستان، عراق و ترکیه هم شود. ماحصل این مصاحبه از نظر خوانندگان ارجمند می گذرد.

چه عاملی باعث شد تا فعالیت در زمینه واردات محصولات 
دندانپزشکی را آغاز کنید؟

از سال ۱392 وارد صنعت دندانپزشکی شدم. در ابتدا روی سیستم های 
ایمپلنــت کار می کردم و نماینده انحصاری چندین شــرکت ایتالیایی 
و کره جنوبــی را مدیریت کــردم، اما در ادامه با آمــوزش و جایگزینی 
شــبکه فروش، کار خود را به صورت مســتقل آغاز و فعالیت در زمینه 
کامپوزیت های دندانی که بیشتر کالای مصرفی دندانپزشکی هستند 
را انتخــاب کردم. با توجه به حضور اندک زنان در بازار لوازم پزشــکی 
و دندانپزشــکی و همچنین اشباع بازار کامپوزیت، رقابت بسیار سخت 
بوده، ولی به دلیل ســابقه زندگی در آلمان و آگاهی از صنایع این کشور 
در زمینه دندانپزشکی و همچنین موارد مربوط به بازرگانی، مکاتبات و 
مذاکرات، تصمیم گرفتم تا در زمینه واردات محصولات مربوط به این 

رشته فعالیت کنم.
به منظور فعالیت گســترده در این بازار، چه برنامه هایی 

دارید؟ 
هدف اصلی ما حضور در بازار دندانپزشکی و ارائه محصولات باکیفیت 

است. بر اســاس آمارهای موجود، هر کودک ۱0 تا ۱2 ساله، دو دندان 
پوسیده دارد که به مرور زمان این تعداد بیشتر خواهد شد و به درمان های 
پیچیده ای نیاز پیــدا می کند، به همین دلیل تصمیــم گرفتم که برند 
کامپوزیت را انتخاب کنم که جــزو مراحل اولیه درمان بوده و علاوه بر 
مصرفی بودن و داشتن بازار متداول، تولید داخل نیز نداشت و چالش های 
وارداتی آن کمتر از ایمپلنت بــود. هم اکنون این محصول در داخل نیز 
تولید می شود. یکی از برنامه های مورد نظر ما، تولید کامپوزیت در کشور 
اســت تا هم در خروج ارز از کشور صرفه جویی شــود و هم دسترسی 
پزشــکان به این محصول آسان تر باشد. شــایان ذکر است، با توجه به 
اینکه محصولات ما مصرفی هســتند، شــامل خدمات پس از فروش 

نمی شوند، ولی این شرکت تمام محصولات خود را ضمانت می کند.
کامپوزیت های وارداتی آلمان چه ویژگی هایی دارند؟

نقطه قوت محصولات آلمانی، اعتماد به این کشور در خصوص کیفیت 
بالای محصولات در زمینه دندانپزشکی است که همین امر باعث شده 
تا دندانپزشــکان به انتخاب کامپوزیت آلمانی روی آورند. کامپوزیت از 
مواد رزینی ساخته می شــود، فرمول ساخت آن کاملا محرمانه است و 
کیفیت آن از اهمیت بالایی برخوردار است. کامپوزیت های کشورهای 
آلمان، سوئیس و آمریکا از کیفیت بالایی برخوردار هستند. ما از ارتباط با 
کشور آلمان بسیار راضی هستیم، چراکه این کشور حتی در روزهایی که 
ایران با بحران سیاسی روبه رو بود، با ما همکاری خوبی داشت. البته باید 
به این نکته اشاره داشته باشم که بیشتر پزشکان به کامپوزیت های تولید 
داخل اعتماد ندارند و علاقه ای به استفاده از محصولات ساخت ایران در 
بازار احساس نمی شود، اما در آینده نزدیک امکان اینکه تولیدات ایرانی 
به دلیل حمایت از محصولات داخلی تحت لیسانس قرار بگیرند، بسیار 
زیاد است. از سوی دیگر، ۸0 درصد از کلینیک های دندانپزشکی فعال 
در کشــور، زیر نظر ارگان های دولتی هستند، بر همین اساس با فضای 
دید این نهادها کاملا آشــنا هستیم. بعضی از این کلینیک ها همیشه از 
بهترین برندها استفاده می کنند و محدودیتی برای استفاده محصولات 

وارداتی ندارند.
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در زمینه واردات محصولات با چه محدودیت هایی مواجه 
هستید؟ 

با توجه به اینکه تولیدات داخلی ما بســیار اندک است و کمتر از ۵ درصد 
از نیاز بازار را برطرف می کند، از ســوی دولت، محدودیتی برای واردات 
نداریم، ولی متاســفانه بانک های کشــور علم امور بازرگانی ندارند، به 
همین دلیل در بســیاری از مواقع ترخیص کالاها و دریافت کد ســاتا، 
گاهی تا یک ماه به طول می انجامد، چون کارشناس مربوطه اصلا علم 
بازرگانی یا امور بین الملل را ندارد. نوســانات و محدودیت های ارزی از 
دیگر مشکلات مربوط به واردات است که امیدوارم، مسئولان مربوطه 

به منظور رفع این معضلات، تدابیری اتخاذ کنند.
آیا تولید کامپوزیت در کشــورمان به راحتی امکان پذیر 

است؟ 
بــا توجه به اینکه اســتفاده از یک کامپوزیت خــوب باعث اعتبار یک 
دندانپزشــک می شــود، معمولا دندانپزشکان ســعی می کنند، برای 
خدشه دار نشــدن اعتبار خود از کامپوزیت های باکیفیت استفاده کنند. 
ناگفتــه نماند، به دلیل محرمانه بودن فرمولاســیون این محصولات ، 
در حال حاضر دسترســی به روش ســاخت آن بسیار سخت است. البته 
برنامه هایی برای تولید داخلــی را در نظر داریم، اما بازار آن همچنان در 
حال آزمایش است و استقبال دندانپزشکان از آن مشخص نیست. حتی 
اگر این  کار امکان پذیر هم باشد، باید در زمان مناسب و با توجه به پذیرش 

بازار انجام شود.
آیا کامپوزیت های تقلبی هم در بازار وجود دارد؟

 این مساله بسیاری از نمایندگی های انحصاری را دچار چالش کرده است. 
بــه عنوان مثال، بانک مرکزی تخصیص ارز را به موقع انجام نمی دهد، 
به همین دلیل اجناس با تاخیر وارد کشور می شوند و واردکنندگان بازار 
خود را تا حدودی از دســت داده اند، در چنین شــرایطی اجناس قاچاق 
و بعضا بی کیفیت از کشــورهای چین و ترکیه وارد می شــود که بازار را 

احاطه کرده است. دولت هم امکان رســیدگی کامل به بازار واردات و 
نظارت بر آن را ندارد و یا در اولویتش نیســت. البته به منظور جلوگیری 
از این اتفاق، اقداماتی از جمله درج برچسب اصالت کالا روی محصول 
انجام شده، اما متاســفانه راه هایی نیز برای حذف این مورد وجود دارد. 
از سوی دیگر، برای دندانپزشکان و کلینیک های خصوصی، نبود این 
برچســب اهمیت چندانی ندارد. البته خوشبختانه وجود جنس تقلبی از 
برنــد وارداتی ما در بازار هنوز اتفاق نیفتاده و این مســاله معمولا برای 
شــرکت های قدیمی تر اتفاق می افتد، زیرا واردات اجناس تقلبی باید 
توجیه اقتصادی داشته باشد. همچنین شرکت آلمانی طرف قرارداد با 
شــرکت باران فرمین تدبیر، اجازه ورود کالاهای قاچاق برند خود را به 
ایران نمی دهد. عدم نظارت کامل وزارت بهداشــت نیز از عوامل ورود 

کالای قاچاق و بی کیفیت به کشور است. 
آینده روابط تجاری میان ایران و آلمان را چگونه می بینید؟ 
بستگی به روابط سیاسی این دو کشور دارد. به نظر بنده، اگر شرکت های 
بزرگ آلمان فرصت سرمایه گذاری در ایران را داشته باشند و خط تولید 
در کشور راه اندازی کنند، از طریق کشورمان می توانند بازار خاورمیانه را 
به دســت آورند، چراکه ایران در زمینه پزشــکی و دندانپزشــکی در 
خاورمیانه جزو برترین ها است. ما از نظر علم پزشکی و دندانپزشکی با 
اروپا در یک ســطح و حتی گاهی بسیار بالاتر هستیم، اما به دلیل نبود 
امنیت ســرمایه گذاری و عدم ثبات نرخ دلار و یــورو، آن طور که باید 
فرصــت اثبات آن را  پیدا نکرده ایم. در پایان باید به این نکته اشــاره 
داشــته باشــم که شــرکت باران فرمین تدبیر امیدوار است، با ارائه 
محصولاتی با کیفیت و هم راستا با استانداردهای جهانی و همچنین 
جدیدترین محصولات، ســهمی هر چند اندک در درمان هموطنان 

عزیزمان داشته باشد. 

از نظر علم پزشکی 
و دندانپزشکی با 

اروپا در یک سطح 
و حتی گاهی بسیار 

بالاتر هستیم، اما 
به دلیل نبود امنیت 

سرمایه گذاری و 
عدم ثبات نرخ دلار و 
یورو، آن طور که باید 
فرصت اثبات آن را  

پیدا نکرده ایم
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شرکت کارمانیا خودرو اروند، از چه زمانی فعالیت رسمی 
خود را آغاز می کند؟ 

حدود 3 ماه اســت که مشــغول آماده سازی زیرســاخت ها برای این 
مجموعه هستیم. البته شــرکت کارمانیا خودرو اروند، نمایندگی یک 
کارخانه بزرگ در اروپا اســت که شــرکت آن در ترکیه قــرار دارد و با 
نام تمســا در زمینه تولید اتوبوس، مینی بوس و ون فعالیت می کند. ما 
نمایندگی این شــرکت در ایران را از ســال ۱394 اخذ کرده و تولیدات 
آن ها را هم وارد کرده ایم، ولی بنا به دلایلی تاکنون کار متوقف بوده و در 

حال حاضر مبادرت به استارت زنی کرده ایم.
شرایط واردات و اســتفاده از اتوبوس های تمسا به چه 

شکل است؟
امسال در قانون بودجه آمده که تعداد ۵ هزار اتوبوس، وارد ناوگان شود 
و بودجه آن به تصویب رســیده که وزارت راه و شهرسازی جهت تامین 
۸0 درصد قیمت اتوبوس، وام 9 درصدی اعطا می کند. در واقع شرایط 
بســیار خوبی فراهم شــده تا واردکنندگان و تولیدکنندگان، اقدام به 

واردات اتوبوس کنند، اما متاسفانه تاکنون کمتر از ۱00 دستگاه وارد شده 
و واردات این اتوبوس ها اقبالی نداشته است؛ از همین رو احساس وظیفه  
کردیم که وارد این بخش شویم و به صنعت حمل ونقل عمومی کمک 
کنیم. تا پیش از آغاز ســال نو و در اسفندماه امسال، با مساعدت وزارت 
صمت و وزارت راه، اتوبوس تمسا به سیستم حمل ونقل عمومی اضافه 
خواهد شــد. البته پیش از واردات هر خودرویی، باید در ابتدا توانایی ارائه 
خدمات پس از فروش آن مورد بررسی قرار گیرد. در همین راستا حدود 
2 ماه است که در حال طی کردن مراحل لازم هستیم تا شرکت بازرسی 
کیفیت و استاندارد ایران )ISQI( تاییدیه مربوط به انجام خدمات پس 
از فروش توســط این مجموعه را صادر و به وزارت صمت اطلاع دهد و 
این وزارتخانه هم به وزارت راه اعلام کند تا نام این اتوبوس به سیستم 
ناوگان حمل ونقل اضافه و امکان واردات و ثبت سفارش آن مهیا  شود. 
در واقع تمام تلاش ما این اســت که تا پایان سال ۱402 بیشترین تعداد 
ثبت سفارش را داشته باشــیم تا خریداران از تسهیلات ویژه وزارت راه 
مبنی بر پرداخت ۸0 درصد قیمت خودرو با تسهیلات 9 درصدی استفاده 
کنند. همچنین چنانچه خریداران تعهد بدهند که در زمان اربعین از این 
اتوبوس ها برای مراسم اســتفاده کنند، مشمول ۵0 درصد تخفیف در 

حقوق و عوارض گمرکی خواهند شد. 
فکر می کنید که تا پیش از سال نو، چه تعداد ثبت سفارش 

داشته باشید؟ 
طبق قانون وزارت راه و شهرسازی، اگر خودمان را به عنوان تولیدکننده 
معرفــی کنیم و ما را بــه این عنوان بپذیرند، تعداد 300 دســتگاه ثبت 
ســفارش خواهیم داشت؛ در غیر این صورت امکان واردات 2۵ دستگاه 
اتوبوس را داریم. البته مجموعه ما توان تولید دارد، اما به طور کلی برای 
هر خودرویی که قرار اســت در ایران تولید شود و به خصوص اتوبوس، 
ابتدا تعدادی آماده آن وارد می شــود، در جاده های ایران مورد تست قرار 
می گیرد و اگر از نظر رانندگان ایراداتی داشته باشد، بازتاب پیدا می کند 
تا در نهایت خودرویی تولید شود که در ایران کارایی داشته و با جاده های 

ثمانه نادری

فعال صنعت خودروسازی خبر داد

وارد      ات اتـوبـوس های تـمسا 
از سـال آیـنده

ناوگان حمل ونقل کشورمان فرسوده است و سنی بالای 30 سال دارد. این در حالی است که در اغلب کشورهای دنیا، نوسازی ناوگان حمل ونقل یک ضرورت 
جدی و از اهمیت ویژه ای برخوردار است. فرسودگی ناوگان حمل ونقل، ضمن تاثیر در افزایش مصرف سوخت، موجب شدت یافتن میزان آلودگی می شود. 
حالا مدتی است که شرکت کارمانیا خودرو اروند با همکاری وزارتخانه های راه و صمت، واردات اتوبوس های بین شهری تمسا را در دستور کار قرار داده است. 
در گفت وگو با دکتر محمد نیکخواه که به زودی مدیرعاملی شرکت کارمانیا خودرو اروند را عهده دار خواهد شد، ضمن بررسی شرایط واردات اتوبوس تمسا به 
کشور، به تحلیل وضعیت ناوگان حمل ونقل برون شهری و مسایل مرتبط با آن پرداختیم. وی در کارنامه کاری خود، 30 سال سابقه مدیریتی در ایران خودرو و 

کرمان خودرو را دارد و به مدت 10 سال کانتین منیجر یک شرکت اروپایی بوده است. مشروح این مصاحبه به نظر خوانندگان ارجمند می رسد. 
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کشــورمان همخوانی داشته باشــد. تا قبل از پایان سال، تمام کارهای 
مربوطــه را انجام می دهیم و واردات به ســال آینده موکول می شــود. 
وزارت راه که قطعا این برنامه را دارد، اما این کار را بر عهده ستاد سوخت 
گذاشــته؛ یعنی هر شرکتی که قصد ثبت ســفارش داشته باشد، باید از 
طریق ستاد سوخت اقدام کند. ما هم از این موضوع مستثنی نیستیم، ولی 
باید زیرساخت ها فراهم شود. به عنوان مثال، از آنجا که زیرساخت های 
اتوبوس ولوو و خدمات پس از فروش در کشورمان وجود دارد، هر کسی 
می تواند ثبت سفارش آن را انجام دهد و اقدام به واردات کند، اما واردات 
خودروی مورد نظر ما که نمایندگی آن را در اختیار داریم، چون تاکنون در 

ایران نبوده، مدتی زمان می برد. 
آیا این امیدواری وجود دارد که بــا ورود این اتوبوس ها، 

چهره ناوگان حمل ونقل کشورمان تغییر کند؟
امیدواریم که این گونه باشــد و البته بستگی به این دارد که بودجه ای که 
دولت امســال تخصیص داده است، سال دیگر هم دوباره تمدید کند. با 
توجه به اینکه حدود 400 هزار خودروی ناوگان عمومی باری و مسافری 
فرسوده هستند، این فرســودگی باعث افزایش شدید مصرف سوخت 
در کشــور و به تبع آن، شدت یافتن آلودگی می شــود. از سال 202۵ و 
طی معاهده پاریس که تقریبا همه دنیا آن را امضا کرده اند، هر کشوری 
مسئولیت پرداخت آلایندگی های کشــورهای دیگر را بر عهده خواهد 
داشــت. تمام این ها در حالی اســت که مهمترین ویژگی اتوبوس های 
تمسا، این اســت که مصرف ســوخت آن ها حدودا 30 درصد کمتر از 

مصرف سوخت اتوبوس های فرسوده است.
به بالا بودن میزان مصرف سوخت در کشور اشاره کردید. 

اتوبوس های تمسا از این نظر چه شرایطی دارند؟ 
اگر سایر اتوبوس ها در هر ۱00 کیلومتر ۱0 لیتر سوخت را مورد استفاده 
قرار دهند، مصرف سوخت در اتوبوس های تمسا در هر ۱00 کیلومتر 6.۵ 
تا ۷ لیتر اســت. البته نکته بسیار مهم این است که سوخت در کشورمان 
کیفیت بالایی ندارد، از همین رو قبل از واردات این اتوبوس ها باید وزارت 
صمت رایزنی لازم را با وزارت نفت برای ارتقای کیفیت ســوخت انجام 
دهد تا با موتورهای این اتوبوس ها، همخوانی داشته باشد. اگر قرار است، 
خودروی با کیفیت وارد شود، باید وضعیت جاده ها و کیفیت سوخت نیز 

اصلاح شود. 
آیا زیرساخت ها و ظرفیت های لازم برای تولید اتوبوس در 

کشور وجود دارد؟
اگر اتوبوس نو، باکیفیت و استاندارد وارد شود، قیمت آن کمتر از ۱2 تا ۱3 
میلیارد تومان نیســت و فروش آن بین ۱۵ تا 20 میلیارد تومان متفاوت 
است. این در حالی اســت که اتاق سازی در کشورمان، حدود 30 درصد 
از قیمت تمام شده اتوبوس را کاهش می دهد و موجب اشتغال زایی هم 
می شود. هم اکنون زیرســاخت ها و ظرفیت های لازم برای تولید وجود 
دارد. مهمترین مساله، آمار تولید است؛ به طوری که در سال ۱402 میزان 
تولید اتوبوس برون شهری کمتر از 600 دستگاه بوده که به اعتقاد بنده، 

یک فاجعه است.
در خصوص عمده فعالیت های شرکت تمسا توضیح دهید 

و آیا توافقات خوبی با این شرکت انجام شده است؟

تمسا، یکی از بزرگ ترین شرکت های تولیدکننده اتوبوس در اروپا است 
کــه در ترکیه فعالیت می کند و اتوبوس، مینی بوس و ون های بســیار 
باکیفیتی تولید می کند که در تمام اروپا و آمریکا استفاده می شود. شاسی 
درایو اتوبوس ها، MAN و گیربکس آن ها ZF اســت و اتاق آن ها در 
ترکیه تولید می شــود. البته ما هنوز توافقی با آن ها نداشته ایم تا شاسی 
درایو را دریافت کنیم و در ایران اتاق بســازیم، ولی با مجموعه دیگری 
در ترکیه وارد مذاکره شــده ایم که در حد همین تمسا و شاید هم بهتر از 
آن اســت و در حال انجام توافقاتی هستیم که بتوانیم اتاق سازی را در 
ایران انجام دهیم. دلیل عمده این موضوع، عملکرد ضعیف و سلیقه ای 
در مدیریت کلان کشــورمان است؛ بنابراین باید تمام زیرساخت های 
تولید را در اختیار داشته باشیم. در حال حاضر اجازه می دهند که واردات 
به صورت آماده انجام شــود و ما هم همین کار را انجام می دهیم و از هر 
زمانی که امکان واردات وجود نداشــته باشد، ما از همان روز می توانیم 
تولید را شروع کنیم. هم اکنون برای تولید اتاق در ایران و واردات شاسی 
درایو، در حال توافق با مجموعه هایی در ترکیه و کره جنوبی هستیم که 

قاعدتا کار زمان بری است. 
وضعیت صنعت حمل ونقل برون شهری در کشورمان را 

چگونه ارزیابی می کنید؟ 
ســن اتوبوس های حمل ونقل برون شهری کشورمان بالای 30 سال 
اســت؛ در صورتی که در دنیا زیر ۱۷ ســال است که این موضوع بسیار 
نگران کننده است و باید در مورد آن فکر اساسی شود. به طور کلی 400 
هزار دســتگاه کامیون، کامیونت و اتوبوس فرسوده در کشور وجود 
دارد. متاسفانه وضعیت جاده ها، خوب نیست، بیش از 30 هزار فوتی 
در جاده ها داریم که البته آمار را دســتکاری می کنند و آمار فوتی ها، 

۱0 هزار نفر عنوان می شود.

با توجه به اینکه حدود 
۴۰۰ هزار خودروی 

ناوگان عمومی 
باری و مسافری 

فرسوده هستند، این 
فرسودگی باعث 

افزایش شدید 
مصرف سوخت در 
کشور و به تبع آن، 

شدت یافتن آلودگی 
می شود
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در خصوص فعالیت هــای بنیاد ملی کاوش از ابتدا تاکنون 
توضیحاتی ارائه فرمایید.

بنیاد کاوش، عضو اتاق بازرگانی اتاق ایران و آلمان است و در عین حال به 
عنوان نماینده انجمن ایمپلنت ایران و آلمان هم قلمداد می شود. کاوش، 
یک انجمن ثبت شده در کشــور ایران و همچنین آلمان است که اقدام 
به برگزاری کلاس ها و دوره های آموزشی می کند. همچنین این بنیاد، 
کتاب هایی را به چاپ رسانده و دارای نشریات و وب سایت  است. در همین 
رابطه ۱6 عنوان کتاب توســط این بنیاد به چاپ رســیده است. تا قبل از 
دوران کرونا، خبرنامه و مجله با تیراژ ۱0 هزار عدد را نیز منتشــر می کرده 
که در اختیار دندانپزشکان قرار می گرفت که تیراژ بالایی بود که البته پس 
از شیوع کرونا متوقف شد. در کارهای خیریه هم این بنیاد به شدت پیگیر 
است و در حوزه سرطان های دهان کمک بسیار زیادی را به بیماران مبتلا 
به این سرطان انجام می دهد. در سال ۱3۸۸ مجوز تاسیس بنیاد کاوش 

اخذ شد که البته در ابتدا به صورت ملی نبود و در آن زمان وزارت بهداشت، 
مجوز تاسیس موسســات خصوصی آموزش دندانپزشکی را نمی داد، از 
همین رو به وزارت کشور مراجعه شد. در ابتدا یک مجوز استانی ارائه گردید 
و در ادامه به دنبال کارکرد مناســب بنیاد، در نهایت مجوز کشــوری و به 
صورت ملی صادر شــد، بر همین اســاس نام آن را »بنیاد ملی کاوش« 
قرار داده اند که مجوز آموزش دوره ها، برگزاری کنگره ها و نمایشگاه ها و 
موضوعات دیگر در دل ثبت موسسات آن وجود دارد. البته در حال حاضر 
فعالیت اصلی که بنیاد ملی کاوش انجام می دهد، آموزش خصوصی علم 

دندانپزشکی به دندانپزشکان فارغ التحصیل از دانشگاه ها است.
تامین بودجه لازم بــرای این بنیاد به عنــوان یک نهاد 

خصوصی، به چه شکل است؟
بنیاد ملی کاوش، یک موسسه خصوصی است و از هیچ سازمان یا نهادی 
بودجه دریافت نمی کند؛ بنابراین باید خــود، اقدام به تامین بودجه مورد 
نیازش کند و به حرکت خودش ادامه می دهد. در این شــرایط اقتصادی 
و بدون دریافت های اقتصادی، آموزش صرف، کار ســختی است. اکثر 
موسسات آموزشی که کار می کنند، یک کالای تجاری را می آورند و بعد 
در ارتباط با آن، کار خود را انجام داده و آموزش هم می دهند. ما هیچ کالای 
تجاری نداریم و صرفا کار آموزشی را انجام می دهیم و بدون اینکه کالایی 
را تبلیغ کنیم و یا کالایی را بفروشیم، فقط محصول آموزشی را به فروش 

می رسانیم.
ضمن تشریح مهمترین دستاوردهای بنیاد ملی کاوش، در 
خصوص ویژگی ها و امتیازات خاص این بنیاد توضیح دهید.
این بنیاد از ابتدای تاسیس تاکنون، حدود ۵ هزار پزشک را آموزش داده که 
اکثریت آن ها دندانپزشکان ایرانی و تعدادی هم از دندانپزشکان افغانستان 
بودنــد که برای آموزش به ایران  آمده بودنــد. علاوه بر این، تعداد زیادی 

رضا فغانی

مدیرعامل بنیاد ملی کاوش بیان کرد

کیفیت بالای تجهیزات پزشکی آلمان

کاوه سیدان، مدیرعامل بنیاد ملی کاوش، دندانپزشکی است که تخصص خود را در پروتز و فلوشیپ ایمپلنت از دانشگاه فرانکفورت آلمان اخذ کرده و به مدت 
30 سال در دانشگاه شهید بهشتی فعالیت کرده و پیش از بازنشستگی، مدت ها رییس بخش تخصصی پروتز دانشگاه شهید بهشتی بوده است. وی در ادامه 
رشته فلوشیپ پروستوایمپلنت را در دانشگاه شهید بهشتی بنیان گذاری کرد و چند سال هم ریاست آن را بر عهده داشته است. در عین حال به مدت 10 
سال، رییس هیات مدیره انجمن پروستودونتیست های ایران بوده و پس از آن هم عضو هیات موسس انجمن ایمپلنتولوژی ایران بوده است. این دندانپزشک 
سمت های دیگری مانند دبیر انجمن ایمپلنتولوژی ایران، عضو هیات مدیره انجمن دندانپزشکی ایران، دبیر و رییس کمیته علمی انجمن دندانپزشکی ایران، 
رییس کمیته بین الملل انجمن دندانپزشکی ایران، عضو هیات مدیره نظام پزشکی تهران و مشاور عالی بین الملل رییس کل نظام پزشکی کشور را در کارنامه 

کاری خود دارد. ماهنامه »دنیای سرمایه گذاری« گفت وگوی ویژه ای با سیدان داشته که ماحصل آن را می خوانید.
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بیمار به وسیله این دندانپزشکان در این بنیاد ویزیت و درمان شده اند و در 
مورد ایمپلنتولوژی، لمینت ها و کامپوزیت ها و تمام رشته های دندانپزشکی 
که نیاز به مهارت جدید دارد، اقدامات خوبی انجام شــده است. بنیاد ملی 
کاوش در ابتدا استانی بود و سپس فرا استانی و مجوز ملی را دریافت کرد. 
این بنیاد تنها مجموعه دندانپزشکی در کشور است که به صورت همزمان 
مجوز فعالیت از وزارت کشور، وزارت بهداشت و دبیرخانه شورای آموزش 

دندانپزشکی را دارد.
صنعت ایمپلنت و پروتز کشــورمان، تا چه اندازه قابلیت 

رقابت با کشورهای دیگر را دارد؟
اینکه صنعت ایمپلنت ما با ســایر کشورها قابل رقابت است یا خیر، مانند 
این است که بگوییم آیا پراید می تواند در صنعت خودروسازی بین المللی 
رقابت کند یا خیر؟ بازیگرانی در این صنعت هستند که دسترسی های بسیار 
بالایی به تکنولوژی های به روز و کارآمد دارند و ما دسترســی چندانی به 
این تکنولوژی ها نداریم. حتی تا چند ســال پیش به دلیل تحریم ها، ورود 
دســتگاه های CNC هفت محور به بالا به ایران ممنوع بود و بعد از مدتی 
امکان واردات آن ها مهیا شــد. در حال حاضر ترکیه نســبت به ایران، 
وضعیت بســیار بهتری در تولید دارد و دومین مســاله هم دسترســی 
بازارهای بین المللی و انتقال پول است که این هم برای صنایع به دلیل 

تحریم ها، بسیار مشکل است.
بنیاد ملی کاوش تا چه انــدازه در بالا بردن و ارتقای جامعه 

پزشکی کشور در عرصه ملی موفق بوده است؟
بنیاد کاوش در سطح ملی بسیار موفق عمل کرده است. به عنوان مثال، در 
حال حاضر بیش از 3۵0 مرکز مهارتی در حوزه پزشکی در کل کشور وجود 
دارد که حدود ۱۷0 مرکز، به طور مســتقیم در زمینه دندانپزشکی فعالیت 
می کنند که همگی نمونه برداری و مدل برداری شده از روی بنیاد کاوش بوده 
است؛ بنابراین تعداد بسیار زیادی از افراد تحت پوشش آموزش خصوصی قرار 
می گیرند و در واقع این مدلی بوده که بنیاد کاوش موفق به ایجاد آن شده که 
یک مدل آموزشی آکادمیک و اقتصادی محسوب می شود. البته بسیاری از 
این موسسات به شرکت های تجاری وابسته هستند و از این شرکت ها تغذیه 

می شوند؛ لذا کار کردن برای آن ها آسان تر است.
یکی از اهداف مهم این بنیاد، گسترش دانش روز و ارتقای 
سطح علمی برای پزشــکان و دندانپزشکان کشور بوده 

است. لطفا در این رابطه توضیح دهید.
پیش از انقلاب اســلامی 4 دانشگاه دندانپزشــکی در کل کشور وجود 
داشت که امروز این تعداد به حدود 66 دانشکده دندانپزشکی رسیده است. 
دندانپزشکی یک رشته بسیار وابسته به تکنولوژی و مواد است و با گسترش 
سریع تعداد دانشکده های دندانپزشکی و افزایش تعداد فارغ التحصیلان 
دندانپزشــک، نیاز به آموزش تکنولوژی های روز وجود دارد. این در حالی 
است که در شرایط فعلی امکان آموزش تکنولوژی های روز در دانشکده ها 
بســیار دشوار اســت و گاهی اوقات هم امکانات آن، مهیا نیست. با توجه 

بــه این موضوع، بنیاد ملی کاوش در تمام این زمینه هــا ورود کرده و در 
زمینه  تکنولوژی های جدید هم آموزش های به روز توسط اساتید داخلی و 
خارجی ارائه می شود؛ کما اینکه در زمینه ایمپلنتولوژی در یک برهه زمانی، 
تعداد زیادی از اعضای دانشگاه فرانکفورت را به ایران دعوت کردیم و این 
افراد به طور مرتب و هر دو ماه یک بار در داخل ایران این تدریس را انجام 
می دادند. برای شرکت در امتحان پایانی هم حدود ۱00 نفر از دندانپزشکان 

را به دانشگاه فرانکفورت بردیم که موفق به اخذ مدرک شدند.
بنیاد ملی کاوش به طور اختصاصی چه همکاری و تعاملی با 

کشور آلمان دارد؟
حدود ۱۸ ســال پیش انجمن ایمپلنت ایــران و آلمان را در آلمان به ثبت 
رســاندیم. تعدادی از ایمپلنتولوژیســت های آلمانی که بیشتر آن ها از 
دانشگاه های فرانکفورت و مونیخ هستند، در آن عضویت دارند. همچنین 
تعدادی از دندانپزشــکان ایرانی عضو هیات موســس آن هســتند که 

نمایندگی این انجمن را در ایران، بنیاد ملی کاوش به عهده دارد.
رابطه کشور آلمان در بخش پزشکی با ایران چگونه است 
و آیا این کشور در زمینه ایمپلنت توانسته برای کشورمان، 

مفید و شریک مناسبی باشد؟
به اعتقاد بنده، تاثیری که آلمان در پزشکی ایران در سال های بعد از انقلاب 
اسلامی گذاشته، از هر کشوری بیشتر بوده است؛ به دلیل اینکه اولا از آنجا 
که ارتباط با آمریکا و انگلستان تقریبا همیشه نامطلوب بوده است، احتمال 
اینکه بتوانیم پروژه های آموزشــی مشترک داشته باشیم، وجود نداشته 
است؛ ضمن اینکه موضوع تحریم ها هم جنبه تکنولوژیک این قضیه را 
دشوار کرده است؛ بنابراین آلمان بستری بوده تا دندانپزشکان و پزشکان 
ایرانی، ضمن حضور در آنجا دوره های متعددی را بگذرانند و خود را به روز 
کنند. البته در چهار سال اخیر و به خصوص در دوران کرونا، مقداری ورود 
و خروج ها کمرنگ تر شــده و روابط هم به گرمی گذشته نیست و قطعا 
روی آموزش پزشکی و دندانپزشکی در کشور تاثیر می گذارد. در مجموع 
باید گفت که دانشکده های دندانپزشکی آلمان از کیفیت  عالی برخوردار 
هستند و توانستند آموزش های بسیاری را به ما ارائه دهند. یکی دیگر از 
کارهایی که ما با آلمان انجام دادیم، در زمان ریاست دکتر زالی بر سازمان 
نظام پزشکی و حضور بنده در این سازمان به عنوان معاون امور بین الملل 
بود که قرارداد بســیار خوبی را با شرکت لوفت هانزا منعقد کردیم که به 
موجــب آن بین ۱0 تا ۱۵ درصد روی کلیــه بلیت های لوفت هانزا برای 
پزشکان، دندانپزشکان و داروسازان ایرانی تخفیف گرفتیم که البته با تغییر 
ریاست ســازمان این پروژه پیگیری نشد. همکاری دیگر ما با آلمانی ها، 
بازدید بسیار مفصلی از برلین بود و طی جلسه ای که با رییس نظام پزشکی 
آلمان داشتیم، موفق به انعقاد قراردادی شدیم که به موجب آن مقرر شد 
پزشکان، دندانپزشکان و داروسازان ایرانی بنا به نیازی که در آلمان وجود 
دارد، در آنجا جذب شــوند و زودتر از حالت نرمالی که تقریبا دو سال طول 
می کشد، وارد سیستم شــوند. قراردادی با بخش بیمارستانی دانشگاه 

دندانپزشکی یک 
رشته بسیار وابسته 

به تکنولوژی و 
مواد است و با 

گسترش سریع 
تعداد دانشکده های 

دندانپزشکی و 
افزایش تعداد 

فارغ التحصیلان 
دندانپزشک، 

نیاز به آموزش 
تکنولوژی های روز 

وجود دارد
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 قراردادی با بخش 
بیمارستانی دانشگاه 

هامبورگ به منظور 
انتقال امکانات ویژه 
ICU به ایران امضا 

کرده بودیم که این 
موضوع  به دلیل تغییر 
رییس سازمان نظام 

پزشکی کشورمان 
به دست فراموشی 

سپرده شد

هامبورگ به منظور انتقال امکانات ویژه ICU به ایران امضا کرده بودیم 
که این موضوع هم به دلیل تغییر رییس سازمان نظام پزشکی کشورمان، 

به دست فراموشی سپرده شد.
صنعت ایمپلنت در کشــور آلمان چه پیشینه  و عملکردی 

دارد؟
در ســال ۱96۵ یعنی حدود ۵۸ سال پیش کشورهای آلمان، سوئیس و 
سوئد شروع به ساخت ایمپلنت کردند و هیچ کشور دیگری در دنیا چنین 
تفکری نداشت. آلمان ها در دانشگاه توبینگن این کار را با موفقیت بالا به 
انجام رســاندند و پس از آن تعداد زیادی از دندانپزشکان در دانشگاه های 
مونیخ و فرانکفورت، شروع به این کار کردند، به گونه ای که در حال حاضر 
تعداد بســیار زیادی کارخانه ایمپلنتولوژی در آلمان وجود دارد. کیفیت 
تجهیزات پزشــکی که در آلمان تولید می شــود، واقعا بی رقیب است؛ 
به طوری که از تجهیزات تولیدشده در آمریکا هم بالاتر است. این تفاوت 
کیفیت تجهیزات به گونه ای اســت که شرکت های بزرگ آمریکایی در 
بسیاری از مواقع برای اینکه بتوانند از آن تکنولوژی استفاده کنند، مجبور 
می شوند که شرکت های آلمانی را خریداری کنند. البته این موضوع، واقعا 
پدیده بسیار بدی است، چراکه وقتی شرکت های آمریکایی یک شرکت 
آلمانی را خریداری می کنند، در واقع خون  شــرکت را می مکند و در ادامه 
آن شرکت چیزی برای عرضه نخواهد داشت. این در حالی است که وقتی 
خود آلمانی ها فعالیت می کنند، بسیار پویا هستند و شرکت ها همیشه رو 
به رشــد قرار دارند. در حوزه ایمپلنت، بیــش از ۸0 برند در آلمان در حال 
تولید اســت که به سراسر جهان صادر می شــود. کار جدید دیگری که 
آلمانی ها شــروع به انجام آن کرده اند، این است که بخشی از ایمپلنت را 
در کشور خودشان تولید می کنند و سپس سایر بخش ها را به کشورهایی 
مانند برزیل و کره جنوبی ارسال می کنند و در ادامه مجددا تمام این ها در 
آلمان جمع شــده و تحت یک برند آلمانی به سراسر دنیا صادر می شود. 
شاید بدون اغراق بتوان گفت که در کنار سوئیس، کشور آلمان از بهترین 

تولیدکنندگان ایمپلنت در دنیا است.

ضمن توضیح در مورد انــواع ایمپلنت، در خصوص قیمت 
ایمپلنت های مختلف اطلاعاتی را ارائه دهید.

به طور کلی، دندانپزشــکی نه تنها در ایران، بلکه در همه جای دنیا رشته 
بسیار گرانی اســت. نکته دیگر اینکه دندانپزشکی بر خلاف پزشکی که 
برای برقراری ســلامت عمومی طراحی شده است، نمی تواند این کار را 
انجــام دهد، زیرا در ازای دریافت هزینه های ســنگین قادر به انجام این 
کار است. قاعدتا در مورد ایمپلنت هم به همین ترتیب است و در زمانی که 
وضعیت اقتصادی کشور خوب بود، ایمپلنت های درجه یک که بسیاری 
از آن هــا هم آلمانی بودند، در بازار ایران وجود داشــت، اما با کاهش توان 
اقتصادی کشــور و وضع تحریم های جدید به خصوص از ســال ۱3۸۸ 
بــه بعد، تقریبا تمام برندهای اروپایی از ایران خارج شــدند و به جای آن، 
برندهای کره ای و برزیلی وارد شدند. در ادامه این داستان، قاعده دیگری 
مطرح شــد که ایمپلنت در داخل ایران تولید شود که در همین راستا چند 
شرکت اقدام به تولید ایمپلنت ایرانی کردند که هم اکنون در بازار عرضه 
می شوند؛ بنابراین به نظر می آید هر چه وضعیت اقتصادی وخیم تر شود، 
ما از برندهای بین المللی و معتبر اروپایی ایمپلنت دور می شــویم و باید 
ســراغ برندهای دیگری برویم. طبیعتا بی دندانی ماجرایی نیست که با 
بدتر شــدن وضع اقتصادی بهبود پیدا کند و هرچه وضع اقتصادی بدتر 
شود، بی دندانی هم افزایش می یابد؛ لذا نیاز به ایمپلنت هم بیشتر خواهد 
شد. اینکه مردم برای ایمپلنت مراجعه کنند یا ترجیح دهند که بی دندان 
بمانند، واقعا موضوع عجیبی است، زیرا کمرشکن بودن هزینه ها برای یک 
دندانپزشک به اضافه استهلاک بدنی بسیار بالایی که در این حرفه وجود 
دارد، موجب مهاجرت تعداد بسیار زیادی از همکاران شده و مابقی هم یا 
دست از کار کشیده اند یا در فکر مهاجرت هستند. قیمت خرید ایمپلنت هم 
بســته به برندهای مختلف، متفاوت است. به عنوان مثال، ایمپلنت های 
برندهای مختلف سوئیسی، بین ۵ میلیون تا ۷ میلیون تومان باید خریداری 
شــوند و فقط بخش جراحی آن ها تقریبا بین 3 تا ۵ میلیون تومان هزینه 
دارد که البته برای همه مردم قابل دســترس نیست و برای قشر خاصی 
قابل استفاده است. از سوی دیگر، قیمت ایمپلنت های موجود در بازار که 
اغلب کره ای، برزیلی و اخیرا ایمپلنت های ایرانی هستند، نصف و یک سوم 
و بعضی مواقع یک پنجم ایمپلنت های سوئیسی و آلمانی است که به دلیل 
ارزان تر بودن و توان اقتصادی کم مردم، با استقبال بیشتری روبه رو شده، از 
همین رو دندانپزشکان هم مجبور می شوند که از این  برندها استفاده کنند.

انجمن ایمپلنت ایران و آلمان چه برنامه های توسعه ای را 
در نظر دارد؟

برای سال آینده، بخش مربوط به انجمن ایمپلنت ایران و آلمان را به شدت 
تقویت خواهیم کرد. در واقع به دلیل نیاز شدیدی که وجود دارد و اثر بسیار 
زیادی که آلمان بر سیســتم آموزشی و سیستم تکنولوژی ما دارد، این 
بخش را که در ۵ ســال گذشــته در خصوص آن کار نکرده ایم، بیشتر 

تقویت خواهیم کرد.



گفت وگوی اختصاصی  با خانم پریس فرزانهگفت وگوی اختصاصی  با خانم پریس فرزانه

در این بخـــش می خوانیم :

انجمن های دوستی؛ بازوان قدرتمند دیپلماسی فرهنگی

زندگی طولانی تر و سالم تر با حفظ سلامت جسم و روان

تصمیم گیری درست و آینده نگری خردمندانه مهمترین دغدغه ذهنی کسب  وکارها
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عمده ترین فعالیت شرکت توربین در چه زمینه ای است؟
ما در شرکت توربین در 3 بخش اصلی فعالیت داریم که نخستین آن، خط 
تولید موتوژنراتور با تابلوهای کنترلی اســت. بخش دیگر هم به طراحی 
و ساخت دســتگاه های تست ابتدای خطوط تولید از جمله تولید قطعات 
خودرو مربوط می شود که می توان به تست گیربکس، تست داینامومتر، 
تســت فرمان و... اشاره کرد. حدود ۱۷ ســال پیش به دلیل نیاز ممتد در 
طراحی و ساخت دستگاه ها به سراغ استفاده از مبدل های انرژی و چیزی 
که امروز به عنوان اینورتر شناخته شده، رفتیم که این موضوع باعث شد، 
در فرآیند بازرگانی به صورت حرفه ای تر وارد شــویم و نماینده شــرکت 

KEB آلمان شدیم که این همکاری به مدت طولانی ادامه یافته است.
در خصوص ســوابق همکاری این شرکت با شرکت های 

خارجی برای مان بگویید.
سابقه همکاری با شرکت های اروپایی به سال های ۱99۸ بازمی گردد که 

در گذشته با شرکتی به نام گاز تکنیک کار می کردیم. همچنین سال های 
طولانی نمایندگی مجموعه ای به نامDr. Staiger Mohilo که فعالیت 
بسیار تخصصی روی سنسورها و جک های هیدرولیک داشت را در اختیار 
داشــتیم. آن شرکت بالغ بر ۷0 سال قدمت داشت و در یک مقطع زمانی به 
یک شرکت سوئیسی ملحق شد که در نتیجه تخصص کاری اش مقداری 
تغییر یافت، از همین رو ارتباط ما با این مجموعه کم شد. علاوه بر این مدت ۱۱ 

سال است که نمایندگی یک شرکت بلژیکی را  در اختیار داریم.
چه نوع ارتباطی با شــرکت KEB آلمان دارید و مســایل 

سیاسی، چه تاثیری بر این روابط دارد؟
شرکت KEB یک مجموعه تقریبا ۷0 ساله است که در زمینه مبدل های 
انرژی اینورترها و سافت اســتارترها کار می کند. شرکت توربین از سال 
200۸ تاکنون با این شــرکت در ارتباط بوده که بخشی از خریدها از این 
شرکت را روی دســتگاه های خودمان نصب می کنیم و بخشی هم وارد 
بازار می شود. طبیعتا مسایل سیاســی تاثیر می گذارد، ولی به هر حال ما 
هم به مانند دیگر شرکت ها ســعی می کنیم تا راه های آسان تر شدن آن 
را پیدا کنیم. به عنوان مثال، زمانی که واردات یک سری از قطعات دشوار 
می شود، از محصولات و مسیرهای جایگزین استفاده می کنیم، ولی در 

مجموع سعی می کنیم که ارتباطات مان را حفظ کنیم.
شــرکت توربین چه محصولاتی را تولید می کند و ویژگی  
تولیدات شما نســبت به محصولات مجموعه های مشابه 

چیست؟
در بخش دستگاه های تست، فرآیند کار ما تقریبا به صورت انحصاری است 
و تقریبا هیچ شرکت دیگری در داخل ایران، این  دستگاه ها را با ساختار و 
مشخصات مذکور نمی سازد، چراکه ما تک ساز هستیم، خط تولید نداریم، 
دستگاه های تست بر اساس نیاز مشتری ساخته می شوند و صفر تا صد آن 
تقریبا در داخل مجموعه انجام می شود. طبیعتا خرید قطعات و واردات باید 

محمد جعفری

قائم مقام مدیرعامل شرکت توربین

تصمیم گیری درست و آینده نگری خردمندانه 
مهمترین دغدغه ذهـنی کـسب  وکـارها 

شرکت توربین یک مجموعه خانوادگی است که عمر تقریبا 50 ساله دارد. موسس شرکت، آقای مهندس شاهرخ فرزانه است که این مجموعه را در سال 
1357 راه اندازی کرده و به مرور، برادران وی نیز وارد فعالیت در این عرصه شده اند. این شرکت به صورت ثبتی و با نام توربین در سال 1362 به ثبت رسیده 
است. توربین شامل دو مجموعه است که کارخانه آن در یکی از شهرک های صنعتی شهر تبریز و یک دفتر در تهران است که بیشترین فعالیت را روی طراحی 
و ساخت دستگاه های تست قطعات خودرو انجام می دهد. خانم پریس فرزانه که هم اکنون عضو هیات مدیره و قائم مقام مدیرعامل شرکت توربین است، 
اولین نفر از نسل دوم این خانواده می باشد که حدود 23 سال پیش به این تیم اضافه شده و کار خود را آغاز کرده است. وی فارغ التحصیل رشته مهندسی 
نرم افزار است و در مدیریت با گرایش استراتژی و تحول دیجیتال ادامه تحصیل داده و در حال حاضر، عضو هیات مدیره و مدیر توسعه مجموعه آکادمی 
راهبرد کسب وکار ایرانیان و مسئول کمیسیون آموزش اتاق دوستی ایران و آلمان است. گفت وگوی ماهنامه »دنیای سرمایه گذاری« با این بانوی تلاشگر را 

در ادامه بخوانید.
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انجام شود، ولی طراحی مهندسی و کارهای خاص برنامه ریزی آن، توسط 
همکاران و تیم مهندســی مجموعه انجام می شود. در بخشی از شرکت 
به شکل بسیار تخصصی روی بهینه سازی مصرف انرژی الکتریکی کار 
می شــود که یکی از تمایزات شرکت توربین به شــمار می رود. از سال ها 
پیش، موضوع گران شدن و ارزشمند شدن انرژی در دنیا مطرح شده است. 
در گذشــته به سختی به شرکت ها اثبات می کردیم که قبض حامل های 
انرژی می تواند اهمیت داشته باشــد، ولی آن قدر عدد پایین و محدود بود 
که هیچ گاه در سبد هزینه های شرکت ها، با اهمیت دیده نمی شد. البته به 
مــرور زمان که قیمت ها افزایش یافت و انرژی ارزش و معنی پیدا کرد، در 
صنایع گوناگون مخصوصا در مجموعه های بزرگی مانند پتروشیمی ها، 
ذوب آهن ها، شــرکت های کاشی و سیمان که مصرف  برق بسیار بالایی 
دارند، فرآیند بهینه سازی و کار کردن روی مصرف انرژی مورد توجه قرار 
گرفت. این موضوع منجر به چرخش های کوچکی در شرکت ها از تولید 
انرژی به وســیله توربین های بادی سایز کوچک تا استفاده از مبدل های 
انرژی شد که باعث بهینه سازی مصرف انرژی شد که در سبد هزینه های 

آن ها، تاثیر مثبتی دارد.
آیا برنامه ای برای فعالیت در حوزه دیگری دارید؟

در خصوص بهینه سازی، شرکت های بسیاری فعال هستند. ما مستقیما 
روی بهینه سازی انرژی الکتریکی کار می کنیم و بسیاری از شرکت ها روی 
انرژی خورشیدی و سایر انرژی ها هم کار می کنند، اما با توجه به تخصص، 
رشته کاری و تکیه بر تخصص های الکترونیکی، بیشتر بر انرژی الکتریکی 
تمرکز داریم. طی چند سال گذشته سعی کردیم که روی توربین های بادی 
سایز کوچک کار کنیم و در چند مجموعه مانند کارخانه های کارتن سازی، 
توربین بادی سایز کوچک نصب کردیم، ولی به دلیل شرایط و ارتباطات و 
مشــکلات واردات، دشواری هایی وجود دارد، اما آن را متوقف نکرده ایم و 
همیشه مترصد این هستیم که اگر امکان داشته باشد، این تکنولوژی را به 

صورت کامل اجرایی کنیم.
آیا ۱۴۰۲ سال خوبی برای شرکت توربین بوده است؟

امسال سال فوق العاده ای نبود، ولی سال خیلی بدی هم نبود. خوشبختانه 
پروژه ها را به موقع تحویل دادیم. اینکه پروژه ها را در موعد تعیین شــده و 
بنا بر برنامه ریزی های انجام شده پیش ببریم، از اهمیت ویژه ای برای این 
مجموعه برخوردار است. چند پروژه سایز متوسط با خودروسازان داشتیم که 
تقریبا تمامی آن ها را به موقع تحویل دادیم و همچنین 3 پروژه بهینه سازی 

داشتیم که تقریبا همه آن ها در زمان خود انجام شد.
مشتریان شما بیشتر شامل کدام مجموعه ها و شرکت ها 

می شوند؟
خودروسازان اصلی که همه با نام سایپا و ایران خودرو می شناسند، مشتریان 
اصلی ما هستند که البته هرکدام شامل تعداد زیادی شرکت های کوچک تر 
در بخش های تخصصی هســتند که مجموعه ما با آن ها در ارتباط است. 
به عنوان مثال، یکی از شــرکت هایی که به صورت دائمی با آن در ارتباط 
هســتیم، شرکت مگاموتور اســت که مخفف موتور، گیربکس و اکسل 

سایپا اســت. در واقع مگاموتور یکی از مشتریان همیشگی ما در زمینه 
دستگاه های تســت گیربکس است و سالانه پروژه هایی را برای آن ها 

اجرا می کنیم.
آیا در زمینه انتقال دانش فنی هم فعالیتی انجام داده اید؟

در یک مقطــع زمانی با تجربه ای که از ســال ها کار کردن کنار صنایع 
گوناگون بــه وجود آمده بود، نیاز به حضور حرفــه ای بخش آموزش در 
کنار بخش طراحی و ســاخت برای انتقــال دانش و تجربه در مجموعه 
حس شد، از همین رو وارد عرصه آموزشــی هم شدیم. این در حالی بود 
که در گذشــته فعالیت آموزشــی ما در حیطه آموزش برای محصولات 
تولیدی خود مجموعه و ســپس در آموزش بهینه سازی مصرف انرژی 
الکتریکی محدود می شد، ولی از ســال 20۱۷ مشارکتی را با مجموعه 
آکادمی راهبرد کســب وکار ایران به صورت جدی آغاز و وارد فرآیندهای 
آموزشی شــدیم، چراکه نگاه خردمندانه به صنعت نسل 4 و مدیریت بر 
مبنای اصول امروزی آن تا همراه شــدن سازمان با تحولات دیجیتال و 
پذیرش نقش پررنگ آن در پویایی و ماندگاری کسب وکارها، راز بهبود و 
پیشرفت شرکت ها و سازمان ها است. این سرزمین، مهندسان توانمندی 
دارد که نیاز به داشتن توانایی و قابلیت مدیریت در کسب وکارهای شان 

بدون توجه به  اندازه سازمان ها دارد.
به منظور پیشرفت فعالیت های خود چه برنامه هایی در نظر 

دارید؟
تــلاش می کنیم که همراهی یــک مجموعه فعــال در زمینه توربین 
بادی داشته باشــیم که این موضوع برای ما اهمیت دارد. علاوه بر این، 
بهینه سازی مصرف انرژی الکتریکی، بخشی از حرفه ما است و اهمیت 
و ارزش اســتفاده از  انرژی های سبز بر سطح کره زمین بر کسی پوشیده 
نیست. کره زمین در حال منفجر شدن است و اینکه بتوانیم از انرژی سالم تری 
استفاده کنیم، ذاتا برای ما مهم است. با دارا بودن یک نمایندگی، روی فرآیند 
مشاوره از دوستان آلمانی خود کمک بسیاری می گیریم و آن ها ما را همراهی 
می کنند تا بتوانیم به شرکت های بزرگ و کوچک، این سرویس را ارائه دهیم.
باتوجه به شرایط خاص اقتصادی و تحریم ها، آیا فضا برای 

کار کردن و سرمایه گذاری در این بخش مناسب است؟
زمانی که وارد جزئیات هر کشور و سرزمینی بشویم؛ صنعتگر، کشاورز و 
تاجر هرکدام با مشــکلاتی مواجه هســتند و این چیزی نیست که فقط 
مختص کشور ما باشد. گاهی اوقات فشارها زیاد می شود و برخی از مواقع 
به حالت عادی بازمی گردد، ولی هیچ گاه صفر نمی شود. در هر کشوری 
تاجران مشکلات خاص خود را دارند، اما هنر مدیران صنایع و کسب وکارها 
این است که از بحرانی به بحران دیگر، به سلامت عبور کنند. البته مقیاس 
بحران ســخت اســت و بنده به عنوان فردی که سال ها در حال فعالیت 
هســتم، هیچ گاه به خاطر نمی آورم که در شرایط عادی کار کرده باشم. 
همیشــه زمانی که درصــدد کلید زدن پروژه جدیدی هســتیم، باید به 
موضوعات بســیاری فکر کنیم که خرید قطعات، نوســانات نرخ ارز و 
چگونگی تامین آن، بدقولی مشتریان و... از جمله آن ها است، با این حال 
دلیلی ندارد که یک کسب وکار به دلیل چالش هایی از این سبک، عرصه را 

خالی کند.

در هر کشوری 
تاجران مشکلات 

خاص خود را دارند، 
اما هنر مدیران 

صنایع و کسب وکارها 
این است که از 

بحرانی به بحران 
دیگر، به سلامت 

عبور کنند
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مینا افتخاری

بنیانگذار و مدیرعامل موسسه مهرگان فرهنگ مطرح کرد

زندگی طولانی تر و سالم تر 
با حـفظ سـلامت جـسم و روان
خانم سعیده یراقی، بنیانگذار و مدیرعامل موسسه مهرگان فرهنگ و همچنین کارآفرین عرصه گردشگری است که در زمینه سبک زندگی فعالیت دارد. وی 
مهرگان فرهنگ را در سال 1385 و به منظور احیای فرهنگ و تمدن اصیل ایرانی به صورت خلاقانه بنیان نهاد و تاکنون 5 جلد کتاب در حوزه سبک زندگی 
تعریف و ترجمه کرده و خدمات مختلفی را در این زمینه ارائه داده است. همچنین بنیانگذار برند »سین هشتم« در حوزه سبک زندگی و گردشگری می باشد 

که به معرفی سبک اصیل زندگی می پردازد. ماحصل گفت و گوی ماهنامه »دنیای سرمایه گذاری« با یراقی را می خوانید.

درباره چگونگی شکل گیری سین هشتم و همچنین زمینه 
فعالیت برند »سم بی سم« توضیحاتی ارائه فرمایید.

بنده همیشــه به حوزه سبک زندگی علاقه مند بودم و سین هشتم را در 
آستانه نوروز با نگارش کتابی در حوزه سبک زندگی به عنوان هشتمین 
سین سفره هفت سین به زیبا سین زندگی ام یاسین تقدیم کردم. سین 
هشــتم با عشــق و دغدغه مادرانه و همچنین زمانی که متوجه شدم، 
فرزندم و نسل جدید ایران زمین با فرهنگ و اصالت زندگی ایرانی بیگانه 
شده اند و رسوم غربی برای شان جذابیت بیشتری دارد، شکل گرفت. این 
عشــق درونی من را بر آن داشت که با نیروی خلق زنانه فستیوال های 
سین هشتم را در داخل و خارج از کشور با حضور مهمانان خارجی و افراد 
فرهیخته و مبرز افتتاح کنم که در ادامه، با شروع کرونا و محدودیت ها، 
عمارت سین هشــتم که مجموعه  نوآور در حوزه گردشگری و سبک 
زندگی است را در نیاوران راه اندازی کردم. برند دیگر من »سم بی سم« 
است که از ســال ۱39۸ فعالیت خود را با هدف گسترش سبک زندگی 
پاکسازی و بدون سم آغاز کرد. زندگی صنعتی، افزایش بیماری هایی 
مانند سرطان و دور شدن از طبیعت باعث شد که احساس کنم، مشکل 

بزرگی در زندگی همه ما انسان ها وجود دارد، به همین دلیل ایده خدماتی 
با عنوان سم بی سم را طراحی کردم که شامل ساختارهای سبک زندگی 
سالم بدون ســم، اســتفاده از محصولات ارگانیک و خدماتی است تا 
سلامت جو بتواند در بازده زمانی مشخص، سموم انباشته شده در بدنش 

را کاهش دهد و سیستم هوشمند بدن خود را فعال کند.
مجموعه سم  بی ســم چگونه به ارائه و گسترش سبک 

زندگی سالم کمک می کند؟
ســال ۱39۸ اجرای این خدمات را در قالب مجموعه خانه دیتاکس که 
خدمات تن آسای را که در پکیج های غذایی متناسب هم ارائه می دهد، 
طراحی کردم که با شــروع کرونا برنامه هــای اجرایی من تغییر کرد و 
اجرایی نشد، ولی عشق و آرزوی قلبی ام که روزی بتوانم روی سلامت 
میلیون ها نفر اثر بگذارم، من را متوقف نکرد. معتقدم که جهان هستی با 
وجود مشکلات زیادی که بود، چیدمان بهتری را جلوی پایم گذاشت. در 
سال ۱399 محصولات سبک زندگی بدون سم و پاکسازی را با دعوت 
از تولیدکنندگان خانگی و ایده های شخصی که برگرفته از مطالعاتم بود، 
در عمارت سین هشتم، قبل از افتتاح کافه رستوران سم بی سم؛ به عنوان 
شتاب دهنده؛ طی قراردادی با معاونت علمی فناوری ریاست جمهوری 
با عنوان خانه نوآوری ســین هشــتم تجربه و آغاز کردم و کمی جلوتر 
در میانــه ایام کرونا کافه من در حوزه پاکســازی با تغییر نام »دیتاکس 
می« به »ســم بی ســم« فعالیت خود را برای گسترش سبک زندگی 
بدون سم و تاثیرگذاری بر سلامت جسم و جان مهمانان مان با عشق و 
همکاری همراهان عزیزم آغاز کردیم که اکنون به ارائه خدمات غذایی 
و نوشیدنی، کلاس های خودآگاهی و سبک زندگی در آکادمی سم بی 
سم و فروش محصولات سبک زندگی بی سم در عمارت سین هشتم 

فعال و میزبان شما است.
ویژگی برتر سم بی سم نســبت به مجموعه های دیگر 

چیست؟
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ما در ســم بی ســم تلاش داریم که کمترین تولید زباله و پلاستیک را 
داشته باشیم و دغدغه محیط زیستی و تولید کمتر کربن داریم. طراحی 
منو نیز در حوزه سلامت انجام گرفته و دمنوش ها و غذاهای ما به شکلی 
طراحی شده اند که بتوانند تعادل مزاج را رعایت کنند و از مواد نگهدارنده 
در آن اســتفاده نشود. دکوراسیون همراه با طبیعت  و سرسبزی، فضایی 
آرامش بخش را برای تعادل جســم و جان ما ایجــاد کرده تا ما زندگی 
سالم تری داشته باشیم. در واقع هدف، خدمات رسانی در صنعت غذایی 
نیست، بلکه رسالت ما گسترش سبک زندگی سم بی سم است تا بتوانیم 
به افراد بیشتری کمک کنیم که ســموم را از بدن خود خارج و سلامت 

روان خود را حفظ کنند، چراکه انسان سالم، جامعه سالم می سازد.
چگونه به ارائه و آموزش ســبک زندگی سالم علاقه مند 

شدید؟
من همیشه به سبک زندگی علاقه مند بودم و کتاب ها و مقالات زیادی 
در این حوزه ترجمه کرده ام، اما به دلیل اینکه تحصیلات مرتبط به این 
حوزه نداشــتم، مجددا به سراغ تحقیق و ترجمه کتاب ها و مقالات رفتم 
تا بتوانم اطلاعات کافی را به دست آورم و در نهایت با همکاری کارخانه 
نوآوری های وی توانســتیم مسیر جدی را در این حوزه پیدا و آغاز کنیم . 
یکی از بزرگ ترین چالش های ما در آغاز راه، عدم آشنایی مردم با حوزه 
ســبک زندگی دیتاکس و پاکســازی بود و ما به ناچار به انجام تبلیغات 
زیادی بودیم، اما خوشبختانه کرونا مردم را دعوت به توجه به خویشتن 
و ســلامتی کرد. در حال حاضر چندین مجموعه دیگر نیز در این زمینه 
فعالیت می کنند که این رقابت با دغدغه مشترک باعث خرسندی بنده 
اســت، چراکه این زنجیره هرروز بزرگ تر می شود و ما می توانیم روی 

سلامت تعداد بیشتری تاثیرگذار باشیم.
استقبال مردم از فعالیت خود را چگونه ارزیابی می کنید؟

خوشبختانه در چند سال اخیر استقبال مردم از سبک زندگی سالم بسیار 
خوب بوده، زیرا امروزه همه به این باور رسیده اند که حفظ سلامت جسم 
و روان باعث می شــود، زندگی طولانی تر و ســالم تری داشته باشند. 
بســیاری از مردم در حال حاضر غذا خــوردن را تنها به عنوان یک لذت 
و تفریح نمی بیننــد و آن را خدمتی به بدن می داننــد؛ این تغییر نگاه و 
توجه به حوزه سلامت بسیار ارزشمند است. مشتریان در ابتدا با مراجعه 
به کافه و دیدن منو در اینســتاگرام که سلامت محور است، با خدمات ما 
آشنا می شــوند و محصولاتی را خریداری می کنند. در ادامه با حضور در 
کلاس ها و دورهمی های خودآگاهی با ما همراه می شوند. در این میان، 
از کســانی که علاقه مند به تاثیرگذاری روی سلامت مردم با اصلاح و 
تغییر ســبک زندگی باشند، دعوت به همکاری می کنم و فضای کافه را 
رایگان در اختیارشــان قرار می دهم تا از این طریق زنجیره آشــنایی و 

خدمت را گسترش دهیم.
به منظور توسعه ایده های خود چه برنامه هایی دارید؟

تلاش ما بر این اســت تا در آینده، مرکز تن آســای ســم بی ســم را 
راه اندازی کنیم و محصولات طراحی شــده در حوزه حمام و پوست را 
به بازار عرضه کنیم. صادرات به کشــورهای همسایه همچون عمان 
و قطر نیز بخشــی از برنامه های آینده ما را تشکیل می دهد، چراکه با 
توجه به سبک زندگی کشورهای همسایه و روند سریع صنعتی شدن 
آن ها، نیاز به محصولات و ارائه خدمات پاکســازی در این کشورها نیز 
احساس می شــود. همچنین با توجه به اینکه آلمان جزو کشورهایی 
اســت که در زمینه سبک زندگی ســالم و تولید محصولات ارگانیک 
و سلامت محور بســیار قوی عمل کرده، امیدواریم تا در آینده، ارتباط 
نزدیکی با این کشــور داشته باشیم. متاســفانه نگاه ارگان ها و نهادها 
به مجموعه ما، نگاه به یک مجموعه نوآور نیســت؛ هرچند نهادهایی 
مانند معاونت علم و فناوری ریاست جمهوری و گردشگری از مجموعه 
قدردانی کرده و جوایزی نیز به ما اختصاص داده اند، اما سایر مسئولان 
اقدامات آسیب زننده ای مخصوصا در حوزه قیمت گذاری انجام داده اند. 
ســم بی ســم یک مجموعه تامین کننده کالاهای اساسی نیست و 
خدمات ارائه می دهد، به همین دلیل قیمت گذاری دستوری می تواند 
آسیب زا باشد و موانع سازمان های دولتی، انرژی و زمان را از گسترش 

فعالیت های خلاقانه می گیرد.
و سخن آخر...

ما زندگی و بودن را جشن می گیریم و مهمانان را با نوشیدن یک دمنوش 
که جان گیاهان دارویی است و یا غذا و نوشیدنی های سالم به شروعی 
دوباره دعوت می کنیم. لوگوی  سم بی سم بیانگر رویش و شروع دوباره 
سبک زندگی است و آرزوی قلبی تیم سم بی سم، سلامتی جسم و جان 
انسان ها است و همه در کنار هم »زندگی را جشن می گیریم« که این 

شعار سم بی سم است.
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شما سال ها مدیرکل دفتر بازاریابی و توسعه گردشگری 
وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی بودید. 
در خصوص اقداماتی که در این بخش انجام دادید، توضیح 

دهید. 
از مهمترین اقدامات می توان به تعیین بازارهای هدف، بازنگری دوره ای 
بازارهای هدف و تحقیق در مورد جزئیات بازارهای هدف؛ یعنی رفتارهای 
مصرف کننده و علایق و سلایق گردشگران آن بازار خاص هدف اشاره 
کرد. دفترچه های مربوط به این موارد نیز، منتشر و در وب سایت وزارتخانه 
بارگذاری شده و برای علاقه مندان قابل استفاده است. در زمینه بازاریابی، 
پس از شناســایی و شناخت بازارها، برنامه عملیاتی برای هر بازار تدوین 
کردیم؛ به این ترتیب که راه ها و اســتراتژی نفوذ به آن بازار باید چگونه 

باشــد؟ توجه داشته باشــید که در مورد برخی از بازارها می توان کارهای 
روتین را انجام داد و فقط باید به طور مرتب رصد کرد که رقبا در حال انجام 
چه کاری هســتند. برخی بازارها نوظهور هستند و هیچ سهمی از آن بازار 
نداریم و باید در آن نفوذ کنیم که نحوه نفوذ می تواند تدریجی یا تهاجمی 
باشــد. بعضی از بازارها را هم باید فقط نگه داشت و برای آن ها هزینه ای 
انجام نداد. در واقع نکته مهم در بازاریابی، مســایل مربوط به بودجه است 
که البته این بودجه، صرفا مالی نیســت و زمانی که برای آن بازار گذاشته 

می شود هم، بسیار مطرح است.
به منظور معرفــی ظرفیت های گردشــگری ایران چه 

برنامه هایی در نظر دارید؟
به دلیل فراگیر بودن، صنعت گردشگری بسیار شکننده و آسیب پذیر است 
و موضوعات مختلف به خصوص  روابط سیاسی، مسایل اقتصادی و حتی 
مسایل سلامتی و بهداشتی بر صنعت گردشگری تاثیرگذار است. با توجه 
به این مسایل، باید دقت بســیاری داشته باشیم تا منابع مالی، زمانی و 
نیروی انســانی که هزینه می کنیم، به جا و درست مصرف شوند. در واقع 
برنامه عملیاتی برای بازارها داریم و برای هر کدام برنامه های نفوذ در بازار 
و تبلیغات را طراحی و طرح ریزی می کنیم که بسیاری از این برنامه ها به 
صورت معرفی ایران در بازارها است. البته برای این معرفی ها تکنیک های 
مختلفــی وجود دارد که درج مقاله در نشــریات آن کشــور، ارائه برنامه 
تلویزیونی و شبکه های اجتماعی از جمله آن ها است. شبکه های اجتماعی 
بسیار مهم و تاثیرگذار هســتند، حوزه نفوذ بالایی دارند و ارزان تر از بقیه 
ابزارها هستند. استراتژی دیگر، حضور در نمایشگاه های بین المللی است 
که بسیار مهم محسوب می شود. ممکن است در کشوری که نمایشگاه 

المیرا اکرمی

سرپرست کمیسیون بانوان انجمن دوستی ایران و آلمان بیان کرد

انجمن های دوستی
 بازوان قدرتمند دیپلماسی فـرهنگی

خانم لیلا اژدری، مدیرکل سابق دفتر بازاریابی و توسعه گردشگری وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی و سرپرست کمیسیون بانوان انجمن 
دوستی ایران و آلمان، از فعالان شناخته شده عرصه گردشگری است. وی که دارای مدرک دکترای مدیریت و برنامه ریزی فرهنگی است، بیش از 22 سال 
سابقه فعالیت در وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی را دارد. اژدری در بدو استخدام، به عنوان کارشناس برنامه ریزی برنامه ملی توسعه 
گردشگری ایران وارد سازمان گردشگری وقت شد و ضمن طی کردن مراحل ارتقای شغلی، در دفاتر مختلف و در فیلدهای تخصصی گردشگری اعم 
از برنامه ریزی و استانداردسازی و نظارت بر خدمات و تاسیسات گردشگری فعالیت کرد. این فعال عرصه گردشگری، سال ها در دفتر بازاریابی و توسعه 
گردشگری وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی به عنوان کارشناس، معاون و مدیرکل و همچنین در دفتر توسعه گردشگری داخلی حضور 
داشته و در زمینه محصولات و مسیرهای نوین گردشگری کار کرده است. وی همچنین تدریس رشته گردشگری و رشته های مربوط به مدیریت و فرهنگ در 

دانشگاه را در کارنامه کاری خود دارد. ماحصل گفت و گوی ما با این فعال عرصه گردشگری را در ادامه می خوانید.  
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برگزار می شود، هیچ مسافری نداشته باشیم یا تعداد مسافران بسیار اندک 
باشد، اما آن کشور یا آن نمایشگاه، به نوعی هاب صنعت گردشگری است؛ 
لذا حضور در آن و داشــتن یک غرفه  بسیار مهم اســت و سعی ما بر این 
بوده که به رغم کمبود بودجه ها این موضوع را هم داشته باشیم. همچنین 
اخیرا استفاده از سلبریتی ها و محصولات مختلف صنعت گردشگری، بسیار 
مرســوم شده که حتی با نبود بودجه مناســب، این کار را انجام می دهیم. 
تورهای آشناســازی یکی از برنامه های مناسب در این راستا است؛ به این 
ترتیب که برای افراد اصلی این صنعت، یک تور آشناســازی می گذارید، 
آن ها را به ایران می آورید، از کشورمان بازدید می کنند و ایده ها و شنیده ها 
و ثبت خاطرات خود به صورت عکس و فیلم را در شبکه های اجتماعی یا 

شبکه های دوستان یا شبکه های حرفه ای خود انتشار می دهند. 
این موضوعات را چگونه در قالب انجمن دوســتی ایران و 

آلمان پیش می برید؟ 
آلمان جزو بازارهای ســنتی کشور ایران است و هر زمانی که اتفاق خوبی 
در زمینه روابط با کشورهای اروپایی رخ داده، گردشگران آلمانی با علاقه 
وارد ایران شــده اند. گردشگرانی که اساســا به ایران علاقه مندی دارند، 
گردشگران فرهنگی هستند و ممکن است، نسبت به ما ایرانی ها، شناخت 
بسیار بهتری از تاریخ و تمدن کشورمان داشته باشد؛ بنابراین بسیار مهم 
است که با این  گردشــگران به صورت حرفه ای وارد کار شویم. ظرفیتی 
در اتاق ایران و آلمان داریم که مســایل صنعت را پیگیری می کند و یک 
ظرفیت دیگر به عنوان انجمن دوســتی ایران و آلمــان در اختیار داریم. 
تفاوت این دو آن است که اتاق بازرگانی ایران و آلمان می تواند بسیار متاثر 
از تحریم ها و مسایل سیاسی باشــد، اما انجمن دوستی بستری را فراهم 
می کند تا این ارتباطات ســوار بر رودخانه فرهنگ، آداب و رســوم، هنر و 
آموزش باشد که این ها از مسایل تحریمی و سیاسی، کمتر صدمه می بینند. 
در واقع هرجا که نتوانیم با دیپلماســی رســمی وارد یک عرصه شویم، از 
دیپلماسی فرهنگی کمک می گیریم که قطعا انجمن های دوستی یکی 
از بازوان بســیار قدرتمند دیپلماسی فرهنگی و قدرت نرم در هر کشوری 
هستند. آقای خانبداغی که در راس انجمن دوستی ایران و آلمان قرار دارد، 
بسیار  علاقه مند است که بتوانیم با استفاده از ظرفیت انجمن دوستی، روابط 
فرهنگی را بین ایران و آلمان گسترش دهیم و این موضوع دلیل حضور بنده 
در انجمن است. تلاش های بسیاری هم در این زمینه انجام می شود تا افراد 
علاقه مند به فرهنگ و هنر ایران که در آلمان حضور دارند یا ایرانی هایی که 
در آلمان زندگی می کنند را شناسایی کرده و برنامه های مشترکی را با این 
افراد شکل دهیم که این برنامه ها می تواند به صورت برنامه های آموزشی 
یا ســمینار و وبینارهای انگیزشی باشد. همچنین طبق صحبت هایی که 

با آقای خانبداغی داشــتیم، پیگیر ایجاد یک آکادمی مشترک بین ایران 
و آلمان هســتیم که بتوانیم تکنولوژی ها را منتقل کنیم، زیرا مســایل 
آموزشــی، فرهنگی و هنری، کمتر تحت تاثیر تحریم ها هستند و حتی 
می توانیم به صورت آنلاین بسیاری از این رویدادها را برگزار کنیم. علاوه 
بر این، صحبت هایی در مورد برگزاری نمایشگاه آنلاین و نمایشگاهی در 
آلمان داشته ایم که دائمی باشد و به نمایش و عرضه صنایع دستی ایران، 
اختصاص داشته باشد. در این رابطه صحبت های اولیه انجام شده، اما بنا به 
دلایلی کار به کُندی پیش می رود، اما مطمئنم که آینده بسیار درخشانی 

را خواهیم داشت.
تا چه اندازه در دســتیابی به اهداف مورد نظر خود موفق 

بوده اید؟ 
هنوز به اهداف مدنظر دست نیافته ایم، اما همین موضوع که بستر فراهم 
اســت و ما به عنوان بخشی از انجمن دوســتی ایران و آلمان توانستیم 
جایگاهی داشته باشیم، مساله مهمی محسوب می شود. هم اکنون نیز در 
حال رایزنی هستیم که بتوانیم افراد آن طرف را پیدا کنیم تا با این اهداف 
و رویکرد ما همراه شوند. در مجموع، در مسیر موفقیت آمیزی بوده ایم، اما 

هنوز به اهداف مان نرسیده ایم و راه زیادی را پیش رو داریم.
آیا فعالیت های انجمن دوستی ایران و آلمان و وزارت امور 

خارجه منافاتی با هم ندارند؟
نه تنها منافاتی با هم ندارند، بلکه کمک کننده هم است؛ یعنی بسیاری از 
کارهای مورد نظر ما، قطعا از طریق وزارت امور خارجه و سازمان فرهنگ 
و ارتباطات قابل انجام و پیگیری است، از همین رو هیچ منافاتی بین آن ها 
نمی بینم. بنده اعتقاد دارم که برای حفظ و گسترش روابط، دولت می تواند 

پشتیبان انجمن های دوستی باشد. 
در برابــر بازتاب های منفی که برای ایران ایجاد شــده، 
چگونه آلمانی ها را برای همکاری در مسایل مختلف مجاب 

کرده اید؟  
کار بسیار سختی است، زیرا بازتاب های منفی از طریق رسانه ها منتشر 
می شود و رسانه ها قدرت بسیار زیاد و عجیبی دارند. البته در مورد بسیاری 
از این بدبینی ها خودمان مقصر هســتیم؛ یعنی کارهایی انجام می دهیم 
که خواســته یا ناخواسته باعث می شود که رسانه ها هم در جهت اهداف 
صاحبان خود، بزرگ نمایی انجام دهنــد و در واقع از ابزار فرهنگی برای 
ایجاد بدبینی در مورد ایران اســتفاده کنند. در این شرایط ما می خواهیم 
با ابزار فرهنگ به جنگ ابزار فرهنگ برویم که این کار، خیلی ســخت 
اســت، ولی تنها ابزاری هم که داریم، همین است. در واقع ابزار فرهنگ، 
گردشــگری و هنر، تنها ابزاری است که با استفاده از آن می توانیم اثرات 

به دلیل فراگیر بودن، 
صنعت گردشگری 

بسیار شکننده و 
آسیب پذیر است و 
موضوعات مختلف 
به خصوص  روابط 

سیاسی، مسایل 
اقتصادی و حتی 

مسایل سلامتی و 
بهداشتی بر صنعت 

گردشگری تاثیرگذار 
است
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هرجا که نتوانیم با 
دیپلماسی رسمی وارد 

یک عرصه شویم، از 
دیپلماسی فرهنگی 
کمک می گیریم که 

قطعا انجمن های 
دوستی یکی از بازوان 

بسیار قدرتمند 
دیپلماسی فرهنگی 
و قدرت نرم در هر 

کشوری هستند

نگرش منفی سایر کشــورها به خصوص کشورهای اروپایی را کاهش 
دهیم. تمام تلاش ما در انجمن دوستی همین است که از این ابزار استفاده 
کنیم که کمی زهر آن خبرها را بگیریم و به دنیا نشان دهیم که ایران، یک 
کشور فرهنگی با تاریخ و تمدن کهن و مردمان صلح دوست و علاقه مند 
به آداب و رسوم و ســنن خود است که در عین حال نگاهی هم به دنیای 

مدرن دارد.  
در حال حاضر وضعیت ورود و خروج گردشگران آلمانی به 

کشورمان چگونه است؟
پیش از انقلاب اسلامی، درصد زیادی از گردشگران کشورمان، اروپایی 
و به خصوص آلمانی بودند. پس از آن و با وقوع جنگ ۸ ساله قاعدتا مقداری 
جریان توریست قطع شد، اما در دوران ریاست جمهوری محمد خاتمی که 
بحث گفت وگوی تمدن ها آغاز شد، دوران طلایی گردشگری ایران رقم 
خورد. در آن زمان، هم دولت به سمت علمی شدن گردشگری سوق پیدا 
کرد و هم دنیا روی خوشــی به ایران نشــان داد، از همین رو در آن زمان 
ما ورودی بســیار خوبی از کشورهای اروپایی به خصوص آلمان داشتیم. 
البته در دوران پرتلاطم ریاست جمهوری محمود احمدی نژاد، با توجه به 
دیدگاه ها و نظریه هایی که مجموعه دولت داشت، جریان ورود توریسم 
به ایران کاهش پیدا کرد. در ادامه با امضای برجام، مجددا شاهد افزایش 
چشمگیر تعداد گردشگران خارجی بودیم، ولی پس از به بن بست رسیدن 
برجام، دوباره تعداد توریست ها افت زیادی پیدا کرد که این جریان در مورد 
کشورهای اروپایی بیشتر بود. علاوه بر این، اتفاقاتی که سال گذشته در 
ایران رخ داد، مزید بر علت شــد تا تعداد توریست ها، کاهش بسیار زیادی 
پیدا کند و حتی به چند صد نفر رسید. از سوی دیگر، حوادث اخیر خاورمیانه 
و غــزه هم دلیل دیگری برای کاهش تعداد گردشــگران شــد، چراکه 
متاسفانه یک توریست خارجی، تمام منطقه خاورمیانه را یکی می بینند 
که در آن ناامنی وجود دارد. حتی اوایل سال ۱402 با افزایش ورود چینی ها 
به کشورمان روبه رو بودیم که پس از جنگ غزه کاهش یافت و هم اکنون 
تعداد آن به صفر رسیده است. تمام این ها نشان می دهد که ما در منطقه ای 
زندگی می کنیم که همیشه آبستن حوادث و مرکز خبر است؛ بنابراین کار 

کردن برای گردشگری در این منطقه بسیار دشوار است.
پس چرا در ترکیه، وضعیت مشابهی از نظر گردشگری به 

وجود نیامده است؟   
این مســاله به عملکرد خود ما مربوط می شــود که چقدر دولت و بخش 
خصوصی، عزم خود را برای ورود گردشگر جزم کرده اند. ما هنوز به این باور 
نرسیده ایم که ورود گردشگر می تواند کشورمان را نجات دهد، می توانیم 
دریچه های نفت را به عنوان یک کالای استراتژیک ببندیم و آن ها را حفظ 

کنیم و از داشــته های گردشگری، فرهنگی، هنری و جاذبه های طبیعی 
خود استفاده کنیم، اما متاسفانه اقدامات ما در جهت ورود گردشگر نیست. 
البته ممکن است، وزارت گردشــگری وظیفه  خود را در این رابطه انجام 
دهــد و تلاش های لازم را صورت دهد، ولی مثلا ممکن اســت که ۱0 
وزارتخانه دیگر همگام با این وزارتخانه تلاش لازم را انجام ندهند یا ۱0 
نهاد بیرونی دیگر که جزو هیات دولت هم نیستند، در برابر تلاش هایی که 
صورت می گیرد، مانع تراشی کنند. به اعتقاد بنده، آن چیزی که ترکیه را 
ترکیه کرده، گشودگی نسبت به توریست است. در حال حاضر مردم ترکیه 
به شدت تحت فشار اقتصادی هستند، تورم در این کشور بیداد می کند و 
مردمان آن به رغم مشکلات اقتصادی، با توریست ها رفتار خوبی دارند. 
در واقع تمام اجزای آن کشور و افرادی که در صنعت توریست ترکیه کار 
می کنند، گویی همگی یک پیوند نانوشته ای با هم دارند و دست به دست 
هم داده اند که به توریست خوش بگذرد و یک تجربه متفاوت داشته باشد. 
به همین دلیل است که حتی خود ایرانی ها هم، بیشترین سفر را به ترکیه 
دارند و اگر قرار باشد در سال یک بار سفر کنند، حتما آن سفر به ترکیه خواهد 
بود. این موضوع در مورد توریســت های کشورهای مختلف نیز صدق 
می کند و همگی علاقه مند هستند که حداقل سالی یک بار به ترکیه سفر 
کنند، زیرا در این کشور تمام آیتم ها و فاکتورهای لازم برای گردشگران 
فراهم اســت تا به آن ها خوش بگذرد و هر فردی با هر علاقه و سلیقه ای، 
آن چیزی که دوســت دارد و باعث خوش گذشتن و لذت بردن می شود را 

در ترکیه پیدا می کند. 
تعاملات و روابط فرهنگی ایران و آلمان را در آینده چگونه 

می بینید؟
هیچ گاه راه تعاملات فرهنگی بســته نمی شود، زیرا آن هایی که به دنبال 
تنش و جنگ و اختلاف هســتند، افراد فرهنگی نیســتند. در واقع افراد 
فرهنگی که تعداد آن ها هم بسیار زیاد است، متاثر از دیگر مسایل نمی شوند 
و همیشه دنبال این هستند که دنیای بهتری بسازند و سعی می کنند که از 
طریق ابزار فرهنگ و هنر، روابط بین کشــورها را بهبود ببخشند. با وجود 
افــراد فرهنگی که البته فرهنگی هم فکر می کنند که تعداد آن ها در دنیا 
بی شمار است، بن بســتی در روابط فرهنگی ایران با هیچ کشوری حتی 
آمریکا مشاهده نخواهد شد. اگر نهادسازی کنیم؛ حول یک محور و نهاد، 
هم افزایی داشته باشیم و توان و پتانسیل خود را در جهت هدفی که داریم، 
قرار دهیم، مطمئنا موفق خواهیم شد. معتقدم که انجمن های دوستی بستر 
بسیار خوب و مهمی برای تحقق این موضوع هستند. در حقیقت به رغم 
تمام موانع سیاسی، تنگ نظری ها و مســایل اقتصادی، به آینده امیدوار 

هستم، زیرا به انسان ها امیدوارم. 



گفت وگوی اختصاصی  با کاریا کوکبیگفت وگوی اختصاصی  با کاریا کوکبی

در این بخـــش می خوانیم :

تاثیر عمیق تحریم ها بر مبادلات تجاری
کسب  وکارها متاثر از شرایط بد اقتصادی هستند

استفاده از دستگاه های تصفیه آب؛ نیازمند  فرهنگ سازی
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در خصوص قدمت و زمینه فعالیت گروه صنعتی بستانچی 
توضیحاتی ارائه فرمایید.

قدمت بیزینس خانوادگی ما حدود ۵0 ســال اســت که در زمینه تولید 
تهویه و فن فعالیت می کند. از سال ۱39۸ تصمیم گرفتیم که تکنولوژی 
بخش جدیدی از حوزه سیستم های تهویه را وارد ایران کنیم که در همین 
راســتا، گروه صنعتی بستانچی را تاسیس کردیم و به صورت تخصصی 
در کار اسپشیال فن ها وارد شــدیم که البته از گذشته، فن های عمومی 
را تولید می کردیم. اسپشــیال فن ها در حوزه های مختلفی کاربرد دارند 
که اســتفاده در تونل ها از جمله آن ها است. به عنوان مثال، سیستم های 
تهویه  تونل های متــرو از جمله تونل های متروی خــط 6 و ۷، متروی 
کرج و متروی تبریز توســط گروه صنعتی بســتانچی تامین شده است. 
تونل های بین شهری، ساختمان ها و پارکینگ های ساختمانی از دیگر 
موارد به کارگیری سیستم های تهویه  است. شایان ذکر است، بخشی از کار 
ما سیستم های مدیریت دود ساختمان ها است که در دنیا، مبحثی جدید 

و به روز می باشد. این  سیســتم ها را به ایران آورده  و به صورت تخصصی 
این کار را انجام می دهیم که محصولات متنوعی دارد و فقط شــامل فن 
نیست و دربرگیرنده پرده های مقاوم به حریق و انواع سنسورهای مقاوم به 
حریق است. طراحی سیستم های مدیریت دود برای تونل ها، یکی دیگر از 
اقداماتی است که این گروه صنعتی انجام می دهد که بحث بسیار مهمی در 
مبحث ایمنی محسوب می شود. البته در این حوزه ها محصولات مرتبطی 

داریم که در بخش های مختلف صنعتی هم کاربرد دارند.
به منظور پیشــبرد اهداف خود، چه طرح های توسعه ای را 

دارید؟
امسال به طور خاص، روی پرده های مقاوم به دود حریق کار زیادی انجام 
داده ایم و طرح های توسعه ما هم در راستای افزودن محصولات جدیدتری 
در حوزه های اچ بک تهویه مطبوع است. در همین راستا، برای سال آینده، 
تولید و عرضه یک ســری از محصولات جدید در حوزه های اچ بک را در 
دســتور کار داریم که کالاهایی با راندمان بالای فعالیت هستند. به طور 
کلی، بیزینس ما به صورتی اســت که در لبه فناوری حرکت می کنیم و 
محصولات ما هم جدید هستند و هم از مشتریان خاصی برخوردار هستیم. 
در واقع سیاست ما، محصولات عمومی سطح پایین نیست، بلکه سیاست 

ما تولید محصولات و مشتری خاص است.
یکی از اهداف مجموعه شما دستیابی به بازارهای بین المللی 

است. آیا در این زمینه موفق بوده اید؟
در حال حاضر گروه صنعتی بستانچی، مشــتریان خوبی در کشورهای 
همسایه دارد و حتی با شــرکت های بین المللی اروپایی از جمله ایتالیا و 
آلمان همکاری می کنیم، به طوری که هم آن ها مشتری ما هستند و هم ما 
مشتری آن ها هستیم. به شکل خاص همکاری با شرکت های آلمانی هم 
به این صورت است که برخی از محصولات را از کشور آلمان تهیه می کنیم 

و آن ها هم یک سری از محصولات را از ما خریداری می کنند.

عارف فغانی

مدیرعامل گروه صنعتی بستانچی

کسب  وکارها 
متاثر از شرایط بد اقتصادی هستند
با تلاش هایی که در سال های اخیر برخی از تولیدکنندگان و به ویژه گروه صنعتی بستانچی انجام داده اند، صنعت تهویه کشورمان به خودکفایی رسیده و 
دیگر نیازی به واردات ندارد. این گروه صنعتی، حالا محصولات نسل پنجمی را تولید می کند که در زمره به روزترین محصولات سیستم تهویه در دنیا به 
شمار می رود. مهدی بستانچی، مدیرعامل و رییس هیات مدیره گروه صنعتی بستانچی در گفت وگویی که با ما داشته؛ عدم قطعیت ها، نوسانات نرخ ارز و 
کاهش ارزش ریال را از مشکلات جدی صنعت و تولید دانسته است. وی در عین حال، عدم رشد مناسب کسب وکارها را متاثر از شرایط بد اقتصادی می داند 
و در صورت تداوم وضعیت فعلی، پیش بینی خوبی از سال آینده ندارد. این مدیر جوان در کارنامه کاری خود، سمت هایی مانند رییس انجمن تولیدکنندگان 
سیستم های تهویه مطبوع ایران، عضو هیات مدیره انجمن ایمنی و مهندسی حریق و ایمنی، خزانه دار اتاق بازرگانی مشترک ایران و گرجستان و عضو هیات 

موسس انجمن تونل ایران را هم دارد. ماحصل این مصاحبه را می خوانیم.
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آیا ارتباطات سیاسی کشــورها به ویژه آلمان، در روابط و 
مراودات اقتصادی و تجاری شما تاثیری داشته است؟

آلمان شــریک خوبی در کارهای تجاری است و هر چند که وارد شدن به 
بازار این کشور مقداری دشوار است، ولی بازار استیبل و پایداری دارد. روابط 
سیاســی قطعا تاثیرگذار بوده و ما نه تنها در بازار آلمان، بلکه به دلیل روابط 
سیاسی، در بازار کشورهای همسایه هم دچار مشکل هستیم که با برخی 
از مناسبات، این موارد و مشکلات را حل می کنیم. البته مشکل عمده ای 
که تمامی صادرکنندگان در ایران با آن مواجه هســتند، قوانین و مقررات 
و بخشنامه های روزانه اســت که هیچ گونه ثبات رویه ای در این زمینه ها 

نداریم که موجب بروز برخی از چالش ها برای ما شده است.
گروه صنعتی بســتانچی یکی از تولیدکننــدگان بزرگ 
خاورمیانه در زمینه فن و هواکش است. آیا شما در این زمینه 

رقیبی هم دارید؟
خیر؛ رقیبی نداریم. در واقع این مجموعه، سهم عمده ای از نیاز بازار داخلی 
کشور که بیش از ۷0 درصد اســت را تولید می کند. 30 درصد از تولیدات 
گروه صنعتی بستانچی هم صادر می شود که این عدد برای خاورمیانه هم 
بسیار بزرگ است. سایت تولید بستانچی، بزرگ ترین سایت تولید فن در 
خاورمیانه محسوب می شود؛ بنابراین در صنعت تهویه ایران، به خودکفایی 
رسیده ایم و نیازی به واردات نداریم. البته واردات به شکل محدود و بسیار 
جزئی انجام می شود و ما هم هیچ وقت مشکلی با واردات و عرضه تولیدات 

خارجی نداشته ایم، زیرا در حال رقابت در بازار آزاد هستیم.
آیا مجموعه تحت مدیریت شما در زمینه انتقال دانش فنی 

هم فعال است؟
ما تولید محصول از تمامی نســل ها را داشته  و در حال حاضر محصولات 
نسل پنجمی را تولید می کنیم که در زمره به روزترین محصولات در دنیا 
هستند. شرکت ما به واسطه ساخت فن های تونلی، دانش بنیان محسوب 
می شود و در دنیا کمتر از ۱0 کشور، تکنولوژی ساخت این فن ها را در اختیار 
دارند که ایران یکی از این کشورها است و مجموعه بستانچی، تکنولوژی 
ساخت فن های نسل پنجم را در اختیار دارد. در واقع تولیدات این شرکت، 
محصولات مورد نیاز کشــور اســت که قبلا وارد می شد و ارزبری بسیار 

زیادی داشت، اما در حال حاضر در داخل تولید می شود.
ویژگــی محصولات گروه بســتانچی که آن را از ســایر 

محصولات متمایز می کند، چیست؟
این گروه در رده هــای مختلف، تولید محصــول دارد و ویژگی برخی از 
محصولات ما سطح تکنولوژی و دانش مورد استفاده در تولید آن ها است. 
در عین حال، ویژگی یکی از محصولات ما، قیمت ارزان آن و مشــخصه 
اصلی برخی از کالاها، کیفیت بســیار خوب اســت. در واقع از آنجا که در 
ســگمنت های مختلفی از بازار، محصولات مختلــف را تولید می کنیم، 
ویژگی های مختلفی دارند که سطح بالای تکنولوژی و دانش، قیمت ارزان 

و کیفیت بالا از جمله آن ها است.
در کشور ما شرایط خاصی از نظر اقتصادی و نوسانات نرخ 
ارز وجود دارد. آیا این مســایل بر فعالیت شما تاثیر داشته 

است؟

بله تاثیر دارد و امســال، شــرایط اقتصادی برای تولیدکنندگان و تمام 
کسب وکارها دشوار بوده است؛ به ویژه پایان سال که با افزایش قیمت ارز 
مواجه هستیم. هر کسب وکاری نیاز به پیش بینی دارد و پول ما ریال است 
و با ریال معامله می کنیم، ولی عدم قطعیت داریم؛ به گونه ای که نمی دانیم 
ارزش ریال امروز با ریال 6 ماه آینده چقدر تفاوت ارزشی خواهد داشت. در 
واقع این عدم قطعیت ها است که برای ما مشکل ایجاد کرده و اگر ثبات 

در نرخ ارز وجود داشته باشد، کسب وکارها کمتر اذیت می شوند.
چشــم انداز صنعت تهویه کشــور را چگونــه ارزیابی 

می کنید؟ 
چشم انداز خوبی نداریم، زیرا بخشی از چشم انداز بیزینس ها به وضعیت 
کلی اقتصادی بازمی گردد. متاسفانه وضعیت کلی اقتصادی در یک سال 
گذشته بدتر شــده و پیش بینی ها برای سال آینده اصلا خوب نیست و 
شــرایط بدتر از امسال خواهد شد. تمام کســب وکارها هم متاثر از این 
موضوع خواهند بود که تاثیرپذیری برخی از کسب وکارها کمتر و بعضی 
دیگر بیشتر است. اگر شرایط کشور به همین شکل پیش برود و بانک ها 
تسهیلات به صنایع اعطا نکنند، ما هم مانند تمام کسب وکارها متاثر از 
این وضعیت بد اقتصادی خواهیم بود. شرایط امسال به گونه ای بود که 
بانک ها از پرداخت تسهیلات به صنایع کوچک و متوسط امتناع کردند، 
شرایط گردش نقدینگی در جامعه با مشکلات جدی روبه رو شد که در 
نتیجه آن، گردش اقتصادی در جامعه کُند شــده و کل بدنه کسب وکار 

دچار رکود است.
با توجه به آنچه که اشــاره کردید، آیا سرمایه گذاری در 

صنعت تهویه را مناسب ارزیابی می کنید؟
با توجه به شرایط اقتصادی کشــور، بنده به عنوان یک فعال صنعتی، 
ســرمایه گذاری در هیچ صنعتــی را توصیه نمی کنــم، چراکه ما در 
رکود هســتیم و طبیعتا در چنین شرایطی، ســرمایه گذاری در صنعت 
پیشــنهاد نمی شود. البته اگر شــرایط تغییر کند و از رکود به خصوص 
رکود تورمی خارج شویم، سرمایه گذاری در صنعت تهویه بسیار خوب 
و مناســب خواهد بود؛ بنابراین در صورت تحقق شرایط مذکور، قطعا 

سرمایه گذاری در این صنعت پیشنهاد خواهد شد.
نهادهــای مربوط به این صنعت چــه حمایت هایی را از 
فعالیت این مجموعه انجام می دهند و چه توقعی از آن ها 

دارید؟
مساله اصلی ما در بحث تهویه مطبوع، با سازمان استاندارد است که در 
این زمینه مشــکلات جدی در تهیه و تدوین اســتانداردها داریم که 
همکاری لازم را با ما ندارند و در حال تلاش هستیم که این صنعت را 
جا بیاندازیم. تهویه مطبوع، صنعت بزرگی در ایران و دنیا اســت، ولی 
متاسفانه به عنوان یک صنعت مستقل شناخته نمی شود و نگاهی که 
هم اکنون به این صنعت وجود دارد، متعلق به ۷0 سال پیش است. بر 
همین اساس در تلاش هستیم تا صنعت تهویه مطبوع با نگاه جدید و 

به عنوان یک صنعت مستقل شناخته شود. 
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گروه بازرگانی ایوا در زمینه تولید چه محصولاتی فعالیت 
دارد و این کالاها چه ویژگی هایی دارند؟

هم اکنــون ۱۵ محصــول را بــه عنوان تولیــدات اصلــی داریم که 
دستگاه های تصفیه آب، فیلترها و سیستم های دستگاه های تصفیه هوا 
خانگی را شــامل می شود. ویژگی این دستگاه ها کیفیت بالا، کارایی و 
استاندارد بودن آن ها اســت، به طوری که برای تولیدات خود موفق به 
کسب استاندارد CE اروپا از کشور انگلستان شده ایم. اطمینان بخش 
بودن، ارائه خدمات پس از فروش و عملکرد بسیار خوب دستگاه های 
تولیدی ما در بیش از 20 سال اخیر، موجب شده که همواره مشتریان 

از ما راضی باشند. 
محصولات ایوا تا چه انداره امــکان رقابت با نمونه های 
خارجی را دارد و آیا این مجموعه در بحث دانش بنیان هم 

ورود کرده است؟
محصولات ایــوا از نظر قیمت و کیفیت و همچنین با توجه به اینکه در 
تامین قطعات این دستگاه ها، کیفیت و استاندارد لازم را لحاظ می کنیم، 

کاملا امکان رقابت با محصولات خارجی را دارند. شــایان ذکر اســت 
که ایوا، یــک واحد تحقیقات و نوآوری دارد کــه همواره کلیه قطعات 
مصرفی و دســتگاه ها را کنترل می کند و بر آن نظارت دارد. همچنین 
این واحد همیشــه مشغول تحقیق و بررســی در خصوص موارد جدید 
اســت و هم اکنون دو محصول جدید را طراحی کرده که سعی دارد، این 

دستگاه ها را برای نخستین بار در دنیا به ثبت برساند. 
آیا روابط سیاسی، مانع همکاری شما با کشور آلمان شده 

است؟
آلمان هنوز هم برای تجارت و صنعت ایــران، دروازه ارتباط با اتحادیه 
اروپا محســوب می شــود. باید این واقعیت را پذیرفــت که نمی توان 
اتحادیه کنـــونی بـــا 2۸ عضو و جمعیتی افزون بر ۵00 میلیون نفر را 
جهــت برقراري روابط با دول اروپایی به منظور جلب ســرمایه گذاري 
و فناوري هاي مورد نیـاز و بـه طـــور کلی توسـعه روابـط اقتصادي، 
تجــاري و مالی نادیده گرفت. با این حال، تجربه موفقیت بهره گیري از 
دیپلماسی برقراری روابط دوجانبـــه ویـژه بـا آلمان به عنوان یکـی از 
قدرت هاي اصلی اروپایی به منظور تعامل بهتر با اتحادیه اروپا به شمار 
می رود. در همین راســتا با توجه به روابط تاریخی میان ایران و آلمان و 
همچنین به رغم همه تحریم ها، این دو کشــور روابط ویژه ای بین خود 
ایجــاد کرده اند؛ بنابراین آلمان به یــک دروازه مهم برای تامین کالا و 
خدمات فنی و مهندســی و ورود به تکنولوژی های جدید از اروپا تبدیل 
شده است. شرکت  Eeva Germany GmbH واقع در دوسلدروف 
با تجربه چندین ســاله همکاری با شرکت های معتبر اروپایی و به ویژه 
آلمانی و همچنین داشتن پرسنلی مجرب، علاوه بر رفع نیازهای خود؛ 
تامین و خرید ماشین آلات، تجهیزات، قطعات یدکی و مواد اولیه مورد 
نیاز کارخانه های تولیدی ایران را از کشــورهای مختلف و اتحادیه اروپا 

در آلمان انجام می دهد.
صادرات محصولات و طرح های توسعه، چه جایگاهی در 

برنامه های گروه بازرگانی ایوا دارد؟ 

مصطفی حاتمی

مدیرعامل گروه بازرگانی ایوا تاکید کرد

استفاده از دستگاه های تصـفیه آب
نیـازمند  فـرهنگ سـازی

گروه بازرگانی ایوا در سال 1380 و در بحبوحه بحران آب کشور، به عنوان نخستین شرکت ایرانی، فعالیت خود را با واردات دستگاه تصفیه آب رومیزی آغاز 
کرد و از آن زمان تاکنون، به صورت حرفه ای و تخصصی در زمینه دستگاه های تصفیه آب خانگی به فعالیت خود ادامه داده است. عمده فعالیت این مجموعه 
در زمینه های واردات، تولید داخل و مونتاژ دستگاه ها در کشور است. سید عبدالرضا سید خاموشی، مدیرعامل گروه بازرگانی ایوا که بالغ بر  22 سال سابقه 
فعالیت در زمینه تصفیه آب و کارهای مشابه را دارد، در گفت وگو با ماهنامه »دنیای سرمایه گذاری« عنوان کرد که این مجموعه موفق به کسب رضایت کامل 
مشتریان خود شده و در سراسر کشور، خدمات پس از فروش مطلوبی را ارائه می دهد. همچنین ایوا ضمن همکاری تنگاتنگ با آلمانی ها، یک شرکت در این 

کشور هم دارد. ماحصل این مصاحبه را می خوانید.



ماهنامه دنیای سرمایه گذاري 
55فروردین 1403   شماره 89

به برخی از کشــورهای همســایه، هم به صورت قطعه و هم به صورت 
دســتگاه کامل، صادرات داریم. همچنین با توجه به استانداردهای اخذ 
شــده، در حال برنامه ریزی برای صادرات به کشورهای دورتر هستیم. 
در خصوص طرح های توســعه نیز باید به این نکته اشــاره داشته باشم 
که در ســال جاری، برنامه ای برای افزایش تولید داشتیم، به طوری که 
میزان تولیدات ایوا را به بیش از 2 برابر رساندیم که دلیل این موفقیت هم 
جلوگیری از هزینه های جانبی است. در همین راستا، تعداد و تنوع مدل ها 

افزایش یافته و میزان فروش محصولات نیز رشد داشته است.  
آیا کشــورمان در تولید محصولات مرتبط با تصفیه آب به 

جایگاه قابل قبولی دست یافته است؟
رشد این صنعت در ایران بســیار خوب و چشمگیر بوده است. 22 سال 
پیش که کارمان را شــروع کردیم، هیچ شــرکتی در این زمینه فعالیت 
نمی کرد، ولی تا به امروز تغییرات بســیار زیــادی به وجود آمده و دانش 
فنی بســیار خوبی به کشورمان آمده است. به عنوان مثال، در سایزهای 
کوچک مصارف خانگی، ســایزهای مدیوم نیمه صنعتی و ســایزهای 
بزرگ دســتگاه های تصفیه آب، پیشــرفت های خوبی داشــته ایم و 
شرکت های زیادی در این زمینه فعال شده اند که اطلاعات خوبی را جمع 

آوری کرده و پیاده سازی می کنند. 
به نظر شما استفاده از محصولات تصفیه آب تا چه اندازه 

ضروری است؟
امروز در اکثر کشورهای جهان، آب لوله کشی کیفیت لازم برای نوشیدن 
مستقیم را ندارد. دســتگاه های تصفیه آب مطمئن با حذف بسیاری از 
باکتری  هــا، ویروس  ها، نیترات و ســایر میکروارگانیســم  ها می تواند 
تضمین کننده سلامت آب مصرفی باشــد. از طرف دیگر، محصولات 
صنعتی و نیمه صنعتی در موارد پزشکی مانند دستگاه های دیالیز و صنایع 
کشاورزی و غذایی مانند مرغداری ها و کارخانه های تولید نوشیدنی مورد 
استفاده قرار می گیرند؛ بنابراین استفاده از برندهای معتبر دستگاه تصفیه 
آب، یک اصل مهم در سلامت خانواده و از ملزومات هر خانه  ای می باشد. 
امروزه با پیشرفت صنعت، دستگاه های تصفیه آب خوبی در داخل بازار 
وجود دارند. دســتگاه تصفیه آب هیوندایی و رُبن که توسط این شرکت 
عرضه می شود، از برندهای معتبر دستگاه تصفیه آب محسوب می شود 
که سهم زیادی از بازار ایران را به خود اختصاص داده اند. این دستگاه ها 
می  توانند آب آشامیدنی سالم، معدنی و قلیایی را در اختیار شما قرار دهند.
آیا قبول دارید که گســترش اســتفاده از این دستگاه ها 

همچنان نیاز به فرهنگ سازی دارد؟ 
بله، هر چند که استفاده از دســتگاه های تصفیه آب رو به رشد است، اما 
همچنان نیاز به فرهنگ سازی زیادی دارد. طی سال های گذشته، گروه 
ایوا یکی از پیشگامان در فرهنگ سازی این موضوع بوده است. البته در 
حال حاضر احساس نیاز به این دستگاه ها از فرهنگ سازی پیشی گرفته و 
بسیاری از افراد این نیاز را کاملا احساس کرده اند. ناگفته نماند، متاسفانه 
قیمت ها، برای مصرف کننده مطلوب نیســت. با توجه به اینکه کیفیت 
آب در شــهرهای مختلف، استفاده از دســتگاه های تصفیه را تبدیل به 
ضروریات اصلی هر خانواری کرده اســت، ولی قیمت های آن ها مانند 

سایر ملزومات زندگی صعودی است. 

تولیدکنندگان دستگاه های تصفیه آب با چه چالش هایی 
مواجه هستند؟ 

عــدم ثبات اقتصــادی و نبود ثبات در قیمت ها موجب شــده که تمام 
تولیدکنندگان، امکان برنامه ریزی برای آینده را نداشته باشند که قاعدتا 
این مساله شامل حال ما هم می شود. نبود نقدینگی به دلیل قفل شدن 
منابع مالی کشور، مشکلات بسیاری را برای این بخش به وجود آورده 
اســت. همچنین از آنجا که تمام فروش ها به صورت اقساطی شده و از 
آن طرف همه خریدها، به صورت پیش پرداختی است، توان و عملکرد 

تولیدکنندگان به سرعت رو به کاهش است.  
برای آنکه بخش تولید پویا و فعالی داشــته باشیم، چه 

اقداماتی باید انجام شود؟ 
در حال حاضر وضعیت نســبت به گذشته بهتر شده و اطمینان از اینکه 
سرمایه گذاری به سمت تولید می رود، افزایش یافته و از آنجا که کیفیت 
تولیدات داخلی ارتقاء یافته، بازار کشور به سمت تهیه محصولات داخلی 
رفته است. البته همان طور که اشاره کردم، عدم ثبات و نبود نقدینگی به 
ترمزی برای تولید تبدیل شده اند. متاسفانه همراهی نکردن بانک ها با 
تولیدکننــدگان و مصرف کنندگان واقعی، موجب بــه بیراهه رفتن 
تســهیلات بانکی شده اســت. در واقع تســهیلات بانکی در اختیار 
واسطه گران گذاشته می شود و آن ها هم این تسهیلات را با نرخ چند 
برابری به دســت مصرف کنندگان می رسانند. نمونه بارز این مساله، 
برخی از فروشگاه های اقساطی هستند که رو به ازدیاد هم گذاشته اند، 
ولی عملکرد آن ها به نفع تولیدکننده نیســت. ارائه تسهیلات، بدون 
واســطه به مصرف کنندگان واقعی، منجر به رشد تولید خواهد شد و 
حتما می تواند کمک کننده باشــد.  متاســفانه واقعیت این است که 
همــواره کشــورمان از واســطه گری صدمه خــورده و هم اکنون 
واســطه گری جدیدی به میان آمده که واسطه گری در تسهیلات و 
پول است. متاسفانه در شرایط فعلی، تسهیلات قفل و واسطه گری در 
آن زیاد شده که موجب توقف توان تولیدکنندگان می شود و در نهایت 

مشکلاتی را به وجود می آورد.

تجربه موفقیت 
بهره گیري از 

دیپلماسی برقراری 
روابط دوجانبـه 
ویـژه بـا آلمان 

به عنوان یکـی از 
قدرت هاي اصلی 
اروپایی به منظور 

تعامل بهتر با اتحادیه 
اروپا به شمار می رود
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در خصوص فعالیت های شــرکت حمل ونقل بین المللی 
مرسل توضیحاتی ارائه فرمایید.

این شرکت در ســال ۱3۵4 تاسیس شــد که علاوه بر تهران، دفاتری 
در شــهرهای هامبورگ، مونیخ و آتن داشــت و جزو اولین شرکت های 
حمل ونقل در ایران محسوب می شــود. پس از انقلاب ۱3۵۷ دفاتر این 
شرکت در شــهرهای مونیخ و آتن بسته شد، اما دفتر تهران همچنان به 
فعالیت خود ادامه داد، ولی نمودار فعالیت آن کمتر شــد. این شــرکت در 
اوایل دهه 60 ســیر صعودی بسیار آرامی را طی کرد، اما سریع ترین رشد 
را در دوران دولت های هاشــمی رفسنجانی، محمد خاتمی و اوایل دوره 
محمود احمدی نژاد ســپری کرد. فعالیت این شرکت با توجه به شرایط 
جامعه تقریبا کمتر شــد؛ البته نه فقط از نظر مالی، بلکه به لحاظ تعدیل 
نیرو و ســایر مسایل هم این شرایط را تجربه کرد. طبیعتا شرکت مرسل 
با تاثیرپذیری از اقتصاد ایران، فراز و فرودهایی داشــت تا بعد از امضای 

برجام در اوایل دولت روحانی که مجددا این مجموعه هم راستا با اقتصاد 
کشور، در نمودار سیر پیشرفت قرار گرفت. پس از اعمال مجدد تحریم ها، 
دوباره فعالیت شــرکت کمتر شد، ولی همچنان فعال است و فعالیت خود 
را در سطح و جایگاه خودش، با تمام توان و نسبتا خوب انجام می دهد، اما 

نمی توان گفت که وضعیت خوبی دارد.
آیا این شرکت در زمینه حمل ونقل ریلی هم فعالیت دارد؟

در زمینه حمل ونقل ریلی هم فعالیت داریم. در زمان کرونا به دلیل بسته 
شدن مرزهای ترکیه و ایران مجبور به فعالیت در زمینه حمل ونقل ریلی 
هم شدیم. البته در سال های قبل  از شیوع کرونا، زمانی که بارهای سنگینی 
داشــتیم، این اجبار بود که به صورت ریلی هم کار کنیم، اما تخصص ما 
نیست. ضمن اینکه ما برای شرکت های نفتی کار می کنیم، ولی حمل ونقل 
نفت و گاز را انجام نمی دهیم و بیشتر فعالیت ما در حوزه ماشین آلات، مواد 
شــیمیایی دارویی، اجکتیوهای شرکت های نفتی، تجهیزات پزشکی و 

کشاورزی است و این چیزی نیست که به حمل ونقل ریلی مرتبط باشد.
ســالانه چه میزان حمل ونقل کالا در بخش های هوایی، 

دریایی و زمینی دارید؟
فعالیت این مجموعه بیشــتر در زمینه واردات اســت و حجم کمتری از 
کارهای ما مربوط به صادرات می شــود، به طــوری که حدود ۸۵ درصد 
از فعالیت های مرسل، شــامل واردات و حدود ۱۵ درصد آن دربرگیرنده 
صادرات اســت. این شــرکت ماهانه حدود 300 تن حمل ونقل کالا به 
صورت دریایی و کانتینری، ۵0 تن به شکل حمل ونقل زمینی و کمتر از ۱0 

تن به صورت حمل ونقل هوایی دارد.
شــرکت حمل ونقل مرسل چه ویژگی نســبت به سایر 

شرکت های فعال در این زمینه دارد؟
حدود ۵0 سال سابقه و نام نیک، از تمایزات مرسل به شمار می رود که طی 

مهدیه شهسواری

رییس هیات مدیره شرکت حمل ونقل بین المللی مرسل عنوان کرد

تـاثیر عـمیق تـحریـم ها 
بر مبـادلات تجاری

شرکت حمل ونقل بین المللی مرسل، یک شرکت خانوادگی است که در سال 1354 توسط مرتضی کوکبی از فعالان بزرگ تجارت بین ایران و آلمان، 
بنیانگذاران و عضو هیات مدیره و رییس اتاق بازرگانی ایران و آلمان که تحصیل کرده این کشور بود، تاسیس شد. کاریا کوکبی، عضو و بازرس اتاق 
بازرگانی ایران و آلمان و همچنین عضو هیات مدیره انجمن دوستی ایران و آلمان برای آنکه بتواند روش و کار پدرش را پیگیری کند، در 17 سالگی به 
کشور آلمان رفت و حدود 3 سال در مقطع کارشناسی رشته حمل ونقل بین المللی تحصیل کرد و سپس وارد این حرفه شد. از آنجا که پدرش نمایندگی 
شرکت حمل ونقل رولند را در ایران داشت، در آن شرکت شروع به کار کرد و بعد از دو سال، به سراغ کسب تخصص در زمینه حمل ونقل جاده ای رفت. 
پس از آن، بیشتر بر حوزه خاورمیانه تمرکز کرد و به عنوان مدیر حمل ونقل زمینی خاورمیانه شرکت رولند، فعالیت خود را در این شرکت ادامه داد. پس 
از فوت پدرش، از اردیبهشت ماه سال 1395 در شرکت حمل ونقل بین المللی مرسل مشغول به کار شد و در حال حاضر ریاست هیات مدیره این شرکت 

را بر عهده دارد. گفت وگوی ما با این فعال صنعت حمل ونقل را در ادامه بخوانید.
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این مــدت؛ نام، آدرس و زمینه فعالیت آن تغییر نکرده و دفتر آلمان هم در 
همان مکان سابق مستقر است. تخصص ما بیشتر روی حمل ونقل زمینی 
سنگین است که بسیار کم از اروپا به ایران انجام می شود و یک کار بسیار 
تخصصی است و نیاز به مجوزهای متعدد دارد؛ البته تهیه این مجوزها در 
کشورهای مختلف گاها تا ماه ها زمان می برد. همچنین کانکشن ما در اروپا 
و شرکت رولند که در تمام دنیا دفتر دارد، این نیاز را برای ما از بین می برد که 
بخواهیم دنبال یک دفتر یا شرکت دیگر باشیم و نمایندگی وجود دارد که 
بخواهیم با آن کار کنیم که طبیعتا موجب کاهش قیمت های ما می شود. 
همچنین شرکت مرسل در تمام مرزها و شهرستان ها نمایندگی دارد. به 
عنوان مثال، این شرکت در بندرعباس و مرز بازرگان دارای دفتر است و در 
تمام گمرکاتی که کالای خارجی و وارداتی را تخلیه می کنند، نمایندگی 
دارد. در عین حال مجوزهایی که دسترسی به آن ها سخت و نیازمند تجربه 
و یک مجموعه کامل است را در اختیار داریم. ویژگی دیگر این مجموعه، 
عدم داشــتن پرونده قاچاق در حوزه های مختلف چه در صادرات و چه در 
واردات، در طول ۵0 سال فعالیت است. مشخصه دیگر مرسل که البته به 
نوعی خدمت نیز محسوب می شود، امانت داری است و در شرایطی که از 
99 درصد فنون تجاری مشتریان باخبر هستیم، رازدار و امانت دار آن ها هم 
می باشیم. در عین حال هیچ گاه غیر از حمل ونقل، شغل دیگری در زمینه 
تجارت یا ســایر زمینه ها نداشته ایم و این موضوعی بوده که موجب جلب 

اعتماد مشتریان ما شده است.
رابطه همکاری این مجموعه با کشور آلمان به چه صورت 

است؟
دفتر اصلی شــرکت مرسل در آلمان و در شــهر بندری برمن در نزدیکی 
هامبورگ قرار دارد که بســیار شناخته شده است، از همین رو برای بیشتر 
شرکت های بزرگ آلمانی کار می کنیم. یکی از افتخارات ما کار کردن برای 
سفارت آلمان، همکاری با اتاق بازرگانی ایران و آلمان و شرکت های آلمانی 
داخل ایران در تهران از ســال ها پیش است. همچنین کارهای مربوط به 
کمک های شــرکت های بزرگ آلمانی به دفتر سازمان ملل در تهران را 
انجام می دهیم. در واقع آلمان، شــریک اصلی تجاری مجموعه مرسل 

محسوب می شود.
ارزیابی شــما از دلایل کاهش روابط تجاری ایران با آلمان 

چیست؟
دلایل مختلفی دارد که اولین و مهمترین آن ، تحریم ها است. بعد از برجام 
و طی سال های 20۱6 تا 20۱۸ اوج شکوفایی روابط تجاری ایران و آلمان 
بود، اما پس از اعمال تحریم ها توسط دونالد ترامپ، سطح روابط کاهش 
یافت. در ادامه هم به دلیل شیوع بیماری کرونا، نمایشگاه ها برگزار نشد، 
مرزها بسته شد و میزان حمل ونقل، بســیار کاهش یافت. در واقع بعد از 
اعمال تحریم ها، به شرکت های متوسط آلمانی امید داشتیم که بازار فعالیت 
بسیاری از آن ها، آمریکا نبود و می توانستند به راحتی با ایران کار کنند، اما 
شیوع کرونا آن را عقب انداخت و عملا نمایشگاهی برگزار نشد. از آنجا که 
برخی از شرکت ها، نتایج خوبی را در دوران برجام از فعالیت در ایران دیده 
بودند، پس از تحریم ها هم تمایل به همکاری داشــتند، ولی از یک مقطع 

زمانی به بعد، تحریم ها تاثیر بسیاری بر مباحث مالی و انتقال پول گذاشت 
و این تاثیر به قدری بود که در ایران، مشــتری و در آن طرف، فروشــنده 
وجود داشت و هیچ مشکلی نیز از لحاظ تحریم ها وجود نداشت، اما امکان 
انتقال پول فراهم نبود. همچنین برخی از مسایل داخلی مانند ممنوعیت 
واردات حدود 2۵00 قلم جنس به دلیل تولید آن ها در کشور، تاثیرات منفی 
داشت. البته برخی از آن ها درست بود و برخی دیگر صحیح نبود، زیرا تولید 
داخلی نبودند و عرضه کننده مدعی تولید کالایی بود که در واقع مونتاژ آن 
را انجام می داد که در نهایت مانع از واردات برخی از کالاها به خصوص از 
اروپا شد. در زمینه صادرات نیز شرایط بازگشت ارز صادراتی، کار را برای 

صادرکنندگان دشوار کرد.
در کشور ما شــرایط و روابط خاص سیاسی و بین المللی 
حاکم اســت. آیا این موضوع بر فعالیت های شرکت های 

حمل ونقل بین المللی تاثیرگذار بوده است؟
مســایل سیاسی در تحریم ها تاثیر داشته که به نوعی به سیاست مربوط 
می شود که البته کار ما را هم بسیار سخت کرده، به طوری که حتی اجازه 
نداریم، نام شرکت های بزرگی که با آن ها کار می کنیم را به میان بیاوریم. 
در همین حال هزینه های فعالیت بســیار افزایش یافته اســت، زیرا باید 
راهی پیدا کنیم کــه کالاها و محصولات را از اروپا یا حتی هند و چین به 
ایران بیاوریم. در این میان، تعداد دلالان هم بســیار زیاد شده و بر فروش 
کارخانه ها یا شرکت ها و به تبع آن، اقتصاد کشور تاثیر دارد. همچنین به 
دلیل کهنگی ناوگان حمل ونقل زمینی، نمی توانیم بسیاری از دستگاه های 
حساس را با ناوگان ایرانی حمل کنیم و حتما باید با استفاده از ناوگان کشور 
دیگری، این کار را انجام دهیم. این مســاله، قیمت نهایی محصولات و 

کالاها را بالا برده که تاثیر خود را در جامعه ایرانی دارد.
سیاســت های دولت کنونی در رابطه با صادرات و واردات 
چگونه اســت و آیا برای انجام فعالیت با مشکل خاصی 

مواجه هستید؟
ما که حمل کننده هستیم، خیلی مشــکل داریم و قاعدتا کار تجار بسیار 
دشوارتر است. چیزی که ما تجربه می کنیم، این است که این سختی ها 
دیگــر ربطی به آن سیاســت ندارد و به حدی کار گــره خورده که دیگر 
سیاست خوب هم آن را رفع نمی کند. برخی از گره ها از سال ها پیش ایجاد 
شده و حالا به جایی رســیده که باز کردن آن با یک یا دو سیاست خوب، 
انجام شدنی نیست و نیازمند جراحی است. امسال حجم مبادلات تجاری 
ایران با کشور آلمان بالغ بر یک ونیم میلیارد یورو بود. در همین حال به رغم 
اینکه اروپایی ها تاکید بر حضور در برجام دارند، اما نمی توانند کاری انجام 
دهند و از نظر تجاری با اروپا مشــکلی نداریم. در واقع ما باید روابط خود را 
با تمام کشورها درســت کنیم تا آن ها هم تجارت با ما را قبول کنند، زیرا 
هم اکنون شــرایط مالی و منافع شرکت ها ایجاب می کند که بیزینس با 

ایران را کنار بگذارند.
نوســانات ارزی چه مشــکلاتی را برای شــرکت های 

حمل ونقل بین المللی به وجود آورده است؟
نوسانات ارزی، فعالان عرصه حمل ونقل بین المللی به ویژه حمل ونقل 

ناوگان حمل ونقل 
ما بسیار کهنه و 

فرسوده است و برای 
اینکه توان فعالیت 
داشته باشیم، باید 

این ناوگان را در 
زمینه دریایی، زمینی 

و هوایی، درست و 
اصلاح کنیم



به دلیل موقعیت 
استراتژیک و حلقه 

ارتباطی کشورمان با 
آب های آزاد، ایران 

شرایط بسیار ویژه ای 
برای ترانزیت کالا 

دارد که می توان روی 
آن سرمایه گذاری 

کرد

زمینی را آزار می دهد. تا حدود ۵ سال پیش، یک کامیون جهت حمل بار 
از اروپای غربی حــدود 6 هزار یورو پول می گرفت و کرایه کامیون برای 
صــادرات، نصف این مبلغ؛ یعنی حدود 3 هزار یــورو بود. در حال حاضر 
هزینه کامیون بــرای واردات از اروپا به ایران همان 6 هزار یورو اســت، 
ولی اگر بخواهیــم یک کامیون به اروپای غربــی و مثلا هلند یا آلمان 
بفرســتیم، باید مبلغ ۸ هزار یورو پرداخت کنیم که تمام این مسایل، به 
همان نوســانات نرخ ارز و سخت شدن روابط دیپلماتیک بازمی گردد. در 
این میان، رانندگان ایرانی حتی نمی توانند ویزا بگیرند و ویزا گرفتن بسیار 
سخت شده است. دلیل دیگر ضعف ماشین های ایرانی است که بخش 
عمده ناوگان حمل ونقل در ایران، شخص محور است؛ یعنی راننده مالک 
ماشین اســت و کار، شرکت محور نیست. اگر هم شرکت محور باشد، باز 
هم راننده دخیل اســت، زیرا اغلب شرکت ها کوچک هستند و مجموعا 
۸ تا ۱0 ماشین دارند که با راننده ها شریک هستند. این در حالی است که 
مثلا یک شــرکت ترکیه ای دارای 200 ماشین است و زمانی که با آن ها 
قرارداد می بندیم، خیالمان راحت است. در مورد ماشین ایرانی از آنجا که 
با راننده طرف هستیم، ممکن است راننده به عناوین مختلف بار را قبول 
نکند و آن را کنســل کند که هم به شرکت حمل ونقل و هم به فروشنده 
کالا، هزینه های هنگفتی را تحمیل می کند. متاسفانه این موضوع، تجربه 
بدی را برای شرکت های اروپایی و صادرکنندگان به وجود آورده و به قدری 
نامطلوب بوده که وقتی شرکت های اروپایی با ما تماس می گیرند، در ابتدا 
می گویند که بار آن ها با راننده ایرانی و ماشــین ایرانی فرستاده نشود و ما 
هر چقدر می گوییم که فلان شرکت ایرانی، خوب و مطمئن است، اما از 
آنجا که تجربه خوبی ندارند، این موضوع را نمی پذیرند. همان طور که گفتم 
ترکیه، شرکت محور است و اگر راننده حمل کالا را قبول نکند، می توان از 
شرکت شکایت کرد که بسیار تاثیرگذار است. در واقع راننده مجبور است 
که آن کار را انجام دهد، زیرا شغلش رانندگی است و صاحب ماشین نیست 
و اختیاری هم ندارد. همین موضوع شرکت های ترک را در سایر کشورها 

بســیار محبوب تر و کار با آن ها را راحت تر کرده و متاسفانه هموطنان ما و 
شرکت های ایرانی را کمی بدنام کرده است.

چشــم انداز صنعت حمل ونقل بین المللی چگونه ارزیابی 
می کنید؟

ناوگان حمل ونقل ما بسیار کهنه و فرسوده است و برای اینکه توان فعالیت 
داشته باشیم، باید این ناوگان را در زمینه دریایی، زمینی و هوایی، درست و 
اصلاح کنیم. واقعیت این است که ترکیه با کامیون هایی که در اختیار دارد، 
حمل ونقــل زمینی را کشــور از ما  گرفت. حمل ونقــل هوایی را هم 
کشــورهای امارات، قطر و ترکیه از ایران ربودند. در کشــتیرانی هم در 
شرایطی که در خاورمیانه قوی ترین بودیم، اماراتی ها ما را کنار زدند و در 
حال حاضر آن ها قوی ترین هســتند. یکی از دلایل این موارد، تحریم ها 
اســت و دلیل دوم هم این اســت که ما حتی پول نداشــتیم که ناوگان 
حمل ونقل خود را به روز کنیم. اما موضوعی که در حال حاضر روی آن کار 
می شود، موقعیت ژئوپلیتیک ایران است که می توانیم ترانزیت زیادی از 
خلیج فارس به روسیه، قزاقستان، ترکمنســتان، ارمنستان و آذربایجان 
انجام دهیم. تصور بنده این اســت که کسی نمی تواند ترانزیت از ایران را 
کنسل کند، زیرا امکان آن خیلی سخت است که بخواهند از کشور دیگری 
آن را انجام دهند. در واقع به دلیل موقعیت اســتراتژیک و حلقه ارتباطی 
کشورمان با آب های آزاد، ایران شرایط بسیار ویژه ای برای ترانزیت کالا 
دارد که می توان روی آن سرمایه گذاری کرد. در مبحث حمل ونقل ریلی 
هم سرمایه گذاری های خوبی صورت گرفته که البته باید افزایش یابد و این 
حمل ونقل تا قرقیزستان، ترکمنستان، قزاقستان و روسیه گسترش یابد. 
به نظر می رسد، در چند سال آینده بتوان روی سرمایه گذاری در ترانزیت 
کالا از ایران و توســعه حمل ونقل ریلی، مانور بسیاری داد، اما معتقدم 
که در مورد ســایر مســایل تا زمانی که روابط خود با سایر کشورها را 
بهبود نبخشیم و ناوگان حمل ونقل را نوسازی و جدید نکنیم، هر روز 

به عقب تر خواهیم رفت. 
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گفت وگوی اختصاصی  با فرشید پسیان زادهگفت وگوی اختصاصی  با فرشید پسیان زاده

در این بخـــش می خوانیم :

رونق فعالیت های اقتصادی با بهبود روابط سیاسی
قیمت گذاری دستوری؛ شرکت ها را به تعطیلی می کشاند

برای پیشرفت فوتبال ایران باید تیم های پایه را آموزش داد
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سارا نظری

رییس هیات مدیره شرکت خدمات بارفرابری ایرانیان عنوان کرد

 رونـق فعالیت های اقتـصادی 
با بهبود روابط سیاسی

فرشید پسیان زاده، رییس هیات مدیره شرکت خدمات بار فرابری ایرانیان، قوانین دست و پاگیر گمرکی و عدم تخصیص ارز برای حمل ونقل کالا از سوی 
بانک مرکزی را از مشکلات اصلی حمل ونقل بین المللی می داند. وی در عین حال مسدود شدن سوئیفت در ایران به دلیل تحریم ها را چالش هرگونه خدمات 
و تجارت بین المللی ارزیابی می کند و معتقد است که بهبود روابط سیاسی با سایر کشورها و لغو تحریم ها، موجب رونق فعالیت های اقتصادی و تاثیر مثبت 
بر فعالیت شرکت های حمل ونقل بین المللی و لجستیک خواهد شد. شرکت خدمات بار فرابری ایرانیان در زمینه حمل ونقل بین المللی اعم از زمینی، دریایی، 
هوایی، ترکیبی و لجستیک فعالیت دارد. این شرکت در سال 1383 تاسیس شده و حدود 20 سال سابقه فعالیت دارد. مشروح گفت وگوی ما با این فعال 

صنعت حمل ونقل که حدود 30 سال سابقه فعالیت در حمل ونقل بین المللی و حدود 15 سال سابقه عضویت در اتاق بازرگانی ایران و آلمان دارد را بخوانید.

درباره عمده فعالیت های شــرکت خدمات بار فرابری 
ایرانیان و ویژگی های آن توضیح دهید.

فعالیت این شرکت در زمینه حمل کالاهای وارداتی و صادراتی است؛ 
واردات از مبادی خــارج به داخل ایران و صــادرات از مبادی داخلی 
به مقاصد خارجی. البته با شــرکت های خارجی برای حمل ترانزیت 
کالاهای شــان از طریق مبادی ورودی ایران بــه مقاصد دیگر مانند 

آسیای میانه و یا ترکیه طرف قرارداد هستیم. 
شایان ذکر است، بیشتر فعالیت شــخص بنده در حوزه حمل ونقل از 
مبادی اروپایی به ایران، چین، دبی، امارات و ترکیه می باشد. مجموعه 
ما در تمام زمینه ها از جمله حمل ونقل هوایی، دریایی و زمینی فعالیت 
می کند، اما هم اکنون بیشــترین حجم بار به صورت دریایی، به بنادر 
جنوبی کشورمان حمل می شود که مهمترین آن ها، بندرعباس است.

با توجه به شرایط کنونی، آیا می توان برنامه ریزی خاصی 
داشت؟

متاســفانه با این وضعیت اقتصادی که هم اکنون بر کشور حاکم است، 
نمی تــوان هیچ گونه برنامه ریــزی بلندمدتی را انجــام داد و ما فقط 
با اتفاقــات روز جلو می رویم تا ببینیم که روزانــه چه کاری می توانیم 
انجام دهیم، چراکه واقعا با توجه به سایه تحریم ها که بر اقتصاد کشور 
بسیار سنگین است، فعلا هیچ گونه برنامه ریزی بلندمدتی امکان پذیر 
نیست. در حال حاضر بسیاری از کشــورها به دلیل تحریم ها با ایران 
رابطــه ای ندارند و صاحبــان کالا مجبور می شــوند که در جای 
دیگری با شــرکت های واســطه ای عقد قرارداد نمایند و فقط این 
وســط حکم واسطه را دارند و سودهای سرشار عایدشان می گردد.

شرکت خدمات بار فرابری ایرانیان چه حجمی از واردات 
کشور را انجام می دهد؟

تناژ واردات بسیار زیاد است و ما در کار خودمان شرکت های دولتی مانند 
کشتیرانی جمهوری اســلامی ایران و حمل ونقل جمهوری اسلامی 
ایران را هم داریم که اتوماتیک وار ســهم خودشــان را از بازار دارند. ما 
هم به عنوان بخش خصوصی فعالیت هایی را به انجام می رســانیم و 
بازاریابی می کنیم و ســعی ما بر این است که حمل محموله هایی را از 
مبادی خارجی به داخل انجام دهیم. البته باید توجه کنید که حدود 630 
شرکت حمل ونقل در ایران وجود دارد که در انجمن صنفی حمل ونقل 
بین المللی ایران ثبت شــده اند و البته تعدادی شــرکت هم غیرثبتی 
هستند؛ بنابراین اگر بخواهیم محاسبه کنیم، مجموعه ما در بین تمام 

این شرکت ها، احتمالا سهم 2 تا 3 درصدی را دارد.
آیا در زمینه حمل ونقل ریلی برنامه ای برای فعالیت دارید؟

حمل ونقل ریلی بیشــتر مربوط به دولت می شــود و بخش خصوصی 
ســهم زیادی در ناوگان ریلی ندارد؛ زیرا ناوگان اکثرا دولتی اســت. 
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مواردی هم داشــته ایم که برای تناژ بســیار بالایی از حمل کالاها از 
بندرعباس به کشورهای آســیای میانه درخواست قیمت داشته ایم. به 
عنــوان مثال یک مورد، ۱0 هزار تن بود که متاســفانه ناوگان راه آهن 
جمهوری اسلامی ایران، چنین ظرفیتی را ندارد تا واگن های باری اش 
را در اختیــار آن ها بگذارد. به دلیل ناتوانــی و عدم وجود ظرفیت کافی 
توسط راه آهن جمهوری اسلامی ایران، مسیر دیگری را به عنوان مسیر 

آلترناتیو و جایگزین انتخاب کرده اند.
در حــال حاضــر مهمتریــن مشــکلات و چالش های 

شرکت های حمل ونقل چیست؟
متاســفانه قوانین گمرکی بســیار دســت و پاگیر و آزاردهنده است و 
بیشتر مشــکلات زمان ترخیص کالا توســط صاحب کالا با گمرک 
ایجاد می شــود. ما هم در رابطه با ترانزیــت کالا از مبادی ورودی به 
گمرکات داخلی، با مشــکلاتی در ارتباط با گمرک مواجه هستیم. در 
عین حال، قوانین بانک مرکزی به گونه ای اســت که برای حمل کالا 
ارزی را تخصیص نمی دهد، در حالی که صورت حساب هایی که صادر 
می کنیم، ارزی اســت و در هنگام تسویه حساب، باید ریال ثبت کنیم. 
تمام این ها در شرایطی است که قیمت ارز متغیر است، هیچ ثباتی ندارد 
و مدام نوسان دارد. علاوه بر این، مسدود شدن سوئیفت در ایران به دلیل 
تحریم ها، ما را دچار مشکلاتی کرده است، به طوری که حواله کرایه ها 
به خارج کشور را از طریق صراف ها انجام می دهیم و نبود امنیت کاری 
برای ما مشکل ایجاد کرده است. ناگفته نماند، در دولت قبل، برجام به 
صورت نصفه و نیمه اجرا شــد و کشورهای دیگر برای سرمایه گذاری 
به ایران می آمدند و بســیار مشتاق بودند که در کشور ما سرمایه گذاری 
کنند و حجم فعالیت هــای خود را بالا ببرند و با ایــران کار کنند، ولی 
هم اکنون شــاهد جدی شدن مجدد تحریم ها هستیم و بنابراین شاهد 
رغبت و تمایلی از سوی کشورها و شرکت های خارجی برای همکاری 

با ایران نیستیم.

به نظر می رســد که برخی از شرکت های فعال در بخش 
حمل ونقل و لجستیک، رو به تعطیلی هستند. با توجه به 
این مساله آیا توصیه ای برای ســرمایه گذاری در این 

زمینه دارید؟
متاسفانه تعداد بسیاری از شرکت ها، یا تعطیل کرده اند و یا با زیان دهی 
در حال کار هســتند و فقط در بازار حضور دارند؛ به امید اینکه در آینده 
اگر شــرایط اصلاح شود، سهم خودشان را از بازار از دست ندهند. فعلا 
شرایط برای سرمایه گذاری مناسب نیست و در شرایط فعلی توصیه ای 

در خصوص سرمایه گذاری ندارم.
فعالان عرصه حمل ونقل بین المللی معتقدند که قوانین 
مصوب، به نفع شرکت های دولتی است. نظر شما در این 

رابطه چیست؟
بله؛ دقیقا همین طور اســت. سال های سال اســت که یک قانون در 
واردات کالا اجرایی می شود. به عنوان مثال، محموله بالای ۵00 تن 
حتما باید با ناوگان کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران حمل شود و نه 
از طریق بخش خصوصی که این یک رقابت ناسالم است.  این  قوانین 
دست شرکت های دولتی را باز می گذارد تا بدون رقابت محموله هایی 
را دریافت و حمل کند. این در حالی اســت که گاهی اوقات کشتیرانی 
جمهوری اسلامی، سرویس لازم را هم برای انجام کار ندارد، ولی در 
زمان ترخیص کالا بابت اســتفاده از ناوگان خارجی ۱0 درصد از کرایه 
حمل را نیز به عنوان استفاده از ناوگان خارجی و حق پرچم اخذ می کند.

روابط سیاسی بین ایران و سایر کشورها چه تاثیری در 
کار شما دارد؟

هر چه روابط سیاســی ایران با کشــورهای خارجی بهبود پیدا کند و 
تحریم ها برداشــته شــود، فعالیت اقتصادی خوبی در کشور صورت 
خواهد گرفت و شــرکت های حمل ونقل بین المللی و لجستیک هم از 

این مساله بی بهره نخواهند بود. 

هر چه روابط سیاسی 
ایران با کشورهای 
خارجی بهبود پیدا 

کند و تحریم ها 
برداشته شود، فعالیت 

اقتصادی خوبی در 
کشور صورت خواهد 
گرفت و شرکت های 
حمل ونقل بین المللی 

و لجستیک هم از 
این مساله بی بهره 

نخواهند بود
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المیرا اکرمی

مجید جلالی، مربی و پیشکسوت  فوتبال

برای پیشرفت فوتبال ایران 
باید تیـم های پایه را آمـوزش داد
مجید جلالی بیش از 30 سال است که در فوتبال حرفه ای کشور فعالیت دارد و تمام مراحل مربیگری فوتبال را در دنیا گذرانده است. وی در 23 باشگاه مختلف 
به عنوان مربی حضور داشته  و در حال حاضر مدیر بخش توسعه و پیشرفت فوتبال ایران است و به تازگی هم آکادمی فوتبالی تاسیس کرده تا استعدادهای 
فوتبالی را در سراسر کشور کشف کند. این مربی شناخته شده و مطرح فوتبال ایران در گفت وگو با ما به بررسی عملکرد بخش توسعه و پیشرفت فوتبال ایران 

پرداخته که ماحصل آن را می خوانیم.

در خصوص عملکرد بخش توسعه و پیشرفت فوتبال ایران 
توضیحاتی ارائه فرمایید.

فیفا از دو سال پیش کشورهای عضو این سازمان را ملزم به انتقال بخش 
فنی فدراسیون ها به زیرمجموعه بخش توسعه و پیشرفت فوتبال کرد. این 
بخش وظیفه دارد، برای امور فنی فوتبال برنامه توسعه و پیشرفت بنویسد، 
اجرا کند و بر روند انجام آن نظارت و ارزیابی داشته باشد. همچنین تمامی 
عواملی که در پیشرفت فوتبال در کشــور سهم دارند، زیرمجموعه این 

بخش از فدراسیون هستند.
از چه زمان فعالیت خود را در بخش توســعه و پیشرفت 

فوتبال ایران آغاز کردید؟
فعالیت خود را دو ماه قبل با دعوت فدراســیون فوتبــال آغاز کردم و در 
حال حاضر مشغول نوشتن برنامه جامع برای ۱2 سال آینده فوتبال کشور 
هســتیم و در بخش های مختلف مانند آموزش، تربیت مربی و مدرس 
و تربیت بازیکن در حال برنامه ریزی هســتیم. همچنین برای تیم های 
ملی، تیم های پایه، آکادمی ها و مدارس فوتبال نیز کارگروه هایی تشکیل 
شده  که در بخش های مختلف و با حضور اساتید فوتبال و دانشگاه برگزار 
خواهد شد و امیدواریم این برنامه را تا قبل از شهریورماه ۱403 آماده کنیم. 

این برنامه شامل اقدامات زودبازدهی است که در حال شروع آن هستیم و 
امید داریم، فوتبال کشور را از بحرانی که در آن گرفتار شده، نجات دهیم.

اشــاره ای هم به آکادمی که به تازگی راه اندازی کرده اید، 
داشته باشید.

آکادمی ما در ابتدای سال ۱402 راه اندازی شد و دوازده رده سنی را پوشش 
می دهد که این رده ها را از هم جــدا کردیم و برای هرکدام آموزش های 
جداگانه ای در نظر گرفته ایم. همچنین ما هشت نمایندگی در شهرهای 
مختلف داریم و تاکنون 40 بازیکن را شناسایی کرده ایم. هرچند به لحاظ 
امکانات محدودیت هایی وجود دارد، اما برگزاری کلاس های اینترنتی و 
استفاده از هوش مصنوعی در استعدادیابی باعث شده، شیوه  نو و متفاوتی 
نسبت به ســایر آکادمی ها داشته باشم. حضور این بازیکنان در اردوهای 

بین المللی، باعث ارتقای فوتبال آن ها خواهد شد.
هدف شما از راه اندازی این آکادمی چه بود؟

هدف ما کسب اســتعدادهایی فوتبالی بود. شــهریه ای که ما از بچه ها 
دریافت می کنیم، حتی جوابگوی هزینه های آکادمی هم نیست و بخشی 
از هزینه ها توسط هیات  مدیره پرداخت می شود. در صورتی که بسیاری از 
مدارس فوتبال درآمدزایی خوبی دارند، اما هدف ما کشف استعدادهای ناب 
فوتبال است. هرچند توان مالی محدودی داریم و امکانات زیادی در اختیار 
نداریم، اما راه را برای ورود بازیکنانی از تمام اقشار جامعه باز گذاشته ایم تا 
شرایط اقتصادی باعث نشود، بچه ای نتواند استعدادش را پرورش دهد. با 
وجود کمبود امکانات، از نظر فنی بســیار دقیق و اصولی پیش  می رویم و 
بنده شخصا بر این آکادمی نظارت مستقیم دارم. نکته قابل توجه اینکه، 

مجموعه ما دارای نظام آموزشی بسیار قوی است.
آیا دلایل عدم موفقیت فوتبال ایران آسیب شناسی شده 

است؟
آسیب شناســی زیادی در حوزه فوتبال انجام و دلیــل عدم موفقیت آن 
بررســی شده اســت. در نهایت هفت پارامتر برای شرایط فوتبال کشور 
تعریف شــد که سه پارامتر آن در حد عالی است و دو پارامتر دیگر در حدود 
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30 درصد انجام شده اند، اما در زمینه برنامه ریزی و آموزش فوتبال بسیار 
ضعیف عمل کرده ایم. ما در گام اول بر این دو مساله متمرکز شده  و در حال 
آماده ســازی و برنامه ریزی در این زمینه هستیم. مساله دیگر، منابع مالی 
پایدار مربوط به فوتبال است که البته خود قادر به تامین بخش مالی است، 
ولی قوانین کشور ما این منابع مالی را محدود کرده  است. مشکل دیگر 
کمبود تاسیسات و اماکن مربوط به فوتبال است که در حال برنامه ریزی 

برای تامین آن ها هستیم.
آیا این تفکر بر فوتبال ما حاکم نیست که نباید بیشتر از این 

در فوتبال پیشرفت کنیم؟
شــاید در گذشــته به این صورت بود، اما اکنون مطالبه جامعه، پیشرفت 
فوتبال است و مردم دیگر ناکامی ها را تحمل نمی کنند. ما ۵0 سال است 
که به المپیک نرفته ایم، بیش از چهل ســال در فوتبال باشگاه ها توفیقی 
نداشته ایم و به  رغم حضور در 6 دوره جام جهانی تاکنون از مرحله گروهی 
صعود نکرده ایم. در حوزه فوتبال تیم های پایه نیز موفقیتی نداشته ایم. همه 
این موارد غرور ملی را تحت تاثیر قرار می دهد. بنده، نشانه هایی از اراده برای 
تغییر را می بینم. فدراسیون ســال ها در حوزه فنی وارد نشده و فعالیت آن 
محدود به کار اداری و اجرایی بوده، اما در حال حاضر تغییر دیدگاه مسئولان 

فدراسیون کاملا احساس می شود.
اجرای برنامه توسعه و پیشرفت فوتبال ایران تا چه اندازه 

متکی به توانایی های داخلی است؟
فوتبال به ظرفیت های انسانی وصل است و در تمام کشورها ظرفیت های 
انسانی معیار مهمی برای پیشرفت در فوتبال است. اگر بخواهیم بازیکنان، 
مربیان و یا داوران بهتری داشته باشیم، باید بر ظرفیت سازی بهینه برای 
نیروی انسانی و تربیت نیرو انسانی تمرکز داشته باشیم. اگر برنامه نداشته 
باشیم، نمی توانیم از ظرفیت مدارس فوتبال آکادمی سراسر کشور استفاده 
کنیم، هر ســاله بازیکنان زیادی را تربیت  کنیم یا در ۱0 سال آینده مربی 
در ســطح جهانی را معرفی کنیم. البته این به معنای قطع ارتباط با خارج 
نیست، چراکه فوتبال به تکنولوژی نیاز دارد و برای اینکه این تکنولوژی را 
بتوانیم کاملا آموزش دهیم، نیاز به علوم کشورهای پیشرفته داریم. حتی 

در مقاطعی می توانیم از مربیان خارجی برای آموزش تیم ها استفاده کنیم.
آیا مراکز آموزش و آکادمی ها تاثیری در پیشــرفت فوتبال 

داشته اند؟
در کل کشــور حدود 36 هزار مدرســه فوتبال داریم و این رقم در آســیا 
بی نظیر اســت، اما موضوعی که باید به آن توجه شود این است که اگر در 
هر مدرسه ای به طور متوسط یک صد تا یک صد و بیست نفر حضور داشته 
باشند که البته خیلی بیشتر از این اعداد است، بالغ بر چهار میلیون کودک در 
مدارس آموزش می بینند، اما در حال حاضر حتی سالی پنج بازیکن را هم 
نمی توانند به فوتبال حرفه ای معرفی کنند و این به این معناست که بخش 
خیلــی مهمی از کار ما ایراد دارد. یکــی از مهمترین دلایل عدم موفقیت 
آکادمی ها، نبودن یک نظام هماهنگ آموزش در فوتبال پایه اســت. در 
فوتبال پایه، دوازده رده ســنی وجود دارد و از زیر هفت سال تا زیر هیجده 
سال اســت، اما برای این رده ها هیچ نظام آموزشــی وجود ندارد. البته ما 

در حــال انجام طرحی در قالب دوازده کتاب هســتیم که دو کتاب از این 
مجموعه چاپ شده و مابقی مجموعه به مرور چاپ خواهد شد که می   تواند 
راهگشــای نظام آموزش ما باشــد. البته ابتدا باید مدرسان و مربیان این 

مجموعه آموزش ببینند تا بتوانیم خروجی بازیکن داشته باشیم.
با توجه به اینکه آلمان در زمینه فوتبال بســیار پیشرفته 
است، به نظر شــما آیا ما می توانیم روزی به جایگاه این 

کشور دست پیدا کنیم؟
آلمان بعد از جام جهانی ۱99۸ و باخت به بلغارســتان، به آسیب شناسی 
فوتبال خود پرداخت. آن ها به این نتیجه رســیدند که این کشور صنعتی 
شــده و فضای بازی بچه ها از بین رفته  که این مساله باعث شده، فوتبال 
خیابانــی از بین برود و اقبال عمومی به فوتبال کاهش پیدا کند؛ بنابراین 
آن ها شــروع به منطقه بندی و ایجاد پایگاه های مختلف کردند و حتی 
میزبانی جام جهانی 2006 را نیز گرفتند تا بتوانند مجددا مردم را به فوتبال 
علاقه مند کنند. فوتبال همیشــه باید در حال پیشــرفت باشد، چراکه 
مســیر آن پرفرازونشیب است؛ هرچند در سال های اخیر برنامه توسعه و 
پیشــرفت اسپانیا در اروپا و ژاپن در آسیا، بسیار کاربردی تر بوده و آن ها به 

موفقیت های بزرگی دست یافته اند.
چرا ما راه کشورهای پیشرفته را در فوتبال ادامه نمی دهیم؟

 به این دلیل که شــیوه کار در فوتبال ایران با کشورهای پیشرفته کاملا 
متفاوت است. مثلا در آلمان، فوتبال به دلیل درآمدزایی بسیار بالایی که 
دارد، بــه عنوان قطب اقتصادی در نظر گرفته می شــود، اما در ایران اگر 
گردش مالی هم وجود دارد، از بدنه دولت تزریق می شــود و قوانین تمام 
راه های درآمد زایی را به روی فوتبال بسته است؛ بنابراین ما نمی توانیم به 
مانند آن ها برنامه ریزی داشته باشیم و باید برنامه ای کاملا بومی طراحی 

کنیم تا بتوانیم آن را به مرحله اجرا بگذاریم.
آیا وزارت ورزش به مراکز آکادمیک توجه دارد؟

وزارت ورزش و جوانان، مشــکلات مالی فراوانی دارند و توان کمک به 
مراکز آموزشــی را ندارد و آن ها را به عنوان منابع درآمدزا می بیند. بنده با 
مسئولیتی که در فدراسیون فوتبال دارم، قصد دارم که دیدگاه های خودم را 
برای فوتبال کشور پیاده ســازی کنم، زیرا مطمئن هستم که فوتبال ما 
نمی تواند تغییر کند، مگر اینکه برای مدارس فوتبال برنامه ریزی جدیدی 
طراحی شــود و با این برنامه ریزی می توان آثار آن را در پنج سال آینده بر 
فوتبال ببینید. برای پیشرفت فوتبال باید از آموزش تیم های پایه شروع 

کرد، چراکه تنها از این راه می توانیم بازیکن حرفه ای تربیت کنیم.
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عارف فغانی

رییس هیات مدیره شرکت بهداشتی دکتر عبیدی

قیمت گـذاری دستـوری
 شرکت ها را به تعطیلی می کشاند

شــرکت دکتر عبیدی از ســال ۱32۵ توســط دکتر عبیدی و با تولید 
دارو آغاز بــه فعالیت کرد و بعدها مرحوم دکتــر عبیدی خطوط تولید 
محصولات بهداشتی را نیز راه اندازی کرد و هم اکنون شرکت بهداشتی 
دکتر عبیدی، ادامه دهنده راه شرکت دکتر عبیدی است و محصولات 

سلامت  محور تولید می کند.
علی نقیب، رییس هیات مدیره شــرکت بهداشــتی دکتر عبیدی که 
فارغ التحصیل رشــته مهندسی صنایع دانشگاه صنعتی شریف و ارشد 
مدیریت کسب وکار از دانشــگاه کمپتن آلمان است و بیش از 3۵ سال 
ســابقه فعالیت در صنایع مختلف دارد، به برنامه ها و رویکردهای این 
شــرکت اشــاره کرد و گفت: رویکرد صنعت همواره رو بــه جلو و در 
حال پیشرفت بوده و شــرکت بهداشتی دکتر عبیدی به عنوان یکی از 
شرکت های پیشرو در صنایع شوینده، بهداشتی و آرایشی، با اختصاص 
هزینه های بســیار، خطوط تولید خــود را به گونه ای تجهیز کرده که با 
پرهیز از استفاده از نگهدارنده های شــیمیایی و مواد اولیه ای که برای 
سلامتی انســان به ویژه بانوان مضر است، محصولاتی سلامت محور 
و باکیفیت تولید کند، بر همین اساس محصولات ما توسط بسیاری از 

پزشکان و متخصصان حوزه سلامت توصیه می شود. 
وی با تاکید بر اینکه صادرات همیشــه به عنوان بخشی از بازار فروش 
محصولات ایــن مجموعه بوده، افزود: طی ســال های گذشــته به 
کشورهای افغانستان، عراق و ترکمنستان صادرات داشته ایم، اما این 
صادرات مقطعی بوده و با توجه به شرایط کشور، قیمت ها و نیاز کشورها 

صادرات را انجام می دهیم.
رییس هیات مدیره شرکت بهداشتی دکتر عبیدی، بازار رقابت را همواره 
پویا و فعال دانست و با اشــاره به اینکه محصولات ما رقبای متعددی 
دارد، اظهار کرد: تلاش ما بر این است که با حفظ کیفیت محصولات و 

ارائه قیمت مناسب، مشتری بیشتری جذب کنیم. خوشبختانه برندهای 
شــرکت بهداشتی دکتر عبیدی، خوشــنام و دارای محصولاتی بسیار 
باکیفیت است و رقابت موجود در بازار باعث شده، همواره برای ارتقای 

سطح کیفیت محصولات خود تلاش کنیم. 
نقیــب در ادامه افزود: در حال حاضر به منظور افزایش خطوط تولید و به 
تبع آن، بالا بردن میزان تولید محصولات و نیز انتقال کارخانه به فضایی 
وسیع تر، زمینی به مساحت ۵ هکتار در شهرک صنعتی کاسپین واقع در 

قزوین خریداری کرده و مشغول احداث آن هستیم.
وی در پاسخ به این سوال که "وضعیت شرکت های آرایشی و بهداشتی 
را چطور ارزیابی می کنید؟" گفت: متاسفانه در شرایط فعلی، نه تنها بازار 
تورمی است، بلکه قیمت ارز نیز دائما در حال نوسان است و این موضوع 
برنامه ریزی برای آینده را دشــوار می کند، همچنین قیمت گذاری نیز 
دستوری بوده و اجازه تعیین نرخ شناور و ارتقای کیفیت را به تولیدکننده 
نمی دهند. این  مسایل، گوشه ای از معضلاتی است که ما تولیدکنندگان 

محصولات شوینده، بهداشتی و آرایشی  با آن درگیر هستیم.
به گفتــه رییس هیات مدیره شــرکت بهداشــتی دکتــر عبیدی، 
تولیدکنندگان علاوه بــر تحریم های خارجی بــا تحریم داخلی نیز 

رو به رو هستند. 
نقیب تصریح کرد: وجود بخشــنامه های خلق الساعه و تصمیمات غیر 
کارشناســی توسط مســئولان، عدم تخصیص ارز به موقع و سیاست 
انقباضی بانک ها، مشکلات فراوانی را برای همه صنعتگران ایجاد کرده 
و به نظر می رســد که با این روند صنایع شوینده، بهداشتی و آرایشی در 
سال آینده، تبدیل به صنعتی کم رمق شود و متاسفانه اراده ای هم در بدنه 

دولت برای رفع این مشکلات دیده نمی شود.
وی با بیان اینکه صنایع شوینده، آرایشی و بهداشتی، صنعتی بومی بوده 
و قدمتی صدســاله دارد، گفت: خوشبختانه در منطقه از حیث کیفیت و 
حضور متخصصان داخلی سرآمد هستیم و اگر دولت در برنامه ریزی های 
خود به این صنعت و پتانسیل آن توجه داشته باشد، ما به راحتی می توانیم 

در منطقه و حتی در دنیا وارد بازار رقابت شویم.
به اعتقاد رییس هیات مدیره شــرکت بهداشتی دکتر عبیدی، به دلیل 
تعدد شرکت ها در کشور و تولید مازاد بر ظرفیت داخلی، امکان صادرات 
فراهم اســت و اگر حمایت های لازم از ســوی دولــت صورت گیرد، 

می توان بازار منطقه را در اختیار گرفت. 
نقیب در پایان افزود: صنعت شوینده، بهداشتی و آرایشی، صنعتی بسیار پویا 
و کارآمد اســت، بر همین اساس از دولت انتظار داریم تا با اصلاح قوانین و 
تخصیص تسهیلات لازم به تولیدکنندگان، بستر رقابت داخلی، خارجی و 

ارتقای سطح بهداشت و سلامت جامعه را فراهم کند.



گفت وگوی اختصاصی  با عطا تنهاگفت وگوی اختصاصی  با عطا تنها

در این بخـــش می خوانیم :

تضمین امنیت غذایی با روش کشاورزی هوشمند
تحریم ها تقلیل دهنده روابط تجاری ایران و آلمان
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در ابتدا اشاره ای به وضعیت ارتباطات بین ایران و آلمان در 
سال های اخیر داشته باشید.

تا پیش از تشدید تحریم های آمریکا در سال 20۱۸ بیش از 2 هزار و ۵60 
نفر عضو اتاق بازرگانی ایران و آلمان بودند، اما در شرایطی که بزرگ ترین 
چالش جهت برقراری ارتباطات، حضور در محل های کسب وکار است، 
متاسفانه پس از تحریم ها، به دلیل شرایطی که ایجاد شد و محدودیت های 
ســنگینی که ســفارت آلمان برای ویزای تجار و بازرگانان و حتی افراد 
مقیم دارای بیزینس در این کشــور اعمال کرد، روابط تجاری دو کشور 
دچار سکون و رکود بســیار شدیدی شد. این در حالی است که تا پیش از 
تحریم های 20۱۸ به واسطه شرکت های معتبر آلمانی که سالیان سال در 
صنایع سنگین، نیمه سنگین، نیروگاهی، صنایع نفتی و لوازم خانگی ایران 
فعالیت داشــتند، گردش مالی بسیار خوبی ایجاد شده بود. آلمان از جنبه 
تاریخی، شریک اول اقتصادی ایران در اروپا محسوب می شود و از همه 

مهمتر، رابطه ای که با آلمان فدرال برقرار بوده و هست، با سایر کشورهای 
اروپایی تفاوت دارد. در مجموع امیدوارم که با تغییر راهبردی و راهکاری که 

پیش آمده، شیب صعودی بازگشت به شرایط قبلی را فراهم کنیم. 
هم اکنون روابط ایران و آلمان از جنبه اقتصادی و تجاری چه 

وضعیتی دارد؟ 
مراودات مالی و اقتصادی، تامین قطعات، تامین ملزومات و ماشین آلات 
صنعتی در پایین ترین حد ممکن قرار دارد، ولی همچنان برقرار است؛ هر 
چند که به کیفیت و کمیت گذشته نیست. پس از تحریم ها، شرکت های 
بزرگ آلمانی از ایران رفتند، اما نمایندگی های آن ها در ترکیه و دبی همچنان 
می توانند لوازم مورد نیاز ما را تامین کنند. به دلیل اتفاقاتی که سال گذشته در 
کشورمان رخ داد، از لحاظ دیپلماتیک دچار چالش سنگینی با دولت آلمان 
شدیم. نباید فراموش کنیم که در زمان صدراعظمی آنگلا مرکل در آلمان، 
ما شــرایط خوبی داشتیم، اما در حال حاضر دولت رادیکال تری بر سر کار 
است که بر ارتباطات بین دو کشور تاثیر گذاشته و به طور مسلم مشکلاتی 
ایجاد کرده که به صورت مستقیم بر تجار، بازرگانان و تولیدکنندگان تاثیر 
گذاشته است. البته همچنان فرآیند تاسیس شرکت و فعالیت اقتصادی در 
کشور آلمان از سوی ایرانی ها و از طریق انتقال سرمایه برقرار است، ولی 
این موارد نســبت به یک تجارت دولت محور بسیار محدود است. البته ما 
در تلاش هســتیم که حداقل بخش خصوصی بتواند از چالشی که ایجاد 

شده، عبور کند. 
در حال حاضر حجم مبادلات تجاری دو کشور به چه میزان 

است؟ 
بعید می دانم که در بهترین شرایط، حجم مبادلات تجاری دو کشور بیشتر 
از 2 میلیارد دلار در سال باشد. بزرگ ترین چالش ما در تجارت با آلمان؛ فارغ 

محمد جعفری

بازرس قانونی اتاق بازرگانی ایران و آلمان تاکید کرد

  تحـریم ها
 تقلیل دهنده روابط تجاری ایران و آلـمان

تا همین چند سال پیش، آلمان بزرگ ترین شریک تجاری ایران در اروپا محسوب می شد و البته که این همکاری اقتصادی بین دو کشور، سابقه ای تاریخی و 
طولانی دارد. اعمال تحریم ها علیه ایران در زمان ریاست جمهوری دونالد ترامپ، ورق را برگرداند و تبادلات این دو شریک دیرینه به تدریج کاهش یافت. در 
عین حال برخی از مسایل رخ داده در کشورمان در سال 1401، بر روابط اقتصادی و تجاری دو کشور تاثیرات منفی بر جا گذاشت؛ هر چند که در حال حاضر 
اقداماتی برای ترمیم این روابط از سوی اتاق بازرگانی ایران و آلمان در دست انجام است که می تواند نویدبخش روزهای خوب در روابط تجاری دو شریک 
قدیمی باشد. آنچه در ادامه می خوانید، ماحصل گفت وگوی ما با عطا تنها، بازرس قانونی اتاق بازرگانی ایران و آلمان و بازرس قانونی انجمن دوستی ایران و 

آلمان است. حرفه اصلی وی، سرمایه گذاری بین الملل است و در عین حال ریاست هیات مدیره شرکت انرژان را بر عهده دارد. 
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از مواد غذایی، بحث فرش اســت. بازار آلمان، ماخذ و توزیع صنعت فرش 
در اروپا و جهان به شــمار می آید و تا پیش از تحریم ها، بازرگانان و تجار ما 
به شــدت در آنجا فعال بودند، اما متاسفانه این بازار را کاملا از دست داده و 
به رقبای افغان، چین و به تازگی سوریه و عراق باخته ایم. البته گرانی نرخ 
تمام شده فرش در ایران، تغییر نگرش و تغییر کاربری صنعت فرش در اروپا 
نشان می دهد که ما روی این قضیه کار نکرده ایم. علاوه بر این، انتقال ارز و 

مسایل سیاسی هم موجب از دست رفتن بازار فرش آلمان شد.  
در دولت فعلی چه میزان استقبال و همکاری جهت ارتقای 

مراودات تجاری و اقتصادی  بین ایران و آلمان وجود دارد؟ 
زمانی که تعامل دیپلماتیــک را مطرح می کنید، به معنای تعامل دولت با 
دولت است. دولت در آلمان نماینده بخش خصوصی نیست؛ بلکه حامی 
این بخش است و وارد فرآیند عملیاتی نمی شود و تنها وظایف حاکمیتی، 
نظارتی و پشتیبانی دارد. این در حالی است که در ایران، نظام حاکمیتی 
مقدم بر دولت اســت و عوامل نظام حاکمیتی بسیار متنوع و تاثیرگذار 
هســتند. این بدان معناســت که در کشــور ما لزوما با تغییر شخص            
رییس جمهور، تغییر خاصی در سیاست ها ایجاد نمی شود که این موضوع 
را در زمان ریاســت جمهوری افراد مختلف مشاهده کرده ایم. زمانی که 
چاره ای ندارید، مجبور می شوید، برای گذران اموری که به شما محول شده 

فعل و انفعالاتی را انجام دهید که مسلما موفق نخواهید شد. 
در مورد روابط اقتصادی ایران و آلمان کمتر صحبت می شود. 

دلیل این مساله را در چه می بینید؟ 
زمانی که درباره ســایر کشورها صحبت می کنید، باید گستره کشورها را 
در نظر بگیرید و ما چاره ای به جز صحبت کردن در مورد روســیه و چین 
نداریم. مثلا نمی توانیم درباره مجارســتان هم صحبت کنیم که پس از 
اوکراین، مرکز غلات دنیا است یا در مورد کنیا، آرژانتین، کامبوج و ویتنام 
هم نمی توانیم صحبتی داشته باشیم. ضمن اینکه صادرات ما هم به سمت 

تهاتر رفته و در مقابل کالای وارداتی، نفت صادر می کنیم.  
به نظر شــما آیا ایران و آلمان شرکای تجاری خوبی بوده و 

هستند؟
مسلما شــرکای خوبی هســتند و حداقل از ســمت ایران، این شراکت 
صددرصد بوده اســت. ما در دوره های مختلــف زمانی، هیچ گاه به لحاظ 
سیاسی و اقتصادی مشکلی با آلمان نداشــتیم و تجار خوشنام ایرانی در 
آلمان فعالیت می کردند. صنایع مختلف در آلمان بســیار کامل هستند و 
نهاد حاکمیتی ایران به خصوص در مورد این کشــور باید یک بازنگری 
داشــته باشــد و این قهر کمرنگ ناخودآگاه را به شرایط عادی بازگرداند. 
آلمان هیچ گاه کشور تهاجمی نبوده و نیســت و تمرکز خود را بر اقتصاد 
گذاشته و هیچ وقت عملکردی به ضرر ما نداشته است. به نظر می رسد، پل 

پشت سری که در رابطه با آلمان داریم، بسیار قابل اطمینان است و در این 
میان به یک آشتی برد - برد، نیازمند هستیم.  

آیا بخش خصوصی علاقه مند اســت که با کشــور آلمان 
ارتباط برقرار کند و اتاق ایران و آلمان در این راســتا چه 

اقداماتی انجام داده است؟ 
بخش خصوصی به شکل صددرصدی به دنبال برقراری ارتباط با آلمان 
اســت. ماموریت اصلی اتــاق ایران و آلمان نیز همین اســت و در موارد 
بسیاری اعزام هیات اقتصادی و هیات بازدید نمایشگاهی به این کشور 
را انجام می دهد. آلمانی ها هم با توجه به یک فرآیند تاریخی، نســبت به 
ایرانی هــا نظر مثبتی دارند. به عنوان مثال، صنعت خودروی آلمان مانند 
صنعت خــودروی دنیا، آرزوی حضور در بازار ایــران را دارد. البته باید در 
این خصوص، هزینه هایی انجام شــود و زمانی که دست ها بسته باشد، 
نمی توان کاری از پیش برد. نکته جالب اینکه خیلی ها در کشورمان عاشق 
فضای فعلی هستند و تصور بنده این است که اقتصاد ایران، نظم کاملی 
در عین بی نظمی مطلق است و بسیاری با این بی نظمی کامل، به شدت 
هماهنگی معنادار دارند و متاسفانه قشری که در لایه های پایین هستند، 

دومینو وار از ضربات گوی آخر بیشترین ضربه را می خورند. 
اتاق بازرگانی ایران و آلمان بــرای آینده چه برنامه هایی 

دارد؟ 
بزرگ ترین چالش تجار ایرانی، اخذ ویزا اســت و تا زمانی که این چالش 
حل نشــود، نمی توان کاری انجام داد. چالش های مهم بعدی هم انتقال 
وجه، انتقال تکنولوژی، مراودات مالی مبتنی بر صادرات و واردات متقابل 
و رسیدن به یک تراز تجاری معقول است. مطمئنا هیچ گاه تراز تجاری ما 
با آلمان مثبت نمی شود، زیرا مدت هاست که به آلمان نفت نمی فروشیم و 
هر چه که وجود دارد، مربوط به فعالیت های بخش خصوصی است. البته 
اتاق ایران و آلمان در اولین گام که پیشرفت بسیاری هم داشته، سعی کرده 
که ارتباط خود را با کنسولگری آلمان فدرال برای همکاری بیشتر در زمینه 
اخذ ویزا، ثبت شرکت، حضور در نمایشگاه ها، مراودات اقتصادی و تجاری 
و... افزایش دهد. اتاق بازرگانی ایران و آلمان از نظر مدیریتی و پرسنلی از 
اتاق های دیگر جلوتر است و تنها اتاقی است که تحت نظر اتاق بازرگانی 

ایران نیست و اساسنامه خاص خودش را دارد.

چشم انداز روابط ایران و آلمان را چگونه ارزیابی می کنید؟  
تا زمان انتخابات ایالات متحده آمریکا، هیچ چشم انداز مثبت یا منفی را 
نمی توانم تصور کنم، زیرا معتقد هستم که پس از انتخابات ۵ نوامبر 2024 
آمریکا، اقتصاد ایران یکی از اقتصادهایی خواهد بود که به شدت به سمت 

بالا یا به سمت پایین، تکان خواهد خورد. 

اتاق ایران و آلمان در 
اولین گام که پیشرفت 

بسیاری هم داشته، 
سعی کرده که ارتباط 
خود را با کنسولگری 

آلمان فدرال برای 
همکاری بیشتر در 

زمینه اخذ ویزا، ثبت 
شرکت، حضور در 

نمایشگاه ها، مراودات 
اقتصادی و تجاری و... 

افزایش دهد
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رضا فغانی

کشاورز پیشرو در حوزه هوشمندسازی تاکید کرد

تضمین امنـیت غذایی 
با روش کـشاورزی هـوشمند

کشاورزی هوشمند، مفهومی نوظهور است که به مدیریت زمین های زراعی و باغی با هوش مصنوعی، اینترنت اشیا و رباتیک اطلاق می شود. هدف استفاده 
از هوشمندسازی در کشاورزی بهبود بخشیدن به کمیت و کیفیت محصولات و کاهش نیروی انسانی مورد نیاز طی فرآیند تولید است. کشاورزی هوشمند 
تکنولوژی های مختلفی مانند سنسورها، نرم افزارها، ربات ها، اتصالات، موقعیت یابی و تجزیه و تحلیل داده ها را برای کشاورزان فراهم می کند. به این ترتیب 
کشاورزان می توانند در هر کجا زمین خود را کنترل کرده و با اطلاعات مفید به دست آمده از ابزارها بهترین تصمیم را بگیرند. ابوالفضل شاهسوند، از 
کشاورزان پیشرویی است که هوشمندسازی در مزرعه خود را به طور ویژه مورد توجه قرار داده است. وی دکترای مدیریت، حقوقدان و محقق در حقوق 

شهروندی است و به عنوان تحلیلگر بازارهای مالی هم فعالیت دارد. گفت وگوی ما با این کشاورز پیشرو در حوزه هوشمندسازی را می خوانید.

در خصوص عمــده فعالیت هایی که انجــام می دهید، 
توضیحاتی ارائه فرمایید.

از سال ۱3۷۵ همزمان با ورود به دانشگاه به امر کشاورزی، دامپروری و 
مرتع داری پرداختم و همیشه از کشاورزان پیشرو بودم؛ به طوری که اگر 
روش یا اصول جدیدی می آمد، بنده آن را کشــت یا استفاده می کردم و 
به عنوان نمونه ای برای سایر کشاورزان جهت استفاده در سال زراعی 
آینده محسوب می شد. کشت ۱60 هکتار گندم و جو، ۱00 هکتار ذرت 
و یونجه، پرورش ماهی گرم آبی و قزل آلای سرد آبی در استخر مزرعه 

به صورت دو منظوره نیز از دیگر اقداماتی است که انجام داده ام.
به جز کشاورزی و دامپروری در زمینه بتن نیز فعالیت داشتم و معدن شن 
و ماسه را راه اندازی کردم. برای یک دوره، بازرس و در دو دوره سه ساله 
عضو هیات مدیره انجمن شــن و ماسه استان تهران بودم. همچنین از 
ســال ۱3۸۵ به عنوان مسئول QC اســتاندارد شن و ماسه و به عنوان 
مسئول فنی سازمان نظام مهندسی معدن فعالیت دارم. علاوه بر این، 
در حوزه پیمانکاری راهسازی هم فعالیت داشته و شرکت پایدارسازان 

را تاســیس کردم که کار راه و باند انجام می داد و اولین کارم شــهرک 
صنعتی خاوران بود. همچنین در خطه شمال کشور به ساختمان سازی 
مشغول شدم و ویلا و ساختمان های بسیاری را احداث کردم. در شمال 
از فرصت استفاده کردم و گواهینامه ویژه نجات غریق دریا و قایقرانی و 
راهبری جت اسکی را نیز دریافت کردم. از طرفی، مربی تمام رشته های 
تیراندازی اعم از تفنگ و تپانچه بادی و جنگی، تراپ و اســکیت بوده 
و مربی رســمی فدراسیون نیز هستم. پس از مراجعت به تهران، به فکر 
بســته بندی مواد غذایی اعم از شکر، قهوه و کاکائو، برنج و غیره افتادم 
که با تهیه زمینی، کارخانه آن را احداث کردم. از طرفی، به دلیل واردات 
یونیت دندانپزشــکی، تصمیم گرفتم تا کارخانــه ای برای این منظور 

راه اندازی کنم که خوشبختانه موفق به انجام این کار شدم.
در زمینه دامداری و کشــاورزی از چه روشــی استفاده 

می کنید؟
در زمینه دامداری نیز از روش ســیدر گذاری و تلقیح مصنوعی گوسفند 
استفاده کردم که آن هم از کارهایی بود که کسی در این زمینه پیشگام 
نبود. در ضمن یک فارم پرورش و اصلاح نژاد بز سانن احداث کردم که 
هر بز به میزان 3 کیلوگرم شیردهی دارد. در زمینه کشاورزی نیز از روش 
آبیاری تحت فشــار و آبیاری تیپ استفاده کردم تا هیچ آبی هدر نرود و 
کشــت را به گونه ای انجام می دهم که با آب و خاک کشورمان تطابق 
داشته باشد. در واقع با پیشرفته ترین ماشین آلات موجود در ایران، مراحل 
کاشت و داشت و برداشت را انجام می دهم. شعار بنده همیشه این بوده که 
در کشاورزی؛ کمترین کود، کمترین آب و کمترین سم مورد استفاده قرار 
گیرد، چراکه کشور ما از لحاظ آب همیشه در بحران است. رویکرد بنده این 
بوده که از تمامی سیستم های آبیاری نوین استفاده کنم و هر چند که هزینه 

آن زیاد بود، اما خوشبختانه در عوض هدررفت آب نداشتیم. 
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در زمینه کشــاورزی و دامپروری صنعتی که از زمینه های 
فعالیت شما است، چه اهدافی را دنبال می کنید؟

در زمان قدیم هر کشــاورز مثلا 3 هکتار زمین داشت که در زمان انتقال 
این آب، نیمی از آن در جوی آب هدر می رفت، از همین رو بنده با سیستم 
لوله کشی و آبیاری تحت فشــار و همچنین خرید زمین های همجوار، 
مزرعــه ۱00 هکتاری به صورت مجتمع کشــاورزی احداث کردم که 
دارای چند حلقه چاه مجوزدار است. همچنین با استفاده از ماشین آلات 
به روز دنیا با کشاورزی سنتی خداحافظی کردم که با این کار حداقل ۵0 
درصد افزایش محصول داشتم. از آنجا که آلمان بهترین شرکت های سم 
و کود را دارد، در ارتباط با این شرکت ها و خرید محصول از آن ها بهترین 
کارایی را شاهد بودیم. البته مشکل موجود، وجود واسطه ها است که اگر 
در انجمن دوســتی ایران و آلمان و در ملاقات های B2B با طرف های 
مقابل آشنا شــویم و طرح موضوع کنیم، می توانیم مشاوره های لازم را 
بگیریم، به صورت مســتقیم مواد مورد نیاز را به صورت دســت اول و 

اورجینال تهیه کنیم و نماینده رسمی آن ها در ایران باشیم. 
در خصوص اقتصاد کشاورزی و جایگاه آن در دنیای امروز 

توضیح دهید.
در این زمینه هر چقدر هزینه های خود را کاهش دهیم، عایدی و درآمد 
ما بیشتر می شود. اقتصاد یعنی اســتفاده بهینه از منابع کمیاب تولید در 
بخش کشــاورزی، منابع کمیاب شــامل آب، زمین، کود و سم که اگر 
مدیریت کنیم، می توانیم اقتصاد کشــاورزی را در مزرعه خودمان پیاده 
کنیم. کشورهای خارجی خیلی در این زمینه کار کرده اند و در زمین های 
کشــاورزی، مهندس مقیم دارند، ولی متاســفانه در کشور ما این گونه 
نیست و هر کشاورزی با توجه به تجارب خودش پیش می رود. از آنجایی 
که بسیاری از کشاورزان ما، از نسل قدیمی هستند، با همان شیوه سنتی 
کار را انجام می دهند، ولی ما با استفاده از شیوه های جدید و ماشین آلات 
روز دنیا، بســتر را به طور عالی آماده می کنیم، چراکه اگر بستر به خوبی 
آماده نشود و شخم، عمیق نباشد و کلوخ ها خرد نشده باشد، نمی توان به 
خوبی کشــت کرد؛ بنابراین باید از ماشین آلات درجه یک استفاده کرد، 
زیرا ماشین آلات قدیمی اصلا به صرفه نیستند و هزینه آن ها بالا است 
و کارایی لازم را هم ندارند. البته از ماشــین آلات جدید آلمانی استفاده 
می کنیم که بسیار راضی هســتیم و عملا کارمان را بسیار خوب انجام 
می دهند. نکته دیگر در خصوص اقتصاد کشــاورزی این است که باید 
ببینیم که چقدر سرمایه گذاری و چه میزان برداشت می کنیم. به عنوان 
مثال، برای یک هندوانه اگر به صورت غرقابی باشد، حدود 200 لیتر آب 
صرف می شــود؛ به این ترتیب یک هندوانه تا زمانی که به عمل بیاید، 
حدود 300 هزار تومــان آب مصرف کرده، در صورتی که کیلویی ۱0 تا 
۱۵ هزار تومان خریداری می کنند. به اعتقــاد بنده، دولت باید این ها را 
محاسبه کند و الگوی کشت ارائه دهد و طوری نباشد که به دلیل پایین 
بودن قیمت یک محصول به علت کاشت زیاد در آن سال زراعی توسط 

کشــاورزان، حتی چیدن آن مقرون به صرفه نباشــد. به عنوان مثال، 
امسال تعداد زیادی از کشاورزان، سیب زمینی کاشته اند و به علت کشت 
و عرضه زیاد، روی دست شان مانده که برای جلوگیری از این موضوع 
باید ادارات جهاد کشاورزی هر منطقه ای، الگوی کشت ارائه دهند که 
به همین منظور، باید نیاز کلی کشور مشخص شود و در ادامه با توجه به 
اقلیم، آب و خاک هر منطقه، تقســیم بندی های محصولات و میزان 
هکتار تحت کشــت آن محصول بین استان ها انجام شود. همچنین 
جهاد کشاورزی هر استان، نظارت های لازم را بر کشت و تولید داشته 
باشــد و ترجیحا خرید تضمینی برای آن محصول تولیدی هم در نظر 
بگیــرد. ما باید با اقتصاد کشــاورزی و با در نظــر گرفتن تمامی این 
آیتم ها، استفاده بهینه از منابع کمیاب داشــته باشیم تا بتوانیم تولید 

بهینه را انجام دهیم.
آیا مشابه این نوع ماشین آلات در کشورمان وجود دارد؟

در بازدیدی که از کشورهای خارجی داشتیم، متوجه شدیم که کارایی 
ماشــین آلات مدرن و حتی لوازم آن ها، اصلا در ایران مشابه ندارد، بر 
همین اساس این دســتگاه ها را وارد و شروع به استفاده از آن ها کردیم 
که به تدریج در حال نهادینه شــدن بین کشاورزان است. سپس به هر 
شکل ممکن؛ هزینه های اضافه در مرحله کاشت، داشت و برداشت را 
کاهش دادیم تا بهره وری را افزایش دهیم. خوشــبختانه در این زمینه 
موفق بوده ایم و ســعی ما بر این بوده که  از نیروی کار کمتری استفاده 
کنیم؛ به طوری که بیشتر کارها را ماشین آلات انجام دهند؛ بنابراین به 

این شکل هزینه های تمام شده تولید کاهش می یابد.
موضوعی که در دنیای امروز به شــدت مورد توجه قرار 
گرفته، هوشمندســازی کشاورزی اســت. کشاورزی 

هوشمند دارای چه ویژگی هایی است؟
در هوشمندسازی کشاورزی، باید بدانیم که گیاه چه زمانی نیاز به آب، 
نور، کود یا سم دارد و همه این ها می تواند در مزرعه توسط ریز پرنده به 
صورت کامل اسکن شــود. بدون استفاده از ریز پرنده، باید هر روز یک 
نفر مزرعه را دور بزند، ولی با استفاده از آن، به شکل کامل و از بالا، تمام 
موارد رصد شــده و نیروی انسانی حذف می شود. در اسکن کلی مزرعه 
توسط ریز پرنده ها، قسمت هایی که کود کمتری خورده است، به صورت 
زرد رنگ نشــان داده می شود و شما می توانید از مرکز کنترل هوشمند 
مزرعه، به گونه ای تنظیم کنید که آن نقطه کود بیشتری دریافت کند. 
به عنوان مثال، نقاطی از مزرعه که علف هرز بیشــتری دارد، مشخص 
می شود تا یک بار دیگر ســم علف کش در آن نقطه مورد استفاده قرار 
گیرد. همچنین در کشــاورزی هوشمند، نقاطی از مزرعه که محصول 
آن زودتر می رسد یا قســمت هایی که زودتر به گل می نشیند را نشان 
می دهد تا کشاورز بتواند مزرعه خود را به نحو صحیحی مدیریت کند. 
موارد مذکور فقط بخش کوچکی از کارکردهای کشــاورزی هوشمند 
اســت و در بسیاری از قسمت ها ما می توانیم از هوشمندسازی استفاده 

 با توجه به اینکه 
کشورمان به 

لحاظ جفرافیایی و 
ژئوپلیتیکی در منطقه 

سوق الجیشی قرار 
دارد، باید بتواند 

نیازهای کالاهای 
استراتژیک مانند 

گندم را خودش 
تامین کند
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کنیم. برای مثال، نحوه صحیح آبیاری کردن مزرعه یکی از این موارد 
است؛ به شکلی که زمان لازم برای آبیاری، جلوگیری از هدررفت آب و 
چک کردن نازل ها بدون اینکه چندان متکی به کارگر باشد، امکان پذیر 
می شود. حتی اگر قطعه ای از زمین آب نخورده باشد، آلارم می دهد که 
در این قسمت مشکل آبیاری وجود دارد. در واقع تمام این موارد و مشابه 
این ها از طریق اســکن های ســه بعدی، جی پی اس و ریز پرنده قابل 

پیگیری و رفع است. 
آیا ســرمایه گذاری در کشــاورزی هوشــمند، توجیه 

اقتصادی دارد؟
اگر صاحب و مالک زمین خود شما باشید، توجیه اقتصادی دارد. درست 
اســت که کشاورزی هوشمند هزینه دارد، ولی این هزینه برای یک بار 
انجام می شــود و برای چندین سال می توان از آن استفاده کرد. ممکن 
اســت یک تا دو ســال اول، معطوف به جبران هزینه ها باشد، اما این 
سیستم دائمی اســت و امکان به روزرسانی آن وجود دارد. کشاورزی 
هوشمند، کارایی بسیاری دارد و با فروش مقداری از محصول مزرعه 
یا باغ، می توان هزینه های هوشمندســازی را جبران کرد. می توان 
گفت، فردی که اقدام به هوشمندســازی می کند، در سطح بالاتری 
نسبت به دیگر کشاورزان قرار می گیرد و تبدیل به الگویی برای سایر 
کشاورزان می شــود؛ به این ترتیب امکان توســعه آن در کل کشور 

وجود خواهد داشت. 
از هوشمندسازی در مزارع به عنوان عامل مهمی در تامین 
امنیت غذایی و جلوگیری از گرســنگی بشر در آینده، نام 
برده می شود. به عنوان فردی پیشــرو در زمینه اقتصاد 

کشاورزی هوشمند، چه نظری در این رابطه دارید؟
ممکن اســت در ابتدای امــر مخالفت هایی با هوشمندســازی وجود 
داشته باشــد و برخی عکس العمل های منفی نشــان دهند و اقدام به 
سرمایه گذاری نکنند، اما وقتی که کشــاورزان پیشرو این کار را انجام 
دهند و تفاوت برداشــت محصول بین مزرعه هوشمند و غیرهوشمند 
برای کشاورز سنتی ملموس شــود، آن ها هم اقدام به هوشمندسازی 
خواهند کرد. قطعا این چرخه راه اندازی می شــود، افراد زیادی را با خود 
همراه می کند و از جهت تولید کالاهای اســتراتژیکی مانند گندم یک 
آســودگی خاطر فراهم می کند. با توجه به اینکه کشورمان به لحاظ 
جفرافیایی و ژئوپلیتیکی در منطقه سوق الجیشــی قــرار دارد، باید 
بتواند نیازهای کالاهای اســتراتژیک مانند گنــدم را خودش تامین 
کند. میزان مصرف گندم داخلی ۱۱ میلیون تن اســت که به سادگی 
می توان با هوشمندســازی مزارع، به خودکفایی رسید و دیگر نیاز به 

واردات گندم نباشد. 

شما یکی از رموز موفقیت خود را در استفاده از محصولات 
شــرکت های آلمانی می دانید. محصولات تولیدشده در 

این کشور چه ویژگی های خاص و متمایزی دارند؟
این موضوع بر هیچ کس پوشــیده نیســت که آلمان در زمینه ســموم 
کشاورزی حرف اول را می زند و از سایر کشورها جلوتر است. در واقع این 
کشور در زمینه سم و کودهای مایع، کودهای جامد و سموم کشاورزی 
حرف اول را می زند و ما توانســته ایم با اســتفاده از محصولات آلمانی 
عملکرد خود را افزایش دهیم. به عنوان مثال، اگر با یک سم ایرانی، سه 
مرتبه باید سم پاشی با اســتفاده از تراکتور انجام شود تا علف های هرز 
مزرعه از بین برود، با سم آلمانی یک مرتبه سم پاشی کفایت می کند که 

منجر به کاهش هزینه ها هم می شود.  
در رابطه با انتقال تکنولوژی و دانش تولید این محصولات 
به ایران، چه اقداماتی صورت گرفته یا باید صورت گیرد؟

در زمینه انتقال دانش و تکنولوژی به ایران و بومی ســازی محصولات 
آلمانی، اگر توافقنامه ای با همکاری انجمن دوستی ایران و آلمان منعقد 
شــود، می توانیم کارخانه های آلمانی را به ایران بیاوریم و با استفاده از 
مواد اولیــه، نیروی ارزان، زمین ها و منابع موجود، ســم و کود را تحت 
لیسانس آن ها در داخل کشور تولید کنیم تا مورد استفاده قرار گیرد. سم و 
کود آلمانی در جهان بی نظیر است و قطعا در کشورمان، استقبال زیادی 
از تولید این محصولات می شود. البته برای شکل گیری این تعاملات، 
نیازمند همکاری وزارت جهاد کشاورزی و اتاق بازرگانی هستیم و قطعا 
انجمن دوســتی ایران و آلمان نیز می تواند در این میان، نقش بســیار 

مهمی را ایفا کند.
گسترش مناســبات اقتصادی و تجاری ایران و آلمان و 
تشکل هایی مانند انجمن دوستی، تا چه اندازه بر توسعه 
اقتصاد کشاورزی و کشاورزی هوشمند در کشورمان تاثیر 

خواهد داشت؟
به نظر بنده، بسیار مفید است و اصلا بدون وجود اتاق بازرگانی و انجمن 
دوستی ایران و آلمان، کار ما هزار برابر سخت تر است. وجود این انجمن 
دوســتی، موجب افزایش اعتماد بین طرفین در نقل و انتقال پول و کالا 
می شــود و در واقع نقش میانجی، داور و راهنما را ایفا می کند. به اعتقاد 
بنده، نقشی که انجمن دوستی ایران و آلمان می تواند ایفا کند، از نقش ما 
و نقش آن کارخانه مهمتر است و اگر وارد میدان شوند و پای کار بایستند، 
نه تنها در این عرصه، بلکه در تمــام عرصه هایی که آلمان تکنولوژی 
خوبی دارد، می توانیم تعاملات موثری داشته باشیم. قطعا آینده خوبی 
بین ایران و آلمــان برقرار خواهد بود و امیدواریــم با حمایت های این 

انجمن بتوانیم به اهدف مورد نظر دست یابیم. 

برای شکل گیری 
تعاملات بین ایران و 

آلمان، نیازمند همکاری 
وزارت جهاد کشاورزی 
و اتاق بازرگانی هستیم 
و قطعا انجمن دوستی 

ایران و آلمان نیز 
می تواند در این میان، 
نقش بسیار مهمی را 

ایفا کند



گفت وگوی اختصاصی  با خانم دکترسعیده مصدقگفت وگوی اختصاصی  با خانم دکترسعیده مصدق

در این بخـــش می خوانیم :

امکان رقابت در بازارآلمان با مدیریت کیفیت و تفکر چابک
برگزاری  رویدادهای انجمن ایران و آلمان در عمارت دُریه



ي 
ذار

ه گ
مای

سر
ی 

نیا
ه د

نام
اه

م
89

ره 
ما

  ش
 14

03
ن 

ردی
رو

ف

72

مهدیه شهسواری

مدیر رستوران عمارت دُریه

بـرگزاری  رویـدادهای 
انجمن ایران و آلمان در عمارت دریه

رستوران داری و کافه داری از آن دسته کارهای جذابی محسوب می شود که در سال های اخیر افراد مختلفی را به سمت خود جذب کرده است. برخی افراد 
جدا از شغلی که دارند، رستوران داری و کافه داری را هم به تجربیات خود اضافه می کنند. البته که این شغل در کنار تمام جذابیت های خود، با چالش هایی 
هم همراه است که برای افرادی مانند خانم دکتر سعیده مصدق، مدیر رستوران عمارت دریه توام با هیجان است. در گفت وگویی که با وی داشتیم، علاوه 
بر صحبت در خصوص این رستوران تازه به بهره برداری رسیده در بام لند تهران، به موضوعات مربوط به رستوران داری پرداختیم. مصدق دارای مدرک 

دکترای حقوق بین الملل از دانشگاه شهید بهشتی است و در هیات مدیره 4 شرکت مهندسی هم عضویت دارد. ماحصل این مصاحبه را می خوانیم.

چه انگیزه ای موجب شد که به فکر راه اندازی عمارت دریه 
بیفتید؟ 

از کودکی علاقه مند بودم که کافه و رستوران داشته باشم و دکتر کاووسی، 
مالک بام لند که یکی از موکلین بنده است و از تمایلم برای رستوران داری 
اطلاع داشت، پیشنهاد داد که در بام لند، رستورانی داشته باشم. البته در نظر 
داشــتم که در ابتدا از یک رستوران کوچک تر آغاز کنم، اما بام لند، متراژ 
کوچک نداشت و دکتر کاووســی، بزرگ ترین رستوران خود را در اختیار 
بنده قرار داد که پس از تجهیز آن، شــروع به فعالیت کردم. البته هنوز 
افتتاحیه رسمی نداشــته ایم و بنا داریم که در اسفندماه، یک افتتاحیه 

شایسته داشته باشیم.  
عمارت دریه، چه نوع رستورانی است و چه غذاهایی را سرو 

می کند؟
این رســتوران را به صورت خانوادگی اداره می کنیم. به دلیل محیط باز و 
بسته ای که عمارت دریه به صورت توامان دارد، پیش بینی اولیه ما این بود 
که این رستوران را به صورت سنتی افتتاح کنیم که همین کار را هم انجام 
دادیم. عمارت دریه شــامل کافه و رستوران مدرن و سنتی است که البته 
بیشتر، روند سنتی و قاجاری دارد و نامی هم که برای آن انتخاب کرده ایم، 

قاجاری است. همچنین غذاها شامل انواع غذاهای سنتی مانند دیزی، انواع 
کباب ها، اکبر جوجه و... اســت و قهوه ها و کافه ها هم بیشتر گرایش به 
سمت قهوه های قاجاری و سنتی دارد. به طور کلی عمارت دریه به عصر 
قدیم بازمی گردد تا عصر جدید و بیشتر در طبع مدرن و کلاسیک، ولی در 

سبک قدیمی است. 
ویژگی عمارت دریه نســبت به رســتوران های مشابه 

چیست؟
اصلی ترین ویژگی این عمارت این است که نخستین رستوران مورد تایید 
انجمن دوستی ایران و آلمان اســت و پرچم دو کشور را در رستوران خود 
قرار داده ایم که مزیت بسیار مهمی نسبت به سایر رستوران ها محسوب 
می شــود. در واقع عمارت دریه، تنها رستوران در بام لند است که از ویژگی 
گردشگری برخوردار است و در واقع تاییدیه گردشگری را دارد و رستوران های 
دیگر از این موضوع بهره ای نبرده اند. از ســوی دیگر، برای راه اندازی این 
رستوران، حمایت دوستان و بزرگانی مانند آقایان خانبداغی و نیک نامی از 

انجمن دوستی ایران و آلمان را داشتم که بسیار ارزشمند است. 
چه ضرورتی دارد که انجمن دوســتی ایران و آلمان چنین 

رستورانی داشته باشد؟
به طور کلی در این رستوران، از متریال و دیزاینی استفاده شده که به شدت 
گردشگر را جذب خود می کند، از همین رو طی صحبت و رایزنی با انجمن 
دوستی ایران و آلمان، مقرر شد که این رستوران، مرکز برگزاری رویدادهای 
این انجمن باشد. بام لند، یک محیط گردشــگری است و وزارت میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی آن را تایید کرده و در ورودی بام لند، 
تابلوی گردشــگری نصب شده اســت. هم اکنون نیز آمادگی پذیرایی از 
انجمن دوستی ایران و آلمان و افراد سفارت آلمان و آن هایی که برای بازدید 

و گردشگری به ایران سفر می کنند را داریم. 
چه تعداد نیروی کار با چه سطح تحصیلات در این رستوران 
اشتغال به کار دارند و طبخ غذا چه اهمیتی در رضایت مندی 

مشتریان دارد؟
در حال حاضر ۱۵ نفر پرسنل داریم که به عنوان سالن کار، کافه کار، بخش 
بار و بخش آشــپزخانه فعالیت می کنند. به طور کلی در آشپزخانه 6 نفر 
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فعالیت می کنند و سرآشپز رستوران، استاد آشپزی در امارات، ترکیه و دبی 
بوده و در این کشورها تدریس می کرده است و تقریبا هم در غذاهای مدرن 
و هم در غذاهای ســنتی، حرف اول را می زند. بنده جهت حضور و فعالیت 
در عمارت دریه، برای ایشــان دعوت نامه ارسال کردم و دعوتم را پذیرفت. 
معمولا پس از اتمام صرف غذا توســط مشتری، شخصا سر میز می روم و 
از آن ها درخواست می کنم که اگر ایرادی در پخت و طبخ و حتی سرو غذا 
وجود داشته، توضیح دهند تا در صورت وجود مشکلی، به مجموعه طبخ 
انتقال دهم، اما خوشبختانه تاکنون هیچ گونه نارضایتی وجود نداشته و تمام 
مشتریان معتقد هستند که  آشپز فوق العاده و بسیار خوبی داریم. در واقع 
حضور یک آشپز حرفه ای که در خارج از کشور، استاد آشپزی بوده به عنوان 
سرآشپز در عمارت دریه، برای گردشگرانی که در مجموعه بام لند حضور 

می یابند، می تواند جذابیت خاصی داشته باشد. 
آیا به جــز رویدادهای که در آینده برای ایران و آلمان در نظر 
گرفته اید، برنامه های توسعه ای دیگری را هم مدنظر دارید؟ 
پیش از اینکه عمارت دریه را راه اندازی کنم، اســترس زیادی داشــتم و با 
واکنش های منفی روبه رو شدم، اما همراه با خانواده پافشاری کردیم که باید 
این کار را انجام دهیم. بعد از دیزاین کردن این مکان، خیلی ها پیشنهاد دادند 
که روی دیزاین رستوران ها و کافه های دیگر هم کار کنیم. حتی برخی از افراد 
بسیار مطرح در عرصه فست فود و غذاهای سنتی درخواست کردند که برای 
سال آینده با یک سری از دستگاه های جدید در قسمت فست فود با یکدیگر 
همکاری داشته باشیم. در به صورت جدی به دنبال این هستم که تعداد شعب 
عمارت دریه را در آینده افزایش دهم و نه تنها در کافه رستوران سنتی، بلکه در 

بخش فست فود و غذاهای مدرن و امروزی هم فعالیت کنم. 
آیا شرایط سرمایه گذاری در این حرفه فراهم است؟

امروزه کسب درآمد، بســیار دشوار اســت، ولی کماکان به این موضوع 
پافشــاری دارم که هیچ کجا مانند ایران، موقعیت پــول درآوردن را ندارد و 
اگر یک کار نو، جدید، زیبا و متفاوت ارائه داده شود، مطمئنا سرمایه گذاری 
مثبتی خواهد بود. بنده با متریال خوب، کیفیت بالا، محیط عالی و قیمت 
مناســب در اختیار مشــتریان قرار می دهم و باور دارم که این چهار آیتم، 

می تواند برگ برنده هر فردی باشد. 
با توجه به شــرایط اقتصادی فعلی، آیا تمام اقشار مردم 

می توانند از کافه رستوران شما استفاده کنند؟
پیش از راه اندازی این رستوران، به مدت 2 هفته به صورت آزمایشی، منو را 
در اختیار مردم قرار دادم و از آن ها درباره کیفیت غذا و قیمت ها نظرسنجی 
کردم. به عبارتی در مورد متریال و مواد اولیه و غذایی که در اختیار مشتریانم 
قرار می دهم، از آن ها ســوال و درخواســت کردم که بگویند آیا غذایی که 
صرف کردند، ارزش مبلغ در نظر گرفته شــده را داشت یا خیر. به طور کلی 

تمام منوی این رستوران با نظر مشتریان چیده شده است. 
برای رضایت مندی گردشــگران و مهمانــان خارجی چه 

تدابیری اتخاذ کرده اید؟ 
یکی از دلایلی که از وجود و تجارب آشپز و مدرس بین المللی آشپزی بهره 
می بریم، دقیقا همین موضوع است که بتوانیم از توریست ها و افرادی که 
برای گردشــگری به بام لند می آیند، پذیرایی کامل و شایسته ای را داشته 
باشــیم. برای تحقق این امر هم، متریال لازم موجود است و سرآشپز این 

عمارت از قابلیت بسیار خوبی برخوردار است. 
چه نظری در رابطه با قیمت رســتوران ها در سطح کشور 

دارید؟ 

برخی از رستوران هایی که منوی مشابه ما به لحاظ قیمتی دارند، از کیفیت 
بسیار پایینی برخوردار هستند، ولی ما کیفیت بسیار بالا و قیمت بسیار 
پایینی داریم. اعتقادم بر این اســت که در هر بیزینسی که وارد می شوم، 
فروشم را افزایش دهم و سود را پایین  آورم؛ این کار برایم جذاب تر است تا 
اینکه بخواهم فروش کمی داشته باشم و سود زیادی کسب کنم؛ چراکه 

به دنبال مشتریان دائمی و همیشگی هستم.  
و سخن آخر...

به اعتقاد بنده، هیچ چیزی بهتر از این نیست که یک خانم از نظر فکری، 
احساسی و شغلی مستقل باشــد. بسیار علاقه مند هستم که بانوان 
مســتقل، موفق، کارآفرین و درآمدزا را ببینــم و به طور کلی از اینکه 
مصرف گرا باشــم، لذت نمی برم. در کنار تمام این ها چشم انداز کارم را 

خوب می بینم. 
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کار کردن با شــرکت های آلمانی بدون اســتانداردهای سیستم های 
مدیریت کیفیت، امنیت اطلاعات و مباحث مربوط به محیط زیســت 
و همچنین قوانین ایمنی شــغلی و گواهینامه هــای بین المللی در این 
خصوص غیر ممکن نیســت، ولــی هرگز نمی تواند بــه عنوان یک 
رابطه تجاری پایدار بلندمدت باشــد. استانداردهای ایزو زبان مشترک 
کســب وکارهای بین المللی در آلمان است. فعالیت اصلی ما مشاوره و 
پیاده سازی اســتانداردهای بین المللی برای شــرکت های کوچک و 
متوسط در آلمان اســت. در اکثر موارد شرکت ها امکان اخذ ۸0 درصد 

کمک هزینه دولتی و تا سقف 300 هزار یورو در طی سه سال را دارند.
رضا عبدی، مشاور ارزیابی کیفی پیمانکاران برای شرکت های کوچک 
و متوســط در آلمان که تحصیلات خود را در مقطع کارشناســی ارشد 
 MBA مهندسی صنایع در شــهر برلین به پایان رســانده و بعد از آن
و DBA در شــاخه کارآفرینی را دنبال کرده اســت، گفت: پیدا کردن 
پیمانکاران مناســب در حوزه های مختلف از جمله پزشــکی، توسعه 
نرم افزار، تامین ماشین آلات و صنعت خودرو از مهمترین فعالیت هایی 

است که انجام می دهیم. 
وی در ادامه افزود: فعالیت های بنده، بیشتر بر ارزیابی کیفیت پیمانکاران 

در شرکت های کوچک و متوسط تمرکز دارد که شامل برگزاری جلسات 
آموزشــی در کشورهای مختلف نظیر آلمان ، اتریش ، سوئیس، ترکیه، 
امارات متحــده عربی )دبی(، قطر و عمان اســت. در این میان، بهبود 
عملکرد و کیفیت پروژه های شــرکت ها به وسیله ارتقاء توانمندی ها و 
پیشرفت های فنی آن ها مهمترین هدفی است که آن را دنبال می کنم.

این مشــاور با تجربه بــا بیان اینکه خدمات مشــاوره ای را با تمرکز بر 
مدیریت کیفیت ارائه می دهد، اظهار کرد: در شرایط بازار پر رقابت آلمان، 
خدمات ما برای شــرکت های آلمانی یا شرکت هایی که در آلمان ثبت 
شــده اند،  امکان اخذ کمک هزینه های توسعه کســب و کار تا سقف 
۸0درصد هزینه ها را فرآهم می کنیم که این کمک مالی به شرکت های 
کوچک و متوســط، امکان دستیابی به توانایی های لازم برای ادامه کار 

و رقابت بازار را می دهد.
به گفته عبدی، هدف اصلی ارزیابی کیفیت پیمانکاران در شرکت های 
کوچک و متوسط، بهبود فرآیندها، افزایش کارایی و ارتقاء استانداردهای 
عملکردی اســت و تلاش بنده بر این است تا با ارائه راهکارهای مؤثر، 
به شرکت ها کمک کنم تا بهترین عملکرد ممکن را از پیمانکاران خود 

بخواهند.
وی تصریح کرد: با توجه به فعالیت های انجام شده، دستاوردهای قابل 
توجهی در بهبود کیفیت و افزایش بهره وری شرکت ها رقم خورده است. 
شایان ذکر اســت، خدمات ما به شرکت ها در توسعه و افزایش کیفیت 
خدمات آن ها کمک کرده و بهترین نتایج ممکن را به آن ها ارائه داده ایم.

این مشــاور ارزیابی کیفی پیمانکاران در پاســخ به این سوال که »در 
مواجهه با تفاوت ها و چالش های میان کشورها چگونه عمل می کند« 
گفت: در چنین شرایطی، از شــناخت فرهنگ ها و قوانین محلی بهره 
می برم. توانمندی در تعامل با تنوع فرهنگی و اعتبار بین المللی در اجرای 
پروژه ها، از مهارت های کلیدی محسوب می شود. تفاوت های فرهنگی 
را به عنوان یک فرصت بــرای بهبود فرآیندها و افزایش هماهنگی در 
پروژه ها می شناسم و در تلاش هستم تا با استفاده از تجربیات گذشته، 

بهترین نتایج رقم بخورد.

سعید عدالت جو

مشاور ارزیابی کیفی پیمانکاران مطرح کرد

امکان رقابـت در بازارآلمان 
با مدیـریت کیـفیت و تفکر چابک
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عبدی با بیان اینکه اغلب مدیران عامل در شرکت های بین المللی کوچک 
با تعداد کارمندان زیر ۱0 نفر تلاش می کنند که راه ها و فرآیندهایی که در 
کشور مقصد خود داشته اند را در کشور آلمان پیاده سازی کنند، گفت:  به 
دلیل ساختار کاملا متفاوت در آلمان معمولا این رویکرد، چندان مناسب 
نیست و بسیاری از شرکت ها بعد از گذشت چندین ماه و بعضا چند سال با 
صرف هزینه های زیاد مجبور به ترک بازار می شوند. شرط بقاء در بازاری 
بین المللی همچون آلمان، ارائه یک کیفیت ممتاز و همچنین داشــتن 

تفکر چابک برای رشد پایدار عرضه کنندگان است.
وی با اشــاره بــه اینکه در حــال حاضر بیــش از 99 درصــد از کل 
کســب وکارهای فعال در آلمان به عنوان کســب وکارهای کوچک و 
متوسط شناخته می شوند، اظهار کرد: حدود 3/2 میلیون شرکت، یعنی 
تقریبا 99/3 درصد شــرکت ها در ســال 202۱ شرکت های کوچک و 
متوســط   )KMU( و 2/6 میلیون شــرکت خُرد و حدود 20 هزار و ۸00 
شرکت بزرگ بودند. این واقعیت معمولا نکته بسیار مثبتی برای کسانی 

است که قصد گسترش کسب وکار خود در آلمان دارند.
 مشاور ارزیابی کیفی پیمانکاران در پاسخ به این سوال که »آیا می توان 
پیش بینی کرد، کدام کسب وکارها در آینده موفق تر خواهند بود؟« گفت: 
پیش بینی کردن در مورد کســب وکارهای موفق در آینده دشوار است. 
هرچند اعداد و ارقام ســال های گذشته می توانند تصویری از روندهای 
آینده را نشــان دهند، اما هیچ کس نمی تواند با اطمینان بگوید که کدام 
صنایع و کسب وکارها بهترین عملکرد را خواهند داشت. بسیاری از این 
آمارها را می توان از گزارش های سالانه بانک ها از جمله فولکس بانک 

و اشپارکاسه به دست آورد.
عبدی، نوع برقراری ارتباطات را یکی از اشتباهات رایج دانست و افزود: 
اهمیت دادن بر کمیت ارتباط برای شــرکت های خارجی مهم است. به 
عنوان مثال، یک مشــتری چینی داشتم که برای ورود به بازار آلمان به 
تمامی تامین کنندگان حــوزه کاری خود در آلمان ایمیــل زده بود و از 
آن ها تقاضای یک جلسه مشترک کرده بود. طبق تجربه شخصی بنده، 
این نوع برقراری ارتباط معمولا برای شــرکت های آلمانی بسیار جذاب 
نیست و روزانه شرکت های آلمانی بسیاری از این نوع ایمیل ها را دریافت 

می کنند که بدون هیچ گونه پاسخی می ماند.
وی تصریــح کرد: طبق تجربیات بنده، حضور در نمایشــگاه ها و جمع 
کردن کارت های ویزیت تقریبــا اثر موثری ندارد، جز اینکه چند ایمیل 
به ایمیل های شــما اضافه یا بانک اطلاعاتی شما تکمیل شود.  باسابقه 
قدیمی تجارت باید به این نکته توجه داشــته باشــیم که شرکت ها با 
یکدیگر معامله نمی کنند، بلکه انســان ها هســتند کــه در مرحله آخر 

تصمیمات را می گیرند.
مشاور ارزیابی کیفی پیمانکاران به یکی از روش های کاربردی اشاره کرد 

و گفت: یکی از مشتریان بنده، قبل از شرکت در هر نمایشگاهی، لیست  
شــرکت کنندگان را مشاهده می کند و از بین آن ها چند مورد را انتخاب 
و به آن ها ایمیل می زند و با معرفی شرکت خود، درخواست می کند که 
در روز بازدید از نمایشگاه، یک فرد مسئول در غرفه را به او معرفی کنند. 
البته این روش چندین مزیت دارد که نخستین آن، این است که شرکت 
بازدیدشونده فرصت یک ارزیابی کلی از شرکت و نوع کسب وکار شما 
خواهد داشت و بعضا امکان دارد که فرد پاسخگو در روز نمایشگاه صرفا 
به خاطر بازدید از شرکت شــما در نمایشگاه حاضر شود تا پس از آن از 
طریق ایمیل با افراد در تماس باشید. ناگفته نماند، طبق تجربه سال های 
گذشــته بنده، رفت وبرگشت ایمیل ها اصولی دارد که متاسفانه در اکثر 
موارد رعایت نمی شــود. از طرفی، اینکه تمامــی کارها بدون مذاکره 
تلفنی یا حضوری و فقط از طریق ایمیل انجام شود، بسیار مشکل است.

به گفته عبدی، بسیاری از بازدیدهای نمایشگاهی، هزینه های زیادی را 
می طلبد و متاسفانه بازدهی آن چنانی برای شرکت های خارجی ندارد. 
در اکثر موارد برقراری ارتباط با شرکت ها به دلیل عدم آگاهی از الزامات 
قانونی یا نوع فرهنگ تجارت در آلمان یا موارد دیگر، تقریبا با شکست 

مواجه می شوند.
وی روند گســترش و تاسیس کســب وکارهای کوچک توسط بانوان 
کارآفریــن و مهاجرین را مثبت ارزیابی کــرد و گفت: هر روزه به تعداد 

مهاجرین و بانوان کارآفرین در آلمان افزوده می شود.
مشاور ارزیابی کیفی پیمانکاران در پایان افزود: طی سال های گذشته، 
بسیاری از شــرکت ها نتوانستند برای خود و کسب وکارشان جایگزین 
مناسبی پیدا کنند، به طوری که به دلایل مختلف از جمله بازنشستگی، 
بیماری یا عدم پیدا کــردن یک فرد، مجبور به فروش یا تعطیل کردن 

واحد تجاری خود شده اند.

 شرط بقاء در 
بازاری بین المللی 

همچون آلمان، 
ارائه یک کیفیت 
ممتاز و همچنین 

داشتن تفکر چابک 
برای رشد پایدار 
عرضه کنندگان 
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الاختــــــــــــــــــيار

عالم الاستثمار
 اختیار ذکي لدخول سوق الأعمال الإیرانیة

تمتلــك إيــران، وهــي دولــة ذات حضــارة تمتــد لآلاف الســنين 

وذات موقــع جغــرافي اســراتيجي، العديــد مــن الفــرص والقــدرات 

للاســتثمار في النفــط والغــاز والمعــادن والبنــى التحتيــة الصناعيــة 

المختلفــة. كــما أن وجــود مناخــات متنوعــة وآثــار تاريخيــة 

غنيــة أضــاف إليهــا عوامــل جــذب ســياحي فريــدة. بالإضافــة إلى 

ذلــك، أدى وصــول إيــران المريــح والرخيــص إلى أكــر مــن مليــار 

شــخص في العــالم في البلــدان المجــاورة لهــا وعــر طريــق الحريــر، 

ــك، يمكــن للدخــول  ــا ؛ لذل ــة خاصــة لن ــزة تصديري ــق مي إلى خل

الــذكي في مختلــف القطاعــات مثــل الصناعــة والخدمــات والتجارة 

والــركات الجديــدة أن يحقــق أرباحًــا ضخمــة للمســتثمرين.

تســعى مجلــة عــالم الاســتثمار إلى توفــر نافــذة جديــدة واضحــة 

في الاقتصــاد الإيــراني المتنامــي، مليئــة بالفــرص المبتكــرة، من خلال 

ــه.  ــوق ب ــار موث ــة كمستش ــة وصادق ــات واضح ــم معلوم تقدي

التواصــل المبــاشر مــع الركات النشــطة في بيئــة الأعــمال الإيرانية، 

لا ســيما في مجــالات الصناعــة والطاقــة والخدمــات والنقــل والمــال 

والتمويــل والتأمــين، فضــلاً عــن الأعــمال المبتكــرة، والاســتفادة من 

خــرة الخــراء جنبًــا إلى جنــب مــع توظيــف الصحفيــين الشــباب 

ــة نظــر  ــن وجه ــا م ــق في القضاي والمتحمســين و الخــراء للتحقي

ــر المهمــة الرئيســية  ــين، يعت ــين ورجــال الأعــمال الإيراني الصناعي

لمجلــة عــالم الاســتثمار.

تفخــر »عــالم الاســتثمار« بــأن أول مجلــة إيرانيــة تصــدر بثــلاث 

ــم  ــة يت ــة والعربي ــية والإنجليزي ــات الفارس ــهرياً باللغ ــات ش لغ

ــا عــى نطــاق  ــم توزيعه ــل القطــاع الخــاص ويت نرهــا مــن قب

ــدر  ــن نق ــزاء؛ نح ــراء الأع ــراني. الق ــمال الإي ــاع الأع ــع في قط واس

ثقتكــم، جهودنــا لتحســين وزيــادة رضاكــم   باســتمرار هــي جــزء 

مــن خارطــة الطريــق لهــذه المجموعــة لاســتجابة بشــكل أفضــل 

ــا  ــل معن ــم التواص ــزاء يمكنك ــا الأع ــا. قرائن ــات جمهورن لاحتياج

لإدراج محتواكــم وإعلاناتكــم.
صاحب الامتیاز و الرئیس التنفیذی: 

مرتضی فغانی       
رئيس التحرير: فرهاد امیرخانی        
 المدير التجاری: سارة نظری              

المترجم : سعید عدالت جو

قال رئيس مجلس إدارة شركة مرسل للنقل الدولي

التأثير العميق للعقوبات على التبادلات التجارية

رئيس جمعية منتجي ومصدري الذهب والأحجار الكريمة والفضة والأحجار الكريمة في محافظة طهران

ضرورة إنشاء جمعيات الصداقة لتنمية الأنشطة الإنتاجية والتصديرية للمنظمات

صرح بذلك رئيس مجلس إدارة الشركة فرابری ایرانیان للشحن

ازدهار الأنشطة الاقتصادية مع تحسن العلاقات السياسية

أعلن ناشط في مجال صناعة السيارات

استيراد اتوبيسات تمسا بداية من العام القادم

وقال الرئيس التنفيذي للمعهد کاوش الوطنی

معدات طبية عالية الجودة في ألمانيا

أثار المستشار تقييم الجودة للمقاولين

إمكانية المنافسة في السوق الألمانية مع إدارة الجودة والتفكير المرن

اقترح الرئيس التنفيذي لشركة سبز بوشش روش کیمیا

إنتاج المنتجات الخضراء المتوافقة مع البيئة

الرئيسة التنفيذية لشركة باران فرمين تدبير

الجودة العالية لمنتجات طب الأسنان هي قوة الألمان
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وقال رئيس جمعية الصداقة الإيرانية الألمانية

ويشكل الافتقار إلى التخطيط 
ونقص البنية التحتية تحديا في 

قطاع الاقتصاد والإنتاج

ــإن  ــع، ف ــد الوض ــراً لتعق ــوم، ونظ ــالم الي وفي ع

مجــرد اســتخدام الأســاليب الكلاســيكية لم يعــد 

قــادراً عــى تلبيــة احتياجــات الدبلوماســية 

الحديثــة. كــما أن زيــادة الوصــول إلى كميــة 

إلى  نقلهــا  وسرعــة  المعلومــات  مــن  كبــرة 

الجماهــر في جميــع أنحــاء العــالم، واجهــت 

الإدارة المتكاملــة للسياســة الخارجيــة مــن قبــل 

الحكومــات تحديــات؛ لذلــك، وفي ظــل الظــروف 

الراهنــة، يمكــن اعتبــار لعــب دور المنظــمات غــر الحكوميــة بمثابــة بلــورة 

للحضــور المنظــم لشــعب بلــد مــا في تحديــد العلاقــات الخارجيــة والعمليــة 

التفاعليــة للمجتمــع الــدولي. وفي الوقــت نفســه، يمكــن اعتبــار جمعيــات 

ــة. ــية العام ــال الدبلوماس ــين في مج ــين الفعال ــد اللاعب ــة أح الصداق

وفي الواقــع تعتــر جمعيــات الصداقــة نقطــة تحــول في العلاقــات بــين الــدول 

ولهــا دور لا يمكــن إنــكاره في تنميــة العلاقات الثقافية والتجاريــة والاقتصادية 

والاجتماعيــة وغرهــا. بمعنــى آخــر، مــع تطــور التفاعــلات السياســية 

والدوليــة وزيــادة الفاعلــين غــر الحكوميــين في مختلــف المشــاهد، لا يمكــن 

للــدول الأخــرى أن تتجاهــل دور المنظــمات غــر الحكوميــة والمنظــمات غــر 

الحكوميــة في العمــل الخارجــي. ومــن بــين هــذه المنظمات، تعتــر جمعيات 

الصداقــة مــن اللاعبــين الناشــئين في مجــال الدبلوماســية والعلاقــات الثقافيــة 

والتجاريــة. في الواقــع، تعتــر جمعيــات الصداقــة في عــالم اليــوم أحــد الأذرع 

التنفيذيــة للدبلوماســية العامــة الحديثة، والتي ســيوفر نشــاطها المخطط له 

المصالــح الوطنيــة للــدول بتكاليــف أقــل.

ومــن الجمعيــات التــي بــدأت نشــاطها مؤخــراً في بلادنــا بعــد انقطــاع دام 

ــة ذات  ــة. جمعي ــة الألماني ــة الإيراني ــة الصداق ــي جمعي ــنوات ه ــدة س ع

قــدرات عاليــة في الحفــاظ عــى العلاقــات وتعزيزهــا بــين شريكــين تجاريــين 

منــذ فــرة طويلــة. العلاقــة بــين إيــران وألمانيــا لهــا ســابقة تاريخيــة وبدايــة 

هــذه العلاقــة تعــود إلى العــر القاجــاري. وعــى الرغــم مــن أن العلاقــات 

بــين البلديــن شــهدت تغــرات وصعــودًا وهبوطًــا في بعــض الأوقــات، إلا أن 

الحقيقــة هــي أن هنــاك رابطــة غــر قابلــة للكــر بــين الإيرانيــين والألمــان. 

إن التاريــخ التاريخــي والطويــل للعلاقات السياســية والثقافيــة والتجارية بين 

البلديــن مــن جهــة وهــذا الارتبــاط القــوي مــن جهــة أخــرى يضاعــف مــن 

ضرورة رابطــة الصداقــة هــذه.

وجمعيــة الصداقــة الإيرانيــة الألمانيــة هــي منظمــة تــم إحياؤهــا بعــد حوالي 

ــا بهــدف توســيع العلاقــة بــين البلديــن وتســهيل أنشــطة القطــاع  20 عامً

الخــاص. وبــرف النظــر عــن العلاقــات الدبلوماســية، فــإن هــذه الجمعيــة، 

باعتبارهــا ســفرة للنوايــا الحســنة، تتعامل مــع المفاوضات لتوســيع العلاقات 

ــة تعمــل  ــة الألماني ــة الصداقــة الإيراني ــا. ورغــم أن جمعي ــران وألماني بــين إي

برخيــص مــن وزارة الخارجيــة ووزارة الداخليــة، إلا أنهــا منظمة غر حكومية 

مســتقلة وجميــع أعضائهــا مــن الناشــطين في القطــاع الخــاص. نطاق نشــاط 

هــذه الجمعيــة أوســع مــن نطــاق غرفــة التجــارة الإيرانيــة وألمانيــا ويشــمل 

ــا التجــارة والتجــارة والصحــة  ــن بينه ــن المجــالات، م ــة واســعة م مجموع

والعلاج والثقافة والفن والسياحة والأوساط الأكاديمية والتعليم.

قــام بوطــاق خانبداغــی، الرئيس الحــالي لجمعية الصداقــة الإيرانيــة الألمانية، 

ــور  ــاء والدكت ــن الأصدق ــد م ــع العدي ــاون م ــلامية، بالتع ــورة الإس ــد الث بع

تانكابــاني، مؤســس هــذه الجمعيــة، بإعــادة إطــلاق الغرفــة الألمانيــة. وبلــغ 

عــدد أعضــاء هــذه الغرفــة 2700 شــخص حتــى العــام المــاضي. ومــن أجــل 

التحقيــق في الأنشــطة والتدابــر المتخــذة في هــذا المنتــدى، أجرينــا محادثــة 

مــع خانباداغــي، ونحــن نقــرأ أجــزاء مــن هــذه المحادثــة.

وأصبحــت الظــروف الخاصــة للبــلاد في العلاقــات الدوليــة حافزاً لإحيــاء هذه 

الرابطــة بعــد 20 عامــا؛ً جمعيــة يمكــن اعتبارهــا حلقــة وصــل بــين شــعبي 

البلديــن، إيــران وألمانيــا، والتــي، بغــض النظــر عــن العلاقــات الدبلوماســية، 

ــفر  ــا كس ــران وألماني ــين إي ــات ب ــيع العلاق ــات لتوس ــع المفاوض ــل م تتعام

ــا  ــة، منه ــة متخصص ــدى 11 لجن ــذا المنت ــارك في ه ــنة. ويش ــا الحس للنواي

الزراعــة والصناعــة والصحــة والطــب والســياحة وريــادة الأعــمال والثقافيــة 

ــة  ــين والمالي ــة والتأم ــة والقانوني ــة والعلمي ــة والتعليمي ــة والجامعي والفني

والمــرأة والشــباب والعلاقــات الدوليــة، مــن أجــل التحقيــق والمتابعــة. حتــى 

القضايــا عــن كثــب. يمكــن لهــذه اللجــان تعيــين أعضــاء إلى أجل غر مســمى 

والتحقيــق في المشــاكل والموافقــة عــى الحلــول والاقراحــات. وســيتم إرســال 

الموافقــات عــى هــذه اللجــان إلى مجلــس إدارة الجمعيــة حتــى يتــم اتخــاذ 

الإجــراءات اللازمــة لتســهيل الطلــب وعرضهــا عــى المســؤولين في البلديــن. 

وفي الوقــت الحــاضر، تتمتــع هــذه الجمعيــة باتصــال إيــراني مبــاشر في ألمانيا، 

والتــي تتابــع عــى وجــه التحديــد القضايــا المتعلقــة بإيــران.

في جمعيــة الصداقــة الإيرانيــة الألمانيــة، مــن أجــل تحســين العلاقــة وتوســيع 

ــه بالتعــاون مــع ثــلاث وزارات  ــا   اقراحــات أن التعــاون بــين البلديــن، قدمن

في بلدنــا، يمكننــا إنشــاء معــرض دائــم أو مركــز لعــرض المنتجــات للــركات 

الصغــرة والمتوســطة. الصناعــات المتوســطة ذات الــروط الخاصــة، والتــي 

ــاون  ــة إلى تع ــا بحاج ــم، ولكنن ــاً منه ــك ترحيب ــت ذل ــظ لقي ــن الح ولحس

وتعــاون في تنفيــذ هــذه الفكــرة.

  إن اســتثمار الركــة في المعــارض الدوليــة والســياحية والصناعيــة وعــرض 

المنتجــات المنتجــة محليًــا يمكــن أن يوفر ملايــين الوظائف ومليــارات التومان 

مــن الدخــل للبــلاد والثقة الدوليــة. أداء آخر للمعــرض بالإضافــة إلى الموضوع 

الاقتصــادي. وهــو مركــز لتبــادل العلــوم والتكنولوجيــا والابتــكار وتعريــف 

جيــل المســتقبل في البــلاد. وفي الوقــت نفســه، فــإن عــدم الاســتعانة بــذوي 

الخــرة والخــرة مــن قبــل الحكومــة وضغــط العقوبــات وتقلبــات أســعار 

ــة  ــة في كاف ــز اللازم ــر الحواف ــدم توف ــين وع ــدم اســتقرار القوان ــرف وع ال

ــة في  ــر. الرغب ــى الســياح لا يملكــون الكث ــة، جعــل حت المجــالات الاقتصادي

الســفر إلى إيــران أو التعــاون، وهــذا مــا جعــل المســتثمرين مرددين. ولســوء 

الحــظ، في القطــاع الاقتصــادي والإنتاجــي، نــرى نقصًــا في التخطيــط وإنشــاء 

البنية التحتية بما يتماشى مع التعاون الدولي.

منتديات الصداقة؛ 
الجهات الفاعلة الفعالة 

في مجال الدبلوماسية

دكتور مرتضى فغاني
ــو  ــر وعض ــس التحری رئی
ــران ــارة طه ــة التج غرف
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أبریل) نیسان( 2024  الرقم 89



ربی
ـــع

ـــــ
سم ال

لق ا

عالمالاستثمار

2

عالمالاستثمار

ربی
ـــع

ـــــ
سم ال

لق ا

ــطين  ــد الناش ــي وأح ــي نموذج ــمال وطن ــل أع ــري رج ــه جواه ــل الل فض

ــة  ــة والاقتصادي ــدأ العمــل في المجــالات الإنتاجي ــين المشــهورين، ب الاقتصادي

ــد  ــر بالعدي ــذي م ــا، وال ــذا في بلدن ــر ه ــمال الكب ــل الأع ــره. رج ــذ صغ من

ــا 6 مصانــع ويعمــل أكــر مــن 3 آلاف عامــل في  مــن التقلبــات، يديــر حاليً

المجمعــات الخاضعــة لإدارتــه. وهــو حاليًــا أيضًــا الرئيــس التنفيــذي لركــة 

ــرأ  ــی زنجــان. نق ــع مفتول ــة صنای ــس إدارة شرك ــس مجل ــزد الکــرود ورئي ی

ــالي هــذا. ــة مــع رجــل الأعــمال المث أجــزاء مــن المقابل

أنــا عضــو في مجلــس إدارة جمعيــة الصداقــة الإيرانيــة الألمانيــة وتعــاوني مــع 

الألمــان لــه تاريــخ طويــل وقمــت باســتراد جميــع الآلات والتقنيــات الخاصة 

بالمصانــع مــن هــذا البلــد. في الواقــع، مــن الســهل جــدًا العمــل مــع الألمــان 

لأنهــم أشــخاص إيجابيــون وتقنيــون ومتميــزون. لقــد كنــت عضــوًا في غرفــة 

التجــارة الإيرانيــة الألمانيــة لســنوات عديدة، وبســبب التعارف المتبــادل بيني 

وبــين الســيد خانباداغي، اقرح أن ننشــئ جمعيــة الصداقة الإيرانيــة الألمانية. 

بالطبــع، مــا زلــت لا أعــرف مــا هــو الهــدف الرئيــي لهــذه الجمعيــة ومــا 

الــذي يفــرض أن تفعلــه، لكننــي أعــرف هــذا القــدر أن الســيد خــان باداغي 

شــخص قــادر وقــوي ويســتطيع أن يجعــل هــذه الجمعيــة ناجحــة 100 %. 

أمنيتــي أن تنجــح جمعيــة الصداقــة الإيرانيــة الألمانيــة وأن يكــون لهــا مكانة 

جيــدة لبلدنــا في المســتقبل وتعمــل مــن أجــل مصالــح إيــران.

اليــوم، يقــدم المنتجــون التضحيــات، وهنــاك ضغــط عمــل كبــر عليهــم لا 

يوصــف. صحيــح أنــه عندمــا ترتفــع الأســعار، يرفــع المنتجــون الأســعار، لكن 

رأس المــال العامــل منخفــض للغاية. بعبــارة أخــرى؛ إن حجم الأمــوال المتاحة 

للمنتــج لا يتوافــق مــع مــا يريــد القيــام بــه.

أعتقــد أنــه إذا تــم إعــداد الأســاس فــإن إيــران هــي أفضــل بلــد للاســتثمار، 

لأن بلادنــا تتمتــع بمكانــة فريــدة في المنطقــة والعــالم، فهــي تعتــر مــن أغنــى 

مناطــق العــالم مــن حيــث المــوارد والمناجــم، و إنهــا دولــة غنيــة. إذا كانــت 

هنــاك إدارة جيــدة وتمكنــا مــن رفــع مســتوى إدارتنــا، فســيكون مــن الممكن 

جــذب الاســتثمار.

ــة 70%، يكــون الحــد الأقــى  ــا الإنتاجي ــة التــي تكــون فيهــا طاقتن في الحال

للإنتــاج 30-40%؛ لذلــك، يتعــين علينــا إعــداد المنصــات حتــى نتمكــن في مثل 

ــس  ــة وفي نف ــا الإنتاجي ــن طاقتن ــى 70% م ــول ع ــن الحص ــة م ــذه الحال ه

الوقت التصدير.

ــات  ــرض العقوب ــد أدى ف لق

خفــض  إلى  بلدنــا  عــى 

التجاريــة  إيــران  علاقــات 

الــدول  مــع  والاقتصاديــة 

الأدنى،  الحــد  إلى  الأخــرى 

وهــذا التخفيــض في مســتوى 

العلاقــات أثــر حتــى عــى 

ــل  ــى مث ــران القدام شركاء إي

ــادي، عضــو  ــاه مــع أحمــد أصــل ركــن آب ــذي أجرين ــث ال ــا. في الحدي ألماني

مجلــس إدارة جمعيــة الصداقــة الإيرانيــة الألمانيــة، ناقشــنا مختلــف جوانب 

نشــاط هــذه الجمعيــة. نقــرأ أجــزاء مــن هــذا الحديــث.

هنــاك قــدرات ومســاحات مختلفــة لتطويــر التعــاون في مختلــف الأبعــاد 

السياســية والاقتصاديــة والثقافيــة مــع مختلــف البلــدان، ومــن بينهــا روابــط 

ــو  ــران ه ــين لإي ــركاء الاقتصادي ــم ال ــد أه ــدان. إن أح ــين البل ــة ب الصداق

جمهوريــة ألمانيــا الاتحاديــة، التــي لهــا تاريــخ طويــل مــن العلاقــات التجارية 

معنــا. يتــم اســتراد معظــم تقنياتنــا البروكيماوية الجيــدة من ألمانيــا. ولذلك 

يتطلــب منــا أن نســعى دائمــا لتطويــر التعــاون مــع ألمانيــا.

ــدة  ــة هــي فرصــة جي ــة الألماني ــة الإيراني ــة الصداق ــادة تنشــيط غرف إن إع

للغايــة للمســاعدة في تطويــر العلاقــات الثقافيــة بــين شــعبي إيــران وألمانيــا، 

وكذلــك تطويــر العلاقــات الأخــرى التــي يشــعر الجانبــان بالحاجــة إليهــا.

في الاقتصــاد هنــاك ســلع وخدمــات متنوعــة، بعضهــا بدائل وبعضهــا مكملة. 

وفي مــا يتعلــق بالجمعيــات، فــإن معظــم الخدمــات تكــون مكملــة وليســت 

بديلــة؛ ولذلــك فــإن توفــر هــذه المرافــق يعــد ميــزة ونقطــة إيجابيــة، ولا 

يتنافــس أي منهــا مــع الآخــر، بــل يكمــل كل منهــما الآخــر.

في جمعيــة الصداقــة الإيرانيــة الألمانيــة، قمنــا بتنظيــم عــدد مــن الفعاليــات 

ــودة في  ــدًا موج ــة ج ــخصيات مهم ــاركت ش ــاء، وش ــوة الأصدق ــا بدع وقمن

المشــاريع الاقتصاديــة للبلديــن، في هــذه الأحــداث، الأمــر الــذي كان مثــراً 

للاهتــمام للغايــة بالنســبة لنــا. ويحظــر النظــام الأســاسي للجمعيــة العمــل 

التجــاري، ولكــن عقــدت اجتماعــات في قلــب هــذه الجمعيــة مــما أدى إلى 

تكويــن تفاعــلات اقتصاديــة عاليــة.

نظمــت جمعيــة الصداقــة الإيرانيــة الألمانيــة ثلاثــة أحــداث العــام المــاضي. 

كــما عقدنــا عــدة لقــاءات مــع وزارة الخارجيــة ومديــر عــام أوروبــا ومختلف 

جهــات هــذه الــوزارة وقدمنــا   آراء استشــارية لهــم، ونظــراً لخــرة المهنــدس 

خانباداغــي ومعرفتــه الجيدة بالســوق الألماني و السياســيين والشــيوخ في هذا 

البلــد، ســواء لــوزارة الخارجيــة أو كــما يقــدم المشــورة للمنظــمات المنبع. كما 

ــن في  ــة للبلدي ــة والاجتماعي ــطة الثقافي ــرض حــول الأنش ــة مع ــيتم إقام س

ــا، ويمكــن أن تتواجــد فيــه أقســام الحــرف اليدويــة أيضًــا. في الواقــع،  ألماني

تهــدف الجهــود إلى تطويــر العلاقــات بشــكل غــر مبــاشر في مختلــف 

القطاعات. 

رجل الأعمال النموذجي للبلاد

قطاع الإنتاج يفتقر  إلى 
رأس المال العامل

وقد أثار هذا الأمر أحد أعضاء مجلس إدارة 
جمعية الصداقة الإيرانية الألمانية

أثر جمعيات الصداقة في 
زيادة التفاعلات بين الدول
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إن تطويــر الــركات القائمــة عــى المعرفــة هو أحــد التريحات التي ســمعها 

المســؤولون مــرات عديــدة في العقــد المــاضي. يعــد فصــل المجتمــع العلمــي 

في البــلاد عــن الصناعــة أحــد الأســباب الرئيســية لتخلــف البــلاد. في محادثــة 

مــع محمــد هــادي طســوجي آذر، مؤســس رابطــة أصحــاب العمــل للركات 

القائمــة عــى المعرفــة، قمنــا بالتحقيــق في وضــع هــذه الــركات في إيــران. 

نقــرأ أجــزاء مــن هــذه المقابلــة.

وكان فــراغ المنتجــات الإيرانيــة في الأســواق العالميــة أحــد اهتمامــاتي الدائمــة. 

ورغــم أننــي كنــت عــى درايــة بالقــدرة العلميــة التــي يتمتــع بهــا النخبــة في 

البــلاد، إلا أننــي لم أر قــط أنشــطة تجاريــة تضاهــي هذا المســتوى مــن القدرة 

في الســوق. ومــن أجــل تحقيــق هــذا الهــدف، قمنــا بوضــع أجنــدة التســويق 

والتســويق في الــدول المجــاورة لتصدير المنتجــات والخدمــات الإيرانية. لإنجاز 

هــذا الرنامــج الشــامل، كنــا بحاجــة إلى هويــة قانونيــة توفــر منصــة لطرحنــا 

عــى المســتوى الــدولي؛ ولذلــك قمنا بتســجيل منظمــة التجــارة الدوليــة ذات 

المســؤولية المحــدودة، والتــي أتــولى إدارتهــا حاليًا.

ــة  ــة المملك ــن وزارة خارجي ــة م ــة القانوني ــى الموافق ــا ع ــة، حصلن في البداي

المتحــدة وكذلــك موافقــة ســفارة جمهوريــة إيــران الإســلامية في لنــدن. وحتى 

الآن، تــم تســجيل 702 شركــة محليــة دوليــا وحصلــت عــى الهويــة القانونيــة 

الدوليــة. وفي الواقــع، أدى هــذا الإجــراء إلى تمكــين الــركات الإيرانيــة مــن بيع 

منتجاتهــا وبضائعهــا في العــالم بغــض النظــر عــن بيئــة العقوبــات.

ــب  ــن النخ ــعة م ــة واس ــع مجموع ــال م ــدي اتص ــدة، كان ل ــنوات عدي لس

ــا هــو  ــا جميع ــي. وكان الشــغل الشــاغل لن ــن خــلال تعليم والمتعلمــين م

ــا  ــة وتقديمه ــكارات العلمي ــات والابت ــات والاخراع ــويق المنتج ــة تس كيفي

للعــالم. إحــدى الفجــوات الكبــرة في هــذا المجــال كانــت عــدم وجــود رابطــة 

لأصحــاب العمــل في الــركات القائمــة عــى المعرفــة، وفي هــذا الصــدد، قررنــا 

مــع العديــد مــن الأصدقــاء إنشــاء مثــل هــذه المنظمــة. وأخــرا، وفي عمليــة 

اســتغرقت ثــلاث ســنوات وبعــد إزالــة جميــع العقبــات القانونيــة، حصلنــا 

عــى ترخيــص أول جمعيــة تجاريــة للــركات القائمــة عــى المعرفــة.

أي منتــج يتــم تســويقه في العــالم بعلامــة قائمــة عى المعرفة ســيتم اســتقباله 

بشــكل جيــد في الســوق وســيتم قبولــه عاجــلاً. الدعــم العلمــي للمنتجــات 

المعرفيــة هــو ورقتهــا الرابحــة في الأســواق العالميــة. هذه القاعــدة صحيحة في 

جميــع أنحــاء العــالم، لكــن هنــاك عوائق مثــل البروقراطيــة الإداريــة المعقدة 

ــدام  ــاط وانع ــو الإحب ــرك نح ــلات إلى التح ــع التحصي ــي تدف ــلاد، والت في الب

الحافــز. ولحســن الحــظ، فقــد تمكنــا من إعــادة تعريــف المفاهيم مــن خلال 

العمــل كوســيط بين الــركات القائمة عــى المعرفــة والمؤسســات ذات الصلة. 

في الواقــع، تمكنــا مــن تقديــم مطالــب قانونيــة لهــذه المجموعــات وأن نكــون 

صوتهم. 

مؤسس جمعية أصحاب العمل في شركات المعرفة

نحن صوت الشركات 
القائمة على المعرفة

وفي مقابلــة مــع ســيف اللــه نيكنامــي، عضــو مجلــس إدارة جمعيــة الصداقــة 

الإيرانيــة الألمانيــة، وهــو أيضًــا رئيــس مجلــس إدارة جمعيــة أربــاب العمــل 

في مجــال التكنولوجيــا الرقميــة والاســتخبارات الإيرانيــة، أكــد: »كل جهودنــا 

ــركات النشــطة في  ــد الأولي لل ــة والتحدي ــة اللازم ــة التحتي ــم إنشــاء البني ت

المجــالات المتعلقــة بالثورتــين الصناعيتــين الرابعــة والخامســة، لتوفــر مســار 

تطويــر الاقتصــاد الرقمــي والاقتصــاد القائــم عــى التكنولوجيا في البــلاد لعولمة 

ــا هــذه  ــي تواجهه الخدمــات والمنتجــات، ونحــن نحــاول حــل المشــاكل الت

ــر  ــة مــن خــلال أســاليب تحري الصناعــة مــع المنظــمات والمؤسســات الأولي

والتســهيل. لقــد ناقشــنا في هــذه المحادثــة مختلــف أبعاد التعــاون بــين إيران 

وألمانيــا. نقــرأ أجــزاء مــن هــذه المقابلــة.

ــن  ــيكون م ــاع الخــاص، س ــم القط ــة ودع ــدون ثق ــه ب ــه أن ــما لا شــك في م

ــمالي  ــج الإج ــو النات ــلاد ونم ــة للب ــداف الأولي ــق الأه ــة تحقي ــب للغاي الصع

ــة  ــرص الثقافي ــد الف ــلال تحدي ــن خ ــي. وم ــاد الرقم ــن الاقتص ــي م الوطن

والاقتصاديــة، فقــد وفرنــا مســاحة لتطويــر العلاقــات الوديــة بــين الشــعبين 

ــا. ــران وألماني ــات في إي والصناع

تــم تســجيل جمعيــة الصداقــة الإيرانيــة الألمانيــة في وزارة الداخليــة في 

منتصــف عــام 2002 بجهــود مجموعــة مــن الشــيوخ الناشــطين في المجــال 

الألمــاني بالتعــاون مــع وزارة الخارجيــة. وفي بدايــة التأســيس، اتخــذوا خطــوات 

ــز الأهــداف المشــركة للطرفــين. ــة في تعزي فعال

تــم إنشــاء جمعيــة الصداقــة الإيرانيــة الألمانيــة مــن أجــل تعزيــز العلاقــات 

الثقافيــة والاجتماعيــة والاقتصاديــة بــين البلديــن. يمكــن أن تختلــف امتيازات 

جمعيــة الصداقــة مــن حيــث الجوانــب الاجتماعيــة والثقافيــة والاقتصاديــة 

والسياســية وتختلــف باختــلاف طبيعتها وأنشــطتها؛ لكن بشــكل عــام، تعمل 

ــن  ــات وشــعبي البلدي ــين ثقاف ــط ب ــة الرواب ــة عــى تقوي ــات الصداق جمعي

وتســهيل التعــاون المتبــادل في مختلــف المجــالات.

ــاول  ــين: تح ــين والمثقف ــافي للفنان ــادل ثق ــة وتب ــة وثقافي ــارض فني ــة مع إقام

ــة  ــارض الفني ــن المع ــد م ــة العدي ــة إقام ــة الألماني ــة الإيراني ــة الصداق جمعي

للفنانــين الإيرانيــين والألمــان في كلا البلديــن عــى مــدار العــام. وتمثــل هــذه 

المعــارض فرصــة للتبــادل الثقــافي بــين البلدين ولتعريــف شــعبي البلدين بفن 

وثقافــة البلديــن.

  عقــد نــدوات ولقــاءات علميــة وثقافيــة: تحــاول جمعيــة الصداقــة الإيرانيــة 

الألمانيــة عقــد نــدوات ولقــاءات علميــة وثقافية حــول موضوعــات مختلفة في 

كلا البلديــن. وتعتــر هــذه النــدوات واللقــاءات فرصــة لتبــادل الآراء والحــوار 

بين الخراء والمفكرين في البلدين.

عضو مجلس إدارة جمعية الصداقة الإيرانية 
الألمانية

تعمل جمعيات الصداقة على 
تعزيز التواصل بين الثقافات

عالم الإستثمار
أبریل) نیسان( 2024  الرقم 89
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في حــوار مــع إســفنديار ســيفي، 

في  المعروفــين  المنتجــين  أحــد 

صناعــة الذهــب في البــلاد، قمنــا 

هــذه  حالــة  عــى  بالتعــرف 

الصناعــة في البــلاد. نقــرأ أجــزاء 

ــة. ــذه المقابل ــن ه م

لذلــك، اليــوم، مــن حيــث جودة 

الإنتــاج والتنــوع في التصميــم 

والطــراز، أنــا مــن بــين الــركات المصنعــة البــارزة ذات العلامــات التجاريــة. 

ــكار  ــد الأف ــن تولي ــدءًا م ــا ب ــاج بأكمله ــة الإنت ــذ وإدارة عملي ــوم بتنفي نق

والتصميــم والإنتــاج وحتــى بيــع المصنوعــات اليدويــة. مــن ناحيــة أخــرى، في 

هــذا المجمــع، تتــم جميــع عمليــات الإنتــاج. ومــن الجديــر بالذكــر أننــا قمنا 

ببنــاء مصنــع حديــث في إحــدى المــدن الصناعيــة في أطــراف العاصمــة، حيث 

جميــع الآلات إيطاليــة ولديهــا القــدرة عــى إنتــاج مصنوعــات يدويــة بمعاير 

عالميــة، ومصنوعــات يدويــة يمكنهــا المنافســة في العــالم يتــم إنتــاج الأســواق.

في كل دول العــالم يســتخدمون قــدرة السياســة الخارجيــة لتنشــيط الاقتصــاد 

ــزة في  ــن الاســتفادة مــن هــذه المي وتحريكــه، ولكــن للأســف لم نتمكــن م

ــن  ــد م ــاك العدي ــرات هن ــة الذهــب والمجوه ــت المناســب. وفي صناع الوق

الأفــكار والاقراحــات، لكــن حتــى الآن لم يتــم تقديــم أو تجميــع أي مقــرح 

بشــأن إنشــاء صنــدوق للذهــب لــه مــررات فنيــة واقتصاديــة.

في الوقــت الحــالي، لا توجــد إحصائيــات مهمــة لتصدير المصنوعــات الذهبية، 

وهــي بالطبــع غــر ذات أهميــة. في مجــال تصديــر الذهــب، نحــن منخرطون 

في قانونــين خلقــا تحديات.

إن الألمــان حريصــون جــدًا عــى توفــر التكنولوجيــا الحديثــة في العــالم 

ــا لقــدرات وإمكانيــات شركات  للمنتجــين الإيرانيــين، بــل واقرحــوا أنــه وفقً

ــر  ــادي تصدي ــاء ن ــدة وبن ــاج جدي ــة إنت ــا إنشــاء شرك ــاج، يجــب علين الإنت

ــوا  ــى يقبل ــة، حت ــواق الألماني ــران. الأس ــع إي ــل م ــة نتواص ــذه الطريق وبه

التكنولوجيــا والمــواد الاســتهلاكية وتوريــد المعــدات، ونلتــزم بالإنتــاج 

ــه. ــذي يريدون ــم ال بالحج

في الوقــت الحــالي، نحــن بحاجــة إلى رابطــة صداقــة إيرانيــة ألمانيــة، ورابطــة 

صداقــة إيرانيــة ألمانيــة مــع الــدول الأخــرى، والتــي ينبغــي دراســتها وإجــراء 

دراســات الجــدوى. إن إنشــاء هــذه الجمعيــات ســربط مناطــق الإنتــاج في 

بلدنــا بقطاعــات المبيعــات في البلــدان الأخــرى، ومــع تحســين جــودة الإنتــاج 

وخلــق فــرص العمــل، فإنــه ســيفتح لنــا أســواق عمــلات واســتهلاك جديــدة. 

إن دول إيطاليــا وألمانيــا وحتــى تركيا تمتلــك التكنولوجيا ويمكننا إنشــاء رابطة 

صداقــة معهــم حتــى يتــم تعريفنــا بالــدول التي تســتهلك منتجــات الذهب 

والمجوهرات كمنتجين.

رئيس جمعية منتجي ومصدري الذهب والأحجار 

الكريمة والفضة والأحجار الكريمة في محافظة طهران

ضرورة إنشاء جمعيات الصداقة 
لتنمية الأنشطة الإنتاجية 

والتصديرية للمنظمات
المنتــج الأخــر هــو منتــج لــه تأثــر أقــل عــى البيئــة خــلال دورة حياتــه 

ــدر  ــن اله ــد م ــد الح ــة. يع ــة وبيئي ــة واجتماعي ــد اقتصادي ــب فوائ ويجل

ــاج  ــما في إنت ــم اتباعه ــين رئيســيين يت ــوارد هدف ــاءة في اســتهلاك الم والكف

المنتجــات الخــراء. في المحادثــة التــي أجريناهــا مــع محمــد رضــا حــاج 

بابایــي، الرئيــس التنفيــذي لركــة ســبز بوشــش روش کیمیــا، قمنا بدراســة 

الجوانــب المختلفــة لهــذه الصناعــة. نقــرأ أجــزاء مــن هــذه المقابلــة.

تأسســت هــذه الركــة في أغســطس 2016، ومنهجهــا هــو العمــل في 

ــات  ــة بالتطبيق ــالات المتعلق ــك المج ــا في ذل ــة، بم ــرة للبيئ ــالات مبتك مج

ــات،  ــع النفاي ــات عــن المصــدر، تجمي ــق بفصــل النفاي ــما يتعل ــة في البيئي

ــة  ــة الذكي ــة بالمراقب ــج المتعلق ــة، الرام ــاه والطاق ــل للمي ــتهلاك الأمث الاس

ــاط  ــات والنش ــوث وإدارة النفاي ــوث وإدارة التل ــن التل ــد م ــة الح وأنظم

في مجــالات الــذكاء الاصطناعــي ومجــال خدمــات المنتجــات الخــراء 

ــاط  ــالي لنش ــز الت ــا أن الركي ــة. وبم ــة البيئي ــرة للهندس ــالات المبتك والمج

الركــة ســيكون في مجــال إزالــة التلــوث البيئــي، يمكننــا أيضًــا خلــق نــوع 

مــن القيمــة المضافــة عــن طريــق إزالــة الملوثــات مــن بيئــة المــاء والربــة 

ــات. ــي والنفاي ــرف الصح ــاه ال ــواء وإدارة مي واله

ولأول مــرة، اتبعــت شركــة ســبز بوشــش روش کیمیــا مثــال الآليــة المعــرف 

ــا فيــما يتعلــق بمنــح الشــهادات والعلامــات البيئيــة، أو العلامــة  بهــا دوليً

ــة  ــوز ســبز كعلامــة تجاري ــم وتســمية ی ــا بتصمي ــة. لأول مــرة، قمن البيئي

ــا  ــح هــذه العلامــة تمامً ــلاد. تتوافــق إجــراءات من ــا للب ــدة مــن نوعه فري

مــع إجــراءات التدقيــق ومنــح العلامــة الخــراء في المجتمــع الــدولي وتتبــع 

معايــر IP وPCR. وحتــى الآن، تعمــل هــذه الركــة بالتعــاون والتنســيق 

مــع منظمــة حمايــة البيئــة ومنظمــة الرنامــج والميزانيــة ومنظمــة المعايــر 

عــى وضــع إطــار قانــوني لمنــح هــذه التســمية لجمهورهــا وعملائهــا.

نحــن لا نحــر المنظــمات والــركات المهتمــة بالحصــول عــى هــذه 

العلامــة البيئيــة؛ بمعنــى آخــر، يمكــن لجميــع المنظــمات والــركات 

ــة  ــق خدم ــا مناط ــي لديه ــات الت ــم والمجموع ــى المناج ــات وحت والصناع

ــة. ــذه العلام ــى ه ــول ع ــب للحص ــدم بطل التق

ألمانيــا هــي رمــز الجــودة والالتــزام بالمعايــر البيئيــة، وإذا تمكنــا مــن عقــد 

اتفاقيــات وتشــكيل جمعيــة، يمكننــا تبــادل المعرفــة والخرات. الــركات في 

ــع  ــا وض ــة، يمكنن ــذه العملي ــق في ه ــع للتدقي ــة في أن تخض ــا الراغب بلدن

ــن  ــتفادة بشــكل مشــرك م ــا وأخــراً الاس ــارات له ــب الزي الخطــط وترتي

هــذه الــركات مــن الشــهادات التــي يمكــن أن تشــمل الموافقــات الداخلية 

والخارجية. 

اقترح الرئيس التنفيذي لشركة سبز بوشش روش کیمیا

إنتاج المنتجات الخضراء 
المتوافقة مع البيئة
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ــع الســيدة  ــث م وفي حدي

الهــام الســادات مظلومــي 

التنفيذيــة  الرئيســة 

فرمــين  بــاران  لركــة 

تدبــر الممثــل الحــري 

لركــة اولیدنــت الألمانيــة 

إيــران،  في  البولنديــة 

ــذه  ــدف ه ــرت أن ه اعت

ــول إلى  ــو الوص ــة ه الرك

ســوق طــب الأســنان وأكــدت أنــه مــن خــلال تقديــم خدمــات عاليــة الجودة 

منتجــات ذات جــودة عاليــة، وقــد تمكنــت هــذه المجموعــة مــن ذلــك خــلال 

ــوق  ــرة في الس ــة كب ــق مكان ــة إلى تحقي ــن، بالإضاف ــن الزم ــرة م ــرة قص ف

الإيرانيــة، ويمكــن تصديــر هذه المنتجــات إلى دول أفغانســتان والعــراق وتركيا. 

ــة. ــذه المقابل ــن ه ــزاء م ــرأ أج نق

ونظــراً لتاريــخ العيــش في ألمانيــا ومعرفــة صناعــة هــذا البلــد في مجــال طــب 

الأســنان وكذلــك الأمــور المتعلقــة بالتجــارة والمراســلات والمفاوضــات، قــررت 

العمــل في مجــال اســتراد المنتجــات المتعلقــة بهــذا المجــال.

هدفنــا الرئيــي هــو التواجــد في ســوق طــب الأســنان وتقديم منتجــات عالية 

الجــودة. بحســب الإحصائيــات المتوفــرة فــإن كل طفــل يبلــغ مــن العمــر 10-

12 ســنة لديــه ســنان مسوســتان، ومــع مــرور الوقــت ســيزداد هــذا العــدد 

وســتكون هنــاك حاجــة إلى علاجــات معقــدة، ولهــذا الســبب قــررت اختيــار 

العلامــة التجاريــة المركبــة والتــي كانــت مــن أولى العلامــات التجاريــة مراحــل 

العــلاج، وبالإضافــة إلى كونهــا قابلــة للاســتهلاك ولديها ســوق مشــركة، لم يكن 

لديهــا إنتــاج محــي وكانــت تحديــات الاســتراد أقــل مــن الزرعــات. الآن يتــم 

إنتــاج هــذا المنتــج أيضًــا في الداخــل. أحــد الرامــج المرغوبــة لدينــا هــو إنتــاج 

المــواد المركبــة في البــلاد لتوفــر النقــد الأجنبــي وتســهيل وصــول الأطبــاء إلى 

هــذا المنتــج. ومــن الجديــر بالذكــر أنــه باعتبــار أن منتجاتنــا هــي منتجــات 

ــة  ــن هــذه الرك ــع، ولك ــد البي ــا بع ــة م ــي لا تشــمل خدم اســتهلاكية، فه

تضمــن جميــع منتجاتها.

قــوة المنتجــات الألمانيــة تكمــن في ثقــة هــذا البلــد بالجــودة العاليــة لمنتجات 

طــب الأســنان، مــما جعــل أطباء الأســنان يختــارون المركبــات الألمانيــة. المركب 

ــا  ــه له ــا وجودت ــة تمام ــة تصنيعــه سري ــة وصيغ ــواد راتنجي ــن م ــوع م مصن

أهميــة كبــرة.

وقــد تحــدت المركبــات المزيفــة العديــد مــن الــوكالات الحريــة. عــى ســبيل 

ــت  ــة في الوق ــلات الأجنبي ــص العم ــزي بتخصي ــك المرك ــوم البن ــال، لا يق المث

المحــدد، ولهــذا الســبب تدخــل البضائــع إلى البــلاد في وقــت متأخــر ويفقــد 

المســتوردون ســوقهم إلى حــد مــا، مــما يحيــط بالســوق. بالطبع، لمنــع حدوث 

ــج عــى  ــة المنت ــك وضــع علامــة أصال ــم اتخــاذ إجــراءات، بمــا في ذل ــك، ت ذل

المنتج، ولكن للأسف هناك طرق لإزالة ذلك.

الرئيسة التنفيذية لشركة باران فرمين تدبير

الجودة العالية لمنتجات طب 
الأسنان هي قوة الألمان

ــآكل  ــة. إن ت ــة خاص ــة وأهمي ــل ضرورة جدي ــطول النق ــث أس ــد تحدي يع

أســطول النقــل، رغــم تأثــره عــى زيــادة اســتهلاك الوقــود، يــؤدي إلى شــدة 

ــا  التلــوث. في محادثــة مــع الدكتــور محمــد نیكخــواه، الــذي ســيصبح قريبً

ــة  ــل حال ــا بتحلي ــد، قمن ــودرو أرون ــا خ ــة كارماني ــذي لرك ــس التنفي الرئي

أســطول النقــل في الضواحــي والقضايــا ذات الصلــة. نقــرأ أجــزاء مــن هــذه 

المقابلــة.

ــهر.  ــوالي 3 أش ــذ ح ــع من ــذا المجم ــة له ــة التحتي ــداد البني ــا بإع ــد قمن لق

وبالطبــع فــإن كارمانيــا خــودرو ارونــد هــي ممثلــة لمصنــع كبــر في أوروبــا، 

تقــع شركتــه في تركيــا وتعمــل تحــت اســم تمســا في مجــال إنتــاج الحافــلات 

والحافــلات الصغــرة والشــاحنات الصغــرة. نحــن ممثلــون لهــذه الركــة في 

إيــران منــذ عــام 2014 وقمنــا باســتراد منتجاتهــا، ولكــن لبعــض الأســباب 

توقــف العمــل حتــى الآن وبدأنــا في البــدء بــه الآن.

وقبــل بدايــة العــام الجديــد وفي شــهر مــارس مــن هــذا العــام، وبمســاعدة 

وزارة الصناعــة ووزارة الطــرق، ســيتم إضافــة حافلــة تمســا إلى نظــام النقــل 

العــام. وبالطبــع، قبــل اســتراد أي ســيارة، يجــب التأكــد أولاً مــن إمكانيــة 

تقديــم خدمــة مــا بعــد البيــع. في هــذا الصــدد، منــذ حــوالي شــهرين، قمنــا 

بالخطــوات اللازمــة حتــى تتمكــن شركــة فحــص الجــودة والمعايــر الإيرانيــة 

)ISQI( مــن إصــدار تأكيــد يتعلــق بخدمــات مــا بعــد البيــع التــي تقدمهــا 

هــذه المجموعــة وإبــلاغ وزارة الســلامة، و كــما تقــوم هــذه الــوزارة بإبــلاغ 

الــوزارة للإعــلان عــن طريقــة إضافــة اســم هــذه الحافلــة إلى نظــام أســطول 

النقــل وإتاحــة إمكانيــة اســترادها وتســجيل طلبهــا.

ــكل 100  ــود ل ــن الوق ــراً م ــتخدم 10 ل ــرى تس ــلات الأخ ــت الحاف إذا كان

كيلومــر، فــإن اســتهلاك حافــلات تمســا للوقــود يــراوح بــين 6.5 إلى 7 لــرات 

لــكل 100 كيلومــر. وطبعــا المهــم جــدا هــو أن الوقــود في بلادنــا ليــس ذو 

جــودة عاليــة، لذلــك يجــب عــى وزارة الصناعــة والمناجــم قبل اســتراد هذه 

الحافــلات التشــاور مــع وزارة النفــط لتحســين جــودة الوقــود حتــى يتمكــن 

مــن ذلــك. متوافــق مــع محــركات هــذه الحافــلات. إذا كان ســيتم اســتراد 

ســيارة عاليــة الجــودة، فيجــب أيضًــا تحســين حالــة الطــرق وجــودة الوقــود.

ــا  ــل في تركي ــا، تعم ــلات في أوروب ــع الحاف ــر شركات تصني ــدى أك ــا، إح تمس

وتنتــج حافــلات وحافــلات صغــرة وشــاحنات صغــرة عاليــة الجــودة، ونقوم 

حاليًــا بعقــد اتفاقيــات مــع مجموعــات في تركيــا وكوريــا الجنوبيــة لتصنيــع 

المقصورة في إيران واستراد هيكل القيادة وهو مضيعة للوقت.

أعلن ناشط في مجال صناعة السيارات

استيراد اتوبيسات تمسا 
بداية من العام القادم

عالم الإستثمار
أبریل) نیسان( 2024  الرقم 89
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كاوه ســيدان، الرئيــس التنفيــذي للمعهــد کاوش الوطنــی ، هو طبيب أســنان 

ــة  ــن جامع ــة م ــة الزمال ــة وزراع ــراف الصناعي ــه في الأط ــى خرت ــل ع حص

ــا.  ــدة 30 عامً ــتي لم ــهيد بهش ــة الش ــل في جامع ــا، وعم ــورت بألماني فرانكف

نقــرأ أجــزاء مــن المقابلــة مــع هــذه الشــخصية المعروفــة في طــب الأســنان 

ــران. ــة في إي والأطــراف الاصطناعي

ــة، وفي الوقــت  ــة الألماني ــة التجــارة الإيراني معهــد كاوش هــو عضــو في غرف

ــاش  ــة. كاف ــة الألماني ــة زراعــة الأســنان الإيراني ــلاً لجمعي ــر ممث نفســه يعت

ــة.  ــا ودورات تدريبي ــا تنظــم دروسً ــران وألماني ــة مســجلة في إي هــي جمعي

كــما قــام هــذا المعهــد بإصــدار كتــب ولــه منشــورات وموقــع عــى شــبكة 

ــر  ــل ع ــا. وقب ــد 16 كتابً ــذا المعه ــدر ه ــدد، أص ــذا الص ــت. وفي ه الإنرن

ــغ  ــي يبل ــلات الت ــة والمج ــرات الإخباري ــا الن ــدر أيضً ــت تص ــا، كان كورون

توزيعهــا 10000 نســخة، والتــي كانــت متاحة لأطبــاء الأســنان، وكان توزيعها 

مرتفعًــا، ولكــن بالطبــع توقــف بعــد تفــي كورونــا. هــذا المعهد مثابــر جدًا 

في العمــل الخــري ويقــدم الكثــر مــن المســاعدة للمــرضى الذيــن يعانــون 

مــن سرطــان الفــم. وفي عــام 2008، تــم الحصــول عــى الإذن بإنشــاء معهــد 

ــن  ــلا م ــی مؤسســة خاصــة ولا يتلقــى تموي ــد کاوش الوطن ــش للمعه كافي

ــا  ــي تحتاجه ــوال الت ــر الأم ــا أن توف ــك، عليه ــة أو مؤسســة؛ ولذل أي منظم

وتســتمر في التحــرك مــن تلقــاء نفســها. وفي ظــل هــذه الظــروف الاقتصاديــة 

وبــدون عائــدات اقتصاديــة، يصبــح مجــرد التعليــم مهمــة صعبــة. معظــم 

المؤسســات التعليميــة التــي تعمــل تقــوم بإحضــار منتــج تجــاري ثــم تقــوم 

بعملهــا وتقــدم التدريــب فيــما يتعلــق بــه. ليــس لدينــا أي منتجــات تجارية 

ونقــوم فقــط بالعمــل التعليمــي ولا نعلــن أو نبيــع أي منتجــات، نبيع المنتج 

التعليمــي فقــط.

منــذ تأسيســه، قــام هــذا المعهــد بتدريــب حــوالي 5000 طبيــب، معظمهــم 

مــن أطبــاء الأســنان الإيرانيــين وبعضهــم مــن أطبــاء الأســنان الأفغــان الذيــن 

جــاءوا إلى إيــران للتدريــب. بالإضافــة إلى ذلــك، تمــت زيــارة وعــلاج عدد كبر 

مــن المــرضى مــن قبــل أطبــاء الأســنان في هــذا المعهــد، وتــم اتخــاذ إجــراءات 

جيــدة في زراعــة الأســنان والصفائــح والمــواد المركبــة، وجميــع مجــالات طــب 

الأســنان التــي تتطلــب مهــارات جديدة.

إن جــودة المعــدات الطبيــة المنتجــة في ألمانيــا لا مثيــل لها حقًــا؛ بحيث تكون 

أعــى مــن المعــدات المنتجــة في أمريــكا. هــذا الاختــلاف في جــودة المعــدات 

يــؤدي إلى اضطــرار الــركات الأمريكيــة الكبــرة في كثــر من الأحيــان إلى شراء 

شركات ألمانية حتى تتمكن من استخدام تلك التكنولوجيا.

وقال الرئيس التنفيذي للمعهد کاوش الوطنی

معدات طبية عالية 
شركــة توربیــن هــي شركــة عائلية الجودة في ألمانيا

موجــودة منــذ 50 عامًــا. مؤســس 

شــاهرخ  الســيد  هــو  الركــة 

فرزانــه، الــذي بــدأ هــذا المجمــع 

مــرور  ومــع   ،1979 عــام  في 

ــا في  ــه أيضً ــل إخوت ــت، دخ الوق

هــذا المجــال. وفي حديــث مــع 

ــي  ــة، وه ــس فرزان ــيدة فری الس

حاليــاً عضــو مجلــس إدارة ونائب 

ــة. ــذه الرك ــع ه ــتقصينا وض ــين، اس ــة تورب ــذي لرك ــس التنفي الرئي

ــدات  ــاج مول ــا خــط إنت ــين في 3 أقســام رئيســية، أوله ــة تورب نعمــل في شرك

المحــركات مــع لوحــات التحكــم. وجــزء آخــر يتعلــق بتصميــم وبنــاء أجهــزة 

الاختبــار في بدايــة خطــوط الإنتــاج، بمــا في ذلــك إنتــاج قطــع غيــار الســيارات، 

ــر،  ــار الديناموم ــروس، واختب ــة ال ــار علب ــا باختب ــن الإشــارة إليه ــي يمك والت

واختبــار عجلــة القيــادة، ومــا إلى ذلــك. منــذ حــوالي 17 عامــا، ونظــرا للحاجــة 

المســتمرة في تصميــم وتصنيــع الأجهــزة، بدأنا باســتخدام محــولات الطاقة وما 

يعــرف اليــوم بالمحــولات، مــما جعلنــا ندخــل في عمليــة العمــل بشــكل أكــر 

احرافيــة وأصبحنــا ممثــل شركــة KEB الألمانيــة وقــد اســتمر هــذا التعــاون 

لفــرة طويلــة.

يعــود تاريــخ التعــاون مــع الــركات الأوروبيــة إلى عــام 1998، عندمــا عملنــا 

مــع شركــة تدعــى غــاز تکنیــک. كان عمــر تلــك الركــة أكــر مــن 70 عامًــا، 

وفي وقــت مــا، انضمــت إلى شركــة ســويرية، ونتيجــة لذلــك تغــرت خرتهــا 

في العمــل قليــلاً، وانخفــض ارتباطنــا بهــذه المجموعــة. بالإضافة إلى ذلــك، فإننا 

نمثــل شركــة بلجيكيــة منــذ 11 عامًــا.

في مجــال أجهــزة الاختبــار، فــإن عمليــة العمــل لدينــا تــكاد تكــون حريــة 

ولا توجــد شركــة أخــرى في إيــران تصنــع هــذه الأجهــزة بالهيــكل والمواصفــات 

المذكــورة، ويتــم التصميــم الهنــدسي وأعــمال التخطيــط الخاصــة مــن قبــل 

ــة  ــة بطريق ــن الرك ــزء م ــل ج ــع. يعم ــدسي للمجم ــق الهن ــا والفري زملائن

متخصصــة للغايــة عــى تحســين اســتهلاك الطاقــة الكهربائيــة، وهــو أحــد 

مــا يميــز شركــة توربــين. منــذ ســنوات مضــت، أثــرت مســألة ارتفــاع تكلفــة 

الطاقــة وقيمتهــا في العــالم.

عندمــا ندخــل تفاصيــل كل بلد وإقليــم؛ يواجه الحرفيــون والمزارعــون والتجار 

مشــاكل، وهــذا ليــس أمــراً فريــدًا بالنســبة لبلدنــا. في بعــض الأحيــان يرتفــع 

الضغــط وأحيانــا يعــود إلى طبيعتــه، لكنــه لا ينخفض   أبــدا. في كل بلــد، لرجال 

الأعــمال مشــاكلهم الخاصــة، لكــن فــن مديــري الأعــمال والصناعــة هــو اتخاذ 

أفضل القرارات والانتقال بأمان من أزمة إلى أخرى.

نائبة الرئيس التنفيذي لشركة توربين

يعد اتخاذ القرار الصحيح 

والبصيرة الحكيمة من أهم 

الاهتمامات العقلية للشركات
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شركــة مرســل للنقــل الــدولي هــي شركــة عائليــة تأسســت عــام 1976 عى يد 

مرتــى كوكبــي، أحــد كبــار الناشــطين في التجــارة بــين إيــران وألمانيا، مؤســس 

وعضــو مجلــس الإدارة ورئيــس غرفــة التجــارة الإيرانيــة الألمانيــة، الــذي تلقى 

تعليمــه في هــذا البلــد. وفي مقابلــة مــع كاريــا كوكبــي، عضــو ومفتــش غرفــة 

التجــارة الإيرانيــة الألمانيــة وعضــو مجلــس إدارة جمعيــة الصداقــة الإيرانيــة 

ــذي يشــغل الآن منصــب رئيــس مجلــس إدارة هــذه الركــة،  ــة، وال الألماني

قمنــا بالتحقيــق في وضــع هــذه الركــة وصناعــة النقــل. نقــرأ أجــزاء مــن 

هــذه المقابلــة.

تأسســت هــذه الركــة عــام 1976، وكان لهــا، بالإضافــة إلى طهــران، مكاتــب 

في هامبــورغ وميونيــخ وأثينــا، وتعتــر مــن أولى شركات النقــل في إيــران. وبعد 

ثــورة 1979، أغُلقــت مكاتــب هــذه الركــة في ميونيــخ وأثينــا، لكــن مكتــب 

طهــران اســتمر في العمــل. وفي الوقــت الحــالي، بعــد إعــادة فــرض العقوبــات، 

انخفــض نشــاط الركــة مــرة أخــرى، لكنهــا لا تــزال نشــطة وتمــارس نشــاطها 

بمســتواها ومكانتهــا، بــكل قوتهــا وبشــكل جيــد نســبياً، لكــن لا يمكــن القول 

إنهــا في حالــة جيــدة. .

نحــن نشــطون أيضًــا في مجــال النقــل بالســكك الحديديــة. في زمــن كورونــا 

ــل  ــا للعمــل في مجــال النق ــران اضطررن ــا وإي وبســبب إغــلاق حــدود تركي

بالســكك الحديديــة. بالطبع، في الســنوات التي ســبقت تفــي كورونا، عندما 

كانــت لدينــا حمــولات ثقيلــة، كان علينــا العمــل بالســكك الحديديــة، لكــن 

هــذا ليــس تخصصنــا. معظــم نشــاطنا يكــون في مجــال الآلات والكيماويــات 

الصيدلانيــة وقاذفــات شركات النفــط والمعــدات الطبيــة والزراعيــة ولا يرتبط 

بالنقــل بالســكك الحديديــة.

نشــاط هــذه المجموعــة معظمــه في مجــال الاســتراد ويتعلــق حجــم أقــل 

ــر، بحيــث أن حــوالي 85% مــن نشــاط مرســل يشــمل  ــا بالتصدي مــن عملن

الاســتراد وحــوالي 15% منــه يشــمل التصديــر. وتقــوم هــذه الركــة شــهرياً 

بنقــل حــوالي 300 طــن مــن البضائــع بحــراً وحاويــات، و50 طنــاً بــرا، وأقــل 

مــن 10 أطنــان جــواً.

أســطول النقــل لدينــا قديــم جــدًا ومهــرئ، ولــي نتمكن مــن العمــل، نحتاج 

إلى إصــلاح هــذا الأســطول وتحســينه مــن حيــث البحــر والــر والجــو. أحــد 

أســباب هــذه الحــالات هــو العقوبــات، لكــن القضية التــي يتم العمــل عليها 

ــا هــي الموقــع الجيوســياسي لإيــران، حيــث يمكننــا القيــام بالكثــر مــن  حاليً

عمليــات العبــور مــن الخليــج الفــارسي إلى روســيا وكازاخســتان وتركمانســتان 

وأرمينيا وأذربيجان.  

قال رئيس مجلس إدارة شركة مرسل للنقل الدولي

التأثير العميق للعقوبات 
على التبادلات التجارية

في مقابلــة مــع الســيدة 

المديــرة  أجــدری  ليــى 

ــب  ــابقة لمكت ــة الس العام

والتطويــر  التســويق 

الســياحي التابــع لــوزارة 

الــراث الثقــافي والســياحة 

اليدويــة  والصناعــات 

ورئيســة اللجنــة النســائية 

لجمعيــة الصداقــة الإيرانيــة الألمانيــة وأحــد الناشــطين المعروفــين وفي مجــال 

الســياحة قمنــا بدراســة حالــة هــذه الصناعــة في البــلاد. نقــرأ أجــزاء مــن هــذا 

تقــرأ. انــت الآن  الحديــث. 

مــن أهــم إجــراءات مكتب التســويق والتطوير الســياحي هو تحديد الأســواق 

المســتهدفة، ومراجعة الأســواق المســتهدفة بشــكل دوري والبحث في تفاصيل 

الأســواق المســتهدفة؛ أي ســلوكيات المســتهلك واهتمامات وأذواق الســياح في 

هــذا الســوق المســتهدف المحــدد. كــما يتم نــر وتحميــل الكتيبــات الخاصة 

بهــذه الحــالات عــى موقــع الــوزارة ويمكــن للمهتمــين الاســتفادة منهــا. وفي 

ــا بصياغــة خطــة  مجــال التســويق، وبعــد تحديــد الأســواق ومعرفتهــا، قمن

عمــل لــكل ســوق؛

ــد في  ــدث شيء جي ــما ح ــران، وكل ــة لإي ــواق التقليدي ــد الأس ــا أح ــد ألماني تع

مجــال العلاقــات مــع الــدول الأوروبيــة، كان الســياح الألمــان يأتــون إلى إيــران 

باهتــمام. الســياح الذيــن يهتمــون بشــكل أســاسي بإيــران هــم ســياح ثقافيون 

وربمــا يكــون لديهــم فهــم أفضــل بكثــر لتاريــخ وحضــارة بلدنــا منــا نحــن 

الإيرانيــين؛ لذلــك، مــن المهــم جــدًا العمــل مــع هؤلاء الســياح بشــكل احــرافي. 

لدينــا في الغرفــة الإيرانيــة الألمانيــة قــدرة عــى متابعــة قضايــا الصناعــة ولدينا 

قــدرة أخــرى هــي جمعيــة الصداقــة الإيرانيــة الألمانيــة.

لم نحقــق الأهــداف المرجــوة بعــد، لكــن حقيقــة توفــر المنصــة وتمكنــا مــن 

الحصــول عــى مكانــة كجــزء مــن جمعيــة الصداقــة الإيرانيــة الألمانيــة تعتــر 

مســألة مهمــة. نحــن نتشــاور حاليًــا حتــى نتمكــن مــن العثــور عى أشــخاص 

عــى الجانــب الآخــر ليتــماشى مع هــذه الأهــداف ونهجنا. وبشــكل عــام، لقد 

ســلكنا طريقــاً ناجحــاً، لكننــا لم نصــل بعــد إلى أهدافنــا وأمامنــا طريــق طويل 

. لنقطعه

إن طريــق التفاعــل الثقــافي لا يغلــق أبــدا، لأن من يبحــث عن التوتــر والحرب 

والفتنــة ليســوا مــن أهــل الثقافــة. وفي الحقيقــة فــإن المثقفــين وعددهم كبر 

جــداً، لا يتأثــرون بقضايــا أخــرى ويســعون دائمــاً لبنــاء عــالم أفضــل ومحاولــة 

تحســين العلاقــات بــين الــدول مــن خــلال أدوات الثقافــة والفــن.

وأعتقــد أن منتديــات الصداقــة تمثــل منصــة جيــدة ومهمــة للغايــة لتحقيــق 

ــق  ــق الأف ــية وضي ــق السياس ــم كل العوائ ــة، رغ ــة. في الحقيق ــذه القضي ه

والقضايا الاقتصادية، إلا أنني آمل المستقبل، لأنني آمل الناس. 

وأوضحت رئيسة اللجنة النسائية في جمعية 

الصداقة الإيرانية الألمانية

جمعيات الصداقة؛ الأذرع 

القوية للدبلوماسية الثقافية

عالم الإستثمار
أبریل) نیسان( 2024  الرقم 89
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ــن خــلال  ــة نشــاطها م ــوا التجاري ــة ای ــدأت مجموع ــة، ب ــة إيراني كأول شرك

اســتراد أجهــزة تنقيــة الميــاه المكتبيــة ومنــذ ذلــك الحــين، واصلــت العمــل 

بطريقــة احرافيــة ومتخصصــة في مجــال أجهــزة تنقية الميــاه المنزلية. النشــاط 

الرئيــي لهــذه المجموعــة هــو في مجــالات الاســتراد والإنتاج المحــي وتجميع 

الأجهــزة في الدولــة. في محادثــة مــع ســيد عبــد الرضــا ســيد خامــوشي، الرئيس 

التنفيــذي لمجموعــة ایــوا التجاريــة، قمنــا بالتحقيــق في وضــع هــذه الركــة. 

نقــرأ أجــزاء مــن هــذه المقابلــة.

لدينــا حاليـًـا 15 منتجًــا كمنتجاتنــا الرئيســية، بمــا في ذلــك أجهــزة تنقيــة الميــاه 

ــز هــذه الأجهــزة بالجــودة  ــة. وتتمي ــة الهــواء المنزلي ــر وأنظمــة تنقي والفلات

العاليــة والكفــاءة والمواصفــات القياســية، بحيــث نجحنــا في الحصــول عــى 

معيــار CE الأوروبي مــن إنجلــرا لمنتجاتنــا. إن الموثوقيــة وتوفــر خدمــات مــا 

بعــد البيــع والأداء الجيــد للغايــة لأجهــزة الإنتــاج لدينــا خــلال العريــن عامًا 

الماضيــة جعلــت عملائنــا راضــين دائمـًـا عنــا.

ــعر  ــث الس ــن حي ــة م ــات الأجنبي ــس المنتج ــات EVA أن تناف ــن لمنتج يمك

والجــودة، وكذلــك لأننــا نراعــي الجــودة والمعاير اللازمــة في توريد أجــزاء هذه 

الأجهــزة. ومــن الجديــر بالذكــر أن شركــة EVA لديهــا وحــدة بحــث وابتــكار 

تقــوم دائمًــا بالتحكــم والإشراف عــى جميــع الأجــزاء والأجهــزة الاســتهلاكية. 

ــد  ــدة وق ــا بالبحــث عــن أشــياء جدي كــما أن هــذه الوحــدة مشــغولة دائمً

صممــت بالفعــل منتجــين جديديــن يحــاولان تســجيل هــذه الأجهــزة لأول 

مــرة في العــالم.

ــة  ــودة اللازم ــور بالج ــاه الصنب ــع مي ــالم، لا تتمت ــم دول الع ــوم، في معظ الي

ــة  ــن صح ــة أن تضم ــاه الموثوق ــة المي ــزة تنقي ــن لأجه ــاشرة. يمك ــرب مب لل

ميــاه الــرب عــن طريــق إزالــة العديــد مــن البكتريــا والفروســات والنــرات 

ــة الدقيقــة الأخــرى. ــات الحي والكائن

عــى الرغــم مــن تزايــد اســتخدام أجهــزة تنقيــة الميــاه، إلا أنهــا لا تــزال بحاجة 

إلى الكثــر مــن الثقافــة. وكانــت مجموعــة ایــوا خــلال الأعــوام الماضيــة مــن 

الــرواد في ثقافــة هــذا الموضــوع. وبطبيعــة الحــال، فــإن الشــعور بالحاجــة إلى 

هــذه الأجهــزة في الوقــت الحــالي قــد تجــاوز الثقافــة وشــعر الكثر مــن الناس 

بهــذه الحاجــة بشــكل كامــل. مــع الأخــذ في الاعتبــار أن نوعيــة الميــاه في المدن 

المختلفــة جعلــت مــن اســتخدام أجهزة التنقيــة ضرورة أساســية لــكل أسرة.

ــد عــى أن  ــة بالمــاضي وزاد التأكي وفي الوقــت الحــالي، تحســن الوضــع مقارن

الاســتثمار يتجــه نحــو الإنتــاج، ومنذ تحســن جــودة المنتجــات المحليــة، تحرك 

سوق البلاد نحو توريد المنتجات المحلية. 

وأكد الرئيس التنفيذي لمجموعة ایوا التجارية

استخدام أجهزة تنقية المياه
في حاجة إلى الثقافة

وبفضــل الجهــود التــي بذلتهــا بعض الــركات المصنعــة في الســنوات الأخرة، 

وخاصــة مجموعــة باســتانجي الصناعيــة، وصلــت صناعــة التهويــة في بلادنــا 

إلى الاكتفــاء الــذاتي ولم تعــد بحاجــة إلى الــواردات. وتنتــج هــذه المجموعــة 

الصناعيــة الآن منتجــات الجيــل الخامــس، والتــي تعــد مــن أحــدث منتجات 

أنظمــة التهويــة في العــالم. وأكــد في حديــث مــع مهــدي بســتانجي الرئيــس 

ــر  ــة؛ تعت ــة بســتانجی الصناعي ــس الإدارة لمجموع ــس مجل ــذي ورئي التنفي

حــالات عــدم اليقــين وتقلبــات أســعار الــرف وانخفــاض قيمــة الريــال مــن 

المشــاكل الخطــرة التــي تواجــه الصناعــة والإنتــاج. وفي الوقــت نفســه، يــرى 

أن عــدم النمــو الســليم للــركات يتأثــر بالظــروف الاقتصاديــة الســيئة، وإذا 

اســتمر الوضــع الحــالي، فليــس لديــه توقعــات جيــدة للعــام المقبــل. نقــرأ 

أجــزاء مــن هــذه المقابلــة.

يبلــغ عمــر شركتنــا العائليــة حــوالي 50 عامًا وتعمــل في مجال التهويــة وإنتاج 

المــراوح. تعتــر الأنفــاق والمبــاني ومواقف الســيارات بــين المدن حــالات أخرى 

لاســتخدام أنظمــة التهويــة. ومــن الجديــر بالذكــر أن جــزء مــن عملنــا هــو 

بنــاء أنظمــة إدارة الدخــان، وهــو موضــوع جديــد ومحــدث في العــالم. نحر 

هــذه الأنظمــة إلى إيــران ونقــوم بهــذا العمــل بطريقــة متخصصــة، والتــي 

تحتــوي عــى منتجــات متنوعــة ولا تشــمل المــراوح فحســب، بــل تشــمل 

أيضًــا الســتائر المقاومــة للحريــق وجميــع أنــواع أجهــزة الاستشــعار المقاومــة 

للحريــق. يعــد تصميــم أنظمــة إدارة الدخــان للأنفــاق إجــراء آخــر اتخذتــه 

ــة.  ــر مســألة ســلامة مهمــة للغاي ــذي يعت ــة، وال هــذه المجموعــة الصناعي

ــي  ــالات الت ــذه المج ــة في ه ــات ذات الصل ــا المنتج ــال، لدين ــة الح وبطبيع

تســتخدم في مختلــف القطاعــات الصناعيــة.

بعمــلاء  الصناعيــة   Bestanchi تتمتــع مجموعــة الحــالي،  الوقــت  في 

جيديــن في البلــدان المجــاورة مــن حيــث الصــادرات، كــما أننــا نتعــاون مــع 

الــركات الأوروبيــة العالميــة، بمــا في ذلــك إيطاليــا وألمانيــا، بحيــث يكونــون 

عملاءنــا ونحــن عملاءهــم. الشــكل الخــاص للتعاون مــع الــركات الألمانية 

هــو أننــا نشــري بعــض المنتجــات مــن ألمانيــا وهــم يشــرون سلســلة مــن 

المنتجــات منــا.

ــع  ــة عــى المصنعــين وجمي ــة صعب هــذا العــام، كانــت الظــروف الاقتصادي

ــعار  ــا في أس ــه ارتفاعً ــه في ــذي نواج ــام ال ــة الع ــة في نهاي ــركات؛ خاص ال

العمــلات. كل عمــل يحتــاج إلى التنبــؤ وأموالنــا هي الريــال ونتــداول بالريال، 

ولكــن لدينــا عــدم اليقــين؛ بحيــث لا نعــرف مــدى اختــلاف قيمــة الريــال 

لدينــا اليــوم عــن الريــال خــلال الأشــهر الســتة المقبلــة. في الواقــع، فــإن حالــة 

ــاك  ــا، وإذا كان هن ــبة لن ــاكل بالنس ــت المش ــي خلق ــي الت ــين ه ــدم اليق ع

استقرار في سعر الرف، فإن الركات سوف تكون أقل إزعاجا. 

الرئيس التنفيذي لمجموعة بستانجی الصناعية

تتأثر الشركات بالظروف 
الاقتصادية السيئة
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زاده،  بســيان  فرشــيد  ويعتــر 

شركــة  إدارة  مجلــس  رئيــس 

أن  للشــحن،  ایرانیــان  فرابــری 

المرهقــة  الجمركيــة  القواعــد 

وعــدم تخصيــص البنــك المركــزي 

للعملــة لنقــل البضائــع هــي 

المشــاكل الرئيســية للنقــل الــدولي. وفي الوقــت نفســه، فهــو يعتــر حجــب 

ســويفت في إيــران بســبب العقوبــات تحديـًـا آخــر لهــذه الصناعــة ويــرى أن 

تحســين العلاقــات السياســية مــع الــدول الأخــرى ورفــع العقوبــات ســيعزز 

الأنشــطة الاقتصاديــة وســيكون لــه تأثــر إيجــابي عى أنشــطة النقل الــدولي و 

شركات الخدمــات اللوجســتية. تعمــل شركــة الشــحن الإيرانية في مجــال النقل 

الــدولي والخدمــات اللوجســتية للبضائــع في مختلــف مجــالات النقــل، بمــا في 

ذلــك الخدمــات الريــة والبحريــة والجويــة والمشــركة واللوجســتية. تأسســت 

هــذه الركــة عــام 2003 ولديهــا أكــر مــن 20 عامًــا مــن الخــرة. قرأنــا أجــزاء 

مــن حديثنــا مــع هــذا الناشــط في صناعــة النقــل الــذي يتمتــع بخــرة حــوالي 

30 عامًــا في مجــال النقــل الــدولي وحــوالي 15 عامًــا مــن العضويــة في غرفــة 

ــة. ــة الألماني ــارة الإيراني التج

يتمثــل نشــاط هــذه الركــة في مجــال نقــل البضائــع المســتوردة والمصــدرة؛ 

الاســتراد مــن مصــادر أجنبيــة إلى إيــران والتصديــر مــن مصــادر محليــة إلى 

وجهــات أجنبيــة. وبالطبــع، في شــكل التجــارة الخارجيــة، نحن طــرف في عقود 

مــع شركات أجنبيــة لنقــل بضائعهــا بالرانزيــت عــر نقــاط الدخــول الإيرانيــة 

إلى وجهــات أخــرى مثــل آســيا الوســطى أو تركيــا. الــركات الناشــطة في هــذا 

المجــال هــم زملائنــا وأصدقائنــا، لكــن عمليــاً لدينــا مســابقات داخــل الدولــة 

لجــذب العمــلاء، وخاصــة العمــلاء الأجانــب. كقاعــدة عامــة، في مجــال عملنا، 

تعــد الخــرة العمليــة وعــدم وجــود ســجل ســلبي في النشــاط مــن العوامــل 

المهمــة جــدًا التــي يمكــن أن تميــز الركــة عــن غرهــا. ومــن الجديــر بالذكــر 

أن معظــم نشــاطي الشــخصي هــو في مجــال النقــل مــن المصــادر الأوروبيــة 

ــا باســتراد البضائــع مــن الصــين ودبي  ــا أيضً ــران. بالطبــع، نقــوم أحيانً إلى إي

والإمــارات العربيــة المتحــدة وتركيــا. تعمــل مجموعتنــا في جميــع المجــالات 

بمــا في ذلــك النقــل الجــوي والبحــري والــري، ولكــن حاليًــا يتــم نقــل الحجــم 

الأكــر مــن البضائــع عــن طريــق البحــر وتــأتي إلى الموانــئ الجنوبيــة لبلادنــا 

وأهمهــا بنــدر عبــاس.

ــن  ــع م ــل البضائ ــوم بالأنشــطة والتســويق، ونحــاول نق كقطــاع خــاص، نق

المصــادر الأجنبيــة إلى الداخــل. بالطبــع يجــب ملاحظــة أن هنــاك حــوالي 630 

ــع  ــران، وبالطب ــدولي في إي ــران مســجلة في اتحــاد النقــل ال شركــة نقــل في إي

ــن  ــاب، فم ــراء الحس ــا إج ــك، إذا أردن ــجلة. لذل ــر مس ــركات غ ــض ال بع

المحتمل أن تبلغ حصة مجموعتنا 2-3% بين جميع هذه الركات.

صرح بذلك رئيس مجلس إدارة الشركة فرابری 
ایرانیان للشحن

ازدهار الأنشطة الاقتصادية 
مع تحسن العلاقات 

السياسية

في حــوار مــع مجیــد جــلالي الــذي ينشــط في احــراف كــرة القــدم في الدولــة 

منــذ أكــر مــن 30 عامــا وخــاض كافــة مراحــل تدريــب كــرة القــدم في العالم. 

ــا مختلفًــا كمــدرب، وقمنــا بالتحقيــق في أداء قســم  لقــد تــدرب في 23 ناديً

تطويــر كــرة القــدم الإيرانيــة. نقــرأ أجــزاء مــن هــذه المقابلــة.

وكان الفيفــا قــد طلــب قبــل عامــين مــن الــدول الأعضــاء في هــذه المنظمــة 

نقــل الإدارة الفنيــة للاتحــادات إلى الفئــة الفرعيــة لقســم تطويــر كــرة القدم. 

يتــولى هــذا القســم مســؤولية كتابــة وتنفيــذ ومراقبــة وتقييــم خطــة تطوير 

الأمــور الفنيــة لكــرة القــدم. كــما أن جميــع العوامــل التــي تســاهم في تطوير 

كــرة القــدم في البــلاد هــي مجموعــة فرعيــة مــن هــذا الجــزء مــن الاتحــاد.

لقــد بــدأت نشــاطي منــذ شــهرين بدعــوة مــن اتحــاد الكــرة وحاليــا نقــوم 

بكتابــة برنامــج شــامل للســنوات الـ 12 المقبلــة لكرة القــدم في البلاد ونخطط 

ــب  ــين وتدري ــين والمدرب ــب المدرب ــم وتدري ــل التعلي في أقســام مختلفــة مث

اللاعبــين. اللاعبــين.. يتضمــن هذا الرنامــج أننا بدأنــا إجراءات العمــل المبكرة 

ونأمــل في إنقــاذ كــرة القــدم في البــلاد مــن الأزمــة التــي وقعــت فيهــا.

ــة  ــرة فئ ــي ع ــي اثنت ــام 2023 وتغط ــة ع ــا في بداي ــلاق أكاديميتن ــم إط ت

عمريــة، قمنــا بفصلهــا وتوفــر تدريــب منفصــل لــكل منهــا. لدينا أيضًــا ثماني 

وكالات في مــدن مختلفــة وقــد حددنــا 40 لاعبًــا حتــى الآن. عــى الرغــم مــن 

وجــود قيــود مــن حيــث المرافــق، إلا أن عقد دروس عــر الإنرنت واســتخدام 

الــذكاء الاصطناعــي في البحــث عــن المواهــب جعلنــي أمتلــك طريقــة 

جديــدة ومختلفــة مقارنــة بالأكاديميــات الأخــرى. وجــود هــؤلاء اللاعبــين في 

المعســكرات الدوليــة سيحســن مــن مســتوى كــرة القــدم لديهــم.

كان هدفنــا هــو اكتســاب المواهــب الكرويــة. لقــد فتحنــا المجال أمــام دخول 

اللاعبــين مــن جميــع مناحــي الحيــاة حتــى لا تمنــع الظــروف الاقتصاديــة أي 

طفــل مــن تطويــر موهبتــه. عــى الرغــم مــن قلــة المرافــق، إلا أننــا نســر 

للأمــام بطريقــة دقيقــة للغايــة ومبدئيــة مــن الناحيــة الفنيــة، وأنــا شــخصيا 

أشرف عــى هــذه الأكاديميــة بشــكل مبــاشر. مــن الجديــر بالذكــر أن 

مجموعتنــا تتمتــع بنظــام تعليمــي قــوي للغايــة.

لقــد تــم إجــراء الكثــر مــن الأمــراض في مجــال كــرة القــدم وتــم التحقيــق في 

ســبب فشــلها. أخــراً، تــم تحديــد ســبعة معايــر لظــروف كــرة القــدم في 

البــلاد، ثــلاث منهــا ممتــازة، وتــم الانتهــاء مــن المعياريــن الآخريــن بنســبة 

30% تقريبًــا، لكــن أدائنــا كان ســيئاً للغايــة في مجــال التخطيــط والتدريــب 

لكــرة القــدم. نحــن بحاجــة إلى بــذل المزيــد مــن الجهــد في قســم الفــرق 

الأساسية. 

مجید جلالي، مدرب كرة قدم ومخضرم في كرة القدم

لكي تتقدم كرة القدم، يجب 

تدريب الفرق الأساسية

عالم الإستثمار
أبریل) نیسان( 2024  الرقم 89
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بــدأت شركــة دكتــور عبيــدي 

يــد  عــى   1950 عــام  في 

بإنتــاج  عبيــدي  الدكتــور 

أطلــق  ولاحقــاً  الأدويــة، 

عبيــدي  الدكتــور  المرحــوم 

إنتــاج  خطــوط  أيضــاً 

والآن  الصحيــة،  المنتجــات 

شركــة دكتــور عبيــدي الصحيــة تواصــل مســرة شركــة دكتــور عبيــدي وتنتــج 

الموجهــة. المنتجــات  الصحــة 

وأشــار عــي النقيــب صاحــب ورئيــس مجلــس إدارة شركــة الدكتــور عبيــدي 

الصحيــة إلى خطــط وتوجهــات هــذه الركــة وقــال: منهــج الصناعــة دائمــا 

إلى الأمــام والتقــدم، وشركــة الدكتــور عبيــدي الصحيــة، كــما إحــدى الــركات 

الرائــدة في مجــال المنظفــات والصناعــات الصحيــة ومســتحرات التجميــل، 

ــا  ــز خطــوط إنتاجه ــر مــن الأمــوال، قامــت بتجهي مــن خــلال إنفــاق الكث

بطريقــة تنتــج منتجــات موجهــة نحــو الصحــة وعالية الجــودة، لذلــك ينصح 

بمنتجاتنــا مــن قبــل العديــد مــن الأطبــاء وخــراء الصحــة.

ــذه  ــات ه ــع لمنتج ــوق البي ــن س ــزءاً م ــاً ج ــر كان دائم ــداً أن التصدي مؤك

ــر إلى أفغانســتان  ــا بالتصدي ــة قمن المجموعــة، وأضــاف: في الســنوات الماضي

ــروف  ــاً لظ ــاً ووفق ــر كان مؤقت ــذا التصدي ــن ه ــتان، لك ــراق وتركمانس والع

ــدان ــات البل ــعار واحتياج ــلاد، الأس الب

وأضــاف النقيــب: حاليًــا، ومــن أجــل زيــادة خطــوط الإنتــاج وبالتــالي زيــادة 

ــا بــراء أرض  ــا نقــل المصنــع إلى مســاحة أكــر، قمن إنتــاج المنتجــات وأيضً

مســاحتها 5 هكتــارات في المدينــة الصناعيــة عــى بحــر قزويــن الواقعــة في 

قزويــن. ويعملــون عــى بنائــه..

ــل؟"  ــف تقيمــون وضــع شركات مســتحرات التجمي وردا عــى ســؤال "كي

وقــال: "للأســف، في الوضــع الحــالي، ليس الســوق تضخميا فحســب، بل إن ســعر 

العملــة أيضــا يتقلب باســتمرار، وهذا يجعل من الصعب التخطيط للمســتقبل. 

كــما أن التســعر إلزامــي ولا يســمحون بالتغيــر". المنتــج لتحديــد ســعر عائــم 

وتحســين الجــودة." هــذه المشــاكل هــي جــزء مــن المشــاكل التــي نتعامــل معها 

نحــن منتجــي المنظفــات ومنتجات النظافــة ومســتحرات التجميل.

وبحســب مالــك ورئيــس مجلــس إدارة شركــة الصحــة الدكتــور العبيــدي، فإن 

المنتجــين يواجهــون عقوبــات داخلية إضافــة إلى العقوبــات الخارجية.

مشــراً إلى أن صناعــات المنظفــات ومســتحرات التجميــل والنظافــة هــي 

صناعــات محليــة ولهــا تاريــخ يصــل إلى مائــة عــام، وقــال: »لحســن الحــظ 

نتفــوق في المنطقــة مــن حيــث الجــودة ووجــود المتخصصــين المحليــين، وإذا 

اهتمــت الحكومــة بذلــك هــذه الصناعــة وإمكانياتهــا في خططهــا، تجعلنــا 

قادريــن عــى المنافســة بســهولة في المنطقــة وحتــى في العــالم.

وفي النهايــة أضــاف النقيب: صناعــة المنظفات والمواد الصحية ومســتحرات 

التجميــل هــي صناعــة ديناميكيــة وفعالــة للغاية، وعــى هذا الأســاس نتوقع 

مــن الحكومــة تحســين مســتوى الصحــة العامــة مــن خــلال تعديــل القوانين 

وتخصيص التسهيلات اللازمة للمنتجين. يمد. 

الرئيس التنفيذي لشركة الدكتور عبيدي الصحية

التسعير الإلزامي يدفع 
الشركات إلى الإغلاق

ــران  ــك تجــاري لإي ــر شري ــا أك ــت ألماني ــة مضــت، كان ــى ســنوات قليل حت

ــا، وبطبيعــة الحــال، فــإن هــذا التعــاون الاقتصــادي بــين البلديــن  في أوروب

لــه تاريــخ طويــل. أدى فــرض العقوبــات عــى إيــران خــلال رئاســة دونالــد 

ترامــب إلى تغيــر الوضــع وانخفضــت التبــادلات بــين هذيــن الريكــين منذ 

فــرة طويلــة تدريجيــاً. قرأنــا أجــزاء مــن حديثنــا مــع عطــا تنهــا، المفتــش 

ــة  ــوني لجمعي ــش القان ــة والمفت ــة الألماني ــارة الإيراني ــة التج ــوني لغرف القان

الصداقــة الإيرانيــة الألمانيــة.

ــن 2560  ــر م ــام 2018، كان أك ــة في ع ــات الأمريكي ــديد العقوب ــل تش قب

شــخصًا أعضــاء في غرفــة التجــارة الإيرانيــة الألمانيــة، ولكــن في الوضــع الــذي 

يكــون فيــه التحــدي الأكــر لإقامــة التواصــل هــو التواجــد في أماكــن الأعمال، 

لســوء الحــظ، بعــد العقوبــات، بســبب وإلى الظــروف التــي خلقتهــا والقيود 

ــمال  ــال الأع ــرات رج ــى تأش ــة ع ــفارة الألماني ــا الس ــي فرضته ــة الت الثقيل

وحتــى الأشــخاص المقيمــين في هــذا البلــد أصحــاب أعــمال، عانــت العلاقــات 

التجاريــة بــين البلديــن مــن ركــود حــاد. هــذا عــى الرغــم مــن حقيقــة أنــه 

ــة بفضــل  ــد للغاي ــات عــام 2018، تــم تحقيــق دوران مــالي جي قبــل عقوب

الــركات الألمانيــة الموثوقــة التــي كانــت تعمــل في الصناعــات الثقيلة وشــبه 

الثقيلــة في إيــران ومحطــات الطاقــة والصناعــات النفطيــة والأجهــزة المنزليــة 

لســنوات. مــن الناحيــة التاريخيــة، تعتــر ألمانيــا الريــك الاقتصــادي الأول 

لإيــران في أوروبــا، والأهــم مــن ذلــك أن العلاقــة التــي أقيمــت مــع ألمانيــا 

ــل  ــوم، آم ــى العم ــرى. ع ــة الأخ ــدول الأوروبي ــن ال ــف ع ــة تختل الفيدرالي

أنــه مــع التغيــر الاســراتيجي والحــل الــذي طــرأ، ســنوفر منحــدراً تصاعديــاً 

للعــودة إلى الأوضــاع الســابقة.

التحــدي الأكــر الــذي يواجهنــا في التعامــل مــع ألمانيــا؛ وبــرف النظــر عــن 

الطعــام، فهــو يتعلــق بالســجاد. الســوق الألمــاني هــو منشــأ وتوزيــع صناعــة 

الســجاد في أوروبــا والعــالم، وقبــل العقوبــات كان تجارنــا ينشــطون هنــاك 

بشــكل كبــر.

ــراني، كانــت  ــدان، وعــى الأقــل مــن الجانــب الإي ــكان جي إن البلديــن شري

هــذه الراكــة 100%. وفي فــرات زمنيــة مختلفــة، لم تكــن لدينــا أي مشــكلة 

مــع ألمانيــا سياســياً واقتصاديــاً، وكان رجــال الأعــمال الإيرانيــون المعروفــون 

ينشــطون في ألمانيــا. الصناعــات المختلفــة مكتملــة جــدًا في ألمانيــا. في رأيي، لم 

تكــن ألمانيــا قــط دولــة عدوانيــة وركــزت عــى الاقتصــاد ولم تتــرف قــط 

عــى حســابنا. ويبــدو أن العلاقــات بــين البلديــن موثوقــة للغايــة، وفي هــذه 

الأثناء، نحن بحاجة إلى اتفاق مربح للجانبين. 

وأوضح المفتش القانوني لغرفة التجارة الإيرانية 

الألمانية

  العقوبات؛ تقليص العلاقات 
التجارية بين إيران وألمانيا
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يعتــر تقييــم واختيــار المقاولــين 

الأكفــاء جــزءاً مهــماً مــن عمليــة 

البنــاء في المــروع، لأن المقاولــين 

في  الرئيســية  العوامــل  هــم 

ــوارد المســتخدمة في  ــل الم تحوي

النهــائي.  المنتــج  إلى  المــروع 

التقييــم النوعــي للمقاولــين هو 

والمعــدات  الخدمــات  تقييــم 

والقــدرات الماليــة والإداريــة والمتخصصــة للمقاولــين المشــاركين في مناقصات 

ــم. وفي الوقــت  ــق التقيي ــل فري ــه مــن قب ــم مراجعت ــذي تت المشــاريع، وال

ــمًا في  ــين دوراً مه ــدى المقاول ــم الجــودة ل نفســه، يلعــب مستشــارو تقيي

ــركات. ــدم ال ــر وتق تطوي

ــين للــركات الصغــرة  ــم جــودة المقاول ــدي، مستشــار تقيي ــال رضــا عب وق

والمتوســطة في ألمانيــا: إن العثــور عــى المقاولــين المناســبين في مختلــف 

المجــالات، بمــا في ذلــك الطــب وتطويــر الرمجيــات وتوريــد الآلات وصناعــة 

ــا . ــي نقــوم به الســيارات، يعــد مــن أهــم الأنشــطة الت

وأضــاف: تركــز أنشــطتي في الغالــب عــى تقييم جــودة المقاولــين في الركات 

ــة  ــة في دول مختلف ــد دورات تدريبي ــك عق ــا في ذل الصغــرة والمتوســطة، بم

مثــل ألمانيــا وتركيــا وســويرا والنمســا وقطــر وعــمان. وفي الوقــت نفســه 

فــإن تحســين أداء وجــودة مشــاريع الــركات مــن خــلال تحســين قدراتهــا 

وتقدمهــا التقنــي هــو الهــدف الأهم الذي أســعى إليــه. صرح هذا المستشــار 

ذو الخــرة، الــذي ذكــر أنــه يقــدم خدمــات استشــارية مــع الركيز عــى إدارة 

ــا  ــإن خدماتن ــية، ف ــديدة التنافس ــة ش ــوق الألماني ــروف الس ــودة: في ظ الج

ــا لهــا تكاليــف حكوميــة  للــركات الألمانيــة أو الــركات المســجلة في ألماني

تصــل إلى 80%، وهــو مــا تتيــح المســاعدة المالية للركات الصغرة والمتوســطة 

اكتســاب القــدرات اللازمــة لمواصلــة العمــل والمنافســة في الســوق.

ــين في  ــم جــودة المقاول ــن تقيي ــي م ــدف الرئي ــإن اله ــدي، ف وبحســب عب

الــركات الصغــرة والمتوســطة هــو تحســين العمليات وزيــادة الكفــاءة ورفع 

معايــر الأداء، وجهــدي هــو مســاعدة الــركات مــن خــلال تقديــم حلــول 

فعالــة للمطالبــة بأفضــل أداء ممكــن. مــن مقاوليهــم.

وذكــر: وفقــاً للأنشــطة التــي تــم تنفيذها فقــد تم تحقيــق إنجــازات كبرة في 

تحســين الجــودة وزيــادة إنتاجية الــركات. ومــن الجدير بالذكــر أن خدماتنا 

ســاعدت الــركات في تطويــر وزيــادة جــودة خدماتهــا وقدمنــا   لهــم أفضــل 

النتائــج الممكنة.

وقــام بتقييــم تطويــر وتأســيس الــركات الصغــرة من قبــل ســيدات الأعمال 

والمهاجــرات بشــكل إيجــابي وقــال: كل يــوم يتزايــد عــدد المهاجريــن ورائدات 

الأعــمال في ألمانيا.

وفي النهايــة أضــاف استشــاري تقييم جــودة المقاولــين: خلال الســنوات الماضية، 

لم تتمكــن العديــد مــن الــركات من إيجــاد بديل مناســب لنفســها ولأعمالها، 

ــى  ــور ع ــدم العث ــرض أو ع ــد أو الم ــا التقاع ــة منه ــباب مختلف ــك لأس وذل

شخص، لقد أصبحوا مجرين عى بيع وحدة الأعمال أو إغلاقها.

أثار المستشار تقييم الجودة للمقاولين

إمكانية المنافسة في السوق الألمانية 

مع إدارة الجودة والتفكير المرن

تعــد إدارة مطعــم ومقهــى إحــدى تلــك الوظائــف الجذابــة التــي اجتذبــت 

الكثــر مــن الأشــخاص في الســنوات الأخــرة. يضيــف بعــض الأشــخاص إدارة 

المطاعــم والمقاهــي إلى تجاربهــم بعيــدًا عــن وظائفهــم. في حــوار مع الســيدة 

ســعيدة مصــدق، مديــرة مطعــم عــمارت دریــة، ناقشــنا القضايــا المتعلقــة 

بــإدارة المطعــم. نقــرأ أجــزاء مــن هــذه المقابلــة.

نحــن نديــر هــذا المطعــم كعائلــة. نظــراً للبيئــة المفتوحــة والمغلقــة لعمارت 

ــة،  ــة تقليدي ــم بطريق ــذا المطع ــاح ه ــو افتت ــا الأولي ه ــة ، كان توقعن دری

وهــو مــا فعلنــاه. يضــم عــمارة دریــة مقهــى ومطعــم حديــث وتقليــدي، 

وهــو بالطبــع ذو طــراز تقليــدي وقاجــاري، والاســم الــذي اخرنــاه لــه هــو 

ــل  ــة مث ــواع المأكــولات التقليدي ــع أن ــام جمي القاجــاري. كــما يشــمل الطع

الديــزي والكبــاب بأنواعــه اکــر جوجــه وغرهــا، كــما أن القهــوة والمقاهــي 

أكــر ميــلاً نحــو القاجــار والقهــوة التقليديــة. بشــكل عام يعــود عــمارة دریة 

إلى العــر القديــم وليــس العــر الجديــد وهــو أكــر حداثــة وكلاســيكية 

بطبيعتــه ولكــن عــى الطــراز القديــم.

الميــزة الرئيســية لهــذا المبنــى هــو أنــه أول مطعــم معتمــد مــن قبــل جمعية 

الصداقــة الإيرانيــة الألمانيــة، وقــد وضعنــا علــم البلديــن في مطعمنــا، وهــي 

ــة  هــو  ــزة مهمــة جــداً عــن المطاعــم الأخــرى. في الحقيقــة عــمارة دری مي

المطعــم الوحيــد في باملانــد الــذي يتمتــع بخصائــص ســياحية وحاصــل فعليا 

عــى موافقــة الســياحة.

ــمات تجــذب  ــواد وتصمي ــم اســتخدام م ــم في هــذا المطع ــام، يت بشــكل ع

ــة  ــة الصداق ــع جمعي ــاور م ــة والتش ــلال المناقش ــك، خ ــوة، لذل ــياح بق الس

الإيرانيــة الألمانيــة، تقــرر أن يكــون هــذا المطعــم مركــزاً لتنظيــم فعاليــات 

هــذه الجمعيــة. تعتــر بــام لانــد بيئــة ســياحية وقــد تمــت الموافقــة عليهــا 

مــن قبــل وزارة الــراث الثقــافي والســياحة والحــرف اليدويــة وتــم تركيــب 

مجلــس ســياحي عنــد مدخــل بــام لانــد. وحتــى الآن، نحــن عــى اســتعداد 

لاســتقبال جمعيــة الصداقــة الإيرانيــة الألمانيــة، وموظفــي الســفارة الألمانيــة 

ــران بغــرض الســياحة. ــن يســافرون إلى إي ــك الذي وأولئ

ــدرب  ــي وم ــي العالم ــرات الطاه ــود وخ ــن وج ــتفادتنا م ــباب اس ــد أس أح

الطبــخ هــو هــذا الموضــوع بالتحديــد، حتــى نتمكــن مــن الحصــول عــى 

اســتقبال كامــل ولائــق للســياح والأشــخاص الذيــن يأتــون إلى باملانــد 

للســياحة. ولتحقيــق ذلــك، تتوفــر المــواد اللازمة ويتمتــع طاهي هــذا القر 

بقدرة جيدة جدًا.

مديرة مطعم  عمارت دریة

إقامة فعاليات الجمعية الإيرانية 
الألمانية في عمارة دریة

عالم الإستثمار
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The evaluation and se-
lection of competent 
contractors is an import-
ant part of the construc-
tion process in the proj-
ect, because contractors 
are the main factors in 
converting the resourc-
es used in the project 
into the final product. 
The qualitative evaluation of contractors is the evaluation 
of the services, equipment and financial, managerial and 
specialized capabilities of contractors participating in proj-
ect tenders, which is reviewed by the evaluation team. 
Meanwhile, contractors’ quality assessment consultants 
play an important role in the development and progress 
of companies.
Reza Abdi, a contractor quality assessment consultant 
for small and medium-sized companies in Germany, said: 
Finding suitable contractors in various fields, including 
medicine, software development, machinery supply, and 
the automobile industry, is one of the most important ac-
tivities we do.
He further added: My activities mostly focus on assess-
ing the quality of contractors in small and medium-sized 
companies, which includes holding training sessions in 
different countries such as Germany, Turkey, Switzerland, 
Austria, Qatar and Oman. In the meantime, improving 
the performance and quality of companies’ projects by 
improving their capabilities and technical progress is the 
most important goal that I am pursuing.
This experienced consultant, stating that he provides 
consulting services with a focus on quality management, 
stated: In the conditions of the highly competitive German 
market, our services for German companies or companies 
registered in Germany have government costs of up to 
80%, which This financial assistance allows small and me-
dium-sized companies to acquire the necessary abilities to 
continue working and compete in the market.
According to Abdi, the main goal of evaluating the quality 
of contractors in small and medium-sized companies is to 
improve processes, increase efficiency, and upgrade per-
formance standards, and my effort is to help companies by 
providing effective solutions to demand the best possible 
performance from their contractors. .
He stated: According to the activities carried out, signifi-
cant achievements have been made in improving the qual-
ity and increasing the productivity of the companies. It is 
worth mentioning that our services have helped compa-
nies in developing and increasing the quality of their ser-
vices and we have provided them with the best possible 
results.
He positively assessed the development and establish-
ment of small businesses by women entrepreneurs and 
immigrants and said: Every day the number of immigrants 
and women entrepreneurs in Germany is increasing.

The consultant raised the quality 
assessment of contractors

The possibility of competing in 
the German market with quality 
management and agile thinking

Running a restaurant and cafe is one of those attractive 
jobs that has attracted many people in recent years. 
Some people add restaurant and cafe management to 
their experiences apart from their job. In a conversation 
with Mrs. Saeedeh Mosadegh, the manager of Doriyeh 
Mansion restaurant, we discussed the issues related to 
restaurant management. We read parts of this interview.
We run this restaurant as a family. Due to the open and 
closed environment of the Doriyeh mansion, our initial 
prediction was to open this restaurant in a traditional 
way, which we did. The Dariye mansion includes a mod-
ern and traditional cafe and restaurant, which, of course, 
has a traditional and Qajar style, and the name we have 
chosen for it is Qajar. Also, the food includes all kinds of 
traditional foods such as Daisy, all kinds of kebabs, Ak-
bar joojeh( a kind of chicken), etc., and coffees and cafes 
are more inclined towards Qajar and traditional coffees. 
In general, the Dariye mansion goes back to the old era 
rather than the new era and is more modern and classic 
in nature, but in an old style.
The main feature of this building is that it is the first 
restaurant approved by the Iran-Germany Friendship 
Association, and we have placed the flags of the two 
countries in our restaurant, which is a very important ad-
vantage over other restaurants. In fact, Doriyeh Mansion 
is the only restaurant in Bamland that has the character-
istics of tourism and actually has the approval of tourism
In general, in this restaurant, materials and designs are 
used that strongly attract tourists, therefore, during 
the discussion and consultation with the Iran-Germany 
Friendship Association, it was decided that this restaurant 
will be the center for the events of this association. Bam 
Land is a tourist environment and it has been approved 
by the Ministry of Cultural Heritage, Tourism and Hand-
icrafts and a tourism board has been installed at the en-
trance of Bam Land. Even now, we are ready to welcome 
the Iran-Germany Friendship Association, the people of 
the German Embassy and those who travel to Iran for 
tourism.
One of the reasons we benefit from the existence and 
experiences of an international chef and cooking instruc-
tor is precisely this issue, so that we can have a full and 
decent reception for tourists and people who come to 
Bamland for tourism. To realize this, the necessary mate-
rial is available and the chef of this mansion has a very 
good ability.  

The manager of Doriyeh Mansion 
restaurant

Holding the events of the 
Iran-Germany Association 

in Doriyeh Mansion
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CEO of Dr. Abidi Company

Mandatory pricing 
drives companies to 

shut down
Abidipharma Com-
pany company was 
started in 1946 by 
Dr. Abidi with the 
production of med-
icine, and later the 
late Dr. Abidi also 
launched health 
product production 
lines, and now Dr. 

Abidi’s health company continues the path of Dr. Abidi’s 
company and produces health-oriented products.
Ali Naghib, the owner and chairman of the board of direc-
tors of Abidipharma Company, pointed out the plans and 
approaches of this company and said: the approach of the 
industry is always forward and progressing, and Dr. Abidi 
Company, as one of the leading companies in the deter-
gent and sanitary industries And cosmetics, by spending a 
lot of money, has equipped its production lines in such a 
way as to produce health-oriented and high-quality prod-
ucts, therefore our products are recommended by many 
doctors and health experts.
Emphasizing that export has always been a part of the 
sales market for the products of this collection, he added: 
In the past years, we have exported to Afghanistan, Iraq, 
and Turkmenistan, but this export was temporary and ac-
cording to the country’s conditions, prices, and the needs 
of the countries. we do
Naghib further added: Currently, in order to increase the 
production lines and, consequently, to increase the pro-
duction of products and also to move the factory to a 
larger space, we have purchased a 5-hectare land in the 
Caspian industrial town located in Qazvin and are working 
on its construction. .
In response to the question, “How do you evaluate the 
state of cosmetics companies?” He said: “Unfortunately, 
in the current situation, not only is the market inflation-
ary, but the currency price is also constantly fluctuating, 
and this makes it difficult to plan for the future. Also, the 
pricing is mandatory and they do not allow the produc-
er to set a floating rate and improve the quality.” These 
issues are part of the problems that we producers of de-
tergent, hygiene and cosmetic products are dealing with.
According to the owner and chairman of the board of 
directors of the Abidipharma Company, producers are 
facing internal sanctions in addition to foreign sanctions.
Stating that the detergent, cosmetics and hygiene indus-
tries are native industries and have a history of a hundred 
years, he said: “Fortunately, we excel in the region in 
terms of quality and the presence of domestic specialists, 
and if the government pays attention to this industry and 
its potential in its plans, we can easily compete in the re-
gion and even in the world.
In the end, Naghib added: The detergent, sanitary and 
cosmetic industry is a very dynamic and efficient industry, 
on this basis, we expect the government to improve the 
level of public health by amending the laws and allocating 
the necessary facilities to the producers. Provide.

Until a few years ago, Germany was Iran’s biggest trading 
partner in Europe, and of course, this economic cooper-
ation between the two countries has a long history. The 
imposition of sanctions against Iran during the presiden-
cy of Donald Trump changed the situation and the ex-
changes between these two long-time partners gradually 
decreased. We read parts of our conversation with Ata 
Tanha, the legal inspector of the Iran-Germany Chamber 
of Commerce and the legal inspector of the Iran-Germany 
Friendship Association.
Before the intensification of American sanctions in 2018, 
more than 2,560 people were members of the Iran-Ger-
man Chamber of Commerce, but in a situation where the 
biggest challenge for communication is to be present in 
business places, unfortunately, after the sanctions, due 
to the conditions that created and the heavy restrictions 
imposed by the German embassy on the visas of busi-
nessmen and even people residing in this country with 
businesses, the commercial relations of the two coun-
tries suffered a severe stagnation. This is despite the fact 
that before the sanctions of 2018, a very good financial 
turnover had been created due to the reliable German 
companies that had been operating in Iran’s heavy, semi-
heavy industries, power plants, oil industries and house-
hold appliances for years. From a historical point of view, 
Germany is Iran’s first economic partner in Europe, and 
most importantly, the relationship that has been estab-
lished with federal Germany is different from other Eu-
ropean countries. All in all, I hope that with the strategic 
change and solution that has come up, we will provide an 
upward slope to return to the previous conditions.
Our biggest challenge in doing business with Germany; 
Apart from food, it is about carpets. The German market 
is the origin and distribution of the carpet industry in Eu-
rope and the world, and before the sanctions, our traders 
were very active there.
The two countries are good partners and at least from 
Iran’s side, this partnership has been 100%. In different 
periods of time, we never had a problem with Germany 
politically and economically, and well-known Iranian busi-
nessmen were active in Germany. Various industries are 
very complete in Germany. In my opinion, Germany has 
never been an aggressive country and has focused on 
the economy and has never acted to our detriment. It 
seems that the relations between the two countries are 
very reliable and in the meantime, we need a win-win 
agreement. 

The legal inspector of Iran-Germany 
Chamber of Commerce explained

   Sanctions; reducing the 
trade relations between 

Iran and Germany
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Farshid Pesianzadeh, the chairman of the board of direc-
tors of the Farabari Iranian Freight Forwarding Company, 
considers the cumbersome customs rules and the lack 
of currency allocation for the transportation of goods by 
the Central Bank as the main problems of international 
transportation. At the same time, he considers the block-
ing of Swift in Iran due to sanctions as another challenge 
for this industry and believes that improving political rela-
tions with other countries and lifting sanctions will boost 
economic activities and have a positive impact on the 
activities of international transport and logistics compa-
nies. Farabari Iranian Freight Forwarding Company oper-
ates in the field of international transportation and goods 
logistics in various fields of transportation, including land, 
sea, air, combined and logistics services. This company 
was established in 2003 and has more than 20 years of 
experience. We read parts of our conversation with this 
transportation industry activist who has about 30 years 
of experience in international transportation and about 
15 years of membership in the Iran-Germany Chamber 
of Commerce.
The activity of this company is in the field of transport-
ing imported and exported goods; Import from foreign 
sources into Iran and export from domestic sources to 
foreign destinations. Of course, in the form of foreign 
trade, we are a party to contracts with foreign companies 
to transport their goods in transit through Iran’s entry 
points to other destinations such as Central Asia or Tur-
key. The companies active in this field are our colleagues 
and friends, but in practice, we have competitions inside 
the country to attract customers, especially foreign cus-
tomers. As a rule, in our work field, work experience and 
not having a negative history in the activity are very im-
portant parameters that can distinguish a company from 
others. It is worth mentioning that most of my personal 
activity is in the field of transportation from European 
sources to Iran. Of course, sometimes we also import 
goods from China, Dubai, UAE and Turkey. Our collection 
operates in all fields, including air, sea and land transpor-
tation, but currently the largest volume of cargo is trans-
ported by sea and comes to the southern ports of our 
country, the most important of which is Bandar Abbas.
As a private sector, we carry out activities and do market-
ing, and we try to carry cargo from foreign sources to the 
interior. Of course, you should note that there are about 
630 transport companies in Iran that are registered in the 
International Transport Association of Iran, and of course 
some companies are unregistered. Therefore, if we want 
to calculate, our collection probably has a share of 2-3% 
among all these companies.

The Chairman of the Board of 
Directors of Farabari Iranian Freight 

Forwarding Company stated
  Booming economic 

activities with the 
improvement of political 

relations

In a conversation with Majid 
Jalali, who has been active 
in professional football in 
the country for more than 30 
years and has gone through 
all stages of football coaching 
in the world. He has attended 
23 different clubs as a coach, 
and we have reviewed the 
progress of Iranian football. 

We read parts of this interview.
Two years ago, FIFA required the member countries of this 
organization to transfer the technical department of the fed-
erations to the sub-category of the football development and 
progress department. This department is responsible for writ-
ing, implementing, and monitoring and evaluating the devel-
opment and improvement plan for football technical matters. 
Also, all factors that contribute to the development of football 
in the country are a subset of this part of the federation.
I started my activity two months ago with the invitation of the 
Football Federation and currently we are writing a compre-
hensive program for the next 12 years of the country’s football 
and we are planning in different departments such as educa-
tion, training of coaches and trainers and training of players.. 
This program includes We are starting the early action mea-
sures and we hope to save the country’s football from the cri-
sis in which it is caught.
Our academy was launched at the beginning of 2023 and cov-
ers twelve age groups, which we separated and provided sepa-
rate training for each. We also have eight agencies in different 
cities and have identified 40 players so far. Although there are 
limitations in terms of facilities, holding internet classes and 
using artificial intelligence in talent search has made me have 
a new and different method compared to other academies. 
The presence of these players in international camps will im-
prove their football.
Our goal was to acquire football talents. We have opened the 
way for the entry of players from all walks of life so that eco-
nomic conditions do not prevent any child from developing his 
talent. Despite the lack of facilities, we are proceeding very 
technically and in principle, and I personally supervise this 
academy directly. It is noteworthy that our collection has a 
very strong educational system.
A lot of pathology has been done in the field of football and 
the reason for its failure has been investigated. Finally, seven 
parameters were defined for the country’s football conditions, 
three of which are excellent and the other two parameters 
have been completed at around 30%, but we have performed 
very poorly in the field of football planning and training. We 
need to do more in the basic teams department.

Majid Jalali, football coach and football 
veteran

In order for football 
to progress, basic 

teams must be trained
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With the efforts made 
by some manufactur-
ers in recent years, 
especially Bastanchi In-
dustrial Group, the ven-
tilation industry of our 
country has reached 
self-sufficiency and no 
longer needs imports. 

This industrial group now produces the fifth generation 
products, which are among the most up-to-date ven-
tilation system products in the world. In a conversation 
with Mehdi Bostanchi, CEO and Chairman of the Board of 
Directors of Bostanchi Industrial Group, he emphasized; 
Uncertainties, exchange rate fluctuations and the devalu-
ation of Rial have been considered as serious problems of 
industry and production. At the same time, he considers 
the lack of proper growth of businesses to be affected by 
the bad economic conditions, and if the current situation 
continues, he does not have a good forecast for next year. 
We read parts of this interview.
Our family business is about 50 years old and operates 
in the field of ventilation and fan production. Intercity 
tunnels, buildings and construction parking lots are other 
cases of using ventilation systems. It is worth mentioning 
that part of our work is building smoke management sys-
tems, which is a new and up-to-date topic in the world. 
We bring these systems to Iran and we do this work in a 
specialized way, which has various products and does not 
only include fans, but also includes fire-resistant curtains 
and all kinds of fire-resistant sensors. The design of smoke 
management systems for tunnels is another action taken 
by this industry group, which is considered a very import-
ant safety issue. Of course, we have related products in 
these areas that are used in various industrial sectors.
Currently, Bestanchi Industrial Group has good clients in 
neighboring countries in terms of exports, and we even 
cooperate with international European companies, in-
cluding Italy and Germany, so that both they are our cli-
ents and we are their clients. The special form of cooper-
ation with German companies is that we procure some 
products from Germany and they buy a series of products 
from us.
This year, economic conditions have been difficult for 
manufacturers and all businesses; Especially at the end of 
the year when we are facing an increase in currency pric-
es. Every business needs forecasting and our money is 
Rial and we trade with Rial, but we have uncertainty; In 
such a way that we do not know how much the value of 
our rial today will be different from the rial of the next 6 
months. In fact, it is the uncertainties that have created 
problems for us, and if there is stability in the exchange 
rate, businesses will be less bothered.  

CEO of Bostanchi Industrial Group

Businesses are affected 
by bad economic 

conditions

EEVA Trading Group, as the first Iranian company, start-
ed its activity by importing desktop water purifiers and 
since then, it has continued to operate in a professional 
and specialized manner in the field of household water 
purifiers. The main activity of this collection is in the fields 
of import, domestic production and assembly of devices 
in the country. In a conversation with Seyed Abdolreza 
Seyed Khamooshi, the CEO of EEVA Trading Group, we 
investigated the situation of this company. We read parts 
of this interview.
We currently have 15 products as our main products, in-
cluding water purifiers, filters and home air purifier sys-
tems. The feature of these devices is their high quality, 
efficiency and standardization, so that we have succeed-
ed in obtaining the European CE standard from England 
for our products. Reliability, providing after-sales services 
and the very good performance of our production devic-
es in the last 20 years have made our customers always 
satisfied with us.
EEVA products can compete with foreign products in 
terms of price and quality, as well as due to the fact that 
we consider the necessary quality and standard in the 
supply of parts for these devices. It is worth mentioning 
that EEVA has a research and innovation unit that always 
controls and supervises all consumable parts and devices. 
Also, this unit is always busy researching new things and 
has already designed two new products that are trying to 
register these devices for the first time in the world.
Today, in most countries of the world, tap water does not 
have the necessary quality to drink directly. Reliable wa-
ter purification devices can guarantee the health of drink-
ing water by removing many bacteria, viruses, nitrates 
and other microorganisms.
Although the use of water purification devices is growing, 
it still needs a lot of culturalization. During the past years, 
EEVA Group has been one of the pioneers in the culture 
of this issue. Of course, currently the feeling of need for 
these devices has surpassed culture and many people 
have fully felt this need. Considering that the quality of 
water in different cities has made the use of purification 
devices the main necessity of every household.
Currently, the situation has improved compared to the 
past and the assurance that investment goes towards 
production has increased, and since the quality of domes-
tic products has improved, the country’s market has 
moved towards the supply of domestic products.

CEO of EEVA Trading Group emphasized

use of water purification 
devices; need of 
culturebuldding
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In the interview with Ms. Leila Azhdari, former Director 
General of the Tourism Marketing and Development Of-
fice of the Ministry of Cultural Heritage, Tourism and 
Handicrafts and head of the Women’s Commission of the 
Iran-Germany Friendship Association and one of the well-
known activists in the field of tourism, we examined the 
state of this industry in the country. We read parts of this 
conversation. You’re reading.
One of the most important measures of the tourism 
marketing and development office is to determine the 
target markets, periodically review the target markets 
and research the details of the target markets; That is, 
the consumer behaviors and the interests and tastes of 
the tourists of that specific target market. The booklets 
related to these cases are also published and uploaded 
on the website of the ministry and can be used by those 
interested. In the field of marketing, after identifying and 
knowing the markets, we formulated an action plan for 
each market;
Germany is one of the traditional markets of Iran, and 
whenever something good has happened in the field of 
relations with European countries, German tourists have 
come to Iran with interest. Tourists who are basically in-
terested in Iran are cultural tourists and may have a much 
better understanding of the history and civilization of our 
country than us Iranians; Therefore, it is very important to 
work with these tourists professionally. We have a capac-
ity in the Iran-Germany Chamber that follows up industry 
issues and we have another capacity as the Iran-Germany 
Friendship Association.
We have not yet achieved the desired goals, but the fact 
that the platform is available and we were able to have a 
position as part of the Iran-Germany Friendship Associa-
tion is considered an important issue. We are currently 
consulting so that we can find people on the other side 
to go along with these goals and our approach. All in all, 
we have been on a successful path, but we have not yet 
reached our goals and we have a long way to go.
The way of cultural interaction is never closed, because 
those who seek tension and war and discord are not 
cultural people. In fact, cultural people, whose number 
is very large, are not affected by other issues and always 
seek to build a better world and try to improve relations 
between countries through the tools of culture and art.
I believe that friendship forums are a very good and im-
portant platform for realizing this issue. In fact, despite all 
political obstacles, narrow-mindedness and economic is-
sues, I hope for the future, because I hope for people. 

The head of the Women’s Commission of 
the Iran-Germany Friendship Association 

explained

friendship associations; 
The powerful arms of 

cultural diplomacy

Morsel International Trans-
port Company is a family 
company that was estab-
lished in 1976 by Morteza 
Kovkabi, one of the great 
activists of trade between 
Iran and Germany, the 
founder and member of the 
board of directors and the 
head of the Iran-Germany 

Chamber of Commerce, who was educated in this country. 
In an interview with Karia Kovkabi, a member and inspec-
tor of the Iran-Germany Chamber of Commerce and also 
a member of the board of directors of the Iran-Germany 
Friendship Association, who is now the chairman of the 
board of directors of this company, we investigated the sit-
uation of this company and the transportation industry. We 
read parts of this interview.
This company was established in 1976, which, in addition to 
Tehran, had offices in Hamburg, Munich, and Athens, and 
is considered one of the first transportation companies in 
Iran. After the revolution of 1979, the offices of this compa-
ny were closed in Munich and Athens, but the Tehran office 
continued to operate. Right now, after the reimposition of 
sanctions, the company’s activity decreased again, but it is 
still active and performs its activity at its level and position, 
with all its strength and relatively well, but it cannot be said 
that it is in a good condition.
We are also active in the field of rail transportation. At the 
time of Corona, due to the closure of the borders of Tur-
key and Iran, we were forced to work in the field of rail 
transportation. Of course, in the years before the outbreak 
of Corona, when we had heavy loads, we had to work by 
rail, but it is not our specialty. Most of our activity is in the 
field of machinery, pharmaceutical chemicals, oil company 
ejectors, medical and agricultural equipment and it is not 
related to rail transport.
The activity of this group is mostly in the field of import 
and a smaller volume of our work is related to export, so 
that about 85% of the activity of Morsel includes import 
and about 15% of it includes export. This company monthly 
transports about 300 tons of goods by sea and container, 50 
tons by land and less than 10 tons by air.
Our transportation fleet is very old and worn out, and in 
order to be able to operate, we need to fix and improve this 
fleet in terms of sea, land and air. One of the reasons for 
these cases is the sanctions, but the issue that is currently 
being worked on is the geopolitical position of Iran, where 
we can do a lot of transit from the Persian Gulf to Russia, 
Kazakhstan, Turkmenistan, Armenia and Azerbaijan.  

The chairman of the board of 
directors of Morsel International 

Transport Company said

The deep impact of 
sanctions on trade 

exchanges
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Turbin company is a family company that has been 
around for 50 years. The founder of the company is Mr. 
Shahrokh Farzaneh, who started this complex in 1979, 
and over time, his brothers also entered into this field. In 
a conversation with Mrs. Faris Farzaneh, who is currently 
a member of the board of directors and the deputy CEO 
of Turbine Company, we investigated the situation of this 
company.
At Turbine Company, we operate in 3 main divisions, the 
first of which is the motogenerator production line with 
control panels. Another part is related to the design and 
construction of test devices at the beginning of produc-
tion lines, including the production of car parts, which 
can be referred to as gearbox test, dynamometer test, 
steering wheel test, etc. About 17 years ago, due to the 
continuous need in the design and manufacture of de-
vices, we started using energy converters and what is 
known today as inverters, which made us enter the busi-
ness process in a more professional manner and became 
the representative of KEB Germany. This cooperation has 
continued for a long time.
The history of cooperation with European companies 
dates back to 1998, when we worked with a company 
called Gaz Technik. Also, long years of representing a col-
lection named Dr. We had Staiger Mohilo, who had a very 
specialized activity on sensors and hydraulic jacks. That 
company was more than 70 years old and at one point 
of time, it joined a Swiss company, as a result of which its 
work expertise changed a bit, so our connection with this 
group was reduced. In addition, we have been represent-
ing a Belgian company for 11 years.
In the field of testing devices, our work process is almost 
exclusive and almost no other company in Iran makes 
these devices with the mentioned structure and spec-
ifications. The engineering design and special planning 
work is done by our colleagues and the engineering team 
of the complex. A part of the company works in a very 
specialized way on the optimization of electric energy 
consumption, which is one of the distinctions of the Tur-
bine company. Since years ago, the issue of energy be-
coming more expensive and valuable has been raised in 
the world.
When we enter the details of each country and territory; 
Artisans, farmers and traders are all facing problems and 
this is not something that is unique to our country. Some-
times the pressure increases and sometimes it returns to 
normal, but it never decreases. In every country, busi-
nessmen have their own problems, but the art of busi-
ness and industry managers is to make the best decisions 
and pass safely from one crisis to another.

Deputy CEO of Turbine Company

Correct decision-making and wise 
foresight are the most important 

mental concerns of businessesKaveh Seidan, CEO of Ka-
vosh National Inistitute, 
is a dentist who obtained 
his expertise in prosthet-
ics and implant fellow-
ship from the University 
of Frankfurt, Germany, 
and worked at Shahid 
Beheshti University for 
30 years. We read parts 
of the interview with this 

well-known figure in dentistry and dental prosthetics in 
Iran.
Kavosh National Inistitute is a member of the Chamber of 
Commerce of Iran and Germany, and at the same time, 
it is considered as a representative of the Iran and Ger-
many Implant Association. Kavash is a registered associ-
ation in Iran as well as Germany, which organizes classes 
and training courses. Also, this foundation has published 
books and has publications and a website. In this regard, 
16 books have been published by this foundation. Before 
the corona era, it also published newsletters and mag-
azines with a circulation of 10,000 copies, which were 
available to dentists, which was a high circulation, but of 
course, it was stopped after the outbreak of corona. This 
foundation is very persistent in charity work and provides 
a lot of help to patients suffering from oral cancer. In 2008, 
permission was obtained to establish the Kavosh Inistitute
Kavosh National Inistitute is a private institution and does 
not receive funding from any organization or institution; 
Therefore, it has to provide the funds it needs and contin-
ues to move on its own. In these economic conditions and 
without economic receipts, mere education is a difficult 
task. Most of the educational institutions that work bring 
a commercial product and then do their work and provide 
training in relation to it. We do not have any commercial 
products and we only do the educational work and we do 
not advertise or sell any products, we only sell the educa-
tional product.
Since its establishment, this foundation has trained about 
5,000 doctors, most of whom were Iranian dentists and 
some were Afghan dentists who came to Iran for training. 
In addition, a large number of patients have been visited 
and treated by these dentists in this foundation, and good 
actions have been taken in implantology, laminates and 
composites, and all dental fields that require new skills.
The quality of medical equipment produced in Germany is 
truly unrivaled; So that it is higher than the equipment 
produced in America. This difference in the quality of 
equipment is such that large American companies are of-
ten forced to purchase German companies in order to be 
able to use that technology.

The CEO of Kavosh National 
Inistitute said

High quality 
medical equipment 

in Germany
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In a conversation with Mrs. Elham Sadat Mazloomi, the 
CEO of Baran Farmin Tadbir Company, the exclusive repre-
sentative of the German-Polish company Olident in Iran, 
she considers the goal of this company to reach the den-
tal market and emphasized that by providing high-quality 
products, this group has been able to in a short period 
of time, in addition to Achieving a significant position in 
the Iranian market, these products can be exported to the 
countries of Afghanistan, Iraq and Turkey. We read parts 
of this interview.
Due to the history of living in Germany and knowledge of 
the industry of this country in the field of dentistry as well 
as matters related to commerce, correspondence and 
negotiations, I decided to work in the field of importing 
products related to this field.
Our main goal is to be present in the dental market and 
provide high quality products. According to available 
statistics, every 10-12-year-old child has two decayed 
teeth, and over time, this number will increase and com-
plex treatments will be needed, that’s why I decided to 
choose the composite brand, which was one of the initial 
stages of treatment. And in addition to being consumable 
and having a common market, it did not have domestic 
production and its import challenges were less than im-
plants. Now this product is also produced inside. One of 
our desired programs is the production of composites in 
the country so as to save foreign exchange and make it 
easier for doctors to access this product. It is worth not-
ing that, considering that our products are consumer 
products, they do not include after-sales service, but this 
company guarantees all its products.
The strength of German products is the trust in this coun-
try regarding the high quality of dental products, which 
has made dentists choose German composites. Compos-
ite is made of resin materials, its manufacturing formula 
is completely confidential and its quality is of great im-
portance.
Counterfeit composites have challenged many exclusive 
agencies. For example, the central bank does not allocate 
foreign currency on time, that is why the goods enter 
the country late and the importers have lost their mar-
ket to some extent. surrounds the market. Of course, in 
order to prevent this from happening, measures have 
been taken, including placing the product authenticity 
label on the product, but unfortunately, there are ways 
to remove this.

CEO of Baran Farmin Tadbir 
Company

The high quality of 
dental products is the 

strength of the Germans

The modernization of the transport fleet is a serious necessity 
and of special importance. The wear and tear of the transport 
fleet, while affecting the increase in fuel consumption, causes 
the intensity of pollution. In a conversation with Dr. Moham-
mad Nikkhah, who will soon be the CEO of Karmania Khodro 
Arvand Company, we analyzed the state of the suburban trans-
port fleet and related issues. We read parts of this interview.
We have been preparing the infrastructure for this complex for 
about 3 months. Of course, Karmania Khodro Arvand is a repre-
sentative of a large factory in Europe, whose company is located 
in Turkey and operates under the name TEMSA in the field of 
bus, minibus and van production. We have been the represen-
tative of this company in Iran since 2014 and we have imported 
their products, but due to some reasons, the work has been 
stopped until now and we have started to start it now.
Before the beginning of the new year and in March of this year, 
with the assistance of the Ministry of Industry and the Ministry 
of Roads, the TEMSA bus will be added to the public transpor-
tation system. Of course, before importing any car, the ability to 
provide after-sales service should be checked first. In this regard, 
for about 2 months, we have been going through the necessary 
steps so that Iran’s quality and standard inspection company 
(ISQI) issues a confirmation related to the after-sales services 
provided by this group and informs the Ministry of Safety, and 
this ministry also informs the Ministry. to announce the way to 
add the name of this bus to the transport fleet system and pro-
vide the possibility of importing and registering its order.
If other buses use 10 liters of fuel per 100 km, the fuel consump-
tion of TEMSA buses is 6.5 to 7 liters per 100 km. Of course, the 
very important thing is that the fuel in our country is not of high 
quality, therefore, before importing these buses, the Ministry of 
Industry and Mines should consult with the Ministry of Petro-
leum to improve the quality of the fuel so that it is compatible 
with the engines of these buses. If a quality car is to be import-
ed, the condition of the roads and the quality of the fuel should 
also be improved.
TEMSA, one of the largest bus manufacturing companies in Eu-
rope, operates in Turkey and produces very high quality buses, 
minibuses and vans. We are currently making agreements with 
groups in Turkey and South Korea to manufacture the cabin in 
Iran and import the drive chassis. It is time consuming.

An activist of the automotive industry 
announced

Import of TEMSA buses 
from next year
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In a conversation with Esfandiar Seifi, one of the well-
known producers in the Iran’s gold industry, we investi-
gated the state of this industry in the country. We read 
parts of this interview.
Therefore, today, in terms of production quality and di-
versity in design and model, I am among the prominent 
manufacturers with brands. We carry out and manage 
the entire production process from idea generation, de-
sign and production to the sale of artifacts. On the other 
hand, in this complex, all production processes are car-
ried out. It is worth mentioning that we have built a mod-
ern factory in one of the industrial towns on the outskirts 
of the capital, where all the machinery is Italian and it has 
the ability to produce world-class artefacts, and artefacts 
that can compete in the world markets are produced.
In all the countries of the world, they use the capacity of 
foreign policy to activate the economy and move it, but 
unfortunately, we have not been able to take advantage 
of this advantage in time. In the gold and jewelry indus-
try, there are many ideas and suggestions, but so far, no 
proposal has been presented or compiled regarding the 
establishment of a gold fund that has technical and eco-
nomic justification.
Currently, the export of gold artefacts does not have signif-
icant statistics, and of course it is insignificant. In the field 
of gold export, we are involved with two laws that have 
created challenges.
The Germans are very eager to provide the modern tech-
nology of the world to the Iranian producers and even 
suggested that according to the capacities and capabil-
ities of the production companies, we should create a 
new production holding and build an export club and in 
this way connect to the German markets. , so that they 
accept the technology, consumables and equipment sup-
ply, and we commit to the production on the scale they 
want.
Currently, we need an Iran-Germany friendship associa-
tion and Iran-Germany friendship associations with other 
countries, which should be investigated and feasibility 
studies carried out. The creation of these associations will 
connect the production areas in our country with the 
sales sectors in other countries and while improving the 
quality of production and creating employment, it will 
open up new currency and consumer markets for us. The 
countries of Italy, Germany and even Turkey have tech-
nology and we can create a friendship association with 
them so that the countries that consume gold and jewel-
ry products will be introduced to us as producers.

President of the Association of Gold, Gem, 
Silver and Gemstone Producers and 

Exporters of Tehran Province

The necessity of creating 
friendship associations for the 

development of production and 
export activities of organizations

A green product is a 
product that has less 
impact on the environ-
ment during its life cycle 
and brings economic, 
social and environmen-
tal benefits. Reduction 
of waste and efficiency 
in the consumption of 
resources are two ma-
jor goals pursued in the 
production of green 

products. In the conversation we had with Mohammad 
Reza Haj Babaei, the CEO of Sabz Pooyesh Ravesh kimia 
Company, we have examined the various aspects of this 
industry. We read parts of this interview.
This company was established in August 2016, and its 
approach is to work in innovative areas of the environ-
ment, including areas related to environmental applica-
tions regarding the separation of waste from the source, 
waste collection, optimal water and energy consumption, 
programs related to smart monitoring systems, reduc-
tion and Pollution management, waste management, 
activity in the fields of artificial intelligence, the field of 
green products services, and the innovative fields of envi-
ronmental engineering. Since the next focus of the com-
pany’s activity is in the field of environmental pollution 
removal, we can also create some kind of added value by 
removing pollutants from the water, soil and air environ-
ment and managing sewage and waste.
For the first time, Sabz Pooyesh Ravesh kimia Company 
has followed the example of an internationally recog-
nized mechanism regarding the awarding of environmen-
tal certification and labels, or Ecolabel. For the first time, 
we designed and named Yooz Sabz as a unique label for 
the country. The procedures for awarding this label are 
exactly in accordance with the audit and green label 
awarding procedures in the international community and 
follow the IP and PCR standards. Even now, this company, 
in cooperation and coordination with the Environmental 
Protection Organization, the Program and Budget Orga-
nization, and the Standard Organization, is developing 
a legal framework to grant this label to its audience and 
customers.
We do not limit organizations and companies interested 
in receiving this environmental label; In other words, all 
organizations, companies, industries and even mines and 
collections that have service areas can apply for this label.
Germany is a symbol of quality and compliance with envi-
ronmental standards, and if we can have agreements and 
form an association, we can exchange knowledge and ex-
periences. Companies in our country who are willing to be 
audited in this process, we can make plans and arrange 
visits for them and finally jointly benefit these companies 
from certificates that can include internal and external 
approvals.

The CEO of Sabz Pooyesh Ravesh 
kimia Company proposed 

Production of green 
products compatible 
with the environment
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The development of 
knowledge-based com-
panies is one of the state-
ments that have been 
heard many times by of-
ficials in the last decade. 
The separation of the 
country’s scientific com-
munity from the industry 
is one of the main reasons 

for the country’s underdevelopment. In a conversation 
with Mohammad Hadi Tasooji Azar, the founder of the 
employers’ association of knowledge-based companies, 
we investigated the situation of these companies in Iran. 
We read parts of this interview.
The void of Iranian products in the world markets was 
one of my constant concerns. Although I was aware of the 
scientific ability of the country’s elite, I never saw com-
mercial activities that matched this level of ability in the 
market. In order to achieve this goal, we set the agenda 
for marketing and marketing in neighboring countries for 
the export of Iranian products and services. To accomplish 
this comprehensive program, we needed a legal identity 
that would provide a platform for our introduction at the 
international level; Therefore, we registered the Interna-
tional Trade Organization with limited liability, which I am 
currently in charge of managing.
At first, we received the legal approval of the Ministry of 
Foreign Affairs of the United Kingdom and also the ap-
proval of the Embassy of the Islamic Republic of Iran in 
London. So far, 702 domestic companies have been regis-
tered internationally and have obtained international legal 
identity. In fact, this action has caused Iranian companies 
to be able to sell their products and goods in the world 
regardless of the sanctions environment.
For many years, I had contact with a wide range of elites 
and educated people through my education. The common 
concern of all of us was how to commercialize products, 
inventions and scientific innovations and present them to 
the world. One of the big gaps in this field was the lack 
of an employers’ association of knowledge-based com-
panies, and in this regard, together with several friends, 
we decided to create such an organization. Finally, in a 
three-year process and by removing all legal obstacles, 
we obtained the license of the first trade association of 
knowledge-based companies.
Any product that is marketed in the world with a knowl-
edge-based label will be well received in the market and 
will be accepted sooner. The scientific support of knowl-
edge-based products is their winning card in the global 
markets. This rule is true all over the world, but there are 
obstacles such as complicated administrative bureaucracy 
in the country, which leads the collections to move to-
wards frustration and lack of motivation. Fortunately, we 
have been able to redefine concepts by acting as an inter-
mediary between knowledge-based companies and rele-
vant institutions. In fact, we were able to make legal de-
mands for these collections and be their voice.

The founder of the 
employers’ association of 

knowledge-based companies

We are the voice of 
knowledge-based 

companies

In an interview with Seifollah Niknami, a member of the 
board of directors of the Iran-Germany Friendship Asso-
ciation, who is also the head of the board of directors of 
the Iranian Digital Technology and Intelligence Employers’ 
Association, he emphasized: “All our efforts have been to 
create the necessary infrastructure and Initial identifica-
tion of active companies in the fields related to the fourth 
and fifth industrial revolutions, to provide the develop-
ment path of the digital economy and technology-based 
economy in the country for the globalization of services 
and products, and we are trying to solve the problems 
faced by this industry with upstream organizations and in-
stitutions through deregulation and facilitation methods. 
Let’s fix In this conversation, we have discussed various 
dimensions of cooperation between Iran and Germany. 
We read parts of this interview.
Undoubtedly, without the trust and support of the pri-
vate sector, it will be much more difficult to achieve the 
upstream goals of the country and the growth of the na-
tional gross product from the digital economy. Also, by 
identifying cultural and economic opportunities, we have 
provided space for the development of friendly relations 
between the people and industries of Iran and Germany.
The Iran-Germany Friendship Association was registered 
in the Ministry of Interior in the middle of 2002 with the 
efforts of a group of elders active in the field of Germany 
in cooperation with the Ministry of Foreign Affairs. At the 
beginning of the establishment, they took effective steps 
in advancing the common goals of both parties.
The Iran-Germany Friendship Association was formed in 
order to promote cultural, social and economic relations 
between the two countries. The privileges of the friend-
ship association can be different in terms of social, cultur-
al, economic and political aspects and it varies depending 
on the nature and activities; But in general, friendship 
associations strengthen the connections between the 
cultures and people of the two countries and facilitate 
mutual cooperation in various fields.
Holding art and cultural exhibitions and cultural exchang-
es of artists and culturalists: The Iran-Germany Friendship 
Association tries to hold numerous exhibitions of the 
artworks of Iranian and German artists in both countries 
throughout the year. These exhibitions are an opportuni-
ty for cultural exchange between the two countries and 
to introduce the art and culture of both countries to the 
people of both countries.
  Holding scientific and cultural seminars and meetings: 
The Iran-Germany Friendship Association is trying to 
hold scientific and cultural seminars and meetings with 
different topics in both countries. These seminars and 
meetings are an opportunity to exchange opinions and 
dialogue between experts and thinkers of the two 
countries.

Member of the Board of Directors of the 
Iran-Germany Friendship Association

Friendship associations 
strengthen communication 

between cultures
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Fazlollah Javaheri is an 
exemplary entrepreneur 
of the country and one 
of the famous econom-
ic activists. He started 
working in the produc-
tion and economic fields 
since he was a teenager. 
This top entrepreneur of 

our country, who has gone through many ups and downs, 
currently manages 6 factories and more than 3 thousand 
workers are employed in the complexes under his man-
agement. He is also currently the CEO of Yazd Electrode 
Company and the chairman of the board of directors of 
Zanjan Wire Industries. We read parts of the interview 
with this exemplary entrepreneur.
I am a member of the board of directors of the Iran-Ger-
many Friendship Association and my cooperation with the 
Germans has a long history and I imported all the machin-
ery and technologies of the factories from this country. It 
is actually very easy to work with Germans because they 
are positive, technical and unique people. I was a mem-
ber of the Iran-Germany Chamber of Commerce for many 
years, and due to the mutual acquaintance between me 
and Mr. Khanbadaghi, he suggested that we establish the 
Iran-Germany Friendship Association. Of course, I still 
don’t know what the main goal of this association is and 
what it is supposed to do, but I know this much that Mr. 
Khanbadaghi is a capable and powerful person and he can 
make this association a success 100%. My wish is that the 
Iran-Germany Friendship Association succeeds and has a 
good position for our country in the future and works for 
Iran’s interests.
Today, producers are making sacrifices and there is so 
much work pressure on them that it is indescribable. 
True, when prices go up, producers raise prices, but work-
ing capital is very low. in other words; The amount of 
money available to the producer does not correspond to 
what he wants to do.
I believe that if the foundation is prepared, Iran is the best 
country for investment, because our country has a unique 
position in the region and the world, it is considered one 
of the richest regions in the world in terms of resources 
and mines, and it is a rich country. If there is good man-
agement and we can raise our management level, it will 
be possible to attract investment.
In a situation where our production capacity is 70%, we 
have a maximum production of 30-40%; Therefore, we 
have to prepare the platforms so that in such a situation 
we can have 70% of our production capacity and at the 
same time export.

The imposition of sanctions against our country has re-
duced Iran’s commercial and economic relations with 
other countries to a minimum, and this reduction in the 
level of relations has affected even Iran’s old partners 
such as Germany. In the conversation we had with Ah-
mad Asl Roknabadi, a member of the board of directors 
of the Iran-Germany Friendship Association, we discussed 
various aspects of the activity of this association. We read 
parts of this conversation.
There are different capacities and spaces for the devel-
opment of cooperation in different political, economic 
and cultural dimensions with different countries, one of 
which is friendship associations between countries. One 
of Iran’s most important economic partners is the Federal 
Republic of Germany, which has a long history of busi-
ness relations with us. Most of our good petrochemical 
technologies are imported from Germany; therefore, it 
requires us to always strive to develop cooperation with 
Germany.
The reactivation of the Iran-Germany Friendship Cham-
ber is a very good opportunity to help develop cultural 
relations between the people of Iran and Germany, as 
well as to develop other relations that both sides feel the 
need for.
In the economy, there are various goods and services, 
some of which are substitutes and some are comple-
ments. In the issue of associations, most services are 
complementary and not substitutes; Therefore, the avail-
ability of these facilities is an advantage and a positive 
point, and none of them compete with each other, but 
complement each other.
In the Iran-Germany Friendship Association, we organized 
a number of events and invited friends, very important 
personalities who are present in the economic projects 
of the two countries, participated in these events, which 
was very interesting for us. The statute of the association 
prohibits commercial work, but meetings were held in the 
heart of this association, which led to the formation of 
high economic interactions.
Iran-Germany Friendship Association organized three 
events last year. Also, we have had several meetings with 
the Ministry of Foreign Affairs, the Director General of Eu-
rope and various parts of this Ministry and have provided 
advisory opinions to them, and due to the experience of 
Engineer Khanbodaghi and his good knowledge of the 
German market and the politicians and elders of this 
country, both to the Ministry of Foreign Affairs and It also 
provides advice to upstream organizations. Also, an exhi-
bition about the cultural and social activities of the two 
countries is going to be held in Germany, in which handi-
crafts departments can also be present. In fact, efforts are 
aimed at indirectly developing relationships in different 
sectors.

One of the best entrepreneur of the 
country

The production 
sector lacks 

working capital
A member of the board of directors of the 

Iran-Germany Friendship Association 
raised the issue

The effect of friendship 
associations in increasing 

the interactions of countries
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The head of the Iran-Germany Friendship Association said

Lack of planning and lack of infrastructure is a 
challenge in the economy and production sector

Botagh Khanbodaghi, the current president of the 
Iran-Germany Friendship Association, after the Islam-
ic Revolution, with the cooperation of several friends 
and Dr. Tonkabani, the founder of this association, re-
launched the German Chamber. The members of this 
chamber reached 2,700 people until last year. In order 
to investigate the activities and measures taken in this 
forum, we have conducted a conversation with Khan-
badaghi, we are reading parts of this conversation.
The specific conditions of the country in international 
relations became an incentive to revive this association 
after 20 years; An association that can be considered 
as a link between the people of two countries, Iran and 
Germany, which, regardless of diplomatic relations, deals 
with negotiations to expand the relations between Iran 
and Germany as a goodwill ambassador. In this forum, 
11 specialized commissions, including agriculture, in-
dustry, health and medicine, tourism, entrepreneurship, 
cultural, artistic, university, educational and scientific, 
legal, insurance and finance, women, youth and inter-
national relations, in order to investigate and follow up 
the issues more closely. These commissions can recruit 
members indefinitely and investigate problems and ap-
prove solutions and suggestions. The approvals of these 
commissions will be sent to the board of directors of the 
association so that necessary measures can be taken to 
facilitate the request and reflect them to the officials of 
the two countries. At present, this association has a direct 
Iranian contact in Germany, which specifically pursues is-
sues related to Iran.
In my opinion, investment means domestic and foreign in-
vestment, which is the alphabet of economy, production, 
industry and trade. domestic and foreign investment; It 
includes the pillars and economic alphabet of produc-
tion, industry, trade and bilateral relations in all fields 

and sectors desired by the parties. Unfortunately, in the 
last four decades, instead of handing over the economic 
sector (industry, trade and agriculture) and cooperating 
with the private sector, governments have always acted 
on the state economy in production and trade, which is 
also called “failed state economy”. The experience of the 
last half century in developed countries has clearly proven 
that for the development of prosperity and success in all 
economic institutions and production, governments must 
withdraw from production and trade and leave the activi-
ty of this field completely to the private sector, because in 
no case A country with a state economy has not been suc-
cessful. In fact, the private sector is the active and beating 
heart of the economy, which has been able to succeed by 
creating the necessary competition in the balance of pric-
es and technological innovations; Therefore, governments 
have more opportunities (planning, planning and support) 
for the goals of the country due to the extent of their work 
and duties.
In the Iran-Germany Friendship Association, in order to 
improve the relationship and expand the cooperation be-
tween the two countries, we made suggestions that with 
the cooperation of 3 ministries of our country, we could 
establish a permanent exhibition or product presentation 
center for small and medium industries with special condi-
tions, which fortunately This was welcomed by them, but 
we need cooperation and cooperation in implementing 
this idea.
  The company’s investment in international, tourism, in-
dustrial exhibitions and the presentation of domestically 
produced products could bring millions of jobs and billions 
of tomans of income for the country and international 
trust. Other performance of the exhibition in addition to 
the economic issue; It is the center for the exchange of 
science, technology and innovation and familiarization of 
the future generation of the country. At the same time, 
the government’s lack of use of experienced and experi-
enced people and the pressure of sanctions, exchange 
rate fluctuations and the lack of stability of laws and the 
lack of necessary incentives in all economic fields have 
caused that even tourists do not have much desire to trav-
el to Iran or cooperate. And this has made investors reluc-
tant. Unfortunately, in the economic and production sec-
tor, we see a lack of planning and infrastructure creation in 
line with international cooperation.
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In today’s world and due to the complexity of the situ-
ation, the mere use of classical methods can no longer 
meet the needs of modern diplomacy. Also, increasing 
access to a large amount of information and the speed of 
their transmission to audiences in all parts of the world, 
the integrated management of foreign policy by govern-
ments has faced challenges; Therefore, according to the 
current conditions, playing the role of non-governmental 
organizations can be considered the crystallization of the 
organized presence of the people of a country in deter-
mining foreign relations and the interactive process of 
the international community. Meanwhile, friendship as-
sociations can be considered as one of the effective play-
ers in the field of public diplomacy.
In fact, friendship associations are considered a turning 
point in relations between countries and have an unde-
niable role in the development of cultural, commercial, 
economic, social, etc. relations. In other words, with 
the evolution of political and international interactions 
and the increase of non-governmental actors in various 
scenes, other countries cannot ignore the role of NGOs 
and non-governmental organizations in foreign actions. 
Among these organizations, friendship societies are one 
of the emerging players in the field of diplomacy and cul-
tural and commercial relations. In fact, in today’s world, 
friendship associations are considered one of the exec-
utive arms of modern public diplomacy, whose planned 
activism will provide the national interests of countries 
with lower costs.
One of the associations that recently started its activity in 
our country after a break of several years is the Iran-Ger-
many Friendship Association. This association has high 
capacities in maintaining and strengthening the relations 
of two long-standing business partners. The relationship 

Friendship Associations; Effective 
actors in the field of diplomacy

1

between Iran and Germany has a historical precedent 
and the beginning of this relationship goes back to the 
Qajar era. Although the relations between the two coun-
tries have undergone changes and ups and downs at 
some points in time, the fact is that there is an unbreak-
able bond between Iranians and Germans. The historical 
and long history of political, cultural and commercial re-
lations between the two countries on the one hand and 
this strong bond on the other hand doubles the necessity 
of this friendship association.
The Iran-Germany Friendship Association is an organi-
zation that has been revived after about 20 years with 
the aim of expanding the relationship between the two 
nations and facilitating the activities of the private sec-
tor. Apart from diplomatic relations, this association, as a 
goodwill ambassador, deals with negotiations to expand 
the relations between Iran and Germany. Although the 
Iran-Germany Friendship Association operates with the 
permission of the Ministry of Foreign Affairs and the Min-
istry of Interior, it is an independent non-governmental 
organization whose members are all private sector activ-
ists. The scope of activity of this association is wider than 
that of Iran and Germany Chamber of Commerce and in-
cludes a wide range of fields, among which we can men-
tion trade and commerce, health and treatment, culture 
and art, tourism, academia and education.
In the Iran-Germany Friendship Association, 11 spe-
cialized commissions have been formed, which include 
agriculture, industry, medicine and therapy, tourism, 
entrepreneurship, cultural, artistic and academic, educa-
tional and scientific, legal, insurance and financial, wom-
en, youth and international relations commissions.
These commissions can accept unlimited members and 
investigate problems, approve solutions and suggestions. 
The approvals of these commissions are given to the 
board of directors of the association so that the neces-
sary measures can be taken to facilitate the request and 
reflect them to the German authorities.
The conclusion of the first memorandum of cooperation 
with the Isfahan Chamber of Commerce is considered 
one of the important actions of this association. Also, the 
Iran-Germany Association, planning and consulting for 
setting up a permanent exhibition in Germany to present 
the products of small and medium companies and indus-
tries, appointing a direct representative in the German 
government to follow up on issues related to Iran in par-
ticular, etc. are on the agenda. All in all, it should be said 
that considering the positive actions that this association 
is taking, we can imagine a bright future for the horizon of 
Iran-Germany relations. If realized this, it will have a favor-
able effect on the economy of our country under sanc-
tions.
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 A smart choice to enter the Iranian 

business market

Iran, a country with a civilization spanning thousands 
of years and with a strategic geographic location, has 
many opportunities and capabilities to invest in oil, 
gas, minerals and various industrial infrastructures. 
The presence of diverse climates and rich historical 
monuments added to it unique tourist attractions. In 
addition, Iran’s convenient and cheap access to more 
than one billion people in the world in its neighbor-
ing countries and via the Silk Road, created a special 
export advantage for us; therefore, smart entry in 
various sectors like industry, services, trade and new 
companies can bring huge profits to the investors.
“World of Investment” seeks to provide a clear new 
window into the growing Iranian economy, full of in-
novative opportunities, by providing clear and hon-
est information as a trusted advisor. Direct communi-
cation with companies active in the Iranian business 
environment, particularly in the fields of industry, 
energy, services, transportation, finance, finance and 
insurance, as well as innovative business, utilizing the 
expertise of experts along with hiring young, enthusi-
astic and expert journalists to investigate issues from 
the point of view of industrialists and entrepreneurs 
Iranians, considered the main task of the “World of 
Investment” magazine.
“World of Investment” is proud that the first Iranian 
magazine published in three languages   per month in 
Persian, English and Arabic languages   is published by 
the private sector and widely distributed in the Ira-
nian business sector. Dear Readers; we value your 
trust, our efforts to continually improve and increase 
your satisfaction are part of this group’s roadmap bet-
ter respond to the needs of our audience.
Dear readers, you can contact us to include your con-
tent and advertisements.
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Farhad Amirkhani
Commercial Manager:
Sara Nazari
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please refer to the following 
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Holding the events of the Iran-Germany Association in 
Doriyeh Mansion
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Sanctions; reducing the trade relations between Iran and 
Germany

The head of the Women’s Commission of the Iran-Germany Friendship 
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Correct decision-making and wise foresight are the most 
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Friendship associations strengthen communication 
between cultures
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